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Η κρίση στη Μ. Ανατολή δεν φαίνεται να αφή-
νει αρνητικό αποτύπωμα στον κυπριακό του-
ρισμό, ο οποίος από πλευράς αφίξεων κινείται
ελαφρώς πάνω από τα περυσινά επίπεδα. Οι

επαγγελματίες του κλάδου εμφανίζονται ικα-
νοποιημένοι από τις αντοχές του τουριστικού
προϊόντος. Εκτιμούν πως η χρονιά θα κλείσει
στα επίπεδα του 2023. Οικονομική, σελ. 3

ΣΥΓΚΡΑΤΗΜΕΝΗ ΑΙΣΙΟΔΟΞΙΑ

Ο τουρισμός αντέχει στις πιέσεις

ΤΙ ΑΛΛΑΞΕ ΣΤΗ ΔΙΑΣΚΕΔΑΣΗ

Η αθηναϊκή νύχτα
στη Μεταπολίτευση

Aπό τις «Αμπάρες» και τον Μάκη Χριστο-
δουλόπουλο, στα κέντρα που γέμιζαν ο ΛΕΠΑ,
και η Ρίτα Σακελλαρίου. Ξενύχτια, γαρίφαλα,
Φατμέ, Πρωτοψάλτη και «Σείριος». Η αθη-
ναϊκή νύχτα τα είχε όλα. Τέχνες, σελ. 4

ΣΥΝΕΝΤΕΥΞΗ

Ο λαϊκισμός και 
η Ακροδεξιά 

«Αν κερδίσει ο Τραμπ, όχι μόνο οι ΗΠΑ θα
βρεθούν μπροστά σε τεράστια προβλήματα,
αλλά και ο κόσμος ολόκληρος», λέει ο καθη-
γητής διεθνών σχέσεων στο Πανεπιστήμιο
της Τζόρτζια, Κας Μούντε. Τέχνες, σελ. 8

Απαράδεκτο
στάτους κβο 

Το Κυπριακό είναι επιρρεπές
και ευάλωτο έναντι των διε-
θνών εξελίξεων, και τείνει να
κατατάσσεται ως ήσσονος ση-
μασίας έναντι των άλλων προ-
βλημάτων που ταλανίζουν τη
γειτονιά μας, αλλά και το παγ-
κόσμιο. Σήμερα, πενήντα χρό-
νια αφότου η Τουρκία εισέ-
βαλε και κατέλαβε το 36,2%
του νησιού και με την τουρ-
κική αδιαλλαξία ολοένα να
δυσχεραίνει την κατάσταση
και να ροκανίζει τον χρόνο,
εμμένοντας στην ανεδαφική
στάση της, η πολιτική ηγεσία
του τόπου και ιδιαιτέρως ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας
θα πρέπει να βρουν τον βέλ-
τιστο τρόπο για επανένωση
του νησιού. Κάθε καθυστέ-
ρηση κοστίζει και διαιωνίζει
ένα απαράδεκτο στάτους κβο. 

ΝΙΚΟΔΗΜΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Προτεραιότητα
η ψηφιακή 
μετάβαση   

O υφυπουργός Καινοτομίας, Έρευ-
νας και Ψηφιακής Πολιτικής Νικό-
δημος Δαμιανού σε συνέντευξή
του στην «Κ» μιλάει για τις ψηφιακές
προκλήσεις της χώρας και λέει πως
η Κύπρος βρίσκεται σε πορεία επί-
τευξης του συνόλου των στόχων
που έχουν τεθεί. Σελ.7

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η άρνηση του Τ/κ ηγέτη Ερσίν Τατάρ να παρα-
καθίσει σε Τριμερή, μετά την ανακοίνωση της
ημερομηνίας που τέθηκε ως βολιδοσκόπηση από
τον Πρόεδρο Χριστοδουλίδη θεωρήθηκε ως το
ναυάγιο της όποιας προσπάθειας για τριμερή συ-
νάντηση εντός του Αυγούστου. Σύμφωνα ωστόσο

με διπλωματικές πηγές δεν είναι το τέλος του
δρόμου ούτε βέβαιο ότι η Τριμερής δεν θα πραγ-
ματοποιηθεί εντός Αυγούστου. Πολλά αναμένεται
να κρίνουν τις μετέπειτα εξελίξεις, όπως η κρίση
στη Μέση Ανατολή, οι αμερικανικές εκλογές και
κυρίως η στάση της Άγκυρας. Σελ. 5

ΟΛΥΜΠΙΑΚΟΙ ΑΓΩΝΕΣ

Ρέει χείμαρρος
fake news

από το Παρίσι
Τα περιστατικά παραπληροφόρησης
για τους Ολυμπιακούς Αγώνες κυ-
ριάρχησαν στις συζητήσεις σχεδόν
εξ ίσου με τους ίδιους τους Ολυμ-
πιακούς. Τι εντόπισε η πλατφόρμα
EUvsDisinfo της Ε.Ε. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Οι πληγές 
από έναν νόμο…
Δημοσκόποι, πολιτικοί αναλυτές
και στελέχη του κυβερνώντος κόμ-
ματος αναζητούν απαντήσεις για
τον ρόλο που έπαιξε ο νόμος για
τον γάμο των ομόφυλων ζευγαριών
στο αποτέλεσμα των ευρωεκλο-
γών. Σελ. 18

ΜΕΣΗ ΑΝΑΤΟΛΗ

Τα διλήμματα
της Τεχεράνης

Tο Ιράν και η Χεζμπολάχ ζυγίζουν
το εύρος και τη σφοδρότητα των
«αντιποίνων» τους κατά του Ισ-
ραήλ, με σκοπό αυτή τη φορά να
δείξουν ότι δεν είναι «χάρτινες τί-
γρεις». Σελ. 19

Η «Αφροδίτη»
πλέει σε 

θολά νερά 
Την ίδια ώρα που το τερματικό λαμ-
βάνει προεκτάσεις σκανδάλου, δια-
πιστώνεται πως η διαπραγμάτευση
μεταξύ της Λευκωσίας και της κοι-
νοπραξίας του «Αφροδίτη» παρα-
μένει ανοικτή και δύσκολη. Το ορό-
σημο του Νοεμβρίου καθορίζει σε
μεγάλο βαθμό το αβέβαιο μέλλον
ανάπτυξης της «Αφροδίτης».Σελ. 3

Σε πορεία
συμφωνίας  
για το πλοίο

Η κυπριακή πλευρά κάνει ένα βήμα
πίσω σε ζητήματα όπως η επιδιαι-
τησία προκειμένου να μη χρειαστεί
να κοπεί ο γόρδιος δεσμός με το
πλοίο «Προμηθέας», το οποίο βρί-
σκεται στη Σανγκάη. Yπάρχουν προ-
ϋποθέσεις για ανακοινώσεις το επό-
μενο διάστημα. Σελ. 3

Πενήντα χρόνια δέσμια του τουρκικού
στρατού η Αμμόχωστος, και εδώ και μερικά
χρόνια επιδεικνύεται εν είδει πολεμικού
λαφύρου μέρος της από το κατοχικό κα-
θεστώς. Σε αυτή την πόλη όμως βρίσκονται
ακόμα σημάδια που μαρτυρούν το παρελθόν
της, τα μνημεία της είναι αδιάψευστοι μάρ-

τυρες του χθες της. Πολλά από αυτά, αν
όχι τα περισσότερα, απροσπέλαστα, άγνω-
στα στους μη Βαρωσιώτες. Αυτά καταγρά-
φουν και μελετούν οι βυζαντινολόγοι Αν-
δρέας Φούλιας και Χριστόδουλος Χατζη-
χριστοδούλου. Ο δρ Ανδρέας Φούλιας μί-
λησε στην «Κ» και μεταξύ άλλων είπε:

«Νιώσαμε ότι ήταν χρέος μας να γράψουμε,
μαζί με τα άλλα, και ένα βιβλίο για την
πόλη που μας γέννησε. Μαζί με αυτό ήταν
και η αντίδρασή μας στη λήθη, επειδή βλέ-
παμε τους παλαιότερους να φεύγουν και
να παίρνουν μαζί τους αναμνήσεις, παρα-
δόσεις, ιστορίες παλιές». Τέχνες, σελ. 1, 3

Η νοτιοδυτική άποψη του καθεδρικού ναού του Αγίου Νικολάου στην περίκλειστη πόλη των Βαρωσίων.

ΧΑΡΙΣΤHΡΙΟΣ ΤOΜΟΣ ΓΙΑ ΤΑ ΒΑΡΩΣΙΑ

Τα θρησκευτικά μνημεία της νέας πόλης της Αμμοχώστου

ΕΝΕΡΓΕΙΑ

Κυρίαρχη 
«ΤΔΒΚ» και 

μοντέλο Ταϊβάν
Σελ. 4

Το Κυπριακό στη στενωπό
των διεθνών συγκυριών 

Οι προτάσεις που αξιολογεί η Λευκωσία για άρση του αδιεξόδου 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΦΟΡΤ ΠΕΚ: Ο Πρόεδρος Ρούζβελτ επεθεώρησε προ ημερών τα έρ-
γα της υπό κατασκευήν δεξαμενής του Φορτπέκ η οποία, συγκεν-
τρώνουσα τα ύδατα του Μισσούρι, θα επιτρέψη την άρδευσιν
34.500 εκταρίων ακαλλιεργήτων σήμερον γαιών. Η δεξαμενή αύτη
θα είναι η μεγαλυτέρα του κόσμου, θα στοιχίση δε 75 εκατομμύρια
δολλαρίων. Χιλιάδες εργατών προσελήφθησαν διά την ταχείαν συμ-
πλήρωσιν του σχεδίου, το οποίον περιλαμβάνει και την κατασκευήν
διαφόρων διωρύγων.

ΑΠΑΓΟΡΕΥΣΗ: Κατ’ επισήμους εκ Κύπρου πληροφορίας, συμφώνως
προς το νέον πρόγραμμα της εις τα ελληνικά σχολεία Κύπρου διδα-
κτέας ύλης, όπερ εισηγήθη η κυπριακή κυβέρνησις εις το Εκπαιδευ-
τικόν Συμβούλιον ίνα τεθή εν ισχύι από του προσεχούς σχολ. έτους,
απαγορεύεται να διδάσκεται η ελληνική ιστορία ως ιδιαίτερον μάθη-
μα. Κατά το νέον τούτο πρόγραμμα, η ιστορία θα διδάσκεται μόνον
εν συνδυασμώ με την γεωγραφίαν.

ΛΙΜΟΚΤΟΝΙΑ: Τηλεγραφούν εκ Σαγκάης, ότι 1.000.000 ατόμων
απειλούνται από λιμού κατόπιν της συνεχιζομένης ανομβρίας εις
ολοκλήρους επαρχίας της Κίνας. Συχνά αγγέλλονται αυτοκτονίαι
ολοκλήρων οικογενειών, αίτινες προτιμούν τον βίαιον θάνατον παρά
τον εκ πείνης τούτον. Εις άλλας επαρχίας αφ’ ετέρου η συγκομιδή
κατεστράφη εκ των μεγάλων πλημμυρών.
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ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ
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Υ ΠΟΘΕΣΕΙΣ / Του ΠΑΝΤΕΛΗ ΜΠΟΥΚΑΛΑ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Από τον Ιούλιο του 1974 και έπειτα ο όρος
«αποκατάσταση της δημοκρατίας» κυ-
κλοφορεί στον δημόσιο λόγο ως ένα από
τα κύρια ονόματα της ριζικής πολιτειακής
μεταβολής που συντελέστηκε μετά τον
αποσιωπημένο εμφύλιο στην Κύπρο με-
ταξύ «γριβικών» και «μακαριακών», τη
βαριά πλην νομοτελειακή ήττα της Ελ-
λάδας στον πόλεμο με τον τουρκικό «Ατ-
τίλα» και την πτώση της χούντας. Παρότι
ο όρος αυτός προτείνεται σαν αυτονόητος
και αυτοδίκαιος, δεν πρόκειται για θέσφατο
ή για αναμφίλεκτο ιστορικό πόρισμα. Και
τούτο επειδή την ίδια ακριβώς στιγμή
δηλώνει κάτι με το οποίο θα συμφωνούσαν
πολλοί, αλλά και κάτι με το οποίο θα δια-
φωνούσαν επίσης πολλοί. Δηλώνει δηλαδή
ότι δημοκρατική υπόσταση και πνοή δεν
είχε μόνο το μεταδικτατορικό καθεστώς,
που η αξία του, πρωτοφανής για τα ελ-
ληνικά χρονικά, επικυρώθηκε από τον
λαϊκό ενθουσιασμό της «γέννας», αλλά
και το προδικτατορικό. Μόνο που εδώ
σπεύδουμε να θεωρήσουμε δεδομένο το
ιστορικώς αναπόδεικτο, που συγκρούεται
με την εμπειρία και τη μνήμη περίπου
του μισού ελληνικού πληθυσμού.

Αρκεί όμως ένα και μόνο γεγονός, η
νομιμοποίηση του ΚΚΕ (για πρώτη φορά
στην ιστορία του) στις 23 Σεπτεμβρίου
1974, με νομοθετικό διάταγμα της υπό
τον Κωνσταντίνο Καραμανλή κυβέρνησης
εθνικής ενότητας, για να αμφισβητήσει
τη δημοκρατικότητα του προχουντικού
καθεστώτος ή, έστω, για να προσδιορίσει
τα πολύ στενά όριά της; Ο αχός του εμ-
φυλίου, βαρύς, αποπνικτικός, δεν είχε
σβήσει ακόμα, η πολιτική των αποκλει-
σμών και των διακρίσεων θεωρούνταν
η μοναδική εθνικώς ορθή, οι δε φάκελοι
φρονημάτων όριζαν την κοινωνική μοίρα
του καθενός πολύ περισσότερο από την
αξιοσύνη του. Ταυτόχρονα, τα ανάκτορα
και ο στρατός, με τις ανταγωνιστικές ή
συμπληρωματικές συνωμοσίες τους, φαλ-
κίδευαν συστηματικά τον κοινοβουλευ-
τισμό, περιφρονούσαν τη λαϊκή βούληση
–και πεντακάθαρα δεδηλωμένη αν ήταν–
και μείωναν ακόμα περισσότερο μια δη-
μοκρατία διαρκώς ετοιμόρροπη.

Δεν «αποκαταστάθηκε» λοιπόν η δη-

μοκρατία το 1974. Οικοδομήθηκε σχεδόν
από την αρχή. Ακόμα και οι «γεφυροποιοί»,
που αντιλαμβάνονταν ότι ο «ελληνοχρι-
στιανισμός» των δικτατόρων δεν ήταν
ουρανοκατέβατος αλλά είχε μπουσουλήσει
στην αυλή των «γνήσιων Ελλήνων και
νόμιμων ιδιοκτητών της χώρας» και είχε
θηλάσει τα δόγματα «της πατρίδας, της
θρησκείας και της οικογένειας» που από
τον προπολεμικό κόσμο του Μεταξά πέ-
ρασαν σχεδόν πανομοιότυπα στον με-
τεμφυλιακό· ακόμα και όσοι επί ολόκληρη
σκοτεινή επταετία αρκέστηκαν σε ακίν-
δυνες, άκαπνες και εξ αποστάσεως «συμ-
βολικές» εκδηλώσεις εναντίωσης στους
δικτάτορες· ακόμα και όσοι δεν είχαν πα-
ραλείψει να καταδικάσουν την εξέγερση
της Νομικής πρώτα, του Πολυτεχνείου
έπειτα, δεν μπορούσαν παρά να συναι-

σθανθούν ότι στο πέρασμα από το δέλτα
της δικτατορίας στο έψιλον της ελευθερίας,
κατά τη συγκρότηση δηλαδή της νέας
πολιτείας πάνω στα προχουντικά συν-
τρίμμια, έπρεπε να συνυπολογιστούν δύο
απαραγνώριστης σημασίας παράγοντες.

Πρώτα το αίμα όσων εξοντώθηκαν με
ποικίλους τρόπους από τους συνταγμα-
τάρχες και τα τσιράκια τους στην Ελλάδα
και την Κύπρο. Κι έπειτα οι δίκαιες αξιώσεις
και προσδοκίες των αντιστασιακών, όσων
πολέμησαν τους τυραννίσκους πληρώ-
νοντας βαρύ τίμημα. Λίγες δεκαετίες πριν
είχαν ποδοπατηθεί τα όνειρα δημοκρατίας
όσων μετείχαν στη μεγάλη Αντίσταση
κατά της τριπλής Κατοχής, τετραπλής
μάλλον, αν προσμετρηθούν σαν ξεχωριστή
κατοχική δύναμη οι δωσίλογοι, από τους
οποίους ελάχιστοι πλήρωσαν ελάχιστα
στη μεταπολεμική περίοδο. Η επανάληψη

της ίδιας τραγωδίας μετά την κατάρρευση
της εθνικά εγκληματικής δικτατορίας,
και με τους ίδιους πάνω-κάτω πρωταγω-
νιστές, θα ήταν ένας οδυνηρός πραγμα-
τωμένος εφιάλτης.

Το βάρος της ενοχής
Ευνοϊκά για τη διεύρυνση της δημο-

κρατίας, για κείνο το «βάθεμα και πλάτεμα»
που πολλοί το λοιδόρησαν κι ακόμα το
λοιδορούν, μάλλον από ταξικό εστετισμό,
λειτούργησε το βάρος της βαριάς ενοχής
που ένιωθε –ή μάλλον όφειλε να νιώθει–
για την απριλιανή τεθωρακισμένη επι-
δρομή κατά της δημοκρατίας η παράταξη
της Δεξιάς. Οι πραξικοπηματίες είχαν αν-
δρωθεί στους πολιτικούς της κόλπους,
στους ίδιους κόλπους από τους οποίους
απορροφήθηκαν σταδιακά τόσοι και τόσοι
χουντικοί και φιλοχουντικοί μετά το 1974.
Στην Ελλάδα μάλιστα συνέβη δύο φορές,

τόσο μεταπολεμικά όσο και μεταχουντικά,
αυτό που σε αρκετές άλλες χώρες, της
Δύσης και της Ανατολής, έγινε άπαξ, μετά
τη λήξη του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου: οι
φιλοτύραννοι (επιστήμονες, βασανιστές,
δικαστές) απορροφήθηκαν από τα κατ’
όνομα φιλελεύθερα ή σοσιαλιστικά κα-
θεστώτα, τους κρατικούς μηχανισμούς
τους και τις μυστικές υπηρεσίες τους.

Φυσικά και υπήρξαν στελέχη της Δεξιάς
με ακμαίο δημοκρατικό φρόνημα που αν-
τιστάθηκαν λόγω και έργω στους χουν-
ταίους και πλήρωσαν ακριβά. Γενικότερα
όμως ο δεξιός κόσμος, η ανώνυμη βάση
του και η μικρομεσαία και μεσαία στελέ-
χωσή του, ένιωθαν άνετα τον καιρό της
δικτατορίας. Δεν τον ξένιζαν και δεν τον
ενοχλούσαν ούτε τα δόγματά της οι μέ-
θοδοί της. Ανάμεσά τους, κάπου εκεί όπου
συντελείται (παλαιόθεν και παντού) η αλ-

ληλοπεριχώρηση Δεξιάς και Ακροδεξιάς,
εντοπίζονται τώρα όσοι σε έρευνες της
κοινής γνώμης δηλώνουν ότι αναπολούν
τον Γεώργιο Παπαδόπουλο· όσοι πολι-
τεύτηκαν μετά το 1974 με υπερεθνικιστικά
φιλοχουντικά σχήματα και με τον φοίνικα
τατουάζ στα φύλλα της καρδιάς τους·
όσοι πολέμησαν τη μνήμη της εξέγερσης
του Πολυτεχνείου κι ακόμα την πολεμούν,
ενίοτε μάλιστα και από τους υπουργικούς
θώκους που τους παραχώρησε η πάντα
μεγαλόκαρδη δημοκρατία· όσοι διαδίδουν
ότι «η χούντα έκανε και καλά», καθώς
και οι θιασώτες του δόγματος «ένας λοχίας
μάς χρειάζεται». Και βέβαια όσοι αποφαί-
νονται πως η μεταπολίτευση είναι πια
βαρίδι για την προκοπή του τόπου.

Τι εννοούν οι «ποιητές» που, αν δεν
μηδενίζουν το γραπτό της μεταπολίτευσης,
σπεύδουν να του βάλουν χαμηλό βαθμό;
Πολύ απλά, λένε το δικό τους «φτάνει
πια», αντιτάσσοντάς το στο λαϊκό «φτάνει
πια» που έχει ακουστεί κατά καιρούς στις
πέντε δεκαετίες της δημοκρατικής μετα-
πολίτευσης, επίμονο, μαζικό, πεισματά-
ρικο. Αν το λαϊκό «φτάνει πια» θεμελιώ-
νεται στην εύλογη και δίκαιη πεποίθηση
ότι η δημοκρατία δεν είναι ποτέ πολλή,
ότι δεν φτάνει ποτέ στα όριά της, γιατί
οφείλει διαρκώς να τα υπερβαίνει, επι-
νοώντας και εισάγοντας νέα δικαιώματα,
το «φτάνει πια» όσων βρίσκουν κυρίως
ή αποκλειστικώς ψεγάδια στη μεταπολί-
τευση θεμελιώνεται στην πίστη ότι «πα-
ράγινε πια το κακό με τις ελευθερίες και
τα δικαιώματα».

Δεν πρόκειται άλλωστε, στο μυαλό
τους, για δικαιώματα αλλά για «δικαιω-
ματισμό», για ασυδοσία και όχι για ελευ-
θερία. Εξ ου και η προτίμησή τους στη
μιντιακώς χειραγωγημένη δημοκρατία,
στη φαλκίδευση δικαιωμάτων, στη συρ-
ρίκνωση ελευθεριών. Η δημοκρατία μας
μπήκε στην έκτη δεκαετία της αποδεχό-
μενη ως νόμιμη και εθνοπρεπή την πα-
ρακολούθηση πολιτικών, στρατιωτικών,
δημοσιογράφων. Γι’ αυτό και, παρά τον
θλιβερό αυτοϋμνητικό κυβερνητικό στόμ-
φο τα γενέθλιά της είναι μελαγχολικά.

Περί αποκαταστάσεως και μεταπολιτεύσεως

Γιουροβίζιον και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο
Το ΑΚΕΛ καλεί την κυβέρνηση να
αναλογιστεί τους κινδύνους για τη
χώρα από την παρουσία αμερικανι-
κών στρατευμάτων στην περιοχή
μας. Ενώ βέβαια αν ήταν ο σοβιετι-
κός στρατός θα βγαίναμε στους δρό-
μους με κόκκινα γαρύφαλλα. Καθό-
τι, όσο και αν ανακαινίσθηκε το Κόμ-
μα, ακόμη και με νέο μπογιάτισμα
του κτιρίου, όσο και αν προσπάθησε
από βαθύ κόκκινο να γίνει ανοιχτό
ροζ, κάποιες νοοτροπίες και συνθή-
ματα παραμένουν στο DNA του,
όπως το «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συν-
δικάτο».

Προφανώς η κοινωνική συμμαχία
δεν έπιασε καλή ψαριά και γίνονται
σκέψεις για επαναφορά παλιών και
αρχετύπων συνθημάτων, καθώς επί-
σης του σφυροδρέπανου που είχε
προσωρινά παραγκωνισθεί. Τελικά,
όσο και αν μας έλεγαν πως το ποτάμι
του εκσυγχρονισμού δεν γυρίζει πί-
σω, ένας χαμένος ευρωβουλευτής
ήταν αρκετός για να εκτροχιάσει το
τρένο της ανανέωσης και να το επα-
ναφέρει στις ράγες του υπερσιβηρι-
κού σιδηροδρόμου.

Αφού όμως αρχίσαμε να λέμε κά-
ποιες πικρές αλήθειες για το Κυπρια-
κό –και για την τεράστια πλάνη του
μακροχρόνιου– σε κάποια φάση το
ΑΚΕΛ θα πρέπει να μας εξηγήσει με
ειλικρίνεια γιατί οι Ρώσοι σαμπότα-
ραν πολλά σχέδια λύσης στο παρελ-
θόν –απείρως καλύτερα από ό,τι
μπορούμε να έχουμε μπροστά μας
σήμερα– βοηθώντας στον εγκλωβι-

σμό μας σε συνθήματα και μακρο-
χρόνιους. Τους ευχαριστούσαμε μά-
λιστα για κάθε σχέδιο που κατέστρε-
φαν, χωρίς να αντιλαμβανόμαστε
πως απλώς τους βόλευε να συντη-
ρούν το αγκάθι του Κυπριακού στην
πατούσα του ΝΑΤΟ. Λίγη αυτοκριτική
δεν θα βλάψει, αγαπητέ Στέφανε. 

Τι βδομάδα όμως και αυτή που μας
πέρασε ε; Το Ιράν να απειλεί με ολο-
καύτωμα την περιοχή μας, η Ουκρα-
νία να εισβάλει στη Ρωσία, ο πρό-
εδρος μας να ανακοινώνει Τριμερή
για το Κυπριακό η οποία ακυρώθηκε
λίγες ώρες αργότερα, η Κύπρος να
παίρνει ολυμπιακό μετάλλιο και ο
Αβέρωφ με τον Χριστοδουλίδη να

αλληλοκατηγορούνται για επικοινω-
νιακό λαϊκισμό. Αν είχαμε και καμιά
πικάντικη εξέλιξη με τη μονή Αββα-
κούμ, ή έστω κάποιο βιντεάκι του
Φειδία, η εβδομάδα θα ήταν κομ-
πλέ. Άρτος και θεάματα. 

Για όσους έχουν μπερδευτεί από τις
συχνά αλληλοσυγκρουόμενες δη-
λώσεις του νεαρού μας Νίκου θα
τους το εξηγήσω: Δευτέρα Τετάρτη
και Παρασκευή γίνονται δηλώσεις
για όσους είναι υπέρ της λύσης
ΔΔΟ. Τρίτη Πέμπτη και Σάββατο γί-
νονται δηλώσεις για τη συγκυβέρ-
νηση και όσους είναι εναντίον. Η Κυ-
ριακή είναι μέρα ανάπαυσης και εγ-
καινίων. 

Είναι κοινό μυστικό πως μετά τις
πρόσφατες εκλογές, η συγκυβέρνη-
ση –παρά τις περί του αντιθέτου δη-
λώσεις– περνά κρίση. Λογικό λοιπόν
να γίνουν προσπάθειες εκτόνωσης
και αποκατάστασης σχέσεων. Φήμες
όμως ότι ρόλο μεσολαβητή προς αυ-
τή την κατεύθυνση ανέλαβε ο Ευθύ-
μιος Δίπλαρος ελέγχονται ως κακό-
βουλες και ανακριβείς. 
Το τελευταίο διάστημα –δεν ξέρω
γιατί– μου έρχεται συχνά στο μυαλό
η γνωστή ατάκα «θα τα παρατήσω
όλα και θα γίνω πριγκίπισσα». Και
νομίζω πως ο Νικόλας μας, κουρα-
σμένος απ’ τα προβλήματα των κοι-
νών θνητών και της πολιτικής, σκέ-
φτεται σοβαρά να τα παρατήσει όλα
και να ξαναγίνει πρίγκιπας. Λέτε;

Στον τελευταίο αγώνα του ο Τσιτσι-
πάς ακούστηκε να βρίζει με πολύ
άσχημο τρόπο τον πατέρα του. Δυ-
στυχώς δεν είναι η πρώτη φορά που
το κάνει. Στον πατέρα μου οφείλω
το ζην και στο δάσκαλό μου το ευ
ζην, είχε πει ο μέγας Αλέξανδρος.
Και στον εγωκεντρισμό μου το υβρί-
ζειν, πρόσθεσε ο Τσιτσιπάς. Όλα τε-
λικά είναι θέμα Παιδείας.

Διαβάζω πως έρευνα βρήκε το εξής
ανησυχητικό εύρημα: 9 στους 10 ξέ-
νους μαθητές στα σχολεία μας δεν
γνωρίζουν αρκετά καλά ελληνικά.
Σας έχω είδηση, με ένα ακόμη πιο
ανησυχητικό εύρημα: 9 στους 10 ελ-
ληνόφωνους μαθητές μας δεν γνω-
ρίζουν σωστά ελληνικά. Πιστεύω
πως και αυτό αξίζει να το κοιτάξουμε.

Θα επαναφέρουμε τα παλιά συνθήματα.

<<<<<<

Στο πέρασμα από
το δέλτα της δικτατορίας
στο έψιλον της ελευθερίας
έπρεπε να συνυπολογιστούν
δύο απαραγνώριστης
σημασίας παράγοντες.

Εργο του Θανάση Μακρή από την έκθεση «Ζητήματα φωτός», στο A Touch of New
/ Vacation House Ασπάλαθος, στον Τριαντάρο της Τήνου. Διάρκεια έκθεσης: Από
τις 13/8 έως τις 6/9.

Ο Σταύρος Χριστοδούλου απουσιάζει.
ΚΥ

Π
Ε
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μορφή σκληρού μπρα-ντε-φερ
έχουν προσλάβει οι διαπραγματεύ-
σεις ΕΤΥΦΑ και μέχρι πρότινος κοι-
νοπραξίας του τερματικού στο Βα-
σιλικό προκειμένου η Κυπριακή
Δημοκρατία να αποκτήσει και κα-
τοχή επί του πλοίου «ΠΡΟΜΗΘΕ-
ΑΣ» το οποίο βρίσκεται στη Σανγ-
κάη. Τα όσα λιγοστά προκύπτουν
από πληροφορίες επιβεβαιώνουν
την αρχική εκτίμηση πως οι Κινέζοι
χρησιμοποιούν το πλοίο FSRU ως
διαπραγματευτικό χαρτί προκει-
μένου να αποφύγουν να επιβαρυν-
θούν οικονομικά από την απόφασή
τους να εγκαταλείψουν τα κατα-
σκευαστικά έργα και να αφήσουν
τις ενεργειακές υποδομές κατά 60%
ολοκληρωμένες. Η τακτική των Κι-
νέζων στις διαβουλεύσεις έχει δη-
μιουργήσει κλίμα αβεβαιότητας ως
προς τις προοπτικές κατάληξης
των δύο πλευρών ωστόσο τις τε-
λευταίες ημέρες παρατηρείται μια
συγκρατημένη αισιοδοξία από κυ-
πριακής πλευράς. Πηγές με γνώση
της πορείας των διαβουλεύσεων
που μίλησαν στην «Κ» άφησαν να
νοηθεί πως κάτι το θετικό αναμέ-
νεται να ανακοινωθεί το επόμενο
διάστημα που θα τερματίσει την
υφιστάμενη κατάσταση με το πλοίο.
Ωστόσο, και εδώ παρατηρείται μια
αυτοσυγκράτηση για τον λόγο,
όπως σημείωναν οι ίδιες πηγές, ότι
η κινεζικήπλευρά είναι απρόβλεπτη
με ενδεχόμενο να τουμπάρει την
όλη κατάσταση την υστάτη, όπως
συνέβη δύο φορές το τελευταίο
διάστημα. Πέρα από τα ζητήματα

που σχετίζονται με την αποχώρηση
των Κινέζων από το έργο του τερ-
ματικού, η Λευκωσία καλείται να
διαχειριστεί και τα αγκάθια με το
άλλο μεγάλο ενεργειακό έργο αυτό
του ηλεκτρικού καλωδίου με πρώτο
ζητούμενο την εξεύρεση της χρυ-
σής τομής στη χρονική έναρξη
ανάκτησης των εξόδων.

Πάρε δώσε
Στο θέμα του τερματικού στο

Βασιλικό δύο είναι τα ζητήματα
που χρήζουν διαχείρισης αυτή την
περίοδο. Το πρώτο αναμφίβολα εί-
ναι το πλοίο «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ» και
το δεύτερο η όσο το δυνατόν τα-
χύτερη έναρξη των εργασιών στο
Βασιλικό προκειμένου να ολοκλη-
ρωθεί και το υπόλοιπο 40% των έρ-
γων που δεν εκτελέστηκαν από
την κινεζική κοινοπραξία. Όπως
σημείωναν πηγές στην «Κ», η κυ-
πριακή πλευρά εμφανίζεται διατε-
θειμένη, μέχρι ενός ορισμένου ση-

μείου, να κινηθεί στη λογική του
πάρε δώσε των Κινέζων προκειμέ-
νου το πλοίο FSRU να έλθει στο
Βασιλικό. Στη λογική αυτή, όπως
σημείωναν οι ίδιες πηγές, η κυ-
πριακή πλευρά φαίνεται να απο-
δέχεται να συζητήσει ανταλλάγ-
ματα, όπως η διαδικασία σε δικα-
στήριο του Λονδίνου κάτι που αρ-
χικά απέρριπτε. Η κινεζική κοινο-
πραξία μετά την αποχώρηση από
το Βασιλικό εμφανιζόταν να επι-
θυμούσε τον τερματισμό της επι-
διαιτησίας, διαδικασία στην οποία
είχε προσφύγει η ίδια αξιώνοντας
επιπλέον €200 εκατ. από την ΕΤΥ-
ΦΑ. Η Λευκωσία μπροστά στο εν-
δεχόμενο μιας διαμάχης με άγνω-
στη χρονική διάρκεια εγκλωβισμού
του πλοίου στη Σανγκάη φαίνεται
πως κάνει δεύτερες σκέψεις. Εξέλιξη
που σχετίζεται με το υψηλό κόστος
εκμίσθωσης άλλου πλοίου FSRU
προκειμένου να λειτουργήσει το
τερματικό μέσα στο 2025, όπως εί-
ναι ο στόχος της κυβέρνησης.

Εγγυητικές
Πηγές από τη Λευκωσία έλεγαν

στην «Κ» πως όλα τα ζητήματα που
μπορούν να δώσουν λύσεις είναι
στο τραπέζι των διαβουλεύσεων.
Σε αυτά συμπεριλαμβάνονται και
οι εγγυητικές της σύμβασης ύψους
€68 εκατ. Μέχρι και σήμερα η εκ-
φρασμένη πολιτική θέση είναι πως
η ΕΤΥΦΑ θα ρευστοποιήσει τις εγ-
γυητικές. Για προφανείς διαπραγ-
ματευτικούς λόγους δεν διευκρινί-
ζεται εάν στο παζάρι με τους Κινέ-
ζους εκτός από την επιδιαιτησία
στο Λονδίνο συμπεριλαμβάνονται

και οι εγγυητικές. Αυτό το οποίο
υπάρχει είναι πως η κινεζική κοι-
νοπραξία τις προηγούμενες δέκα
μέρες κατέθεσε απόψεις στο Βρε-
τανικό Δικαστήριο προφανώς εναν-
τίον της ρευστοποίησης των εγγυη-
τικών. Η συγκεκριμένη κίνηση δεν
αποτελεί μπλοκάρισμα των εγγυη-
τικών κατά τη Λευκωσία, σημείωναν
κυβερνητικές απόψεις,αλλά μια συ-
νήθη διαδικασία. Το ζήτημα θα ξε-
καθαρίσει στις 8 Σεπτεμβρίου ωστό-
σο, όπως υποστηρίζεται, η ρευστο-
ποίηση είναι αμετάκλητη. Αυτό που
αναμένεται να διαφανεί είναι εάν
το θέμα των εγγυητικών τελικά θα
χρησιμοποιηθεί στις διαβουλεύσεις.

Έργα
Μέσα στον Αύγουστο αναμένε-

ται πως θα ολοκληρωθούν οι δια-
δικασίες εκείνες προκειμένου να
εξευρεθεί ο επόμενος ανάδοχος
που θα αναλάβει να αποπερατώσει
το χερσαίο κομμάτι των έργων και
την προβλήτα. Σε εξέλιξη βρίσκεται
η καταγραφή των υλικών στο Βα-
σιλικό προκειμένου να ετοιμαστεί
η εκ νέου προκήρυξη του έργου με

τη μορφή του κατεπείγοντος. Το
προπαρασκευαστικό κομμάτι ετοι-
μάζεται με τη βοήθεια του Γενικού
Λογιστηρίου. Όπως υπολογίζεται
η προκήρυξη θα γίνει μέσα στον
Σεπτέμβριο και επειδή η διαδικασία
θα φέρει τον χαρακτήρα του κα-
τεπείγοντος η πρώτη φάση εκδή-
λωση ενδιαφέροντος θα είναι διάρ-
κειας 15 ημερών ενώ στην συνέχεια
θα γίνει η αξιολόγηση και η κατα-
κύρωση του έργου. Στόχος κυβέρ-
νησης και ΕΤΥΦΑ είναι το κομμάτι
των έργων που υπολείπεται να έχει
ολοκληρωθεί τέλος του 2024 αρχές
του 2025.

Χρυσή τομή για καλώδιο
Με μικρότερο βαθμό προτεραι-

ότητας η κυβέρνηση θα πρέπει να
διαχειριστεί και τα ανοιχτά ζητή-
ματα με το ηλεκτρικό καλώδιο Κύ-
πρου-Κρήτης. Εδώ η εκκρεμότητα
που παρατηρείται εντοπίζεται προς
την πλευρά της Ρυθμιστικής Αρχής
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) η οποία
θα πρέπει να αξιολογήσει τη μελέτη
και τα στοιχεία που της παρέδωσε
ο Φορέας Υλοποίησης του καλω-

δίου, ο ΑΔΜΗΕ, προκειμένου να
διαφανεί εάν δικαιολογούν αναθε-
ώρηση της αρχικής αρνητικής από-
φασής της για το χρόνο ανάκτησης
των εξόδων (01/01/2025). Η από-
φαση λένε πηγές στη Λευκωσία
αναμένεται εντός Αυγούστου. Ωστό-
σο, αυτό που έχει ενδιαφέρον είναι
απόψεις που υπάρχουν στην κυ-
πριακή πρωτεύουσα και που υπο-
στηρίζουν ότι η όποια απόφαση
ληφθεί δεν θα πρέπει να είναι ερή-
μην του ΑΔΜΗΕ. Τουτέστιν η από-
φαση θα πρέπει να είναι κοινή γιατί
σε διαφορετική περίπτωση, οι ίδιες
πηγές, εντοπίζουν σημάδια που
μπορεί να οδηγήσουν σε εγκατά-
λειψη του έργου ηλεκτρικής δια-
σύνδεσης. Ένα σενάριο το οποίο
μπορεί να θεωρηθεί και ως η χρυσή
τομή στο θέμα που έχει προκύψει
είναι ΡΑΕΚ και ΑΔΜΗΕ να συμφω-
νήσουν η έναρξη ανάκτησης των
εξόδων να γίνει, όταν θα ξεκινήσει
η πόντιση του ηλεκτρικού καλω-
δίου. Κάτι που όπως υποστηρίζεται
θα επενεργήσει θετικά στους κα-
ταναλωτές ότι το έργο δεν θα σκα-
λώσει σε γεωπολιτικά εμπόδια.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Η διάσταση, ενός μεγάλων διαστά-
σεων σκανδάλου, που λαμβάνει πλέ-
ον το όλο ζήτημα της επένδυσης
στο τερματικό φυσικού αερίου στο
Βασιλικό σε συνδυασμό με την αστά-
θεια στην περιοχή εντάσσουν ξανά
το ζήτημα της έλευσης φυσικού αε-
ρίου στην Κύπρο στο επίκεντρο του
ακόμη ανοικτού ζητήματος ανά-
πτυξης του κοιτάσματος «Αφροδίτη»
επί του θαλάσσιου τεμαχίου «12»
στην κυπριακή ΑΟΖ. Η διαπραγμά-
τευση μεταξύ της Λευκωσίας και
της κοινοπραξίας του «Αφροδίτη»
παραμένει ανοικτή και σύμφωνα
με καλά ενημερωμένες πηγές δύ-
σκολη, ενώ παράλληλες εξελίξεις
στο θέμα δείχνουν προς την κατεύ-
θυνση συγκεκριμένων δυναμικών. 

Ενδιαφέρουσα επίσκεψη
Στην Κύπρο βρέθηκαν στις αρ-

χές Αυγούστου εκπρόσωποι της
βρετανικής BP και της κρατικής
πετρελαϊκής εταιρείας των ΗΑΕ,
Adnoc. Οι δύο εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται κοινοπρακτικά
στην Αίγυπτο είχαν υποβάλλει τον
Μάρτιο του 2023 πρόταση εξαγο-
ράς, αξίας 2 δισ., του 50% της New-
Med Energy, της εταιρείας κατέχει
το 30% του κοιτάσματος «Αφροδί-
τη» στην κυπριακή ΑΟΖ, ενώ δια-
θέτει και το μεγαλύτερο μερίδιο
στο κοίτασμα «Λεβιάθαν» στο Ισ-
ραήλ. Υπό το βάρος των εξελίξεων
στην περιοχή και δεδομένου του
ενδιαφέροντος της BP για τα κοι-
τάσματα της Ανατολικής Μεσογείου
(δεν προχώρησε το ζήτημα εξαγο-
ράς της NewMed) η παρουσία τους
στην Κύπρο δεν θεωρείται, από έμ-
πειρους παρατηρητές, άσχετη από
τις εξελίξεις στο πεδίο Chevron-
Κ.Δ. για το μέλλον της «Αφροδίτης».
Τόσο οι συνεχιζόμενες προκλήσεις
ασφάλειας όσο και σοβαρά ζητή-
ματα παραγωγής φυσικού αερίου
στην Αίγυπτο επαναφέρουν το εν-
διαφέρον ξένων εταιρειών για την

Κύπρο. Ωστόσο το σινιάλο της συ-
νάντησης του υπουργού Ενέργειας
με την κοινοπραξία του «Λεβιάθαν»
δεν πηγαίνει πολύ μακρύτερα από
τη συνεχιζόμενη, και ομολογουμέ-
νως δύσκολη, διαπραγμάτευση της
Κ.Δ. με τη Chevron. 

Ασκούνται πιέσεις
Τρεις δυναμικές δείχνουν προς

το αβέβαιο μέλλον της ανάπτυξης
του κοιτάσματος «Αφροδίτη» δε-

δομένων των συνεχιζόμενων δια-
πραγματεύσεων μεταξύ του αμε-
ρικανικού κολοσσού και των κυ-
πριακών αρχών, που, όπως απο-
κάλυψε η «Κ» προ μηνών, αφορούν
τις επιμέρους τεχνο-οικονομικές
πτυχές παραγωγής φυσικού αερίου
από το κοίτασμα στο οικόπεδο «12».

• Πληροφορίες που κάνουν λόγο
για πιέσεις που ασκεί η αμερικανική
εταιρεία προς την κυπριακή κυ-
βέρνηση ακόμη και μέσω τρίτων
σε ανώτερο, πολιτικά, επίπεδο,
πτυχή που καταδεικνύει και το πως
το ρευστό περιβάλλον της περιοχής,
γεωπολιτικά, αναπροσαρμόζει τη
διάσταση της ενεργειακής ασφά-
λειας της αμερικανικής εξωτερικής
πολιτικής με φόντο τις εξελίξεις
στην Ανατολική Μεσόγειο και τη
Μέση Ανατολή. 

• Το σινιάλο, εκ μέρους της Ch-

evron, πράγμα που διαφάνηκε από
αρθρογραφία του ειδικού Τύπου
για την ενέργεια, που παρουσιάζει
πως η διαπραγμάτευση προχωράει
κανονικά και πως υφίσταται πρό-
οδος που θα οδηγήσει σε συμφωνία.
Πτυχή που έμπειροι παρατηρητές
των ενεργειακών εξελίξεων στην
περιοχή αποδίδουν σε μια προσπά-
θεια της αμερικανικής εταιρείας
να πιέσει περαιτέρω τη Λευκωσία
και να αγοράσει χρόνο που θα την
ωφελήσει διαπραγματευτικά.

• Το αν οι τελικές αποφάσεις για
την ανάπτυξη του «Αφροδίτη» θα
παρθούν τελικά με γνώμονα έναν
συμβιβασμό στις διαφορές των δύο
μερών (αναπροσαρμοσμένο ανα-
πτυξιακό πλάνο της Chevron VS
επιδιώξεις Λευκωσίας βασισμένες
στο αρχικό πλάνο ανάπτυξης του
τεμαχίου που είχε καταθέσει η No-

ble Energy), την τελική αφαίρεση
της άδειας από την αμερικανική
εταιρεία ή μια αμιγώς γεωπολιτική
προσέγγιση –δεδομένου του απο-
τυπώματος του αμερικανικού κο-
λοσσού. 

Τι να αναμένουμε
Το ορόσημο του προσεχούς Νο-

εμβρίου καθορίζει σε μεγάλο βαθμό
το αβέβαιο μέλλον ανάπτυξης της
«Αφροδίτης». H hevron έχει ανα-
κοινώσει πως θα προχωρήσει με
την πρωταρχική ανάπτυξη του κοι-
τάσματος, παραδίδοντας τη μελέτη
FEED (Front-End Engineering De-
sign). Έμπειροι παρατηρητές ανα-
φέρουν στην «Κ» πως μια τέτοια
εξέλιξη έχει διπλή ανάγνωση. Θα
μπορούσε να οδηγήσει σε μια κοινά
αποδεκτή λύση στη συνεχιζόμενη
διαπραγμάτευση των δύο μερών

ωστόσο θα μπορούσε να αποτελέσει
και την απαρχή μιας προσπάθειας
εξαγοράς χρόνου που θα οδηγούσε
αναπόφευκτα στη διασφάλιση πε-
ραιτέρω παραχωρήσεων, εκ μέρους
της Chevron, από την Κυπριακή
Δημοκρατία. Το σενάριο ενός «FEED
χωρίς FID» δηλαδή της ολοκλήρω-
σης της μελέτης αλλά χωρίς την
κατάθεση της τελικής επενδυτικής
απόφασης για το έργο ανάπτυξης
του κοιτάσματος θα μπορούσε να
παρατείνει περισσότερο χρονικά
και διαπραγματευτικά την παρα-
γωγή φυσικού αερίου από το «Αφρο-
δίτη», να οδηγήσει σε ναυάγιο και
τελικά νομική αναμέτρηση μεταξύ
Κ.Δ. και Chevron και, τέλος να πιέσει
την Κ.Δ. για περαιτέρω παραχω-
ρήσεις ιδίως αν προκύψει αφήγημα,
μετά την ολοκλήρωση του FEED,
περί μη βιωσιμότητας του κοιτά-
σματος. 

Η μεγάλη εικόνα
Υπό το βάρος του διαφαινόμενου

σκανδάλου στο Βασιλικό, η εξέλιξη
της διαπραγμάτευσης Chevron-
K.Δ. αποκτά και πτυχή αφενός μεν
διαχείρισης κρίσεων μια επιτυχία
στην οποία θα μετριάσει τις πιθανές,
σοβαρές, επιπτώσεις του ναυαγίου
στο τερματικό αλλά και, αφετέρου,
υπενθύμιση αν τα πράγματα δεν
προχωρήσουν μιας δυστοκίας των
τελευταίων χρόνων να αναπτυχ-
θούν τα κοιτάσματα υδρογοναν-
θράκων της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας και να έρθει, με fast-track τρό-
πο, φυσικό αέριο στην Κ.Δ. Από
εκεί και πέρα το 2025 θα έχει εξε-
λίξεις επί της κυπριακής ΑΟΖ με
φόντο τα ενεργειακά καθώς ανα-
μένεται να προχωρήσουν τόσο το
αναπτυξιακό πλάνο του τεμαχίου
«6» από την κοινοπραξία της To-
tal-ENI όσο και να επανέλθει ο ιτα-
λικός κολοσσός της ΕΝΙ για διε-
ρευνητικές γεωτρήσεις σε άλλα οι-
κόπεδα της κυπριακής Αποκλει-
στικής Οικονομικής Ζώνης (στο
«3» και στο «7»). 

To αβέβαιο μέλλον της «Αφροδίτης»
Οι δυναμικές που αναπτύσσονται, με φόντο τις ενεργειακές εξελίξεις στην περιοχή 

Σε τροχιά συμφωνίας
με Κινέζους για πλοίο
Λακωνικά αφήνεται να βγει προς τα έξω πως υπάρχουν
προϋποθέσεις για ανακοινώσεις το επόμενο διάστημα

<<<<<<<

Η συμφωνία ΡΑΕΚ-
ΑΔΜΗΕ για έναρξη
ανάκτησης των εξόδων
μόλις ξεκινήσει η πόντι-
ση του ηλεκτρικού
καλωδίου θα μπορούσε
να διαλύσει τα σύννεφα
που έχουν μαζευτεί
πάνω από το άλλο
μεγάλο ενεργειακό έργο.

<<<<<<<

Το ορόσημο του προσε-
χούς Νοεμβρίου καθορί-
ζει σε μεγάλο βαθμό το
αβέβαιο μέλλον ανάπτυ-
ξης της «Αφροδίτης».

Όλες οι πληροφορίες που υπάρχουν δείχνουν πως η κυπριακή πλευρά κάνει ένα βήμα πίσω σε ζητήματα όπως η επι-
διαιτησία στο Λονδίνο προκειμένου να μη χρειαστεί να κοπεί ο γόρδιος δεσμός με το πλοίο «ΠΡΟΜΗΘΕΑΣ» το οποίο
βρίσκεται στη Σανγκάη.

Ο αμερικανικός κολοσσός της Chevron δείχνει να ασκεί πιέσεις στη διαπραγμάτευσή του με την Κυπριακή Δημοκρατία για την ανάπτυξη του
κοιτάσματος στο τεμάχιο «12». Στη φωτογραφία η παραγωγική δοκιμή DST στη γεώτρηση και την καύση του παραγόμενου φυσικού αερίου
από το κοίτασμα Αφροδίτη.
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Η Μέση Ανατολή και οι κίνδυνοι για τη Δύση

Η πρόσφατη ανησυχία γενι-
κευμένης κλιμάκωσης στη
Μέση Ανατολή συνέπεσε με

τους δέκα μήνες από την τρομο-
κρατική επίθεση της Χαμάς στο Ισ-
ραήλ και τον πόλεμο που ξεκίνησε
το δεύτερο ως απάντηση σε αυτήν.
Δεν είναι η πρώτη φορά που ο κίν-
δυνος κλιμάκωσης προκαλεί φόβο
σε όλο τον κόσμο. Το ίδιο αίσθημα
κυριάρχησε και τον Απρίλιο, αν και
τελικά οι αμοιβαίες εναέριες επι-
θέσεις Ιράν και Ισραήλ ήταν περιο-
ρισμένες και δεν οδήγησαν στο να
περάσει η μία ή η άλλη χώρα την
κόκκινη γραμμή που είχε θέσει ο
αντίπαλός της. Ωστόσο, αν πρέπει
να βγάλουμε ένα πρώτο συμπέρα-
σμα από αυτή την κατάσταση, είναι
πως, όσο διαρκεί η σύγκρουση στη
Μέση Ανατολή, τόσο θα υπάρχει
και ο κίνδυνος μιας γενικευμένης
περιφερειακής κλιμάκωσης. Σε αυτή
την κατάσταση θα πρέπει να συ-

νυπολογίσουμε και τον πόλεμο στην
Ουκρανία, που ξεκίνησε μετά την
εισβολή της Ρωσίας και έχει πλέον
ξεπεράσει τα δύο χρόνια διάρκειας.
Αντίστοιχα και εκεί, ιδιαίτερα κατά
τον πρώτο χρόνο, υπήρχε σημαν-
τικός κίνδυνος περαιτέρω κλιμά-
κωσης, με εμπλοκή της Δύσης. Εν-
δεχόμενο που δεν έχει εξαλειφθεί
ως πιθανότητα, όσο διαρκεί ο πό-
λεμος και υπάρχει, για παράδειγμα,
η απειλή από τη Ρωσία για τη χρήση
πυρηνικών όπλων.

Πέραν όμως του κινδύνου κλι-
μάκωσης, η Δύση αντιμετωπίζει
και άλλες συνέπειες από αυτούς
τους πολέμους και, κυρίως, από αυ-
τόν της Μέσης Ανατολής, που πρέ-
πει να συνυπολογίσουμε.

Το πρώτο πρόβλημα είναι αυτό
της συνοχής και της ενιαίας στάσης.
Αν στην περίπτωση της Ουκρανίας,
με εξαίρεση την Ουγγαρία, και παρά
την όποια κόπωση από τις επιπτώ-

σεις, τόσο στις κοινωνίες όσο και
στις ηγεσίες των χωρών, η συνοχή
δεν κλονίστηκε, με τη σύγκρουση
Ισραήλ - Παλαιστινίων η κατάσταση
είναι διαφορετική. Είδαμε ήδη κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. να αναγνωρίζουν
παλαιστινιακό κράτος και να υπάρ-
χει διαφοροποιημένη αντίδραση
έναντι του Ισραήλ, με κάποιες χώρες
να βάζουν και τις κυρώσεις εναντίον
του στη συζήτηση. Προφανώς, μια
επιθετική ενέργεια της Χεζμπολάχ
ή του Ιράν εναντίον του Ισραήλ θα
είχε άλλη αντιμετώπιση, ωστόσο,
όσο διαρκεί ο πόλεμος, τόσο θα
υπάρχει ο κίνδυνος περαιτέρω χα-
λάρωσης της συνοχής της Δύσης.
Δεν πρέπει άλλωστε να ξεχνάμε και
τις εκλογικές αναμετρήσεις, ιδίως
αυτή στις ΗΠΑ, που μπορεί να αλ-
λάξει τα δεδομένα, τόσο για τη
Μέση Ανατολή όσο και για την Ου-
κρανία, ειδικά εάν υπάρξει εκλογή
του Ντόναλντ Τράμπ.

Το δεύτερο ζήτημα είναι αυτό
της ριζοσπαστικοποίησης μουσουλ-
μανικού πληθυσμού στις χώρες της
Δύσης, αλλά και όξυνσης της πό-
λωσης λόγω της στάσης που μπορεί
να έχουν διάφορες, κυρίως ακρο-
αριστερές και αναρχικές ομάδες,
υποστηρίζοντας τους Παλαιστινίους.
Οι εικόνες από τα επεισόδια στα
πανεπιστήμια δυτικών χωρών και
κυρίως των ΗΠΑ είναι ένα χαρα-
κτηριστικό παράδειγμα για τη δεύ-
τερη περίπτωση. Ο μεγαλύτερος
κίνδυνος πάντως προκύπτει από
το πρώτο ενδεχόμενο, την πιθανή
ριζοσπαστικοποίηση. Δεν πρέπει
να ξεχνάμε ότι το Παλαιστινιακό
διαχρονικά είχε λειτουργήσει ως
ζήτημα ριζοσπαστικοποίησης μου-
σουλμάνων στη Δύση, καθώς αρ-
κετές φορές είχε εργαλειοποιηθεί
από την προπαγάνδα τρομοκρατι-
κών οργανώσεων. Σε αυτό το πλαί-
σιο μπορεί να αποτελέσει τη βάση

παραπόνων και αισθήματος αδικίας
για τη στάση της Δύσης, που μπορεί
να οδηγήσει πολίτες σε εξτρεμιστικά
μονοπάτια. Οι ισλαμιστικές τρομο-
κρατικές οργανώσεις είναι ο κατα-
λύτης και για τον τρίτο κίνδυνο,
που αφορά τις ίδιες. Δεν είναι τυχαίο
πως από την πρώτη στιγμή, ακόμη
και το ISIS έσπευσε να εκμεταλλευ-
θεί την κατάσταση για να ενισχύει
τη θέση και τη δράση του. Πέραν
της ριζοσπαστικοποίησης που προ-
καλούν, αλλά και εκμεταλλεύονται
οι τρομοκρατικές οργανώσεις, εξί-
σου σημαντικό είναι και το ενδε-
χόμενο να ενισχυθούν με τρομο-
κράτες από τις χώρες της περιοχής,
αλλά και να διευρύνουν και την
εδαφική τους παρουσία. Το ISIS,
για παράδειγμα, ακολούθησε με
επιτυχία αυτό τον δρόμο τόσο το
2003 όσο και το 2011. Αρα, λοιπόν,
η πιθανή ενίσχυση των τρομοκρα-
τικών οργανώσεων και η ριζοσπα-

στικοποίηση μουσουλμανικών πλη-
θυσμών μπορούν εκ των πραγμάτων
να εντείνουν τον κίνδυνο από την
ισλαμιστική τρομοκρατία για τη
Δύση. Μια τέταρτη συνισταμένη
αφορά τις κυβερνήσεις και τα κα-
θεστώτα των χωρών της Μέσης
Ανατολής. Σε αρκετές περιπτώσεις,
βλέπουμε πολίτες των χωρών αυτών
να εκδηλώνουν τη δυσαρέσκειά
τους, κυρίως με διαδηλώσεις στους
δρόμους, γιατί οι κυβερνήσεις και
οι ηγέτες τους δεν στηρίζουν τους
Παλαιστινίους. Υπάρχει ο κίνδυνος
αυτή η αντίδραση, αν ιδιαίτερα συ-
νεχιστεί ή και χειρότερα κλιμακωθεί
ο πόλεμος, να οδηγήσει σε διευρυ-
μένες αναταραχές που θα έχουν
επιπτώσεις και για την ευρωπαϊκή
ασφάλεια.

Ο κ. Τριαντάφυλλος Καρατράντος είναι
δρ Ευρωπαϊκής Ασφάλειας και Νέων
Απειλών, κύριος ερευνητής του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Χείρα βοηθείας για ταϊβανοποίηση
της κατεχόμενης Κύπρου ζητάει η
Άγκυρα από ξένους μεσολαβητές,
επιδιώκοντας επαναφορά και έγ-
κριση της πρότασης Κανονισμού
της Κομισιόν, για απευθείας εμπόριο
(διανθισμένης και με απευθείας
πτήσεις), που βρίσκεται «παγωμέ-
νη» ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου. Όπως πληροφορείται
η «Κ», η Άγκυρα απαιτεί εγγυήσεις
από τη διεθνή κοινότητα ότι μια
νέα ενδεχόμενη πρωτοβουλία του
ΟΗΕ για λύση του Κυπριακού, «θα
συνεπάγεται, ανεξαρτήτως κατά-
ληξης, την εκπλήρωση της υπο-
χρέωσης που έχει αναλάβει η Ε.Ε.
έναντι της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας, από τον Απρίλιο 2004, για
τερματισμό της απομόνωσής της,
επιδίωξη που θα συντρέχει με τον
απώτερο στόχο της κυριαρχικής
ισότητας της ‘ΤΔΒΚ’». Σημειώνεται
ότι η τουρκική απαίτηση δεν εξαντ-
λείται στο πνεύμα της πρότασης
Κανονισμού της Κομισιόν, ο οποίος
επικεντρωνόταν αποκλειστικά σε
απευθείας εμπορικές συναλλαγές
από τα λιμάνια που βρίσκονται στο
βόρειο, κατεχόμενο μέρος της Κύ-
πρου, προς τα κράτη-μέλη της Ε.Ε.,
αλλά εκτείνεται και στη νομιμο-
ποίηση του παράνομου αεροδρο-
μίου Τύμπου. Στην πραγματικότητα
η Τουρκία εμφανίζεται να περνά
από τη θεωρία στη πράξη και απαι-
τεί όπως υλοποιηθούν τα «τρία άλ-
φα» για απευθείας εμπόριο, απευ-
θείας πτήσεις και απευθείας σχέσεις
της ούτω καλούμενης «ΤΔΒΚ» διε-
θνώς, κατά το πρότυπο της Ταϊβάν,
(στα αγγλικά 3 D, από τη λέξη Di-
rect-απευθείας)». 

Όλο αυτό το πλαίσιο των τουρ-
κικών απαιτήσεων φαίνεται να
είναι «άρρηκτα συνδεδεμένο» με
την επανέναρξη διαπραγματεύσεων
για λύση του Κυπριακού, καθώς
όπως δημοσιεύσαμε, η Άγκυρα
αξιώνει «διεθνείς εγγυήσεις, για
κατοχύρωση των εγγενών δικαιω-
μάτων του τ/κ ‘λαού’», στην Κύπρο.
Την ίδια ώρα, ενόψει Σεπτεμβρίου
και των επαφών που εκτιμάται ότι
θα επιδιωχθούν στο περιθώριο της
Γενικής Συνέλευσης ΟΗΕ, σε σχέση
με το Κυπριακό, διεθνείς μεσολα-
βητές κάνουν διάφορες σκέψεις
για τον τρόπο ικανοποίησης της
Άγκυρας, ούτως ώστε να ανάψει
πράσινο φως για την επανέναρξη
των διαπραγματεύσεων. Οι σκέψεις
αυτές παραπέμπουν σε κάποιου
είδους «διασφάλιση», η οποία θα
μπορούσε, όπως μας λέχθηκε να
προσλάβει και «γραπτό περιεχό-
μενο», όπως για παράδειγμα στο
πλαίσιο μιας δήλωσης ή μιας πρό-
σκλησης, με το σκηνικό να παρα-
μένει ρευστό και όλα τα ενδεχόμενα
να είναι ανοικτά.

Εξαιρετικό ενδιαφέρον προκαλεί
η θέση που όπως πληροφορείται
η «Κ», διατύπωσαν Τούρκοι διπλω-
μάτες, υποστηρίζοντας ότι «ενδε-

χόμενη υλοποίηση της πρότασης
Κανονισμού της Κομισιόν για τον
τερματισμό της ‘απομόνωσης’ των
Τ/κ, θα είναι ένα σημαντικό βήμα
και θα μπορούσε να εξυπηρετήσει
την προσπάθεια για κυριαρχική
ισότητα των Τουρκοκυπρίων, χωρίς
να την υποκαθιστά». Όπως λοιπόν
συνάγεται ευθέως, η τουρκική πλευ-
ρά παίζει σε δύο ταμπλό, επιχει-
ρώντας αφενός να διασφαλίσει ντε
φάκτο αυτονομία, όπως αυτήν που
θα της προσφέρει ένα καθεστώς
εμπορικών σχέσεων τύπου Ταϊβάν.
Και αφετέρου και παράλληλα, απαι-
τεί όπως η όποια ενδεχόμενη λύση
του Κυπριακού, διασφαλίζει την
κυριαρχική ισότητα των Τουρκο-
κυπρίων, στο πλαίσιο ενός νέου
συνεταιρισμού. 

Η τουρκική θέση για «τερματι-
σμό της απομόνωσης» και για εξα-
σφάλιση των «3 άλφα», έχει τεθεί
ενώπιον και των μεσολαβητών, πε-
ριλαμβανομένων των Ηνωμένων
Εθνών, «προκαλώντας το ενδιαφέ-
ρον της Μαρία ΆνχελαΟλγκίνΚουε-

γιάρ». Η κ. Ολγκίν φέρεται μάλιστα
να είχε συζητήσει το ζήτημα και
με την ελληνοκυπριακή πλευρά,
ενώ στη διάρκεια των επαφών της
στην Κύπρο, πριν από μερικούς
μήνες, επέλεξε να μετρήσει και τις
αντιδράσεις κάποιων πολιτικών
χώρων γύρω από το απευθείας εμ-
πόριο, δημιουργώντας την εντύ-
πωση μιας βολιδοσκόπησης προς
αυτή την κατεύθυνση. 

Άλλωστε, σύμφωνα με πληρο-
φορίες που δημοσιεύσαμε, σε σχε-
τικά ανύποπτο χρόνο, πριν από δύο
περίπου χρόνια, ο ειδικός απεσταλ-
μένος του γ.γ. ΟΗΕ, ΚόλινΣτιούαρτ,
είχε εισηγηθεί προς τη Λευκωσία,
να συναινέσει στην έναρξη απευ-
θείας πτήσεων από το παράνομο
αεροδρόμιο Τύμπου, «χωρίς αντάλ-
λαγμα και ως ένδειξη καλής θέλη-
σης», παρακάμπτοντας τις προϋπο-
θέσεις που θέτει η ελληνοκυπριακή
πλευρά, για τοποθέτηση στην ίδια
εξίσωση και της επιστροφής της
περίκλειστης πόλης της Αμμοχώ-
στου. Οι συζητήσεις αυτές είχαν
γίνει επί κυβέρνησης Αναστασιάδη
και ο τότε ΥΠΕΞ, Γιαννάκης Κα-
σουλίδης, είχε απορρίψει τη βολι-
δοσκόπηση Στιούαρτ λέγοντάς του
χαρακτηριστικά ότι «δεν θα πέσουμε
σε τέτοια παγίδα».

Σημειώνεται ότι ουδόλως τυχαί-
ως, ανάλογες «εισηγήσεις» για
ανοίγματα από την ελληνοκυπριακή
πλευρά προς την τουρκική, άνευ
ανταλλαγμάτων, είχε κάνει επίσης
προ διετίας, ο Βρετανός διπλωμάτης
Ajay Sharma, που σήμερα συμμε-
τέχει στην ομάδα Κυπριακού του

Foreign Office. Ο Βρετανός διπλω-
μάτης είχε ενθαρρύνει την ελλη-
νοκυπριακή πλευρά όχι μόνο να
συναινέσει στη νομιμοποίηση πτή-
σεων από το παράνομο αεροδρο-
μίου Τύμπου, αλλά και να περιλάβει
αναφορές για τους Τουρκοκυπρίους,
περί «συνιδρυτών» ή περί «συνι-
διοκτητών» του κυπριακού κράτους,
στο πλαίσιο Μέτρων Οικοδόμησης
Εμπιστοσύνης. Κάτι που εκτιμάται
ότι θα μπορούσε να αποτελέσει
«επαρκή διασφάλιση» για επάνοδο
της τουρκικής πλευράς στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων, «για πα-
ράδειγμα στο πλαίσιο μιας δήλωσης
ή μιας πρόσκλησης», όπως αναφέ-
ραμε πιο πάνω. Σημειώνεται ότι
όλα αυτά που επιδιώκονται σε σχέ-
ση με το απευθείας εμπόριο, τις
απευθείας πτήσεις και τις απευθείας
σχέσεις της «ΤΔΒΚ», τείνουν να
θεωρούνται πλέον μέρος των άτυ-
πων συζητήσεων που λαμβάνουν
χώρα στο παρασκήνιο. Και θα ήταν
πιθανώς ορθό να αναγνωσθούν πα-
ράλληλα και με τις υποδείξεις που
έχουν γίνει προς την ελληνοκυ-
πριακή πλευρά από την κα Ολγκίν,
σε συνέντευξη στην «Κ» «ότι η κυ-
βέρνηση Χριστοδουλίδη έχει μια
πολύ καθαρή εικόνα και ξέρει τι
θα μπορούσε να ξεκλειδώσει τη
διαδικασία». 

Συγκοινωνούντα δοχεία
Οι δύο απαιτήσεις της τουρκικής

πλευράς, αφενός για απευθείας εμ-
πόριο, απευθείας πτήσεις και απευ-
θείας σχέσεις του ψευδοκράτους
με τη διεθνή κοινότητα και αφε-
τέρου για κυριαρχική ισότητα, τεί-
νουν να λειτουργήσουν ως συγκοι-
νωνούντα δοχεία. Άλλωστε, ενδε-
χόμενη εξασφάλιση ενός καθεστώ-
τος, τύπου Ταϊβάν, συνεπάγεται
αυτομάτως την ντε φάκτο εγκαθί-
δρυση σχέσεων της λεγόμενης
«ΤΔΒΚ» με τη διεθνή κοινότητα,
σε ένα εντελώς αυτονομημένο πλαί-
σιο, το οποίο δημιουργεί εικόνα
μιας χωριστής οντότητας που θα
είναι σε θέση να συνομολογεί διε-
θνείς εμπορικές συμφωνίες, και
όχι μόνο. Και υπό αυτή την έννοια,
αντανακλά πρακτικά ένα μόρφωμα
που έχει την εξουσία να ρυθμίζει
τα του οίκου του, όπως το ίδιο επι-
θυμεί.

Και αντίστροφα, εάν η αυτοα-
ποκαλούμενη «ΤΔΒΚ» αποκτούσε
κυριαρχική ισότητα, όπως αξιώνει
ευθέως και επανειλημμένως η Άγ-
κυρα, τότε θα μπορούσε και αυτο-
μάτως να συνομολογήσει και εμ-
πορικές συμφωνίες με τη διεθνή
κοινότητα. Δεν είναι προφανώς τυ-
χαίο, ότι σε συζητήσεις Τούρκων
και ξένων διπλωμάτων έχει λεχθεί
πως ενδεχόμενη έγκριση της πρό-
τασης της Κομισιόν για «τερματισμό
της απομόνωσης» των Τ/κ, θα εξυ-
πηρετήσει τον απώτερο στόχο της
κυριαρχικής ισότητας. Και υπό μια
έννοια, θα μπορούσε να αποτελέσει
και την πλατφόρμα υλοποίησής
του εν λόγω απώτερου στόχου.

Κυρίαρχη «ΤΔΒΚ» και μοντέλο Ταϊβάν 
Η Άγκυρα ζητάει διεθνή στήριξη για «τερματισμό απομόνωσης» και ως μέσο που οδηγεί σε κυριαρχική ισότητα

Στο ψυγείο
από το 2010

Στις 18 Οκτωβρίου 2010, η Επι-
τροπή Νομικών του Ευρωπαϊ-

κού Κοινοβουλίου, έκρινε ότι η
νομική βάση της πρότασης Κα-

νονισμού της Κομισιόν για
απευθείας εμπόριο (με στόχο

τον τερματισμό της «απομόνω-
σης») από τα κατεχόμενα λιμά-
νια της Κυπριακής Δημοκρα-

τίας, ήταν «ακατάλληλη» (inap-
propriate). Στην ίδια γραμμή
ήταν η γνωμάτευση της Νομι-
κής Υπηρεσίας της Ευρωβου-

λής, όπως και της Νομικής Υπη-
ρεσίας του Συμβουλίου, καθώς
η πρόταση Κανονισμού της Κο-
μισιόν, που είχε υποβληθεί το
2004, χρησιμοποιούσε ως νο-

μική βάση το άρθρο 133 της
Συνθήκης Ε.Ε., για εμπορικές

σχέσεις με «τρίτες χώρες». Δη-
λαδή, η πρόταση Κανονισμού
της Κομισιόν, εκλάμβανε την

αποσχιστική οντότητα των Κα-
τεχομένων ως τρίτη χώρα (!),
με την οποία, σύμφωνα πάντα
με την Κομισιόν, η Ευρωπαϊκή
Ένωση και τα κράτη-μέλη της
θα μπορούσαν να συνάψουν

εμπορικές σχέσεις. Παρά το γε-
γονός ότι η νομική βάση της

πρότασης Κανονισμού κρίθηκε
ως «ακατάλληλη» από τη Νομι-
κή Υπηρεσία του Συμβουλίου

των κρατών-μελών της Ε.Ε. και
από το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο, στη βάση γνωμάτευσης

των δικών του αρμόδιων υπη-
ρεσιών, η Διάσκεψη των Προ-
έδρων της Ευρωβουλής αρκέ-
στηκε να τοποθετήσει την πρό-
ταση Κανονισμού στο ψυγείο.
Δεν την επέστρεψε στην Κομι-
σιόν, ούτε ζήτησε την απόρρι-

ψή της. Έτσι, έκτοτε, η πρόταση
Κανονισμού της Κομισιόν που

αφορούσε απευθείας εμπόριο
από τα λιμάνια της κατεχόμε-
νης βόρειας Κύπρου (και όχι

απευθείας πτήσεις), βρίσκεται
παγωμένη, ενώπιον του Ευρω-

παϊκού Κοινοβουλίου.

Μόνο με
Αμμόχωστο

Η Λευκωσία, διαχρονικά, από
το 2004 μέχρι και σήμερα, ανε-
ξαρτήτως κυβέρνησης, διασυν-
δέει την πρόταση Κανονισμού
της Κομισιόν για «απευθείας
εμπόριο» μεταξύ τουρκοκυ-

πριακής κοινότητας και Ε.Ε., με
την αντίστοιχη άρση του εμ-

πάργκο που επιβάλλει η Άγκυ-
ρα, διατηρώντας κλειστά τα λι-
μάνια της σε πλοία υπό κυπρια-
κή σημαία ή πλοία με αφετηρία
κυπριακούς λιμένες. Ως επίσης
και με την απόδοση της περί-
κλειστης πόλης της Αμμοχώ-
στου, στα Ηνωμένα Έθνη. Οι

συζητήσεις γύρω από το θέμα
είχαν μπει σε βαθιά νερά το
δεύτερο εξάμηνο του 2006,

επί Φινλανδικής Προεδρίας. Τό-
τε, είχαν τοποθετηθεί στην εξί-
σωση κι άλλα αιτήματα, με την
Άγκυρα να θέτει για πρώτη φο-
ρά επισήμως θέμα νομιμοποί-

ησης των πτήσεων από το κατε-
χόμενο αεροδρόμιο Τύμπου.
Αυτό που έχει αλλάξει από το

2004 ή τη λεγόμενη «φινλανδι-
κή φόρμουλα» που συζητείτο
το 2006 είναι ότι η τουρκική
πλευρά διεκδικεί πλέον και

προσπαθεί να εξασφαλίσει τα
«3 άλφα», απευθείας εμπόριο,
απευθείας πτήσεις και απευ-

θείας σχέσεις της «ΤΔΒΚ», διε-
θνώς, χωρίς να προσφέρει κα-
νένα αντάλλαγμα στην ελληνο-

κυπριακή πλευρά. Θέτοντας
ουσιαστικά εκτός συζήτησης

και το ζήτημα της απόδοσης της
περίκλειστης Αμμοχώστου και
παραπέμποντάς το στο πλαίσιο
μιας ενδεχόμενης συνολικής
λύσης. Κάτι που μέχρι σήμερα
δεν έχει δείξει διατεθειμένη
να δεχθεί, καμιά κυπριακή

κυβέρνηση. 

<<<<<<

Διεθνείς μεσολαβητές
κάνουν διάφορες
σκέψεις για τον τρόπο
ικανοποίησης της Άγκυ-
ρας, ούτως ώστε να
ανάψει πράσινο φως
για την επανέναρξη των
διαπραγματεύσεων. 

Η τουρκική θέση για «τερματισμό της απομόνωσης» και για εξασφάλιση των
«3 άλφα», έχει τεθεί ενώπιον και των μεσολαβητών, περιλαμβανομένων των
Ηνωμένων Εθνών, «προκαλώντας το ενδιαφέρον της Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ».
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Την εβδομάδα που πέρασε, ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης εξέφραζε
από το βήμα της αντικατοχικής εκ-
δήλωσης του Δήμου Αμμόχωστου
στη Δερύνεια, τη βούλησή του για
επανέναρξη των συνομιλιών και
αποκάλυπτε αφενός την ημερομη-
νία που πρότεινε ο γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών Αντόνιο Γκουτέρες
για Τριμερή και αφετέρου την ετοι-
μότητά του γι’ αυτήν. Η όποια ανα-
θάρρηση για εξελίξεις στο Κυπριακό
με την πιθανότητα κατάληξης σε
ένα πλαίσιο λύσης, κάηκε μέσα σε
λίγες ώρες, καθώς ο Τ/κ ηγέτης Ερ-
σίν Τατάρ φρόντισε να διαμηνύσει
μέσω των τ/κ ΜΜΕ, πως όχι μόνο
δεν είχε πρόσκληση από τον Αν-
τόνιο Γκουτέρες, αλλά και πως αν
είχε δεν θα αποδεχόταν, δεδομένου
ότι δεν υπάρχει κοινό έδαφος με-
ταξύ των δύο πλευρών. Οι εν λόγω
εξελίξεις επιβεβαίωσαν προφανώς
την αδιαλλαξία του Τ/κ ηγέτη, όμως
δεν έκλεισαν την πόρτα μιας συ-
νάντησης ακόμη και πριν από τη
Γενική Συνέλευση των Ηνωμένων
Εθνών τον προσεχή Σεπτέμβριο.
Οι όποιες εξελίξεις θα εξαρτηθούν
βεβαίως από τις διεθνείς συγκυρίες,
το πώς δηλαδή θα εξελιχθεί η κα-
τάσταση στη Μέση Ανατολή, ποιο
θα είναι το αποτέλεσμα των αμε-
ρικανικών εκλογών και σίγουρα
από τη στάση που θα τηρήσει τε-
λικά η Τουρκία. 

Το παρασκήνιο
μιας βολιδοσκόπησης

Πώς όμως ξεκίνησε η συζήτηση
για μία τριμερή συνάντηση εντός
του Αυγούστου και τι οδήγησε στο
πρόωρο ναυάγιο; Ο γ.γ. των Ηνω-

μένων Εθνών έστειλε το μήνυμα
πως θα προτιμούσε η συνάντηση
να γίνει πριν από τη Γενική Συνέ-
λευση ούτως ώστε να έχουν τον
χρόνο να συζητήσουν περαιτέρω
πτυχές και λεπτομέρειες. Σε αυτό
το πλαίσιο η προσωπική απεσταλ-
μένη του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών
Μαρία Άνχελα Ολγκίν, είχε στείλει
από τις 22 Ιουλίου πρόταση για Τρι-
μερή την εβδομάδα που μπαίνει.
Η ε/κ πλευρά είχε αποδεχτεί την
πρόταση για την 13η Αυγούστου,
όμως η τ/κ πλευρά την είχε απορ-
ρίψει εξ αρχής με το πρόσχημα ότι
η πρόταση έγινε την τελευταία
στιγμή. Έθιξε και το γεγονός ότι
η εντολή της απεσταλμένης του κ.
Γκουτέρες έληγε. 

Ένα διπλωματικό
ολίσθημα 

Όσο όμως κι αν η αδιαλλαξία
του Τ/κ ηγέτη επιβεβαιώθηκε από
την άρνησή του να παρακαθίσει
στο τραπέζι των συνομιλιών, η αλή-
θεια είναι πως τόσο στο εσωτερικό
όσο και διεθνείς διαμεσολαβητές
διερωτήθηκαν τι ακριβώς μεσολά-
βησε ώστε ο Πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης να προχωρήσει στις αποκα-
λύψεις ημερομηνιών και προθέσε-
ων. Και αυτό γιατί είναι κοινώς
γνωστό πως την πρωτοβουλία ανα-
κοίνωσης πρόσκλησης για συνάν-
τηση την έχουν τα Ηνωμένα Έθνη,
ως το τρίτο μέρος, αποφεύγοντας
έτσι είτε να αποκομίσει επικοινω-
νιακό όφελος η πλευρά που το ανα-
κοινώνει είτε να αρνηθεί η άλλη.
Οι προθέσεις του Νίκου Χριστο-
δουλίδη συζητήθηκαν εντόνως, με
κάποιους να θεωρούν πως ακολού-
θησε τη γνωστή τακτική, αυτή του
να μιλάει περισσότερο από όσο

πρέπει. Λίγο το καχύποπτο –για
τις προθέσεις του στο Κυπριακό–
ακροατήριο των Αμμοχωστιανών
και λίγο η ανάγκη του να πείσει το
εσωτερικό πως στο ενδεχόμενο
ενός ναυαγίου ο ίδιος δεν ευθύνεται,
φαίνεται πως συνέβαλαν στις εκτός
των διπλωματικών θεσμίων ανα-
κοινώσεις.

Σύμφωνα με διπλωματικές πη-
γές, τα Ηνωμένα Έθνη, αν και έστει-
λαν το μήνυμα της ανάγκης διπλω-
ματικού απόρρητου, δεν φαίνεται
να έδειξαν ευθαρσώς την όποια
ενόχλησή τους από την κίνηση του

Προέδρου. Όπως σημειώνουν οι
ίδιες πηγές, τα Ηνωμένα Έθνη φαί-
νεται να κατανόησαν και την ανάγ-
κη του Προέδρου Χριστοδουλίδη
να δείξει –μετά από αλλεπάλληλες
αρνήσεις από τουρκικής πλευράς–
ότι ο ίδιος επιθυμεί επανέναρξη
των συνομιλιών. Και ενώ κυβερ-
νητικές πηγές σημειώνουν πως οι
δηλώσεις Τατάρ έγιναν στην εφη-
μερίδα Κίμπρις πριν από την ανα-
κοίνωση του Νίκου Χριστοδουλίδη,
υπάρχουν όμως και διαμεσολαβη-
τές, που σημειώνουν πως ο χειρι-

σμός αυτός –είτε εκούσια είτε ακού-
σια– ενέτεινε το κακό κλίμα και
σκότωσε –επί του παρόντος– την
προσπάθεια συνάντησης. 

Η κλεψύδρα
της Άγκυρας 

Και λέμε επί του παρόντος καθώς
δεν θεωρείται πλήρως ξεγραμμένο
το ενδεχόμενο μιας συνάντησης
ακόμα και πριν από τη Γενική Συ-
νέλευση των Ηνωμένων Εθνών.
Όπως σημειώνουν έγκυρες διπλω-
ματικές πηγές, πολλά θα εξαρτη-
θούν από τη στάση που θα τηρήσει
η τουρκική πλευρά. Γνώστες του
παρασκηνίου με την Τουρκία ση-
μειώνουν πως στην Άγκυρα αυτή
τη στιγμή τα πράγματα είναι διχα-
σμένα. Το «βαθύ κράτος» θέλει να
κερδίσει γύρω από την κυριαρχική
ισότητα. Την ίδια στιγμή ωστόσο
υπογραμμίζεται πως Τούρκοι αξιω-
ματούχοι άκουσαν με προσοχή την
κα Ολγκίν και τη θέση της για μία
κυριαρχία, μία ιθαγένεια και μία
διεθνή προσωπικότητα. Σε αυτό
το πλαίσιο διπλωματικοί κύκλοι
δεν αποκλείουν, αν αυτό ευνοεί τε-
λικά την Άγκυρα και παρά τις εν-
στάσεις Τατάρ, να αναθεωρήσει
τη θέση της η τουρκική πλευρά
και να γίνει η τριμερής συνάντηση.
Μία επανάληψη όσων εκτυλίχθη-
καν στο Μπούργκενστοκ με την
κυβέρνηση βεβαίως να μη θέλει να
βρεθεί προ τετελεσμένων.

Το αν θα υπάρξει βεβαίως δια-
φοροποίηση στις θέσεις θα εξαρ-
τηθεί από την πίεση που ενδεχο-
μένως να νιώθει η Τουρκία. Είναι
προφανές ότι δεν συζητάει διζω-
νική, δικοινοτική ομοσπονδία, όμως
την ίδια στιγμή δεν θέλει να ση-
κώνει το αποκλειστικό βάρος της

ευθύνης για την όποια στασιμότητα.
Αυτό που εκτιμάται είναι πως η
τουρκική πλευρά αρνήθηκε την
Τριμερή εντός Αυγούστου καθώς
θέλει να κερδίσει χρόνο. Ο χρόνος
που ζητάει συνδέεται προφανώς
με τις διεθνείς συγκυρίες. Η συνεχής
κρίση στη Μέση Ανατολή και εν-
δεχόμενες νέες εξελίξεις πολύ πι-
θανόν να βραχυκυκλώσουν το Κυ-
πριακό, θέτοντάς το ως θέμα δευ-
τερευούσης σημασίας και να το
σπρώξουν παρακάτω. Την ίδια στιγ-
μή η Άγκυρα φαίνεται να προτιμά
την ολοκλήρωση των αμερικανικών
εκλογών, για να διαπιστώσει πα-
ράλληλα και την εξωτερική πολιτική
που θα ακολουθηθεί. Όχι πως απο-
τελούσε ποτέ πρωτεύον ζήτημα
για τις ΗΠΑ το Κυπριακό, όμως στο
ενδεχόμενο εκλογής Τραμπ, θεω-
ρείται πως θα λειτουργήσει όπως
και στο παρελθόν. Δεν θα πιέσει
δηλαδή για επανέναρξη των συ-
νομιλιών από εκεί που έμειναν στο
Κραν Μοντανά, ευνοώντας έτσι
την τουρκική κυβέρνηση. 

Όσο όμως κι αν οι προθέσεις
της Άγκυρας τυγχάνουν διαφόρων
ερμηνειών, αυτό το οποίο κατα-
γράφεται από διεθνείς μεσολαβητές
και γνώστες των εξελίξεων είναι η
θετική ανταπόκριση της Αθήνας.
Η κα Ολγκίν έχει αναπτύξει μία
πολύ καλή σχέση με τον υπουργό
Εξωτερικών Γιώργο Γεραπετρίτη
και σύμφωνα με κύκλους θεωρεί
την παρουσία του στην όλη διαδι-
κασία ιδιαίτερα υποβοηθητική δε-
δομένης και της συνεννόησης που
φαίνεται να έχει με τον Τούρκο
ομόλογό του. Οι τελευταίες θέσεις
του βεβαίως περί έλλειψης γενναι-
ότητας, προκάλεσαν την ενόχληση
στην κυβέρνηση, η οποία ωστόσο
δεν εκφράστηκε επισήμως. 

Σε αυτό το πλαίσιο δεν πέρασε βε-
βαίως απαρατήρητη και η αναφορά
του Έλληνα υπουργού Εξωτερικών
για νέες ιδέες. Μία θέση που διαφο-
ροποιείται από το γνωστό αφήγημα
της Λευκωσίας περί επανέναρξης
των συνομιλιών από εκεί που μείναμε
στο Κραν Μοντανά. Όλο αυτό, σε
συνδυασμό με την επιμονή της τουρ-
κικής πλευράς για κυριαρχική ισό-
τητα, εγείρει αναπόφευκτα το ερώ-
τημα του τι μπορεί να συζητηθεί σε
μία Τριμερή, όταν οι θέσεις είναι
τόσο διαφορετικές και ποιο μπορεί
να είναι το περιεχόμενο τηςσυνάν-

τησης. Έγκυροι διπλωματικοί κύκλοι
εξηγούν πάντως στην «Κ» πως πρό-
θεση της κας Ολγκίν είναι να μπει
στην ουσία των πραγμάτων και πως
ήδη υπάρχουν στοιχεία που δου-
λεύτηκαν όλο αυτό το διάστημα στο
παρασκήνιο. Αναμένεται να υπο-
βληθεί ένα έγγραφο (concept paper)
στο οποίο θα περιλαμβάνονται προς
συζήτηση το κεφάλαιο των εγγυή-
σεων, της αποχώρησης των στρα-
τευμάτων και της διακυβέρνησης.
Όπως είναι γνωστό η τουρκική πλευ-
ρά επιμένει δημοσίως στα τρία «Α»
(απευθείας εμπόριο, απευθείας πτή-

σεις απευθείας σχέσεις) ούτως ώστε
να παρακαθίσει στο τραπέζι των συ-
νομιλιών. Η ε/κ πλευρά έχει διαμη-
νύσει ήδη πως μία τέτοια αποδοχή
αποτελεί παραλλαγή της θέσης για
κυριαρχική ισότητα και πως κατ’
επέκταση δεν πρόκειται να το δεχτεί.
Παρ’ όλα αυτά, όπως σημειώνεται
από έγκυρους διπλωματικούς κύ-
κλους, η Λευκωσία είναι έτοιμη να
δουλέψειμε κάποια στοιχεία για να
επαναρχίσουν οι συνομιλίες. Ανα-
μένεται να γίνει μία σχετική αξιο-
λόγηση για το εμπόριο και τις πτήσεις
με έναντρόπο πουθα χρησιμοποιεί

ως νομική βάση το πρωτόκολλο 10
που προσαρτήθηκε στη συνθήκη
προσχώρησης της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στην Ε.Ε. Σε ό,τι αφορά
πάντως το άνοιγμα οδοφράγματος
της Μιας Μηλιάς που έθεσε στον
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη η κα Ολγκίν,
διπλωματικές πηγές σημειώνουν
πως η θέση της ε/κ πλευράς είναι
να γίνει κάποιο βήμα εφόσον αντα-
ποκριθεί με κάποιον τρόπο η τ/κ
πλευρά. Δεν σημαίνει, όπως σημει-
ώνεται, πως δεν θα υπάρξει κάποια
αναπροσαρμογή σε αυτή την προ-
σέγγιση. 

Το concept paper, οι νέες προσεγγίσεις και τα «3 Α»

<<<<<<<

Μπροστά στην
επιμονή της

τουρκικής πλευράς
για τα «3 Α»

η Λευκωσία είναι
έτοιμη να

αξιολογήσει το
εμπόριο και τις
πτήσεις με έναν
τρόπο που θα

χρησιμοποιεί ως
νομική βάση το

πρωτόκολλο 10 που
προσαρτήθηκε στη

συνθήκη
προσχώρησης
της Κυπριακής
Δημοκρατίας

στην Ε.Ε.

<<<<<<<

Κλειδί θεωρείται
το ποια θα είναι
τελικά η στάση
της Άγκυρας, η
οποία θέλει να
κερδίσει χρόνο,

παρακολουθώντας
τις εξελίξεις στη

Μέση Ανατολή και
περιμένοντας το
αποτέλεσμα των
αμερικανικών

εκλογών.

<<<<<<<

Η συνεχής κρίση στη
Μέση Ανατολή και
ενδεχόμενες νέες

εξελίξεις πολύ πιθανόν
να βραχυκυκλώσουν το
Κυπριακό, θέτοντάς το

ως θέμα δευτερευούσης
σημασίας και να το

σπρώξουν παρακάτω.

Η άρνηση του Ερσίν Τατάρ να παρακαθίσει σε μία τριμερή συνάντηση έστειλε το μήνυμα ενός πρόωρου ναυαγίου, ωστόσο διπλωματικοί κύκλοι δεν έχουν ξεγράψει ακόμη το
ενδεχόμενο συνάντησης ακόμα και εντός Αυγούστου.

Έγκυροι διπλωματικοί κύκλοι εξηγούν πάντως στην «Κ» πως πρόθεση της
κας Ολγκίν είναι να μπει στην ουσία των πραγμάτων.

Εν μέσω τακτικισμών
και διεθνών συγκυριών
Πώς το Κυπριακό σκοντάφτει στη φλεγόμενη περιοχή, το blame game,

την αδιαλλαξία Τατάρ και τον χρόνο που ζητάει η Άγκυρα

ΚΥ
Π

Ε

ΚΥ
Π

Ε
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Διαδικτυακό μίσος και αντιμεταναστευτική βία

Η ακροδεξιά εξέγερση που ξέ-
σπασε στη Μεγάλη Βρετανία
με αφορμή τη μαζική επίθεση

εναντίον μιας τάξης χορού στην
κοινότητα του Σάουθπορτ την 29η
Ιουλίου, που κατέληξε στη δολοφο-
νία τριών κοριτσιών και στον τραυ-
ματισμό δέκα ακόμη ατόμων, πα-
ρουσιάζει πολλαπλό ενδιαφέρον για
τη δυναμική τόσο της ακροδεξιάς
βίας όσο και της διαδικτυακής διά-
χυσης ψευδών πληροφοριών. Αν
και οι δολοφονίες ήταν το αφετη-
ριακό γεγονός, το γεγονός το ίδιο
ήταν αφορμή και όχι αιτία, καθώς
παρόμοια τραγικά περιστατικά έχουν
ξανασυμβεί στο πρόσφατο παρελ-
θόν, χωρίς να προκαλέσουν αυτό
το πρωτοφανές κύμα βίας. Αλλωστε,
η βρετανική κοινή γνώμη διάκειται
μαζικά ενάντια στη βίαιη εξέγερση
(85%), με μόνο 7% των Βρετανών
να την υποστηρίζει και 12% να την
κρίνει δικαιολογημένη (Yougov),

ενώ μία εβδομάδα μετά την αντι-
μεταναστευτική, ακροδεξιά βία, πο-
λυπληθείς αντιρατσιστικές διαδη-
λώσεις οργανώθηκαν σε πολλές πό-
λεις. Το γεγονός-καταλύτης για το
ξέσπασμα της βίας υπήρξε η ψευδής
διαδικτυακή είδηση ότι ο θύτης
ήταν μουσουλμάνος, αιτών άσυλο.
Εκτοτε, και ενώ έγινε γνωστό ότι
επρόκειτο για Βρετανό πολίτη με
γονείς καταγωγής από τη Ρουάντα
–άρα χριστιανούς στο θρήσκευμα–
, οι βίαιες διαδηλώσεις διαχύθηκαν
σε πόλεις σε όλη τη χώρα.

Υποκινούμενη από αντιμουσουλ-
μάνους influencers στο Διαδίκτυο,
η παραπληροφόρηση έγινε viral
στο Telegram και στο X –με τον
ιδιοκτήτη του Ελον Μασκ να πρω-
τοστατεί υπέρ της αταξίας–, ενώ
ταυτόχρονα ακροδεξιοί ακτιβιστές
χρησιμοποίησαν τις online εφαρ-
μογές, καλώντας για offline κινη-
τοποίηση. Ενώ για κάποιους αυτές

οι πράξεις βίας εξέφρασαν διαμαρ-
τυρία κατά της δολοφονικής επίθε-
σης, για τους περισσότερους ήταν
ευκαιρία εκδήλωσης της αντίθεσής
τους στη μαζική μετανάστευση και
της εναντίωσής τους στο Ισλάμ. Το
μωσαϊκό των οργανωμένων βίαιων
δρώντων περιλαμβάνει γνωστές
ακροδεξιές οργανώσεις, όπως η φα-
σιστική Patriotic Alternative, η νε-
οναζί British Movement, η αντιισ-
λαμική, αντιμεταναστευτική English
Defense League, αλλά και ομάδες
χούλιγκαν, που έχουν χρόνια συ-
σχέτιση με τον βρετανικό εθνικι-
στικό χώρο. Αν και οι ακροδεξιές
οργανώσεις στη Μεγάλη Βρετανία
είναι λιγότερο οργανωμένες από
ό,τι στο παρελθόν, έχουν μεγαλύτερη
ορατότητα και μέσα κινητοποίησης
χάρη στις νέες τεχνολογίες του Δια-
δικτύου.

Δύο σημεία ενδιαφέρουν, άρα,
τη διαδικτυακή όψη του φαινομένου:

αφενός, ότι φαίνεται να υπάρχει
συσχέτιση μεταξύ του ξενόφοβου,
ρατσιστικού λόγου του μίσους στο
Διαδίκτυο και της πραγματικής ακρο-
δεξιάς βίας, μια παρατήρηση που
έρχεται σε συμφωνία με πρόσφατες
εγκληματολογικές έρευνες που δεί-
χνουν αιτιώδη συνάφεια μεταξύ λό-
γου του μίσους στο Διαδίκτυο και
ξενοφοβικής βίας (Williams et al.
2020). Στην ακροδεξιά αυτή κινη-
τοποίηση μάλιστα, πέραν του μίσους
και του αντιμεταναστευτικού λόγου,
στο Διαδίκτυο κυκλοφόρησαν λίστες
με χώρους φιλοξενίας μεταναστών,
υποδεικνύοντας τους ακριβείς στό-
χους της βίας. Αφετέρου, ότι η αλή-
θεια παίζει μικρό ρόλο όταν ο θυμός,
ο φόβος και το μίσος έχουν ήδη κυ-
ριαρχήσει.

Η αλήθεια, βέβαια, δεν υπερισχύει
της παραπληροφόρησης εν κενώ.
Υπάρχει «προεργασία» που καλλιερ-
γεί το έδαφος πάνω στο οποίο η ξε-

νοφοβική βία εκκολάπτεται. Ηδη,
πριν από το Brexit, η αντιμετανα-
στευτική ρητορική στη Μεγάλη
Βρετανία εδραιώθηκε στις ελιτ του
συντηρητικού κόμματος και του αν-
τιευρωπαϊκού UKIP, μια τάση που
έγινε κυρίαρχη σε αυτούς τους πο-
λιτικούς κύκλους προοδευτικά, ενώ
το αποτέλεσμα του δημοψηφίσματος
–στην εκστρατεία του οποίου πρυ-
τάνευσαν οι ψευδείς ειδήσεις– έσυρε
όλους τους κομματικούς παίκτες σε
περισσότερο εσωστρεφείς, εθνο-
κεντρικές θέσεις. Το ότι το 58% των
Βρετανών δηλώνει συμπάθεια για
τις απόψεις όσων ειρηνικά διαμαρ-
τυρήθηκαν, υποδεικνύει την κατί-
σχυση της αντιμεταναστευτικής
ατζέντας (Yougov). Μεταξύ των ψη-
φοφόρων του αντιμεταναστευτικού
Reform UK του Φάρατζ, που ήρθε
τρίτο κόμμα σε ψήφους στις κοινο-
βουλευτικές εκλογές του προηγού-
μενου μήνα, 81% υποστηρίζουν τις

διαμαρτυρίες, 33% τις θεωρούν δι-
καιολογημένες, ενώ 25% συμφωνούν
με τις απόψεις των εξεγερμένων.
Ωστόσο, ανοιχτή υποστήριξη της
παρούσας ακροδεξιάς βίας εκφράζει
το 21% των ψηφοφόρων του Reform
UK και 9% των Συντηρητικών ψη-
φοφόρων.

Η άνοδος της άκρας Δεξιάς δεν
κανονικοποιεί μόνο την αντιμετα-
ναστευτική ρητορική (Valentim
2024), αλλά έχει συνέπειες σε όλες
τις πτυχές της ακροδεξιάς ατζέντας,
μεταξύ άλλων και τη βία. Τα εγκλή-
ματα μίσους με κίνητρο την εναν-
τίωση στη φυλή ή/και στη θρησκεία
έχουν αυξηθεί από 36.800 το 2011
σε περισσότερα από 110.000 το
2023, με 44% των θυμάτων το 2023
να είναι μουσουλμάνοι και το 20%
Εβραίοι (UK Home Office).

Η κ. Λαμπρινή Ρόρη είναι επίκουρη κα-
θηγήτρια Πολιτικής Ανάλυσης στο ΕΚΠΑ.

Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Το δηλητήριο της παραπληροφό-
ρησης που παραλίγο να πνίξει τους
φετινούς Ολυμπιακούς, αφού γλύ-
τωσαν από τα μολυσμένα νερά του
Σηκουάνα (η κατάσταση του οποίου
δεν ήταν fake news), κυριάρχησε
στις συζητήσεις σχεδόν εξ ίσου με
τους ίδιους τους Ολυμπιακούς.
Όπως όμως μπορεί να διαπιστώσει
κανείς ανατρέχοντας στα περιστα-
τικά παραπληροφόρησης για τους
Ολυμπιακούς Αγώνες που εντόπισε
η ειδική υπηρεσία της Ε.Ε. στην
πλατφόρμα EUvsDisinfo, τα αφη-
γήματα τα οποία επαναλαμβάνον-
ταν στη δημόσια σφαίρα, όπως για
παράδειγμα για την τελετή έναρξης
ή για την περίπτωση της Ιμανέ Κε-
λίφ, εντοπίζονται σε ρωσόφωνες
ιστοσελίδες. Αισθητή την παρουσία
τους κάνουν σε αυτήν την αρένα
το Sputnik, στο οποίο η Ε.Ε. έχει
επιβάλει κυρώσεις ως διασπορέα
προπαγάνδας για τον πόλεμο στην
Ουκρανία, αλλά και το δίκτυο πα-
ραπληροφόρησης Pravda, το οποίο
δραστηριοποιείται σε διάφορες
γλώσσες λαθροβιώντας πάνω στον
έμμεσο συσχετισμό με το όνομα
της ιστορικής εφημερίδας.

Τα αφηγήματα που προβάλλον-
ται θυμίζουν όσα είδαμε να ανα-
παράγονται άκριτα από πολίτες και
ΜΜΕ: κατηγορίες πως η μποξέρ
Ιμανέ Κελίφ δεν είναι βιολογικά
γυναίκα αλλά άντρας ή τρανς γυ-
ναίκα, η διασύνδεση δρώμενου
στην τελετή έναρξης με τον Μυ-
στικό Δείπνο και διακωμώδηση
της θρησκείας, σατανιστικοί συμ-
βολισμοί στην τελετή έναρξης, μέ-
χρι και λιγότερο διαδεδομένα ψέ-
ματα όπως ότι ο Θεός τιμώρησε το
Παρίσι με μπλακ άουτ και τον καλ-
λιτεχνικό διευθυντή της διοργά-
νωσης με… χτύπημα από κεραυνό.
Αν και δεν μπορεί να ειπωθεί με
βεβαιότητα πως ο αυτουργός είναι
το Κρεμλίνο, ήδη από τον Ιούνιο
έρευνα του Γαλλικού Πρακτορείου
(AFP) έκανε λόγο για εκστρατεία
παραπληροφόρησης κατά των
Ολυμπιακών ειδικά από τη Ρωσία
και το Αζερμπαϊτζάν με στόχο την
αξιοπιστία της Γαλλίας όσον αφορά
την ασφάλεια των αγώνων. Αντί-
στοιχη καμπάνια εντόπισε και έρευ-
να της Microsoft. 

Αν και οι Βρυξέλλες παρακολου-

θούν συνεχώς τις στρατηγικές πα-
ραπληροφόρησης της Ρωσίας, δη-
μόσια η Κομισιόν και η ΕΥΕΔ απο-
φεύγουν να τοποθετηθούν. Εκπρό-
σωποι της Κομισιόν που κλήθηκαν
από την «Κ» να σχολιάσουν ή να
παραπέμψουν στην αρμόδια να
σχολιάσει υπηρεσία της Ε.Ε., πε-
ριορίστηκαν στο να πουν πως τα
όποια ερωτήματα καλύτερα είναι
να απευθύνονται στη Διεθνή Ολυμ-
πιακή Επιτροπή και τις γαλλικές
αρχές.

Κοιτούν ανατολικά
Η πλατφόρμα EUvsDisinfo είναι

μια υπηρεσία που διαχειρίζεται η
ειδική ομάδα East StratCom Task
Force της Ευρωπαϊκής Υπηρεσίας
Εξωτερικής Δράσης, με την ομάδα
να έχει δημιουργηθεί ειδικά για να
παρακολουθεί τις εκστρατείες πα-
ραπληροφόρησης της Ρωσίας και
να εστιάσει στη στρατηγική επι-
κοινωνία της Ε.Ε. στους ανατολι-
κούς γείτονές της. 

Μάλιστα, η πλατφόρμα EUvs-
Disinfo τονίζει σε υποσημείωση
σε ιστοσελίδα της πως τα περιστα-
τικά που καταγράφει «παρέχουν
μερική, διαστρεβλωμένη ή ψευδή
απεικόνιση της πραγματικότητας
και διαδίδουν βασικά μηνύματα
υπέρ του Κρεμλίνου», αλλά ότι αυτό
δεν σημαίνει απαραίτητα πως ένα
συγκεκριμένο μέσο συνδέεται με
το Κρεμλίνο, τάσσεται υπέρ του
καθεστώτος ή παραπληροφορεί
σκόπιμα. Όπως αναφέρεται στην
ιστοσελίδα, οι θέσεις της δεν αν-
τανακλούν απαραίτητα αυτές της
Ε.Ε., αλλά τα ευρήματα της ομάδας

που παρακολουθεί και αναλύει τα
όσα μεταδίδονται και μπορούν να
θεωρηθούν παραπληροφόρηση.

Fake news… προεόρτια
Η EUvsDisinfo είχε εντοπίσει

από τον Μάρτιο αφήγημα το οποίο
κυκλοφόρησε μεταξύ άλλων μέσω
της λευκορωσικής έκδοσης του
Sputnik, και το οποίο παρουσίαζε
την απόφαση όπως αθλητές από
τη Ρωσία και τη Λευκορωσία να

μην αγωνιστούν με τις σημαίες των
χωρών τους αλλά ως ουδέτεροι
αθλητές (κάτι που τελικά έγινε με
αρκετούς) ως απαγόρευση της συμ-
μετοχής τους. Τα δημοσιεύματα
απέκρυπταν πως η απόφαση της
Διεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής
σχετιζόταν με τη ρωσική εισβολή
στην Ουκρανία, και την παρουσία-
ζαν ως ένδειξη ρατσισμού της Ε.Ε.,
ακόμα και ως απόδειξη πως η Ε.Ε.
είναι ναζιστική, και ως εργαλει-
οποίηση της ΔΟΕ από την Ε.Ε. και
τις Ηνωμένες Πολιτείες.

Ένα ακόμα παράδειγμα ψευδής
είδησης πριν καν ξεκινήσουν οι
Ολυμπιακοί, ήταν και αυτή που κυ-
κλοφόρησε μέσω Telegram και δη-
μοσιεύθηκε στην ιστοσελίδα prav-
da-fr, σύμφωνα με την οποία τζετ
της γαλλικής αεροπορίας που θα
ζωγράφιζαν τη γαλλική σημαία
στον ουρανό πάνω από τη Μασ-
σαλία κατά την άφιξη της ολυμ-
πιακής φλόγας, ζωγράφισαν τη ρω-
σική σημαία μετά από σαμποτάζ

των Ρώσων. Όλα βασίζονταν σε
ένα παραπλανητικό βίντεο όπου
τα χρώματα παρουσιάζονται σε
διαφορετική σειρά ανάλογα με την
τοποθεσία του παρατηρητή.

Παντού σατανάδες
Το αφήγημα που ήθελε την τε-

λετή έναρξης να παρουσιάζει μια
παρωδία του Μυστικού Δείπνου
με τρανς μοντέλα αναπαράχθηκε
αρκετά παρά το γεγονός ότι το σκε-
πτικό του συγκεκριμένου δρώμενου
είχε καταγραφεί εξ αρχής ως ανα-
παράσταση μιας γιορτής των θεών
του Ολύμπου με πρωτεργάτη τον
(βαμμένο μπλε) Διόνυσο. Άλλα δη-
μοσιεύματα απέδιδαν την τελετή
έναρξης στον «γκέι εβραίο» καλ-
λιτεχνικό διευθυντή του. Σχετικά
δημοσιεύματα εντοπίστηκαν και
σε ιστοσελίδα στα αρμενικά και
στα γεωργιανά. Το βαθύτερο αφή-
γημα που το EUvsDisinfo εντόπισε
σε μια σειρά από σελίδες, περιλαμ-
βανομένων της geopolitika.ru και

της αγγλικής και της γαλλικής έκ-
δοσης του δικτύου Pravda, συνδέ-
ουν την τελετή έναρξης με μια «σα-
τανιστικήατζέντα» της Δύσης, απο-
δίδοντας το κείμενο στον ακροδεξιό
Ρώσο συγγραφέα Αλεξάντερ Ντούγ-
κιν, ενώ άλλα δημοσιεύματα ανα-
φέρουν πως ο καβαλάρης στο τέλος
της τελετής αντιπροσωπεύει εσκεμ-
μένα έναν από τους καβαλάρηδες
της Αποκάλυψης. 

Μέσω ακόμα του Telegram και
της γαλλόφωνης pravda προωθή-
θηκε η ψευδής είδηση πως μετά
την τελετή έναρξης ο Θεός τιμώ-
ρησε το Παρίσι με γενικευμένο
μπλακάουτ, παραποιώντας την εί-
δηση πως το βράδυ της 27ης προς
την 28η Ιουλίου σημειώθηκαν προ-
βλήματα ηλεκτροδότησης για δέκα
περίπου λεπτά σε κάποιες περιοχές
της πόλης λόγω τεχνικών προβλη-
μάτων. Μέσω της ίδιας ιστοσελίδας
έγινε προσπάθεια να προωθηθεί η
«είδηση» πως ο καλλιτεχνικός δι-
ευθυντής της διοργάνωσης, Τομάς
Τζολί, χτυπήθηκε από κεραυνό,
παρουσιάζοντας παραποιημένο
δημοσίευμα του Associated Press
το οποίο αφορούσε τις απειλές που
δέχθηκε ο κ. Τζολί.

Μια ακόμα ψευδής είδηση που
κυκλοφόρησε στα ρωσικά και στα
ισπανικά έκανε λόγο για διαδηλώ-
σεις Χριστιανών που έψελναν χρι-
στιανικά τραγούδια στους δρόμους
της Γαλλίας για να «καθαρίσουν»
τη χώρα από τη βλάσφημη τελετή.
Ωστόσο όπως σημειώνει το EUvs-
Disinfo, το βίντεο που κυκλοφόρησε
είναι από το 2022 και δείχνει εορ-
τασμούς για τη γιορτή της Κοίμησης
της Θεοτόκου στη Λούρδη της Γαλ-
λίας, ενώ δεν καταγράφηκαν δια-
δηλώσεις χριστιανών στο Παρίσι
για την τελετή έναρξης.

Τα fake news
δεν τα έφερε
ο Σηκουάνας
Συνεχής ροή παραπληροφόρησης κατά
τη διάρκεια των Ολυμπιακών με κύριους
στόχους την τελετή και την Ιμανέ Κελίφ
κατέγραψε η πλατφόρμα EUvsDisinfo

Τα fake news αποδείχθηκαν πολύ περισσότερο τοξικά από τα μολυσμένα νερά του Σηκουάνα. Τρανταχτό παράδειγμα η περίπτωση της αθλή-
τριας από την Αλγερία Ιμανέ Κελίφ.

<<<<<<

Αν και οι Βρυξέλλες
παρακολουθούν
συνεχώς τις στρατηγικές
παραπληροφόρησης
της Ρωσίας, δημόσια
η Κομισιόν και
η ΕΥΕΔ αποφεύγουν
να τοποθετηθούν.

Το ζήτημα της μποξέρ Ιμάνε Κελίφ «αξιο-
ποιήθηκε» και αυτό από ρωσικές ιστοσελίδες
που σχετίζονται με περιστατικά παραπλη-
ροφόρησης, με την pravda-fr να επιμένει
πως η αθλήτρια δεν είναι γυναίκα. Μάλιστα,
η ρωσόφωνη αθλητική ιστοσελίδα cham-
pionat.com έκανε λόγο για τεστ το οποίο
φέρεται να απέδειξε πως η κα Κελίφ είναι
βιολογικά άντρας. Το αφήγημα αυτό είναι
και η πηγή της παρανόησης πως η διεθνής
ομοσπονδία μπόξινγκ International Boxing
Association (IBA) απαγόρευσε στην αθλήτρια
να διαγωνιστεί γιατί είχε αντρικά χρωμο-

σώματα. Όπως ωστόσο επισημαίνει το
EUvsDisinfo, η ακύρωση της συμμετοχής
της αθλήτριας και ακόμα μιας αθλήτριας
από την Ταϊβάνστο παγκόσμιο πρωτάθλημα
του IBA το 2023, έγινε τρεις μέρες μετά τη
νίκη της κας Κελίφ κατά της Ρωσίδας αθλή-
τριας Αζάλι Αμίνεβα, ενώ η διαδικασία δεν
ήταν διαφανής και δεν παρουσιάστηκαν
στοιχεία που να αποδεικνύουν τον ισχυ-
ρισμό του οργανισμού.Η IBA, σημειώνεται,
έχει απαγορευτεί από τους Ολυμπιακούς
από το 2019, και σύμφωνα με το Associated
Press η απόφαση για αποκλεισμό των δύο

αθλητριών έγινε μονομερώς από τον επι-
κεφαλής του οργανισμού χωρίς τεκμηρίωση
όσων λέγονται δημόσια. Ο οργανισμός, ση-
μειώνεται, είχε απαγορευτεί το 2023 όχι
λόγω στοχοποίησηςτου Ρώσου επικεφαλής
της, όπως αναφέρεται σε ψευδή αφηγήματα
που κυκλοφόρησαν σε ρωσικές ιστοσελίδες,
αλλά λόγω σκανδάλων σε σχέση με διαι-
τησία, τα χρέη του οργανισμού και τις σχέ-
σεις τέως επικεφαλής της με το οργανωμένο
έγκλημα που βρίσκονταν για τέσσερα
χρόνια στο επίκεντρο της σύγκρουσης με
τη Διεθνή Ολυμπιακή Επιτροπή.

Η εργαλειοποίηση της Κελίφ
ΚΥ
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Πριν από το τέλος του έτους ξεκινά
η σταδιακή μετακίνηση των servers
κέντρων δεδομένων του κράτους
σε χώρους που πληρούν όλες τις
προϋποθέσεις και μηχανισμούς
σύμφωνα με τις βέλτιστες πρακτι-
κές» δηλώνει σε συνέντευξή του
στη «Κ» ο υφυπουργός Καινοτομίας,
Έρευνας και Ψηφιακής Πολιτικής
Νικόδημος Δαμιανού. Προσθέτει
ότι σε σχέση με το eJustice έχουν
ολοκληρωθεί όλες οι διορθωτικές
ενέργειες για τα σοβαρά προβλή-
ματα που παρουσιάστηκαν αλλά
και τα κενά που εντοπίστηκαν μετά
την πλήρη επαναξιολόγηση του
συστήματος, ωστόσο, τα πρώτα
δείγματα των ελέγχων που έχουν
γίνει δεν είναι ενθαρρυντικά για
τη παραπέρα πορεία του.

–Πόσο απέχουμε σήμερα από τον
στόχο που θέσατε για μετάβαση
σε ένα σύγχρονο, ψηφιακό κρά-
τος;

–Η απάντηση είναι πολυδιάστα-
τη και πολύπλοκη όσο και ο στόχος.
Η ταχύτητα της τεχνολογικής εξέ-
λιξης επιβάλλει συνεχή δράση και
σχεδιασμόκαι παράλληλα ως κράτος
θα πρέπει να αξιοποιούμε αυτές τις
εξελίξεις και να υλοποιούμε τεχνο-
λογικές δράσεις με τρόπο ευέλικτο
και αποτελεσματικό. Δεν πρόκειται
δηλαδή για ένα εγχείρημα με αρχή,
μέση και τέλος, αλλά μία πορεία
μέσω της οποίας θα δημιουργήσου-
με ένα ολοκληρωμένο ψηφιακό κρα-
τικό μηχανισμό και δυναμικό ψη-
φιακό οικοσύστημα που θα συμ-
βάλει στην επίτευξη του στόχου,
της προσέλκυσης επενδύσεων σε
λύσεις τεχνολογίας και καινοτομίας.
Όλα αυτά, εξελικτικά και προτε-
ραιοποιώντας παράλληλα τις υπη-
ρεσίες που μπορούμε να δώσουμε
το συντομότερο στους πολίτες και
τις επιχειρήσεις. Η κυβέρνηση έχει
θέσει την ψηφιακή μετάβαση ως
μία από τις κυριότερές της προτε-
ραιότητες, αναγνωρίζοντας ότι πρό-
κειται για τομέα με οριζόντιο αντί-
κτυπο στην κοινωνία και την οικο-
νομία της Κύπρου. Η πρόοδος που
έχει επιτευχθεί αναδεικνύεται και
στα πρόσφατα αποτελέσματα της
Έκθεσης για την Ψηφιακή Δεκαετία
της Ευρώπης, που αποτυπώνει μία
ενθαρρυντική εικόνα για τηνΚύπρο,
παραμένοντας ως μία από τις χώρες
που βρίσκονται σε πορεία επίτευξης
του συνόλου των στόχων που έχουν
τεθεί. Σημειώνω, ωστόσο, ότι θα
πρέπει να είμαστε προσγειωμένοι
και να παραδεχθούμε πως έχουμε
πολύ δρόμο να διανύσουμε πριν
αναφερθούμε σε επιτυχίες.

–Ποιες είναι οι επόμενες ψηφια-
κές υπηρεσίες που θα ανακοινώ-
σετε εντός του 2024;

–Ως Υφυπουργείο έχουμε ανε-
βάσει ρυθμούς για να ανταποκρι-
θούμε στις προσδοκίες των πολιτών
και θεωρώ ότι έχουμε ήδη κάνει
σημαντικά βήματα, αφού μπήκαμε
πλέον σε τροχιά υλοποίησης ση-
μαντικών έργων ψηφιοποίησης σε
βασικούς τομείς της κυβερνητικής
μηχανής αλλά και της οικονομικής

δραστηριότητας του τόπου. Το αμέ-
σως επόμενο διάστημα, θα ανα-
κοινώσουμε υπηρεσίες, οι οποίες
θα είναι πλέον όλες προσβάσιμες
μέσω της νέας ενιαίας κυβερνητικής
πύλης, gov.cy, που τέθηκε σε εφαρ-
μογή από αυτό τον μήνα. Στην

πύλη σήμερα μπορεί κάποιος να
βρει πέραν των 300 ψηφιακών υπη-
ρεσιών, οι 52 από τις οποίες έχουν
αναπτυχθεί τους τελευταίους μήνες
με βάση τα νέα πρότυπα τεχνολο-
γικής υλοποίησης που ξεκίνησε το
Υφυπουργείο να εφαρμόζει ομοι-
όμορφα. Οι υπηρεσίες που ξεκίνη-
σαν να προσφέρονται διαδικτυακά
μέσω του συστήματος «Ιππόδαμος»,
και οι οποίες θα ενισχυθούν περαι-
τέρω το επόμενο διάστημα, καθώς
και υπηρεσίες των εκπαιδευτικών
υπηρεσιών, είναι τέτοια παραδείγ-
ματα. Είναι σημαντικό να σημει-
ώσουμε ότι σύντομα, μέσω της συ-
νεργασίας μας με το υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης της ελλη-
νικής κυβέρνησης, θα ανακοινώ-
σουμε την εφαρμογή «Ψηφιακός
Πολίτης» που θα δίνει τη δυνατό-
τητα στον πολίτη να αποθηκεύει
σε ψηφιακή μορφή επίσημα έγγρα-
φα όπως η ταυτότητα, η άδεια οδή-
γησης και το MOT που θα περιλη-
φθούν σε πρώτη φάση με σταδιακή
επέκταση αυτών των λειτουργιών. 

–Ποιο είναι το μεγαλύτερο εμπό-
διο που έχετε να ξεπεράσετε σε
αυτή την προσπάθεια;

–Τα εμπόδια που έχουμε να αν-
τιμετωπίσουμε δεν είναι μόνο δικά

μας. Είναι ζητήματα που αντιμε-
τωπίζουν πολλές κυβερνήσεις, και
προκύπτουν από χρόνια ελλείψεων
σε θέματα αναβάθμισης της τεχνο-
λογικής υποδομής, αναβάθμισης
των δεξιοτήτων του προσωπικού,
κακής οργάνωσης και ανεπαρκούς
στελέχωσης των τμημάτων πλη-
ροφορικής της κυβέρνησης, και
βέβαια μιας παρατεταμένης κακής
πρακτικής όπου κάθε υπουργείο ή
τμήμα προχωρούσε μόνο του να
κτίζει και να συντηρεί λύσεις τε-
χνολογικές σε «σιλό», χωρίς κανένα
αρχιτεκτονικό σχεδιασμό. Όλα
αυτά είναι πράγματα που η παρού-
σα κυβέρνηση έχει ήδη αρχίσει να
αλλάζει, ξεκινώντας από την εφαρ-
μογή κατάλληλων πολιτικών για
τον ομοιόμορφο σχεδιασμό και
υλοποίηση των συστημάτων πλη-
ροφορικής. Η διαχείριση, λοιπόν,
κάτω από τις πιο πάνω συνθήκες,
ενός τόσο απαιτητικού προγράμ-
ματος ψηφιακής αναβάθμισης, με-
γάλο μέρους του οποίου αποτελούν
τεράστια έργα για εισαγωγή συ-
στημάτων που βρίσκονται ήδη σε
εξέλιξη και τα οποία χρηματοδο-
τούνται από το Σχέδιο Ανάκαμψης
και Ανθεκτικότητας, είναι το με-
γαλύτερο στοίχημα που έχουμε να
κερδίσουμε.

–Με ποιους τρόπους μπορεί η
Πολιτεία να συμβάλει στην ανα-
βάθμιση των ψηφιακών δεξιοτή-
των του γενικού πληθυσμού; 

–Η επιτυχία της προσπαθειών
μας κρίνεται επίσης και από το αν
θα κερδίσουμε την εμπιστοσύνη
της κοινωνίας στην προσπάθεια
που καταβάλλουμε, αλλά και γενι-
κότερα στην τεχνολογία και το ψη-
φιακό μας μέλλον. Για να το πετύ-
χουμε πρέπει να συνεχίσουμε να
δείχνουμε αποτελέσματα, καθώς
και να εφοδιάσουμε τους πολίτες
με τις κατάλληλες δεξιότητες για
να μπορούν να συμμετέχουν ενεργά
στην ψηφιακή εποχή. Το κράτος,
μέσω της Αρχής Ανάπτυξης Αν-
θρώπινου Δυναμικού και του Κέν-
τρου Παραγωγικότητας, προσφέρει
σειρά εκπαιδευτικών σεμιναρίων,
που απευθύνονται σε εργαζόμενους
και ανέργους, άτομα κάθε ηλικίας,
αλλά και σε συγκεκριμένες ηλικια-
κές ομάδες όπως άτομα άνω των
55 ετών, σε ένα ευρύ φάσμα θεμα-
τικών, από τη χρήση διαδικτύου
και εργαλείων MS Office, στην εξοι-
κείωση με τη χρήση των κρατικών
συστημάτων ηλεκτρονικής διακυ-
βέρνησης, όπως το σύστημα φο-
ρολογίας και το σύστημα πληρωμής
κοινωνικών ασφαλίσεων. 

–Βλέπουμε, ωστόσο, πολλές ανα-
φορές σε προβλήματα που αφο-
ρούν στο σύστημα «Ιππόδαμος»;
Πώς απαντάτε στις επικρίσεις;

–Ο «Ιππόδαμος» εμπίπτει στο
πλαίσιο μιας ιδιαίτερα πολύπλοκης
μεταρρύθμισης, ως αποτέλεσμα
της οποίας, δεν υπήρχε ολοκλη-
ρωμένο περιβάλλον παραγωγικής
λειτουργίας το οποίο να επιτρέπει
την ορθή πιλοτική δοκιμή του συ-
στήματος πριν από την εφαρμογή
του. Παράλληλα, αλλαγές στη δομή
και τη στελέχωση των Επαρχιακών
Οργανισμών Αυτοδιοίκησης γίνον-
ταν μέχρι την τελευταία στιγμή,
γεγονός που δεν επέτρεπε τηνορθή
δόμηση εκπαιδεύσεων για τους
χρήστες προτού αυτοί αναλάβουν
επίσημα τα καθήκοντά τους. Ως
επακόλουθο, αυτό που διανύουμε
σήμερα είναι περίοδος προσαρμο-
γής τόσο του συστήματος, όσο και
των χρηστών. Συχνά, οι αναφορές
που γίνονται δημιουργούν την εν-
τύπωση ότι το κύριο πρόβλημα
είναι το σύστημα, κάτι που δεν
ισχύει. Όντως τις πρώτες 10 ημέρες
λειτουργίας του συστήματος πα-
ρουσιάστηκαν προβλήματα από-
δοσης, τα οποία επιλύθηκαν μέσω
αναβαθμίσεων της τεχνολογικής
υποδομής, ενώ περαιτέρω αναβάθ-
μιση έχει προγραμματιστεί κατά
τον Αύγουστο. Πρόσθετες βελτιώ-
σεις, όπως η διασύνδεση με την
πύλη του Κτηματολογίου έχουν
ήδη δρομολογηθεί, με βάση το χρο-
νοδιάγραμμα του έργου, ενώ ανα-
φορές για προβλήματα τυγχάνουν
άμεσης διαχείρισης σε συντονισμό
με την ανάδοχο εταιρεία. Για σκο-
πούς υποστήριξης των χρηστών
έχουν γίνει διευθετήσεις για πε-
ραιτέρω εκπαίδευση, τόσο στη χρή-
ση του συστήματος και τις νέες
διαδικασίες, όσο και για τη χρήση
της ηλεκτρονικής υπογραφής, που
δίνεται πλέον ως δυνατότητα τόσο
για εσωτερικούς όσο και εξωτερι-
κούς χρήστες. 

–Πότε η Κύπρος θα μπορέσει να
ενταχθεί στο σύστημα παροχής
Διασυνοριακών Υπηρεσιών Υγείας
και τι θα σημαίνει αυτό για τους
πολίτες;

–Η Κύπρος είναι η 12η χώρα
που θα ενταχθεί περί τα τέλη Δε-
κεμβρίου του 2024 στο δίκτυο Δια-
συνοριακής Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας, το οποίο αναμένεται να
προσφέρει στον πολίτη άμεση πρό-
σβαση στα δεδομένα υγείας του,
από όπου κι αν βρίσκεται εντός
Ε.Ε. Μέσω της ηλεκτρονικής συν-
ταγογράφησης, που αποτελεί την
πρώτη φάση, ο πολίτης θα έχει τη
δυνατότητα να προμηθεύεται φάρ-
μακα για τα οποία έχει συνταγή
από τη χώρα διαμονής του, από
φαρμακείο άλλης χώρας εντός Ε.Ε.
Ως επόμενη φάση, σε περίπτωση
που επισκεφθεί γιατρό κατά το τα-
ξίδι του, θα γίνεται πρόσβαση ηλε-
κτρονικά σε συνοπτικό ιστορικό
της υγείας του, διευκολύνοντας τη
διάγνωση και αντιμετώπιση του
οποιουδήποτε περιστατικού. Αυτό
ενισχύει σημαντικά το επίπεδο των
υπηρεσιών υγείας για τους πολίτες,
ενώ αναμένεται να έχει θετική επί-
δραση και στον τουρισμό. 

ΝΙΚOΔΗΜΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟY, υφυπουργός Καινοτομίας, Έρευνας και Ψηφιακής Πολιτικής

Προσεχώς
«Ψηφιακός Πολίτης»

Σε πορεία επίτευξης του συνόλου των στόχων που έχουν τεθεί βρίσκεται η Κύπρος

–Σε σχέση με την ασφάλεια και
την ανθεκτικότητα στον κυβερ-
νοχώρο έγιναν όλες αυτές οι ενέρ-
γειες ώστε να μπορούμε να μιλάμε
για ασφαλή θωράκιση των κρί-
σιμων υποδομών του κράτους;

–Για το θέμα κυβερνοασφάλειας
έγιναν το τελευταίο διάστημα ση-
μαντικές ενέργειες, εντούτοις εν-
τοπίζω ότι απαιτούνται περισσό-
τερες επενδύσεις. Όσον αφορά τις
κρίσιμες υποδομές, εργαζόμαστε
για την ουσιαστική ενίσχυση ενός
οριζόντιου πλαισίου κυβερνοασφά-
λειας για τον δημόσιο τομέα, που
περιλαμβάνει μέτρα αναγνώρισης,
αξιολόγησης και ανταπόκρισης
έναντι κυβερνο-απειλών και περι-
στατικών, ενώ το νομοσχέδιο για
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας
με την ευρωπαϊκή Οδηγία NIS2,
βρίσκεται στο τελευταίο στάδιο
του νομοτεχνικού ελέγχου. Από
τον Σεπτέμβριο του 2023, λειτουργεί
σε 24ωρη βάση Κέντρο Επιχειρή-
σεων για παρακολούθηση των κρί-
σιμων υποδομών του κράτους από
την ΑΨΑ, με βάση το οποίο έχουν
τοποθετηθεί πέραν των 30 αισθη-
τήρων για σκοπούς ανίχνευσης και
ανάλυσης επιθέσεων σε πραγματικό

χρόνο, ενώ σε τακτική βάση γίνον-
ται πλέον έλεγχοι διείσδυσης για
τον εντοπισμό τυχόν αδυναμιών
στις υποδομές του Δημοσίου.

–Σύστημα ηλεκτρονικής δικαιο-
σύνης eJustice θα καταφέρετε
να το θέσετε σε επιτυχή λειτουρ-
γία και αν ναι πότε το ορίζετε
χρονικά; Ευθύνες σε ότι αφορά
την αποτυχημένη εφαρμογή του
και τα χρήματα που ξοδεύτηκαν
μέχρι σήμερα έχουν αποδοθεί;

–Σύμφωνα με τις ανάδοχες εται-
ρείες έχουν ολοκληρωθεί όλες οι
διορθωτικές ενέργειες για τα σο-
βαρά προβλήματα που παρουσιά-
στηκαν αλλά και τα κενά που εν-
τοπίστηκαν μετά την πλήρη επα-
ναξιολόγηση του συστήματος. Ανα-

μένω στο παρόν στάδιο να δω τα
αποτελέσματα των προκαταρκτι-
κών ελέγχων των ενεργειών αυτών,
καθώς αυτό είναι που θα κρίνει
κατά πόσο το έργο μπορεί να συ-
νεχίσει ή όχι. Δυστυχώς, τα πρώτα
δείγματα των ελέγχων που έχουν
γίνει δεν είναι ενθαρρυντικά. Ση-
μειώνω επιπρόσθετα ότι η τελική
αποδοχή του συστήματος θα γίνει
μόνο και εφόσον οι χρήστες το
ελέγξουν και ικανοποιηθούν με
την ποιότητα, τη λειτουργικότητα
και την ορθή υλοποίηση όλων των
αλλαγών. Όσον αφορά ευθύνες,
αυτές θα εξεταστούν συν τω χρόνω
και εξαρτώνται βεβαίως και από
την τελική έκβαση του έργου. 

–Σε ποια φάση βρίσκεται η με-
ταφορά servers κέντρων δεδομένων
του κράτους που όπως διαπιστώ-
σατε είναι σε χώρους όπου υπάρχει
κίνδυνος να καταστραφούν;

–Το θέμα των κέντρων δεδομέ-
νων αποτελεί ένα από τα κρίσιμα
ζητήματα που κλήθηκε να αντιμε-
τωπίσει αυτή η κυβέρνηση, μετά
από χρόνια αδράνειας και πρόχει-
ρων χειρισμών. Η κυβέρνηση λοι-
πόν πήρε αποφάσεις που εκκρε-
μούσαν για χρόνια και δρομολο-

γήθηκε η μεταφορά όλων των κέν-
τρων δεδομένων σε κατάλληλους
χώρους. Πριν από το τέλος του
έτους, ξεκινά η σταδιακή μετακί-
νηση των συστημάτων σε χώρους
που πληρούν όλες τις προϋποθέσεις
και μηχανισμούς σύμφωνα με τις
βέλτιστες πρακτικές. Παράλληλα,
κάθε νέο σύστημα θα στεγάζεται
πλέον σε κατάλληλο κέντρο, αφού
σταμάτησε ήδη με οδηγίες του
Υφυπουργείου η εγκατάσταση υπο-
δομών συστημάτων σε χώρους που
δεν πληρούν τις απαραίτητες προ-
ϋποθέσεις.

–Μπορεί η Κύπρος να μετατραπεί
σε περιφερειακό κέντρο τεχνο-
λογίας και καινοτομίας, γίνονται
ενέργειες προς αυτή την κατεύ-
θυνση;

–Ο τομέας της τεχνολογίας έχει
παρουσιάσει τα τελευταία χρόνια
την μεγαλύτερη ποσοστιαία αύξη-
ση, συνεισφέροντας πλέον κοντά
στο 10% του ΑΕΠ, με κάποιες ανα-
λύσεις να ανεβάζουν αυτό το πο-
σοστό σε πέραν του 13%. Την ίδια
στιγμή το οικοσύστημα καινοτομίας
της χώρας συγκαταλέγεται για τρίτη
συνεχή χρονιά στους Strong Inno-

vators της Ευρώπης, με επιδόσεις
που ξεπερνούν τον μέσο όρο των
κρατών μελών. Φιλοξενείται ήδη
στη χώρα μας μία αξιοσημείωτη
κοινότητα πολυεθνικών εταιρειών
αλλά και νεοφυών επιχειρήσεων,
η οποία αναπτύσσεται συνεχώς
και διαδραματίζει ενεργό ρόλο στην
προσπάθεια βελτίωσης της αντα-
γωνιστικότητας της χώρας, με προ-
τάσεις και εισηγήσεις τις οποίες η
κυβέρνηση λαμβάνει σοβαρά υπό-
ψη στη μεταρρυθμιστική της δρά-
ση. Η γεωστρατηγική θέση του νη-
σιού είναι εξαιρετικά σημαντική
προϋπόθεση που οφείλουμε να
αξιοποιήσουμε περαιτέρω. Η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή καθόρισε το
2021, τη στρατηγική της να γίνει
το πιο σημαντικό κέντρο συνδε-
σιμότητας και δεδομένων ανά το
παγκόσμιο. Σε αυτό το πλαίσιο ανα-
γνωρίστηκαν πέντε πλατφόρμες
που αποτελούν τους περιφερει-
ακούς διαδρόμους διασύνδεσης
της Ευρώπης για επίτευξη αυτού
του στόχου. Η Κύπρος έχει φυσική
θέση και ρόλο να παίξει σε μία από
αυτές, το EU-Meditteranean-Data
Gateway Platform, και αυτό είναι
που επιδιώκουμε.

–Ποια θεωρείτε ως τη μεγαλύτερη
πρόκληση που έχει να αντιμετω-
πίσει το Υφυπουργείο σας; 

–Η μεγαλύτερη πρόκληση είναι
να κερδίσουμε την εμπιστοσύνη
του κόσμου. Και αυτό θα το πρά-
ξουμε μόνο παρέχοντας ψηφιακές
υπηρεσίες. Ακούγεται απλό αλλά
είναι πολύ μεγάλη πρόκληση, διότι
καλούμαστε να το πετύχουμε στο
μέσω της πιο απαιτητικής και δύ-
σκολης ίσως συγκυρίας. Το λέω
τούτο, διότι βρισκόμαστε σε ένα
χρονικό σημείο που η αναβάθμιση
της τεχνολογικής υποδομής και
του τρόπου λειτουργίας των υπη-
ρεσιών τεχνολογίας του κράτους
καθίστανται πλέον απαραίτητες
για να μπορούμε να συνεχίσουμε.
Την ίδια στιγμή οι ρυθμοί τεχνο-
λογικής ανάπτυξης είναι τέτοιοι
που οι χρήστες έχουν αυξήσει τις
απαιτήσεις τους για το επίπεδο των
ψηφιακών υπηρεσιών που αναμέ-
νουν, ενώ τέλος, βρισκόμαστε εν
μέσω της διαχείρισης μεγάλου αριθ-
μού εξαιρετικά πολύπλοκων έργων
μεταρρύθμισης, τα οποία έχουν
ενταχθεί τα τελευταία χρόνια στο
Σχέδιο Ανάκαμψης και Ανθεκτικό-
τητας.

Για το θέμα κυβερνοασφάλειας απαιτούνται περισσότερες επενδύσεις
<<<<<<

Τα πρώτα δείγματα
των ελέγχων που
έχουν γίνει για το
σύστημα ηλεκτρονικής
δικαιοσύνης eJustice
δεν είναι ενθαρρυντικά.

Αυτό που διανύουμε
σήμερα είναι περίοδος
προσαρμογής τόσο του
συστήματος «Ιππόδα-
μος» όσο και των χρη-
στών. Συχνά, οι αναφο-
ρές που γίνονται δημι-
ουργούν την εντύπωση
ότι το κύριο πρόβλημα
είναι το σύστημα,
κάτι που δεν ισχύει. 

Η Κύπρος είναι η 12η χώρα που θα ενταχθεί περί τα τέλη Δεκεμβρίου του 2024 στο δίκτυο Διασυνοριακής Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, το
οποίο αναμένεται να προσφέρει στον πολίτη άμεση πρόσβαση στα δεδομένα υγείας του, απ’ όπου κι αν βρίσκεται εντός Ε.Ε.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΥΛΟ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Για τα βήματα που πρέπει να γίνουν
για την απανθρακοποίηση του νη-
σιού μιλά σε συνέντευξή της στην
«Κ» η επίτροπος Περιβάλλοντος,
Αντωνία Θεοδοσίου. Για ζητήματα
που απασχολούν το Γραφείο της
και έχουν αντίκτυπο στο περιβάλ-
λον και κατ’ επέκταση στην καθη-
μερινότητα των πολιτών, αναφέ-
ρεται στον υποστηρικτικό του ρόλο
προς τα Υπουργεία, καθώς έχει ανα-
λάβει θέματα βελτίωσης νομοθε-
σιών. Αναλύει τις προκλήσεις που
βλέπει για τη συνέχεια των έργων
στο οδικό δίκτυο του Ακάμα, ενώ
θέτει το ζήτημα της αξιολόγησης
του τοπίου, το οποίο κατά τη γνώμη
της στον τόπο μας παραμελείται,
για να τονίσει επικαλούμενη συγ-
κεκριμένα παραδείγματα ότι «αν
αξιολογούμε το τοπίο χωρίς να λαμ-
βάνουμε διαχειριστικά μέτρα, κα-
ταλήγουμε να κάνουμε πολεοδό-
μηση σε περιοχές που θα έπρεπε
να προστατεύονται, υπονομεύοντας
έτσι την αξία του τοπίου». Η υπο-
στήριξη της Τηλλυρίας να μετα-
τραπεί σε «πράσινο και κλιματικά
ουδέτερο σύμπλεγμα» και η πρω-
τοβουλία για τα χωριά των Κοιλάδων
Διαρίζου και Ξεροπόταμου να ετοι-
μαστούν και να ενταχθούν στα
Αποθέματα Βιόσφαιρας της UNE-
SCO, συγκαταλέγονται επίσης στις
δράσεις του Γραφείου.
–Η Κύπρος εξαρτάται από το μα-
ζούτ, με αποτέλεσμα όχι μόνο την
επιβάρυνση του περιβάλλοντος
αλλά και την παραγωγή ακριβού
ρεύματος. Από τις τελευταίες εξε-
λίξεις στο τερματικό του Βασιλικού
φαίνεται ότι η εικόνα αυτή δεν
θα αλλάξει σύντομα. Κατά τη γνώ-
μη σας ποια βήματα πρέπει να γί-
νουν για την απανθρακοποίηση
του νησιού;

–Η στρατηγική για την ενεργει-
ακή μετάβαση προέβλεπε την αξιο-
ποίηση του φυσικού αερίου ως με-
ταβατική ενδιάμεση λύση, λόγω
του ότι το φυσικό αέριο εκπέμπει
λιγότερους ρύπους από το μαζούτ
και είναι βοηθητικό στην τρέχουσα
αδυναμία αποθήκευσης ενέργειας
από ΑΠΕ. Ας μην παραβλέπουμε
ότι η ψηλή τιμή του ρεύματος οφεί-
λεται και στην αγορά δικαιωμάτων
εκπομπών ρύπων, το κόστος των
οποίων καταβάλλουν οι πολίτες. Η
ενεργειακή αυτή μετάβαση ωστόσο,
έχει αποδειχθεί χρονοβόρα, ενώ
μελέτη του Πανεπιστημίου Κύπρου,
καταδεικνύει ότι η καθολική εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών στις στέ-
γες μας, θα βοηθούσε στην ενερ-
γειακή μας αυτονομία ως κράτος.
Γιατί δεν προωθήσαμε ταχύτερα

αυτή τη λύση εφόσον θα καταρτί-
ζαμε ανάλογη στρατηγική και ορ-
γάνωση της παραγωγής από ΑΠΕ
και αποθήκευσης ενέργειας; Δεν
δώσαμε τη δέουσα προτεραιότητα
σε αυτόν τον τομέα τόσο όσον αφο-
ρά την παραγωγή όσο και όσον
αφορά την έρευνα για εξεύρεση

λύσεων αποθήκευσης ενέργειας
από ΑΠΕ. Σημειώνεται ότι το υπουρ-
γείο Ενέργειας προχωρά πλέον με
σημαντικά μέτρα για την διείσδυση
ΑΠΕ, εν αναμονή και των ρυθμι-
στικών πλαισίων για τη δημιουργία
ενεργειακών κοινοτήτων, γεγονός
που θα δώσει τη δυνατότητα συμ-

μετοχής των πολιτών, καθώς και
νομικών προσώπων ιδιωτικού και
δημοσίου δικαίου, σε συνεργασία
με τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης
στην παραγωγή, διανομή, κατανά-
λωση και αποθήκευση ενέργειας.
Το βήμα αυτό είναι σημαντικό για
λόγους προστασίας του περιβάλ-

λοντος και αντιμετώπισης της κλι-
ματικής αλλαγής, οι ΑΠΕ είναι οι-
κονομικά πιο συμφέρουσες, ενώ η
σταδιακή ενεργειακή μετάβαση σε
οικονομία χωρίς ορυκτά καύσιμα
αποτελεί επιτακτική ανάγκη. Η
Green Peace αναφέρει: «Η ενερ-
γειακή δημοκρατία διασφαλίζει ότι
η ενεργειακή μετάβαση θα γίνει
με όρους κοινωνικής δικαιοσύνης
και με την κοινωνία σε ενεργό και
όχι παθητικό ρόλο». 
–Μέχρι σήμερα γνωρίζαμε ως κύ-
ρια αποστολή του Γραφείου Επι-
τρόπου Περιβάλλοντος τη διαφώ-
τιση των πολιτών. Μιλήστε μας
για τον υποστηρικτικό σας ρόλο
προς τα Υπουργεία, καθώς έχετε
αναλάβει θέματα βελτίωσης της
νομοθεσίας.

–Το θέμα της νομοθεσίας απο-
τελεί κύριο μέλημα για το Γραφείο
της Επιτρόπου Περιβάλλοντος, ενώ
παράλληλα αποτελεί και καθήκον
του θεσμού με βάση τους όρους
διορισμού, να υποβάλλει απόψεις
σε σχέση με σημαντικές προτάσεις

για την τροποποίηση σχετικών νό-
μων ή να υποβάλλει εισηγήσεις
σχετικά με την εφαρμογή περιβαλ-
λοντικής πολιτικής και νομοθεσίας
είτε κατά παράκληση Υπουργείων/
Υφυπουργείων είτε αυτοβούλως.
Όπου εντοπίζουμε κενά, συνεργα-
ζόμαστε με τα αρμόδια υπουργεία,
για τη συμπλήρωση, την τροπο-
ποίηση ή τη δημιουργία νομοθε-
σίας. Στο πλαίσιο αυτό, μετά από
εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου τον πε-
ρασμένο Φεβρουάριο, στην παρου-
σία του Ειδικού Εισηγητή του ΟΗΕ
για τους Υπερασπιστές του Περι-
βάλλοντος (Σύμβαση του Aarhus),

αναλάβαμε την πρωτοβουλία όπως
σε συνεργασία με το υπουργείο Γε-
ωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος να εξετάσουμε αλ-
λαγές στη νομοθεσία για τον τρίτο
πυλώνα της Σύμβασης του Aarhus,
που αφορά την πρόσβαση του κοι-
νού στη δικαιοσύνη για περιβαλ-
λοντικά θέματα. 

Επιπλέον, έχουμε κληθεί από
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή
Νομικών, Δικαιοσύνης και Δημοσίας
Τάξεως να καταθέσουμε απόψεις,
αλλά να έχουμε και συντονιστικό
ρολό για δύο προτάσεις νόμου που
αφορούν συνταγματικές αλλαγές
για την ερμηνεία του Περιβάλλον-
τος. Επίσης, όσον αφορά τα ρυθ-
μιστικά πλαίσια της ΡΑΕΚ και του
υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου
και Βιομηχανίας δεν έχουν ακόμη
οριστικοποιηθεί, ως Γραφείο της
Επιτρόπου Περιβάλλοντος σε συ-
νεργασία με την Επίτροπο Νομο-
θεσίας, εξετάζουμε τη δυνατότητα
όπως γίνουν σχετικές τροποποι-
ήσεις στους Περί Δήμων και Κοι-
νοτήτων Νόμους έτσι ώστε να μπο-
ρούν να ιδρύουν εταιρείες, σωμα-
τεία ή ιδρύματα σε συνεργασία και
με άλλους φορείς –χωρίς να περιο-
ρίζεται η δράση τους με συνεργασία
μόνο με άλλες τοπικές αρχές– έτσι
ώστε να μπορούν να προχωρήσουν
άμεσα στη δημιουργία ενεργειακών
κοινοτήτων.
–Για το θέμα του Ακάμα ποιες είναι
οι προκλήσεις που βλέπετε για τη
συνέχεια;

–Η πρώτη πρόκληση αφορά το
πώς τα έργα του οδικού δικτύου
που έχουν ανασταλεί μπορούν να
προσαρμοστούν τεχνικά στο πε-
ριβάλλον και τη φυσιογνωμία της
περιοχής περιλαμβανομένων και
των υδατικών έργων. Μέχρι στιγμής
έχουμε δει μόνο στρογγυλούς αγω-
γούς και ορθογωνικούς οχετούς,
είτε χαμηλούς για περιπτώσεις χα-
μηλής στάθμης της ροής, είτε ψη-
λούς. Το ερώτημα που τίθεται είναι
τι μέλλει γενέσθαι με αυτά. Αυτά
τα ζητήματα θα εξεταστούν από
τους εμπειρογνώμονες στη συνέ-
χεια. Για τα υπόλοιπα έργα που δεν
έχουν ξεκινήσει ακόμη, επανεξε-
τάζεται η ενδεχόμενη κατασκευή
μέρους ή όλων των δρόμων και
κόμβων που σχεδιάστηκαν, καθώς
και ο τυχόν επανασχεδιασμός τους.
Στους κόμβους αυτούς κατά την
άποψή μου χρειάζονται κυρίως,
χώροι υγιεινής για την εξυπηρέτηση
του κοινού, χώροι στάθμευσης και
στάσης μόνο για μέσα μαζικής με-
ταφοράς και διαχείρισης του Εθνι-
κού Δασικού Πάρκου και όχι για
αλλά οχήματα, ενώ μεγάλο θέμα
τίθεται κατά την άποψή μου για
τη διακίνηση κυνηγών.

–Σε δημόσιες αναφορές σας φά-
νηκε να σας απασχολεί η αξιολό-
γηση του τοπίου στην ύπαιθρο και
ειδικότερα η απουσία του διαχεί-
ρισης τέτοιας αξιολόγησης. Πώς
αξιολογείτε αυτό το πρόβλημα;

–Το τοπίο της Κύπρου είναι εξαι-
ρετικά σημαντικό, αλλά δυστυχώς
παραμελείται. Συχνά ακούμε προ-
τάσεις όπως «βάλτε φωτοβολταϊκά
στις ‘‘καυκάλες’’», υπονοώντας ότι
αυτά τα εδάφη δεν έχουν αξία.
Όμως, κάθε τοπίο, είτε είναι βρα-
χώδες είτε γεωργικό είτε με άγρια
βλάστηση, έχει τη δική του σημασία.
Άλλες φορές ακούμε «εγκαταστήστε
“αγροτοφωτοβολταϊκά” σε γεωργική
γη». Αυτό που με απασχολεί ιδιαί-
τερα είναι η αναγκαιότητα κατα-
γραφής / χαρτογράφησης του τοπίου
όσον αφορά τα φυσικά του δεδομένα

– όπως τη βλάστηση, τα είδη, οι οι-
κοτόπους η γεωλογία και τα γεω-
μορφώματα – καθώς επίσης και τα
ιστορικά και πολιτιστικά στοιχεία,
την άυλη κληρονομιά μας, και το
παραδοσιακά ανθρωπογενές του
απόθεμα όπως είναι τα πηγάδια, τα
αλώνια, οι δόμες, στοιχεία που κα-
ταστρέφονται με ταχείς ρυθμούς
λόγω άστοχων δικών μας ενεργειών.
Αφού έχουμε πλήρη χαρτογράφηση
αυτών των στοιχείων χρειάζεται
ακολούθως να αξιολογήσουμε την
αισθητική του τοπίου, η οποία μπο-
ρεί να παρουσιάζεται ως υποκειμε-
νική, ενώ αποτελεί αντικείμενο
ακαδημαϊκών μελετών και μεθο-
δολογίας ως μέρος της συνολικής
αξιολόγησης του τοπίου. 

Είναι θετικό ότι το Τμήμα Πο-
λεοδομίας και Οικήσεως του Υπουρ-

γείου Εσωτερικών έχει ξεκινήσει
πρόσφατα την καταγραφή και αξιο-
λόγηση του τοπίου, με στόχο την
ολοκλήρωση μέχρι το 2025, που
σημαντικό είναι αμέσως μετά να
προβεί σε διαχειριστικά μέτρα που
να συνάδουν με αυτή την αξιολό-
γηση. Για παράδειγμα, στον Ακάμα,
όπου έγινε αξιολόγηση του τοπίου
στο πλαίσιο της διενέργειας του
τοπικού σχεδίου των κοινοτήτων,
παρατηρήθηκε στη συνέχεια ότι
καθορίστηκαν ζώνες ανάπτυξης
σε περιοχές ψηλής αξίας τοπίου,
ακόμη και λατομικές ζώνες. Σημει-
ώνεται ότι αυτή την περίοδο η Υπη-
ρεσία Μεταλλείων και Λατομείων
ανέθεσε τη διενέργεια Περιβαλ-
λοντικής Μελέτης για περιοχή που
προτείνεται να επεκταθεί η λατο-
μική δραστηριότητα στα υψίπεδα

μεταξύ των φαραγγιών της Ανδρο-
λύκου / Νέου Χωρίου σε περιοχή
τοπίου σημαντικής αξίας. Επομέ-
νως, αν αξιολογούμε το τοπίο χωρίς
να λαμβάνουμε διαχειριστικά μέτρα,
καταλήγουμε να κάνουμε πολεο-
δόμηση σε περιοχές που θα έπρεπε
να προστατεύονται, υπονομεύοντας
έτσι την αξία του τοπίου. 
–Ποιες άλλες προτεραιότητες έχετε
θέσει με την ανάληψη των καθη-
κόντων σας; 

–Η κλιματική αλλαγή αποτελεί
κορυφαίο θέμα προτεραιότητας,
και μία από τις σημαντικές δράσεις
που αναλάβαμε από την αρχή είναι
η υποστήριξη της Τηλλυρίας να
μετατραπεί σε «πράσινο και κλι-
ματικά ουδέτερο σύμπλεγμα». Είναι
σημαντικό να τονίσουμε ότι η κλι-
ματική ουδετερότητα δεν περιο-

ρίζεται μόνο σε ενεργειακά ζητή-
ματα. Σημαίνει ότι κάθε δράση που
αναλαμβάνουμε πρέπει να έχει μη-
δενικό αντίκτυπο στους ρύπους
που εκπέμπουμε σε όλους τους το-
μείς δραστηριότητας όπως η γε-
ωργία, η κτηνοτροφία, οι μεταφο-
ρές, η αλιεία, το αποχετευτικό σύ-
στημα και οι αρδευτικές υποδομές. 

Οι κοινότητες μάς ενημερώνουν
για έργα που θεωρούν ότι μπορούν
να γίνουν, και εμείς τα κωδικοποι-
ούμε σύμφωνα με το μοντέλο της
κλιματικής ουδετερότητας. Επι-
πλέον, συνεργαζόμαστε με τον Ορ-
γανισμό Τυποποίησης, για τη δη-
μιουργία ενός προτύπου για την
κλιματική ουδετερότητα.

Επίσης, στο πλαίσιο των προ-
σπαθειών μας για την αντιμετώπιση
της κλιματικής κρίσης και της απώ-

λειας της βιοποικιλότητας, πρό-
σφατα ξεκινήσαμε με μια ημερίδα
που πραγματοποιήθηκε στη Σαλα-
μιού την πρωτοβουλία χωριά των
Κοιλάδων Διαρίζου και Ξεροπότα-
μου να ετοιμαστούν και να ενταχ-
θούν στα Αποθέματα Βιόσφαιρας
της UNESCO. Αυτό σηματοδοτεί
ένα σημαντικό βήμα προς τον επα-
ναπροσδιορισμό της σχέσης μας
με τη φύση και την προώθηση της
βιώσιμης συνύπαρξης μεταξύ αν-
θρώπων και περιβάλλοντος.

Για τη συνέχεια αυτών των δρά-
σεων αλλά και για άλλες πρωτο-
βουλίες του Γραφείου μας σύντομα
θα εγκαινιάσουμε την αποστολή
ενημερωτικού δελτίου για σκοπούς
ενημέρωσης και διαφάνειας ως
προς τη λειτουργία του Γραφείου
της Επιτρόπου Περιβάλλοντος.

Η κλιματική ουδετερότητα δεν περιορίζεται στα ενεργειακά

<<<<<<<

Στους κόμβους του 
Ακάμα χρειάζονται 
κυρίως χώροι υγιεινής,
στάθμευσης και στάσης
μόνο για μέσα μαζικής
μεταφοράς και διαχείρι-
σης του Εθνικού 
Δασικού Πάρκου και 
όχι για αλλά οχήματα.

«Αν αξιολογούμε το τοπίο χωρίς να λαμβάνουμε διαχειριστικά μέτρα, καταλήγουμε να κάνουμε πολεοδό-
μηση σε περιοχές που θα έπρεπε να προστατεύονται, υπονομεύοντας έτσι την αξία του τοπίου» λέει στην
«Κ» η η επίτροπος Περιβάλλοντος, Αντωνία Θεοδοσίου.

ΑΝΤΩΝΙΑ ΘΕΟΔΟΣΙΟΥ, επίτροπος Περιβάλλοντος 

Σημαντικό βήμα 
η δημιουργία
ενεργειακών
κοινοτήτων

Δεν δώσαμε τη δέουσα προτεραιότητα στην παραγωγή και 
την εξεύρεση λύσεων αποθήκευσης ενέργειας από ΑΠΕ
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Οι προκλήσεις για 
τους αλλόγλωσσους μαθητές 

Προγράμματα ένταξης των παιδιών και εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας λειτουργούν σε όλες τις βαθμίδες 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Τα κυπριακά σχολεία, όπως και εκεί-
να των άλλων ευρωπαϊκών χωρών,
αντιμετωπίζουν τις ίδιες προκλήσεις
σχετικά με τους αλλόγλωσσους μα-
θητές και τον τρόπο αντιμετώπισης
των δυσκολιών ομαλής ένταξης
των μαθητών με μεταναστευτική
βιογραφία στον σχολικό βίο. Σύμ-
φωνα με στοιχεία του υπουργείου
Παιδείας, Αθλητισμού και Νεολαίας
στην Προδημοτική Εκπαίδευση
παγκύπρια το σχολικό έτος 2023-
2024 στα θρανία κάθισαν 3.481 μα-
θητές, στη Δημοτική Εκπαίδευση
19.266, και στα γυμνάσια και τα
λύκεια 4.968 και 2.736 αντίστοιχα,
με το μεγαλύτερο μέρος των μα-
θητών να είναι στην επαρχία Λευ-
κωσίας. Στη Μέση Τεχνική και
Επαγγελματική Εκπαίδευση και
Κατάρτιση οι μαθητές ήταν 812.

Παρεχόμενα προγράμματα 
Από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο

έχουν αναπτυχθεί οδηγοί για τους
εκπαιδευτικούς, στους όπου μπο-
ρούν να βρουν πρακτικές οδηγίες
για τις πρώτες μέρες των παιδιών
στο σχολικό σύστημα της Κύπρου.
Είναι σημαντικό πως ένα μεγάλο
μέρος επίσημων εγγράφων επικοι-
νωνίας του σχολείου με τους γονείς
και τους κηδεμόνες έχει μεταφρα-
στεί σε διάφορες γλώσσες (αγγλικά,
αραβικά, βουλγαρικά, γαλλικά, γε-
ωργιανά, κινεζικά, ουκρανικά, περ-
σικά, ρουμανικά, ρωσικά, τουρκικά),
έγγραφα τα οποία είναι διαθέσιμα
από την ιστοσελίδα του Παιδαγω-
γικού Ινστιτούτου. Προγράμματα
ένταξης των παιδιών και εκμάθησης
της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας
λειτουργούν σε όλες τις βαθμίδες
του κυπριακού εκπαιδευτικού συ-
στήματος και σκοπός είναι να δια-
σφαλίζονται σε όλα τα παιδιά ίσες
ευκαιρίες πρόσβασης και επιτυχίας
στην εκπαίδευση. Είναι αυτονόητο
πως όλοι οι μαθητές με μετανα-
στευτική βιογραφία και που δια-

μένουν στην Δημοκρατία έχουν το
δικαίωμα εγγραφής και δωρεάν εκ-
παίδευσης στα δημόσια σχολεία
της Κύπρου, σε όλα τα επίπεδα και
τα προγράμματα βασίζονται στο
αναλυτικό Πρόγραμμα Σπουδών
για την Ελληνική ως Δεύτερη Γλώσ-
σα που εκπόνησε το Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο το 2020.

Πρόγραμμα ΔΡΑ.Σ.Ε.+ 
Σύμφωνα με τα ισχύοντα στην

παιδαγωγική κατά την προσχολική
εκπαίδευση, ακολουθείται το μον-
τέλο της πλήρους συμφοίτησης
όλων παιδιών στη γενική τάξη, καθ’
όλη τη διάρκεια της μέρας. Ωστόσο,
όπου υπάρχουν αυξημένες ανάγκες
και σε όποια νηπιαγωγεία συμμε-
τέχουν στο Πρόγραμμα ΔΡΑ.Σ.Ε.+
παραχωρείται χρόνος ενισχυτικής
διδασκαλίας με την ταυτόχρονη
παρουσία δύο εκπαιδευτικών. Ανά-
λογη πρόνοια παραχωρήθηκε και
στο πλαίσιο του «Πιλοτικού Προ-
γράμματος Ενισχυτικής Διδασκα-
λίας» που λειτούργησε κατά τη φε-
τινή σχολική χρονιά σε αριθμό νη-
πιαγωγείων που δεν συμμετέχουν
στο πρόγραμμα ΔΡΑ.Σ.Ε.+. 

Όσον αφορά στη δημοτική εκ-
παίδευση λειτουργούν Προγράμ-
ματα Διδασκαλίας της Ελληνικής
ως δεύτερης γλώσσας σε όσα σχο-
λεία φοιτούν μαθητές με μετανα-
στευτική βιογραφία, τα οποία σύμ-
φωνα με την αρχική αξιολόγηση
του προγράμματος Ελληνομάθειας
κατέχουν επίπεδο μικρότερο από
Β1. Από τη σχολική χρονιά 2021-
2022, έχει αυξηθεί ο χρόνος που
παραχωρείται, ώστε όλα τα παιδιά
λαμβάνουν τουλάχιστον μία διδα-
κτική περίοδο ενίσχυσης στην Ελ-
ληνική ως δεύτερη γλώσσα σε μι-
κρές ομάδες. Τα παιδιά χωρίζονται
σε τρεις ομάδες (όπου αυτό είναι
εφικτό), ανάλογα με το επίπεδο ελ-
ληνομάθειάς τους: 1. Παιδιά Α΄ τά-
ξης αρχάριου επιπέδου (Α΄ χρονιά
ενίσχυσης), 2. Παιδιά Β΄-Στ΄ αρχά-
ριου επιπέδου (Α΄ χρονιά ενίσχυ-

σης), 3. Παιδιά Β΄-Στ΄ (Β΄ χρονιά
ενίσχυσης). Στη Μέση Εκπαίδευση
λειτουργούν τέσσερα διαφορετικά
Προγράμματα εκμάθησης της Ελ-
ληνικής Γλώσσας και ομαλής έν-
ταξης σε Γυμνάσια, Λύκεια και Τε-
χνικές Σχολές. Τα Προγράμματα
είναι προσαρμοσμένα να ανταπο-
κρίνονται στις μαθησιακές ανάγκες
και ιδιαιτερότητες των μαθητών/μα-
θητριών. Τα παιδιά στη Δημοτική
Εκπαίδευση που παρακολούθησαν
μαθήματα Ελληνικών ως δεύτερης
γλώσσας παγκύπρια ανήλθαν στον
αριθμό των 5.488, εκ των οποίων
τα 2.184 ήταν παιδιά αρχάρια Α΄
Τάξης, 1.456 παιδιά αρχάρια Β΄ -
ΣΤ  ́Τάξης και 1.848 παιδιά δεύτερης
χρονιάς Β΄ - ΣΤ΄ Τάξης. Στη Μέση
εκπαίδευση συνολικά σε όλα τα
επίπεδα μαθήματα Ελληνικών πα-
ρακολούθησαν 1.177 μαθητές.

Πρόγραμμα Ελληνομάθειας 
Σε όλα τα δημόσια δημοτικά

σχολεία διεξάγεται σε παγκύπρια
βάση Πρόγραμμα Ελληνομάθειας,
το οποίο αποσκοπεί στην αξιολό-
γηση του επιπέδου ελληνομάθειας
των μαθητών/μαθητριών που δεν
έχουν την ελληνική ως μητρική
γλώσσα και στην αξιολόγηση του
επιπέδου ελληνομάθειας των μα-
θητών/μαθητριών, που ολοκληρώ-
νουν τη φοίτησή τους στα προ-
γράμματα εκμάθησης της ελληνικής
γλώσσας. Για την αξιολόγηση χρη-
σιμοποιούνται τα διαγνωστικά δο-
κίμια «Μιλάς Ελληνικά Ι». Σύμφωνα
με εκπαιδευτικούς, αυτό το πρό-
γραμμα είναι πολύ σημαντικό, μιας
και η εκμάθηση της ελληνικής
γλώσσας από μικρή ηλικία μπορεί
να βοηθήσει πάρα πολύ τους μη
ελληνόφωνους μαθητές να συνε-
χίσουν την εκπαίδευσή τους πολύ
πιο ομαλά.

Οπωσδήποτε τα πράγματα για
τους αλλόγλωσσους μαθητές, ιδι-
αίτερα γι’ αυτούς της Μέσης Εκ-
παίδευσης, δεν είναι εύκολα και οι
προκλήσεις που έχουν να αντιμε-

τωπίσουν είναι πολλαπλές. Προ-
κλήσεις που σε κάποιες περιπτώσεις
καλούνται να αντιμετωπίσουν και
δάσκαλοι και καθηγητές. Σύμφωνα
με εκπαιδευτικούς που μίλησαν
στην «Κ» και οι οποίοι θέλησαν να
διατηρήσουν την ανωνυμίας, υπάρ-
χουν καθηγητές που αναλαμβάνουν
πολλές ευθύνες, πέραν της εκπαι-
δευτικής διαδικασίας. Όπως ειπώ-
θηκε αρκετοί αναλαμβάνουν και
χρέη ψυχολόγου ή και κοινωνικού
λειτουργού, μιας και αρκετοί μα-
θητές αντιμετωπίζουν διάφορες
δυσκολίες, είτε στο οικογενειακό
τους περιβάλλον, είτε ως ασυνό-
δευτοι ανήλικοι, ακόμα και στο
σχολικό περιβάλλον. Τα προσωπικά
βιώματα παίζουν ρόλο και αυτά τα
προβλήματα τα επιτείνει η άγνοια
της ελληνικής. Το μεγάλο πρόβλημα
για τους μη ελληνόφωνους μαθητές
είναι όταν έρχονται στη Μέση Εκ-
παίδευση, κυρίως στο λύκειο, χωρίς
τα κατάλληλα γλωσσικά εφόδια.
Σε αυτές τις περιπτώσεις είναι δύ-
σκολο να ακολουθήσουν την υπό-
λοιπη τάξη «Αλλόγλωσσοι που περ-
νούν το πρόγραμμα της ελληνο-
μάθειας από τα γυμνάσια συναν-
τούν πολλαπλές δυσκολίες στη με-
τάβασή τους στο Λύκειο». Μία ακό-
μη αντιξοότητα, που πάει πέραν
της γλωσσικής αδυναμίας, όπως
λέχθηκε στην «Κ» είναι η ένταξη
των μαθητών στην κουλτούρα της
σχολικής διαδικασίας.

Σύμφωνα με τους εκπαιδευτικούς
που μας μίλησαν, είναι σημαντικό
να ενταχθούν με κάποιο τρόπο σε
όσα περισσότερα σχολεία είναι δυ-
νατόν, όλων των βαθμίδων, προ-
γράμματα για μη ελληνόφωνους
μαθητές. Κάτι τέτοιο θα ήταν υπο-
βοηθητικό, διότι υπάρχουν περι-
πτώσεις όπου μαθητές αναγκάζονται
να μετακινούνται από σχολείο σε
σχολείο, μακριά από τον τόπο μό-
νιμης κατοικίας τους, με τις συνέ-
πειες που αυτό έχει. Είναι σημαντικό
λοιπόν να επεκταθεί το πρόγραμμα
και να βρεθεί μία μέση οδός.

<<<<<<<

Από το Παιδαγωγικό 
Ινστιτούτο έχουν 

αναπτυχθεί οδηγοί 
για τους εκπαιδευ-
τικούς, στους όπου
μπορούν να βρουν
πρακτικές οδηγίες

για τις πρώτες μέρες
των παιδιών στο
σχολικό σύστημα

της Κύπρου.

Τα παιδιά στη Δημοτική Εκπαίδευση που παρακολούθησαν μαθήματα Ελληνικών ως δεύτερης γλώσσας παγκύπρια ανήλθαν στον αριθμό των 5.488.

ΚΥ
Π

Ε
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Της ζήτησαν να αποσυρθεί αθόρυ-
βα. Ας έκανε, της είπαν, την τραυ-
ματισμένη. Ηταν 1985, όταν στην 
Πανεπιστημιάδα της Ιαπωνίας η 
Ισπανίδα αθλήτρια στίβου Μαρία 
Xοσέ Μαρτίνεζ Πατίνιο υποβλή-
θηκε ξανά σε τεστ φύλου. Είχε 
ξεχάσει το «πιστοποιητικό θη-
λυκότητας» από έναν παρόμοιο 
έλεγχο δύο χρόνια νωρίτερα στο 
Παγκόσμιο Πρωτάθλημα και η δι-
αδικασία έπρεπε να επαναληφθεί. 
Μπροστά σε όλη την αποστολή, 
ο γιατρός της ομάδας αποκάλυ-
ψε ότι υπήρχε κάποιο πρόβλημα 
με το νέο αποτέλεσμα και δεν 
θα μπορούσε να αγωνιστεί. Θα 
υποβαλλόταν σε μια πιο εξελιγ-
μένη εξέταση καρυότυπου, αλλά 
η ετυμηγορία θα έβγαινε έπειτα 
από μήνες. 

Η νεαρή εμποδίστρια τα είχε 
χαμένα. Γεννήθηκε και μεγάλωσε 
ως κορίτσι. Εχει γυναικεία γεν-
νητικά όργανα και στήθος. Πώς 
μπορούσε να αμφισβητηθεί το 
φύλο της; Οταν επέστρεψε στην 
Ισπανία την ενημέρωσαν ότι το 
τεστ έδειξε πως είχε ζεύγος ΧΥ 
χρωμοσωμάτων. Η Πατίνιο εί-
χε γεννηθεί με το σύνδρομο μη 
ευαισθησίας ανδρογόνων, που 
καθιστά αδύνατη την επίδρα-
ση της τεστοστερόνης στον ορ-
γανισμό κατά την ενδομήτριο 
ζωή. Ηταν όμως γυναίκα, χωρίς 
κάποιο υποτιθέμενο γενετικό 
αθλητικό πλεονέκτημα. Παρότι 
η ισπανική ομοσπονδία τής ζή-
τησε ξανά να αποσυρθεί, εκείνη 
αγωνίστηκε στο εθνικό πρωτά-
θλημα και βγήκε πρώτη στα 60 
μέτρα εμπόδια. Μετά η ιστορία 
της διέρρευσε στις εφημερίδες. 
∆ιαγράφηκαν τα ρεκόρ της και 
την απέβαλαν από τους αθλητι-
κούς ξενώνες. 

«∆εν μπορούσα να κυκλο-
φορήσω, ντρεπόμουν και φο-
βόμουν. Είχα χάσει τα πάντα, 
ένιωθα μόνη», λέει στην «Κ» η 
63χρονη Πατίνιο. «Ηξερα όμως 
ότι είχα δίκιο και είχα την υπο-
στήριξη του Φινλανδού γενετι-
στή Αλμπερτ ντε λα Σαπέλ, ο 
οποίος μου εξήγησε ότι είμαι 
γυναίκα και ότι έπρεπε να παλέ-
ψω. ∆εν αμφέβαλα ποτέ. Ηξερα 
ότι είμαι γυναίκα από τη γέννη-
σή μου. Το έβλεπα στον καθρέ-
φτη μου».

Το 1988, ο τότε επικεφαλής 
της ιατρικής επιτροπής στην Πα-
γκόσμια Ομοσπονδία Στίβου, Αρ-
νε Λιούνγκβιστ, της επέτρεψε 
να αγωνιστεί ξανά. Η Πατίνιο 
δικαιώθηκε ως ίντερσεξ γυναί-
κα, αποδεικνύοντας με την πε-
ρίπτωσή της ότι ο καθορισμός 
του φύλου είναι σύνθετο ζήτημα 
που δεν εξαντλείται σε ένα τεστ 
χρωμοσωμάτων. «Με δική μου 
πρωτοβουλία, η IAAF σταμάτη-
σε το 1991 το τεστ χρωμοσωμά-
των για επιστημονικούς και ηθι-
κούς λόγους. Το ίδιο έπραξε και 
η ∆ιεθνής Ολυμπιακή Επιτροπή 
από τους Αγώνες του Σίδνεϊ το 
2000», δήλωσε στην «Κ» ο κ. Λι-
ούνγκβιστ.

∆εκαετίες αργότερα, στους 
Ολυμπιακούς Αγώνες του Πα-
ρισιού, η Αλγερινή πυγμάχος 
Ιμάν Κελίφ βρίσκεται στο επί-
κεντρο μιας εκστρατείας που 
αμφισβητεί το φύλο της, παρό-
τι γεννήθηκε γυναίκα, αγωνίζε-
ται ως γυναίκα από το 2018 σε 
διεθνείς διοργανώσεις και έχει 
ηττηθεί στην καριέρα της από 
συναθλήτριές της. 

Με αφορμή την υπόθεση της 
Κελίφ, η οργάνωση Intersex 
Greece ανακοίνωσε ότι «το βιο-
λογικό φύλο στον άνθρωπο είναι 
ένα πολυπαραγοντικό φυσικό 
φάσμα και δεν ορίζεται μόνο από 
τα χρωμοσώματα, αλλά και από 

τον φαινότυπο, την (έσω/έξω) 
ανατομία, το ορμονικό προφίλ, 
τις γονάδες. Μια ίντερσεξ γυναί-
κα είναι γυναίκα όσο και μια μη 
ίντερσεξ γυναίκα». 

Η διαδικτυακή χιονοστιβά-
δα, όμως, είχε ήδη ξεκινήσει με-
τά την αιφνιδιαστική απόσυρση 
της Ιταλίδας πυγμάχου Αντζελα 
Καρίνι. Μόλις 46 δευτερόλεπτα 
μετά την έναρξη του αγώνα της 
με την Κελίφ ζήτησε να σταμα-
τήσει και έβαλε τα κλάματα. Αρ-

χικά διακινήθηκε ψευδώς ότι η 
Αλγερινή πυγμάχος είναι άνδρας, 
τρανσέξουαλ ή έχει πραγματο-
ποιήσει φυλομετάβαση.

Η Κατρίνα Καρκάζις, ελληνι-
κής καταγωγής ανθρωπολόγος με 
ειδίκευση στη βιοηθική και κα-
θηγήτρια στο Κολέγιο Αμχερστ, 
έχει ερευνήσει παρόμοια ζητήμα-
τα. Οπως επισημαίνει, η αγωνία 
για τη θηλυκότητα των αθλητρι-
ών ταλαιπωρεί εδώ και δεκαε-
τίες τις διεθνείς διοργανώσεις. 

«Υπήρχε κάποτε η αντίληψη ότι 
η συμμετοχή των γυναικών στον 
αθλητισμό θα πλήξει τη θηλυκό-
τητά τους, την υγεία τους και τα 
αναπαραγωγικά τους όργανα», 
υπογραμμίζει στην «Κ».

Πράγματι, το 1927 στην εγκυ-
κλοπαίδεια ∆ρανδάκη αναφερό-
ταν ότι «η γυναίκα είναι διαφο-
ρετικά πλασμένη από τον άνδρα, 
η ικανότης της ισούται με παί-
δα ή έφηβον» και ακολουθού-
σε η σύσταση να αποφεύγονται 
«επικίνδυνα διά την σωματικήν 
διάπλασιν αγωνίσματα όπως εί-
ναι το άλμα εις ύψος, η ποδο-
σφαίρισις, ο ανώμαλος δρόμος, 
η πυγμαχία». 

Οι έλεγχοι

Ηδη από τα δεκαετία του ’60, 
λόγω υψηλών επιδόσεων ορισμέ-
νων αθλητριών αλλά και της ψυ-
χροπολεμικής παράνοιας, εμ-
φανίστηκαν φόβοι πως μπορεί 
στους αγώνες να παρεισφρήσουν 
άνδρες υποδυόμενοι τις γυναί-
κες. Καθιερώθηκαν οι έλεγχοι 
φύλου. Αρχικά εξετάζονταν οπτι-
κά από επιτροπή γυναικολόγων 
και αργότερα υποβάλλονταν σε 
τεστ χρωμοσωμάτων. 

Παρότι πλέον δεν διεξάγει 
τεστ χρωμοσωμάτων, η Παγκό-
σμια Ομοσπονδία Στίβου έχει 
καθιερώσει τα τελευταία χρόνια 
ελέγχους επιπέδων τεστοστερό-
νης, με αφορμή την υπόθεση της 
Νοτιοαφρικανής αθλήτριας Κά-
στερ Σεμένια. Ωστόσο, η κ. Καρ-
κάζις επισημαίνει ότι τα επίπεδα 
τεστοστερόνης δεν είναι απο-
κλειστική ένδειξη πρόβλεψης 
της απόδοσης σε αγωνίσματα 
ταχύτητας ή δύναμης. «Παρότι 
η τεστοστερόνη επηρεάζει πα-
ραμέτρους που σχετίζονται με 
τον αθλητισμό, όπως το μέγεθος 
των μυών ή η πρόσληψη οξυ-
γόνου, δεν μεταφράζεται αυτό 
ξεκάθαρα σε καλύτερες επιδό-
σεις», εξηγεί, προσθέτοντας ότι 
παίζουν ρόλο πολλοί παράγοντες 
στη διαμόρφωση της αθλητικής 
ικανότητας.

Στην περίπτωση της Κελίφ, 
η κ. Καρκάζις σχολιάζει την 
«υποκριτική στάση όσων προ-
φασίστηκαν ότι υποστηρίζουν 
τα γυναικεία δικαιώματα, ενώ 
ταυτόχρονα κακοποιούσαν μια 
γυναίκα αμφισβητώντας το φύ-
λο της». Οπως τονίζει η ίδια, εί-
ναι σημαντικό κάποιος να ανα-
ρωτηθεί από πού πηγάζουν οι 
πληροφορίες για την Αλγερινή 
πυγμάχο και ποια είναι τα κίνη-
τρα όσων τις διακινούν.

«Τα τελευταία χρόνια, η Ακρο-
δεξιά οργανώνεται με ιδιαίτε-
ρη εστίαση γύρω από έμφυλα 
και ΛΟΑΤΚΙ+ ζητήματα», λέει 
στην «Κ» η Ελενα Ολγα Χρηστί-
δη, ψυχολόγος-ψυχοθεραπεύ-
τρια και συνιδρύτρια της οργά-
νωσης Orlando LGBT+. «Η Κελίφ 
κρίθηκε από αυτά τα κέντρα ως 
ιδανικό πεδίο άσκησης της προ-
παγάνδας τους: ίντερσεξ άτομο, 
μη λευκό, σε ένα σκληρό άθλη-
μα που ερεθίζει αντανακλαστι-
κά γύρω από την έμφυλη κακο-
ποίηση».

Το κυρίαρχο αφήγημα στα μέ-
σα κοινωνικής δικτύωσης ήταν 
ότι «ένας άνδρας έσπασε στο ξύ-
λο μια ανυπεράσπιστη από το 
θεσμικό πλαίσιο γυναίκα». «Ολα 
συνδέθηκαν άψογα: η βασική 
ακροδεξιά θέση του βιολογικού 
ντετερμινισμού, η τρανσοφοβι-
κή και ιντερφοβική ιδέα ότι γυ-
ναίκες είναι μόνον όσες έχουν 
τυπικά θηλυκά βιολογικά χαρα-
κτηριστικά, η προώθηση της 
εικόνας των ΛΟΑΤΚΙ+ ατόμων 
ως δυνητικά επικίνδυνων για τη 
συλλογική ασφάλεια και την κοι-
νωνική ειρήνη», παρατηρεί η κ. 
Χρηστίδη.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Η Μαρία Χοσέ Μαρτίνεζ Πατίνιο, καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο του Βίγκο, είχε αποκλειστεί από 
αγώνες στίβου τη δεκαετία του ’80 επειδή ως ίντερσεξ γυναίκα είχε χρωμόσωμα ΧΥ. Με τον αγώνα 
της και την υποστήριξη επιστημόνων, της επετράπη ξανά να αγωνιστεί το 1988.

Η Διεθνής Ομοσπονδία Πυγμαχίας 
(IBA) πρωτοστάτησε στην υπόθε-
ση της Κελίφ, παραχωρώντας συ-
νέντευξη Τύπου στις 5 Αυγούστου 
στο Παρίσι. Ο Ρώσος πρόεδρος 
της ΙΒΑ, που σχετίζεται με τον κύ-
κλο του Πούτιν, Ουμάρ Κρεμλέφ, 
εμφανίστηκε μέσω τηλεδιάσκε-
ψης από το γραφείο του. Προσέ-
βαλε τον πρόεδρο της ∆ΟΕ Τόμας 
Μπαχ, κατέκρινε την τελετή έναρ-
ξης και σε κάποια αποστροφή του 
λόγου του επέτεινε τη σύγχυση μι-
λώντας για επίπεδα τεστοστερό-

νης, παρότι η Κελίφ δεν φέρεται 
να έχει υποβληθεί σε σχετικό τεστ. 

Η ∆ΟΕ είχε θέσει υπό επιτή-
ρηση την ΙΒΑ για χρόνια και της 
αφαίρεσε την ιδιότητα του κυρί-
αρχου οργάνου της πυγμαχίας, 
έχοντας πλέον η ίδια την επίβλε-
ψη του αθλήματος στους Ολυμπι-
ακούς, καθώς είχε διαπιστώσει 
ζητήματα αδιαφάνειας σε θέματα 
διακυβέρνησης και χρηματοδό-
τησης. Για μακρά περίοδο, κυρί-
αρχος χορηγός της ομοσπονδίας 
ήταν η ρωσική Gazprom. 

Σύμφωνα με έγγραφα που δη-
μοσιοποίησε η ΙΒΑ, η Κελίφ φέρε-
ται να υποβλήθηκε σε τεστ ελέγ-
χου χρωμοσωμάτων τον Μάιο του 
2022 στο Παγκόσμιο Πρωτάθλη-
μα της Κωνσταντινούπολης. Κα-
θότι ένα τεστ δεν ήταν αρκετό για 
ασφαλή συμπεράσματα, η ομο-
σπονδία επανέλαβε τον έλεγχο 
έναν χρόνο αργότερα στο Πα-
γκόσμιο Πρωτάθλημα στο Νέο 
∆ελχί. Τον Μάρτιο του 2023, ο 
τότε γενικός γραμματέας της ΙΒΑ, 
Γιώργος Γερόλυμπος, ενημέρωσε 

με επιστολή την Κελίφ για το απο-
τέλεσμα και τον αποκλεισμό της. 
Τον επόμενο μήνα, η ομοσπον-
δία τροποποίησε τον κανονισμό 
της, ορίζοντας ότι γυναίκες είναι 
μόνον όσες έχουν ζεύγος χρωμο-
σωμάτων ΧΧ. 

Απαντώντας στον κ. Γερόλυ-
μπο, ο αθλητικός διευθυντής 
της ∆ΟΕ Κιτ Μακόνελ υπενθύ-
μισε πως η διαδικασία πρόκρι-
σης των πυγμάχων στους Ολυ-
μπιακούς Αγώνες δεν ήταν υπό 
την αρμοδιότητα της ΙΒΑ και ζή-

τησε να παρασχεθεί η έγγραφη 
συναίνεση της αθλήτριας, που 
επέτρεπε στην ομοσπονδία πυγ-
μαχίας να μοιραστεί τα απόρρη-
τα ιατρικά της δεδομένα. Ερω-
τηθείς σχετικά από την «Κ», ο 
κ. Γερόλυμπος, πρώην στέλεχος 
των εγχώριων ομοσπονδιών κα-
ράτε και τριάθλου, ανέφερε ότι 
έχει κλείσει ο κύκλος του στην 
ΙΒΑ και ότι η δημοσιοποίηση 
των εμπιστευτικών επιστολών 
από την ομοσπονδία δεν έγινε 
με δική του έγκριση.

«Ξαφνικά, μου είπαν 
δεν είσαι γυναίκα.
Δεν θα αγωνιστείς»

Ο ρωσικός δάκτυλος και η ελληνική υπογραφή

Δεν αποφασίζουν 
ποιος είσαι

τα σόσιαλ μίντια

Πριν από 40 χρόνια, η Μαρία Πατίνιο αποκλείστηκε ύστερα
από «έλεγχο της θηλυκότητας». Η περίπτωσή της έγινε 
αφορμή για να αλλάξουν οι κανόνες πρώτα της IAAF 

και μετά της Διεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής. Σήμερα 
μιλάει στην «Κ» για όσα βλέπει στο Παρίσι

«Ο,τι συμβαίνει τώρα με τις αθλή-
τριες της πυγμαχίας μού θυμίζει 
τις δύσκολες στιγμές που πέρασα. 
∆εν καταλαβαίνω γιατί τόσο πολ-
λοί άνθρωποι χωρίς γνώσεις ια-
τρικής, γενετικής ή υψηλού αθλη-
τισμού μιλούν γι’ αυτό το ζήτημα. 
Η λύση σε ένα τόσο λεπτό θέμα 
βρίσκεται στους ειδικούς, όχι στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Ο κα-
θορισμός του φύλου ενός αθλη-
τή βάσει χρωμοσωμάτων είναι 
πρακτική του παρελθόντος», λέει 
η Πατίνιο, η οποία εργάζεται ως 
καθηγήτρια στο Πανεπιστήμιο του 
Βίγκο και έχει διατελέσει μέλος 
της ιατρικής επιτροπής ειδικών 
της ∆ΟΕ για ζητήματα φύλου. «Τα 
κοινωνικά δίκτυα δεν καθορίζουν 
ποιος είσαι ή πώς νιώθεις. Η ∆ΟΕ 
είναι με το μέρος της», σημειώ-
νει για την Κελίφ. «∆εν είναι μόνη 
της. Είναι μέλος της πιο σημαντι-
κής οικογένειας στον κόσμο: της 

ολυμπιακής οικογένειας». 

«Είχα την υποστήριξη 
του Φινλανδού γενετιστή 
Αλμπερτ ντε λα Σαπέλ, 
ο οποίος μου εξήγησε 

ότι είμαι γυναίκα και ότι 
έπρεπε να παλέψω. Δεν 

αμφέβαλα ποτέ».
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Η Πατίνιο όταν αγωνιζόταν στον 
στίβο. Η ∆ΟΕ επέτρεψε τα τεστ 
χρωμοσωμάτων τελευταία φο-
ρά στην Ατλάντα το 1996. Από τις 
3.387 αθλήτριες που ελέγχθηκαν, 
οι επτά είχαν Υ χρωμοσώματα. Σε 
όλες επετράπη να αγωνιστούν.

Η Αλγερινή πυγμάχος Ιμάν Κε-
λίφ έγινε στόχος παραπληρο-
φόρησης στους Ολυμπιακούς 
Αγώνες του Παρισιού μετά την 
απόσυρση της Ιταλίδας συναθλή-
τριάς της Αντζελα Καρίνι στον με-
ταξύ τους αγώνα.
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Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
απεκάλυψε στην αντικατο-
χική εκδήλωση του Δήμου
Αμμοχώστου ότι δέχθηκε
«βολιδοσκόπηση» από τον
ΟΗΕ για τριμερή συνάντηση

με τον Ερσίν Τατάρ, υπό τον γ.γ. Αντόνιο
Γκουτέρες. Η αποκάλυψη Χριστοδουλίδη
έγινε τη νύχτα του Σαββάτου 3 Αυγούστου,
ενώ λίγες ώρες αργότερα, το πρωί της Κυ-
ριακής, 4 Αυγούστου, η έντυπη έκδοση της
τουρκοκυπριακής εφημερίδας «Κίπρις» φι-
λοξενούσε στο κύριό της θέμα δήλωση του
Ερσίν Τατάρ, σύμφωνα με την οποία ο
Τουρκοκύπριος ηγέτης έλεγε ότι δεν έλαβε
πρόσκληση από τα Ηνωμένα Έθνη και ότι
απέρριπτε τη συμμετοχή του σε τριμερή
συνάντηση, όσο δεν διασφαλίζονται οι
τουρκικοί όροι για κυριαρχική ισότητα. 

Το πρώτο που θα πρέπει να λεχθεί είναι
ότι όσοι γνωρίζουν πώς και πότε τυπώνονται
οι εφημερίδες, είναι σε θέση αντιληφθούν
ότι η δήλωση απόρριψης της Τριμερούς
από τον κ. Τατάρ, προς την εφημερίδα Κί-

πρις που κυκλοφόρησε στην έντυπη μορφή
της, το πρωί της Κυριακής, είχε γίνει πριν
από την αποκάλυψη Χριστοδουλίδη τη νύ-
χτα του Σαββάτου. Διαφορετικά η δήλωση
του κ. Τατάρ δεν θα μπορούσε να είχε τυ-
πωθεί στο κυριακάτικο φύλλο της τουρ-
κοκυπριακής εφημερίδας, καθώς χρονικά
δεν θα υπήρχε αυτή η δυνατότητα. 

Επιπροσθέτως και επί της ουσίας, είναι
τουλάχιστον αφελές να εκτιμά κάποιος ότι
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης ή ο όποιος,
εκάστοτε πρόεδρος της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, μπορεί με μια τέτοια δήλωση, να
καθορίσει την πολιτική της Άγκυρας στο
Κυπριακό. Κατά συνέπεια, δεν μπορεί να
αποδίδεται στον Νίκο Χριστοδουλίδη, ότι
με την αποκάλυψή του συνέβαλε με οποι-
ονδήποτε τρόπο στην απόφαση της τουρ-
κικής πλευράς να απαντήσει αρνητικά στη
βολιδοσκόπηση του ΟΗΕ για τριμερή συ-
νάντηση, στις 13 Αυγούστου. Στο ίδιο πλαί-
σιο, θα πρέπει να λεχθεί ότι είναι και εκ
των πραγμάτων άδικο να επιχειρείται εξί-
σωση της αρνητικής στάσης της τουρκικής

πλευράς για συμμετοχή σε τριμερή συ-
νάντηση υπό τον γ.γ. ΟΗΕ, με την αποκά-
λυψη Χριστοδουλίδη περί της βολιδοσκό-
πησης που δέχθηκε. Πόσω μάλλον όταν
ο ίδιος ο πρόεδρος της Δημοκρατίας απάν-
τησε θετικά στην εν λόγω βολιδοσκόπηση
του ΟΗΕ. 

Όλα αυτά όμως, δεν σημαίνουν ότι ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας είναι άμοιρος
ευθυνών. Ευθύνη υφίσταται, όχι όμως επί
της ουσίας αλλά για τον διπλωματικά άγαρμ-
πο, αν μη τι άλλο, τρόπο που επέλεξε ο κ.
Χριστοδουλίδης να δημοσιοποιήσει την
προσπάθεια των Ηνωμένων Εθνών. Υπο-
καθιστώντας τον εκπρόσωπο Τύπου του
ΟΗΕ, απεκάλυψε μια πρωτοβουλία, την
οποία δεν είχε κανένα λόγο να δημοσιο-
ποιήσει, ενόσω μάλιστα βρισκόταν στο
στάδιο της βολιδοσκόπησης. Ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας έχει διατελέσει και υπουρ-
γός Εξωτερικών και κατά συνέπεια θα όφει-
λε να γνωρίζει την έννοια των διπλωματικών
θεσμίων, από την οποία δυστυχώς τηρεί
τέτοιες αποστάσεις που εκθέτουν τόσο

τον ίδιο προσωπικά, όσο και κυρίως τον
θεσμό που εκπροσωπεί. 

Αυτό πάντως που δεν είναι γνωστό είναι
ο λόγος για τον οποίο ο κ. Χριστοδουλίδης
αποκάλυψε την περί Τριμερούς βολιδο-
σκόπηση του ΟΗΕ. Αν κάποιος διαβάσει
την ομιλία του, στην αντικατοχική εκδή-
λωση του Δήμου Αμμοχώστου, πιθανότατα
να οδηγηθεί στην εκτίμηση ότι ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας αποκάλυψε τη βολιδο-
σκόπηση του ΟΗΕ, επιδιώκοντας να δώσει
μια θετική προοπτική, 50 χρόνια μετά την
τουρκική εισβολή. 

Αυτό ωστόσο δεν αποτελεί επαρκή αι-
τιολογία για μια τόσο άγαρμπη κίνηση,
του προέδρου ενός κράτους που καίγεται
για την επανένωση του τόπου του. Είναι
όμως η μόνη λογική εξήγηση. Άλλωστε,
οποιοσδήποτε ενδεχομένως διανοηθεί,
περιλαμβανομένου του ίδιου του Νίκου
Χριστοδουλίδη, ότι μια τέτοιου είδους απο-
κάλυψη θα μπορούσε να καθορίσει την
πολιτική της Άγκυρας στο Κυπριακό, πολύ
φοβάμαι ότι θα βρισκόταν στα όρια ενός

πολιτικού παραλογισμού. Η Τουρκία έχει
σταθερή πολιτική και στόχευση και όπως
έλεγε στην «Κ» κοινοτική πηγή, «εάν η
Άγκυρα αισθανθεί, ανά πάσα στιγμή, ότι
της παρέχονται επαρκείς διεθνείς εγγυήσεις
για διασφάλιση των όρων που θέτει, τότε
ο κ. Ερσίν Τατάρ και θα μπει στο αεροπλάνο
και θα βρεθεί και στη Νέα Υόρκη και όπου
αλλού του υποδειχθεί». Κατά συνέπεια, η
απόρριψη Τατάρ της βολιδοσκόπησης για
τριμερή συνάντηση, δεν συμβάλει στη
σύνθεση της μεγάλης εικόνας. Η μεγάλη
εικόνα σχηματίζεται αποκλειστικά από
τους όρους που θέτει η Άγκυρα και συνο-
ψίζονται σε απευθείας εμπόριο, απευθείας
πτήσεις και απευθείας σχέσεις της «ΤΔΒΚ»
με τη διεθνή κοινότητα και προς εξυπη-
ρέτηση του απώτερου στόχου για κυριαρ-
χική ισότητα. Ανεξαρτήτως των «αποκα-
λύψεων» του εκάστοτε προέδρου της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας και των άγαρμπων
διπλωματικών του χειρισμών. 

Η μεγάλη εικόνα της τριμερούς
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Δ εν εκπλήσσει πια η αντίφαση ότι οι νέοι, η πλέον
ευνοημένη ιστορικά γενιά στον δυτικό κόσμο, το
πιο ευτυχισμένο μέχρι πρότινος κομμάτι του πλη-

θυσμού των προοδευμένων χωρών, είναι σήμερα το δυ-
στυχέστερο. Το ζούμε. Η καρδιά, λέμε, αδυνατεί να τορνεύσει
όνειρα όταν η ανθρωπότητα γλιστράει στις αβύσσους των
λαθών της, των ακραίων παθών και των βαρβαροτήτων.
Εχει φθαρεί η ιδέα του μέλλοντος ως γη της Επαγγελίας.
Οι σκιές επικείμενων καταστροφών εξασθενούν τη ζωογόνο
δύναμη των ελπίδων, στερώντας από τις φλόγες του το
νεανικό σύμπαν. Οι νέοι, πιστεύουμε, δεν ζουν πια σε ευ-
φορική αναμονή, μέσα σε εκείνο που δεν ήρθε ακόμη, σε
ένα εκθαμβωτικό αύριο φτιαγμένο με τα υλικά της επιθυμίας.
Η λαχτάρα για εφόρμηση προς τα εμπρός έδωσε τη θέση
της στη συγκράτηση και στον φόβο. Για παράδειγμα,
μελέτη έδειξε ότι ένα ζωτικό σύστημα ρευμάτων, ο λεγόμενος
ιμάντας του Ατλαντικού, που ρυθμίζει τον καιρό στην
υφήλιο, ενδέχεται να καταρρεύσει έως το 2050, προκαλώντας
πλανητικής κλίμακας δραματικές αλλαγές. Και είναι και
η φωτιά στη Μέση Ανατολή, οι απειλές Πούτιν για ρίψη
πυρηνικών, το πιθανό ξέσπασμα νέων πανδημιών, η άνοδος
του αυταρχισμού, η συνύπαρξη με την τεχνητή νοημοσύνη
που γίνεται εύκολα, από μαγικό ραβδί, «φονικό» όπλο. Κα-
τάδυση σε ένα αβέβαιο τώρα, όπου δεν χαράσσεται εύκολα
το περίγραμμα ενός παραδείσου.

Τα αδιέξοδα σβήνουν μέσα στη νεανική ψυχή τούς πυ-
ρετούς των εκτινάξεων και των ιλίγγων, την αίσθηση ενός
υψηλού νοήματος και σκοπού. Η γενιά Ζ σήμερα περνάει
από την πλέον προστατευμένη παιδική ηλικία της ανθρώ-
πινης ιστορίας σε μια άκρως αποδομημένη ενήλικη ζωή,
και εμφανίζει συμπτώματα κρίσης μέσης ηλικίας, είπαν
ειδικοί από τα Πανεπιστήμια του Χάρβαρντ και της Οξ-
φόρδης, τον ΟΗΕ, το Ινστιτούτο Gallup, την καναδική
στατιστική υπηρεσία, που με μελέτες τους έδειξαν ότι οι
νέοι κάτω των 30 στη Βόρεια Αμερική και τη Δυτική Ευρώπη
είναι λιγότερο ευτυχισμένοι από τους άνω των 60 και από
συνομηλίκους τους περασμένων δεκαετιών. Οι εισοδηματικές
ανισότητες, ο οξύς ανταγωνισμός, η στεγαστική κρίση
στενεύουν τα οπτικά πεδία. Η αποκόλληση των ανθρώπων
από τις κοινότητες και η μετοίκηση στις ψηφιακές συρρι-
κνώνει τον άμεσο απτό τους κόσμο, η διάλυση ισορροπιών
και αξιών γεννάει ατομικισμό, ελλείμματα και αρνήσεις.

Οι νέοι παλεύουν ακατάπαυστα σε ταραγμένα νερά,
σχολίασε πρόσφατα ο δρ Βίβεκ Μέρθι, κορυφαίος υγει-
ονομικός αξιωματούχος των ΗΠΑ. Εχουν οι περισσότεροι
αβέβαιους πόρους, στερούνται ενός σταθερού χώρου ερ-
γασίας, εκείνης της δεύτερης οικογένειας που προσφέρει
στήριξη και φιλία, ανησυχούν για την ισχνή προοπτική
να συνταξιοδοτηθούν. Αδυνατούν να έχουν δική τους
στέγη, ζουν με τους γονείς μέχρι τα 35, αργούν να κάνουν
οικογένεια, νιώθουν μόνοι. Κατά 70% έχει μειωθεί ο χρόνος
που περνούν με φίλους οι νέοι στις ΗΠΑ. Φίλοι είναι πλέον
οι ακόλουθοι, που δεν συμπαρίστανται σε προσωπικές
κρίσεις. Αν και συχνά ανάμεσα σε ανθρώπους, μένουν
κλεισμένοι στον εικονικό τους πύργο. Επικοινωνούν στοι-
χειωδώς κι αν η συνομιλία γίνει άβολη, επιστρέφουν στα
ψηφιακά καταφύγια. Πιο τρωτοί είναι οι έφηβοι. Κατά τον
Μέρθι, η διαρκής πλοήγηση των παιδιών στα κοινωνικά
δίκτυα –κατά τον ίδιο, όμοια με την οδήγηση αυτοκινήτου
χωρίς ζώνες και αερόσακους, σε δρόμους δίχως όρια τα-
χύτητας και κανόνες– κληροδοτεί μειωμένη αυτοεκτίμηση,
ντροπή για την περιορισμένη αποδοχή, άγχος, κατάθλιψη,
την εντύπωση ότι ο κόσμος έξω είναι επικίνδυνος. Και
όσο περισσότερο χρόνο περνούν στην ψευδαίσθηση, τόσο
αυτή γίνεται η πραγματικότητά τους. Η καταβύθιση στο
κινητό τούς στερεί ουσία ζωής και σοφία, λένε οι μελετητές.
Χάνουν την επαφή, π.χ., με τα μεγάλα κλασικά έργα, με
τα καλύτερα μυαλά του παρελθόντος, που ξεδιπλώνουν
εμπρός τους τη φωτεινότερη οδό προς την κατανόηση
της κατάστασής τους. Και σταδιακά, τα έπαθλα της αυτο-
έκθεσης παράγουν πιέσεις για την οικοδόμηση μιας προ-
σωπικής «επωνυμίας», ενός «εμπορικού σήματος», ιχνο-
γραφούν μονοδιάστατα τον πυρήνα της ευτυχίας – χρήμα
και φήμη.

Δεν είναι. Συνθήκες ευτυχίας χτίζει ο σκοπός, η ζωντανή
επικοινωνία, ό,τι προσδίδει νόημα στη ζωή. Ομως, αν τους
πεις «κλείσε το κινητό και βγες στην κοινωνία, απόκτησε
μια δέσμευση για το καλό όλων», δηλαδή μια πηγή ευτυχίας,
στιγμιαία θα αιφνιδιαστούν και πάραυτα θα επιστρέψουν
στην παντοδύναμη επικράτεια της αναμμένης οθόνης.

Νέοι σε κρίση
μέσης ηλικίας

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΚΑΡΑΪΣΚΑΚΗ
Προφανώς η δήλωση του Προέδρου της
Δημοκρατίας περί βολιδοσκόπησης των
Η.Ε. για την Τριμερή δεν καθόρισε τη
στάση του Τατάρ (και εννοείται ούτε της
Άγκυρας) και ούτε θα μπορούσε άλλωστε
να έχει αυτή τη δυναμική. Άρα το να

επιχειρήσει κανείς να χρεώσει ευθύνη στον κ. Χρι-
στοδουλίδη για την αρνητική αντίδραση του Τατάρ
αγγίζει τα όρια της φαιδρότητας. Από την άλλη αυτή
η διαπίστωση δεν αναιρεί ποσώς τον προβληματισμό
του κάθε σκεπτόμενου πολίτη σε ό,τι αφορά τους
λόγους που ώθησαν τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
να σπεύσει να ανακοινώσει την ύπαρξη αυτής της βο-
λιδοσκόπησης, τονίζοντας μάλιστα πως ήταν κατόπιν
δικής του πρωτοβουλίας, προτού καν σταλούν επίσημες
προσκλήσεις από τον γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών; Προς
τι αυτή η βιασύνη; Τι προσδοκούσε να πετύχει ο κ.
Χριστοδουλίδης; Να στριμώξει τον Τατάρ και να τον
εκθέσει στη διεθνή κοινότητα;

Οι θέσεις της άλλης πλευράς είναι εδώ και καιρό
γνωστές τόσο στη διεθνή κοινότητα όσο και στα Η.Ε.
και δεν αντιληφθήκαμε να υπάρχει κάποια ουσιαστική
επίδραση από αυτή την αμετακίνητη στάση της Άγκυρας
που επιδιώκει την προηγούμενη εξασφάλιση της κυ-
ριαρχικής ισότητας προτού καθίσει ξανά στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων. Άρα από αυτή την άποψη η
άλλη πλευρά είναι ήδη «εκτεθειμένη» γεγονός ωστόσο
που δεν φαίνεται να έχει κάποια καταλυτική σημασία
υπέρ της δικής μας πλευράς. Άρα το να «εκθέσουμε»
τον Τατάρ δεν μοιάζει να αποτελεί σοβαρό λόγο γι’
αυτή την εσπευσμένη ανακοίνωση. Πίστευε άραγε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας πως γνωστοποιώντας τη
βολιδοσκόπηση θα «επηρέαζε» θετικά την αντίδραση
του Τατάρ; Κάτι τέτοιο είναι τόσο αφελές που θα ήταν
άδικο να το προσάψουμε σε ένα πολιτικό, ο οποίος διε-
τέλεσε πολλά χρόνια διπλωμάτης. Επιδίωκε να στείλει
ένα θετικό μήνυμα ότι επιτέλους μετά από τόσο καιρό
υπάρχει μια ουσιαστική κινητικότητα στο Κυπριακό;
Πώς είναι δυνατόν όμως να είναι αυτό το κίνητρο του
από τη στιγμή που το θετικό μήνυμα θα ναυαγούσε
αίφνης το διατύπωνε δημοσίως; Ποια είναι τώρα η
θετική προοπτική, όταν ο Τατάρ αρπάζει την αφορμή
για να επαναλάβει τις γνωστές του θέσεις προσάπτοντας
μάλιστα στη δική μας πλευρά την αδικαιολόγητη δη-
μοσιοποίηση μιας βολιδοσκόπησης προτού αυτή με-
τατραπεί σε επίσημη πρόσκληση;

Ήταν άραγε κίνηση εσωτερικής κατανάλωσης η
«βιασύνη» του κ. Χριστοδουλίδη ώστε να υπογραμμίσει
τη δική του θετικότητα και ετοιμότητα για επίλυση
του Κυπριακού και επανέναρξης των συνομιλιών σε
αντίθεση με την αδιαλλαξία της άλλης πλευράς; Ούτε
κάτι τέτοιο θέλουμε να πιστεύουμε ότι μπορεί να απο-
τελεί την πρόθεσή του διότι στην περίπτωση που θα
ίσχυε αυτή η εκδοχή τότε δεν μιλάμε για αφέλεια αλλά
στοχευμένο επικοινωνιακό τέχνασμα το οποίο κατά
συνέπεια εγείρει μια σειρά από ανησυχητικές αμφιβολίες
ως προς την επάρκεια να διαχειριστούμε με σοβαρότητα
αυτή την κρίσιμη στιγμή του Κυπριακού. Αποκλείουμε
λοιπόν κι αυτό το ενδεχόμενο ως άδικο να το προσά-
ψουμε σε ένα πολιτικό με διπλωματική καριέρα που
θα έπρεπε να γνωρίζει και να αναγνωρίζει πως οι
κινήσεις και οι τακτικισμοί που γίνονται με κίνητρο
την εσωτερική κατανάλωση δεν έχουν και δεν θα
έπρεπε να έχουν καμία θέση στη διαχείριση του εθνικού
μας θέματος. Παραμένει λοιπόν μη ανιχνεύσιμος ο
πραγματικός και ουσιαστικός λόγος που ο κ. Χριστο-
δουλίδης έκανε αυτή την ανακοίνωση περί βολιδο-
σκόπησης, αντιβαίνοντας κάθε άγραφο κανόνα της
έξυπνης διπλωματίας. Από την στιγμή που δεν θα πε-
τύχαινε το «στρίμωγμα» του Τατάρ και της Άγκυρας,
ούτε και την περαιτέρω «έκθεση» της αδιαλλαξίας
τους, ούτε και θα μπορούσε να παίξει καθοριστικό
ρόλο στη διαμόρφωση της αντίδρασης τους προς μια
θετική κατεύθυνση ώστε να υπάρξει όντως ελπιδοφόρα
προοπτική για πραγματοποίηση της Τριμερούς, τότε
πού στο καλό στόχευε αυτή η αψυχολόγητη κίνηση
του Προέδρου της Δημοκρατίας; Από όποια πλευρά
και να επιχειρήσει κανείς να το εξηγήσει οδηγείται
δυστυχώς στο ίδιο συμπέρασμα: Πρόκειται για μια
άτσαλη διπλωματική συμπεριφορά που αφήνει ανοικτά
πολλά ανησυχητικά ερωτηματικά.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Προς τι η βιασύνη;

elenixenou11@gmail.com

Ο Παύλος Κοντίδης κέρδισε το ασημένιο μετάλλιο, το δεύτερο στην καριέρα του, στην Ιστιοπλοΐα
στους Ολυμπιακούς Αγώνες του Παρισιού 2024. 

Το οργιώδες παρασκήνιο που
ήθελε εξελίξεις εντός του Αυγού-
στου διέκοψε σχετικά απότομα
ο Τ/κ ηγέτης Ερσίν Τατάρ, όταν
διέψευδε τα περί πρόσκλησης
σε μία τριμερή συνάντηση, επι-

μένοντας πως δεν υπάρχει κοινό έδαφος μεταξύ
των δύο πλευρών. Παρά την ομολογουμένως
αδιάλλακτη στάση του Τ/κ ηγέτη, αυτό που
συζητήθηκε κυρίως εντός και εκτός ωστόσο,
ήταν οι προθέσεις του Προέδρου της Δημο-
κρατίας. Και αυτό γιατί η άρνηση του Ερσίν
Τατάρ να παρακαθίσει στο τραπέζι των συ-
νομιλιών ήταν εδώ και καιρό καλά γνωστή.
Αυτό που εξέπληττε όμως ήταν η παρόρμηση
του Νίκου Χριστοδουλίδη –που μέχρι πρότινος
δήλωνε έτοιμος για τολμηρά βήματα στο Κυ-
πριακό, όχι μόνο να αποκαλύψει την πρόθεση
των Ηνωμένων Εθνών για Τριμερή αλλά να
ανακοινώσει μάλιστα ο ίδιος και την ημερο-
μηνία. Να παρουσιάσει τεχνηέντως τη βολι-
δοσκόπηση ως πρόσκληση. Η κίνηση αυτή
δημιουργούσε το ερώτημα αν ο Πρόεδρος
όντως επιθυμούσε, όπως έλεγε, επανέναρξη
των συνομιλιών ή να στεφθεί τελικά νικητής
σε ένα επερχόμενο blame game. Γιατί ως γνώ-
στης της διπλωματίας, προφανώς και γνωρίζει
καλά πως την ευθύνη για την ανακοίνωση
μιας συνάντησης έχουν αποκλειστικά τα Ηνω-
μένα Έθνη και όχι η μία ή η άλλη πλευρά που
ενδεχομένως να επιχειρούν είτε να καρπωθούν
επικοινωνιακούς πόντους είτε για τους καχύ-
ποπτους, να σκοτώσουν την όποια εξέλιξη.

Δεν ήταν όμως η πρώτη φορά που ο Νίκος
Χριστοδουλίδης μιλούσε περισσότερο από
όσο έπρεπε, όπως τις προάλλες όταν ανακοί-
νωσε τα περί βολιδοσκόπησης. Ούτε η πρώτη
φορά που χρησιμοποιούσε το Κυπριακό ως
ένα ακόμα εξάρτημα για να βελτιώσει την ει-
κόνα του. Ενόσω ήταν υπουργός Εξωτερικών
είχε κάνει τις κυρώσεις «που θα πονούσαν
την Τουρκία» σημαία της εξωτερικής μας πο-
λιτικής. Και στη συνέχεια επιχειρούσε –μπρο-
στά στις κάμερες– να κλειδώσει μέσω χειραψίας
με τον Τσαβούσογλου τη διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία. Επικοινωνιακούς πόντους χωρίς
να επωφελείται ποτέ το εθνικό θέμα, αλλά η
εικόνα του ανδρός στο εσωτερικό. Μία μάχη
για την επιβίωση της εικόνας του, αν ληφθεί
υπόψη πως και με την εκλογή του στην προ-
εδρία είχε σπαταλήσει φαιά ενέργεια και χρόνο
γύρω από τον διορισμό ευρωπαίου απεσταλ-
μένου στο Κυπριακό. Ήταν μία κίνηση που
προκαλούσε προφανώς ευφορία στο εσωτερικό,
όταν ο Πρόεδρος αποκάλυπτε ότι δεχόταν τη-
λεφώνημα που επιβεβαίωνε την πρόθεση της

Ε.Ε. για ενεργότερη εμπλοκή στο Κυπριακό.
Μία κίνηση που έκανε αρκετούς να κομπάζουν
ότι η Κύπρος μετατρέπεται σε πρωταγωνιστή,
όταν οι διαρροές από πολύ συγκεκριμένους
κύκλους έβαζαν στο κάδρο των πιθανών απε-
σταλμένων ακόμη και την πρώην Γερμανίδα
καγκελάριο, Άνγκελα Μέρκελ.

Μόνο που η κίνηση αυτή, εκτός από την
καλλιέργεια προσδοκιών στο εσωτερικό δεν
είχε κανένα άλλο αποτέλεσμα. Όχι μόνο γιατί
οι Βρυξέλλες δεν επιβεβαίωναν μία τέτοια
εμπλοκή, αλλά και για την ουσία της. Ο Πρό-
εδρος ως διπλωμάτης γνώριζε πολύ καλά τα
πολύ συγκεκριμένα περιθώρια κινήσεων των
Βρυξελλών στο Κυπριακό. Γνώριζε πολύ καλά
πως τον πρώτο λόγο για την ανακίνηση των
συνομιλιών έχουν τα Ηνωμένα Έθνη. Και
ενώ τα Ηνωμένα Έθνη ήταν εκείνα που έπρε-
πε να πειστούν για τη βούληση της πλευράς
μας να παρακαθίσει στο τραπέζι των συνο-
μιλιών ο Πρόεδρος, όχι μόνο τα αγνοούσε,
αλλά πρόσφατα αποφάσισε να ανοίξει μέτωπο
επίθεσης με τα Ηνωμένα Έθνη και την Ει-
ρηνευτική Δύναμη, λέγοντάς τους προκλητικά
πως δεν δεχόμαστε από κανέναν –και συγ-
κεκριμένα από αυτούς– μαθήματα για το με-
ταναστευτικό.

Δεν είναι, ωστόσο, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
που ανακάλυψε τον τακτικισμό γύρω από το
Κυπριακό. Αντιθέτως, έχουν κάνει πολλοί κα-
ριέρα στην πλάτη του εθνικού μας προβλή-
ματος. Που πόνταραν στην τουρκική αδιαλλαξία
και βρέθηκαν απροετοίμαστοι, αυτοπαγιδεύ-
τηκαν και τελικά ζημίωσαν τον τόπο. Η διαφορά
με τον Νίκο Χριστοδουλίδη είναι ότι αυτοπα-
γιδεύεται στην εικόνα του και στη ρητορική
του, αφού παραδόξως ψηλώνει από μόνος του
τον πήχη, δημιουργώντας τέτοιες προσδοκίες,
που στο τέλος εμφανίζεται ανακόλουθος και
αναξιόπιστος στο εξωτερικό. Πλέον δεν έχει
τον χρόνο ούτε την ευχέρεια για τέτοιες κι-
νήσεις γιατί ίσως να αποδειχθεί ως το μοιραίο
πρόσωπο της ιστορίας, που θα κληθεί να λάβει
επώδυνες αποφάσεις. Αν θα πληρώσει τον
λαϊκισμό πολλών δεκαετιών προηγούμενων
ηγετών, επιλύοντας με προσωπικό πολιτικό
κόστος το Κυπριακό, ή αν θα χρεωθεί τη δι-
χοτόμηση. Ο δρόμος για τις μεγάλες αποφάσεις
είναι ιδιαίτερα μοναχικός, όπως πρόσφατα
παραδέχτηκε. Το λυπηρό –βάσει και των τε-
λευταίων κινήσεων– είναι πως δεν έχει πείσει
πόσο έτοιμος είναι να διαχειριστεί την κρισι-
μότητα των στιγμών, πόσο μάλλον να περπα-
τήσει αυτό τον δρόμο. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Στη μάχη της εικόνας

economidoum@kathimerini.com.cy
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Ζ ούκερμπεργκ. Ξεκινώ το ση-
μερινό μου σημείωμα με ένα
βαρύ όνομα. Μόνο που δεν

πρόκειται για τον Μαρκ. Πρόκειται
για την αδελφή του Ντόνα, η οποία
είναι ελληνίστρια, ειδική στο θέ-
ατρο. Αυτή κατέληξε στο επιστη-
μονικό συμπέρασμα ότι τα κλασικά
γράμματα είναι φωλιά του μισο-
γυνισμού, του ρατσισμού και εφαλ-
τήριο για την υπεροχή του ανδρι-
κού φύλου και της λευκής φυλής
– αυτά τα δύο πάνε μαζί, λες και
εκτός λευκής φυλής οι γυναίκες
κυριαρχούσαν. Επειδή βιολογικά
ανήκω στο ανδρικό φύλο και στη
λευκή φυλή και, επιπλέον, με εν-
διαφέρουν τα κλασικά γράμματα,
άρχισα να ψάχνω τη συνείδησή
μου για να βρω τα προαναφερθέντα
ζιζάνια. Να τα ραντίσω με το ζιζα-
νιοκτόνο του φεμινισμού με μείγμα
από Black Lives Matter, να ξερα-
θούν για να απαλλάξω τον αγρό
της σκέψης μου από τα ζιζάνια.
Αναρωτήθηκα, βέβαια, προς στιγ-
μήν, αν αξίζει να ξεριζώσω τον Ευ-
ριπίδη προς χάριν της κυρίας Ζού-
κερμπεργκ, όμως επικράτησε το
βάρος του ονόματος και η ανά-
μνηση εκείνου του σκάφους της
οικογενείας που είχα δει πέρυσι.
Από δω ίσαμε εκεί κάτω, με ελικο-
δρόμιο επιπλέον. Πρέπει να το πά-
ρω απόφαση. Ζω σε έναν κόσμο

όπου το όνομα Ζούκερμπεργκ έχει
μεγαλύτερη αξία από τον ταλαί-
πωρο «μισογύνη» Ευριπίδη. Αν θέ-
λω να ζήσω σ’ αυτόν τον κόσμο
χωρίς να με θεωρούν παράσιτο,
οφείλω να αναθεωρήσω τις αξίες
μου.

Το αναφέρω χωρίς να γνωρίζω
το έργο της. Ομως το αναφέρω ως
ένα παράδειγμα ιδεολογικής χρη-
σιμοποίησης της κλασικής αρχαι-
ότητας. Υπάρχουν και πιο γραφικά
παραδείγματα, όπως οι δικοί μας
«Σπαρτιάτες». Γραφικοί μεν, χα-
ρακτηριστικό σύμπτωμα δε μιας
οπτικής στρέβλωσης με την οποία
ο σύγχρονος κόσμος αντιμετωπίζει
τις λεγόμενες κλασικές του κατα-
βολές. Η αρχαία Σπάρτη αποτέλεσε
την ιδεολογική βάση του γερμα-
νικού εθνικοσοσιαλισμού, όπως
και η αυτοκρατορική Ρώμη του
ιταλικού φασισμού. Αυτή η ιδεο-
λογική εκμετάλλευση της κλασικής
παιδείας οδήγησε στην απαξίωσή
της στη μεταπολεμική Ευρώπη.
Με εξαιρέσεις όπως η ανθρωπο-
λογική προσέγγιση των Βερνάν
και Βιντάλ - Νακέ ή η συγκινητική
προσήλωση της Ζακλίν ντε Ρομιγί
στα πνευματικά και πολιτικά επι-
τεύγματα της αθηναϊκής δημο-
κρατίας. Ομως, το τραύμα ήταν
καίριο. Εκτοτε ο κλασικός κόσμος,
κυρίως δε ο ελληνικός, χωρίστηκε

σε δύο ενότητες. Από τη μία οι «ει-
δικοί», ιστορικοί, φιλόλογοι, αρ-
χαιολόγοι ή φιλόσοφοι που τον
προσέγγιζαν ως αντικείμενο επι-
στημονικής μελέτης – με σημαν-
τικά επιτεύγματα. Από την άλλη
οι «ιδεολόγοι», που προσπαθούσαν
να τον προσαρμόσουν στο αξιακό
σύστημα της δικής μας πραγμα-
τικότητας. Πάντως, ο κλασικός κό-
σμος είχε χάσει την ενότητά του
ως ύστατη αναφορά και πρότυπο
του δυτικού πολιτισμού. Οι ερευ-
νητές τον αντιμετώπισαν με εντι-
μότητα. Οι «ιδεολόγοι» τον έβαλαν
στο κρεβάτι του Προκρούστη, κό-
βοντας με το τσεκούρι ό,τι περίσ-
σευε απ’ τις δικές τους ιδεοληψίες,
όπως ο μισογυνισμός, η δουλοκτη-
σία και η πολεμόχαρη φύση του.
Κατά την άποψή τους, μια διακή-
ρυξη για την «παγκόσμια ειρήνη»
έχει μεγαλύτερη αξία από την Ιλιά-
δα.

Υπάρχει δυνατότητα επικαιρο-
ποίησης της κλασικής σκέψης
πέρα από τις ιδεολογικές της στρε-
βλώσεις; Ας το πω διαφορετικά.
Εχει ο δυτικός πολιτισμός τη δυ-
νατότητα να αντιληφθεί τα διλήμ-
ματα του σύγχρονου κόσμου πέρα
από τις ιδεολογικές συγκρούσεις;
Διότι αυτό του προσέφερε η κλα-
σική σκέψη σε όλους τους αιώνες
της πορείας του. Τη δυνατότητα

να αναγάγει τη συγκυρία σε ένα
αξιακό σύστημα που την υπερέ-
βαινε. Λένε πολλοί ότι ο σημερινός
κόσμος μοιάζει με τον Μεσαίωνα,
εννοώντας κάποια σκοταδιστική
περίοδο. Μόνο που ο Μεσαίωνας
διάβαζε Αριστοτέλη και αυτός τον
βοήθησε να φτάσει στον Πλάτωνα
της Αναγέννησης.

Υπάρχουν λειτουργοί της εκ-
παίδευσης σήμερα που θα μπο-
ρούσαν να αναδείξουν την επικαι-
ρότητα της κλασικής σκέψης; Να
την απαλλάξουν από τη φιλολογική
της ή ιδεολογική της ακαμψία; Φο-
βάμαι πως όχι. Και εκεί είναι το
πρόβλημα. Η ελληνική παιδεία θα
μπορούσε να πρωταγωνιστήσει
σ’ αυτόν τον ρόλο. Θα μπορούσε,
αλλά δεν μπορεί. Ο δυτικός κόσμος,
στον βαθμό που συνειδητοποιεί
τις αγκυλώσεις του και την πνευ-
ματική του στειρότητα, επιστρέφει
και πάλι στην κλασική παιδεία. Η
Ελλάδα θα μπορούσε να πρωτα-
γωνιστήσει, αν δεν είχε η ίδια υπο-
βαθμίσει τις κλασικές σπουδές. Κι
αν η ίδια δεν τις είχε υποτάξει στη
γραφειοκρατική αντίληψη της εκ-
παίδευσης. Το ζητούμενο δεν είναι
πόσες ώρες θα διδάσκονται αρχαία.
Το ζητούμενο είναι πώς θα διδά-
σκονται. Και αυτό μένει αναπάν-
τητο από τότε που θυμάμαι τον
εαυτό μου.

Ζούκερμπεργκ εναντίον Ευριπίδη
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Π ρόσφατα ο υπουργός Υγείας
έκανε έκκληση σε ορισμέ-
νες ειδικότητες γιατρών να

προσφέρουν εθελοντική εργασία
μερικές ώρες την εβδομάδα, προ-
κειμένου να συμπληρωθούν τα
κενά σε νοσοκομεία, όπου οι δια-
γωνισμοί για προσλήψεις έμεναν
άγονες. Η έκκληση δεν βρήκε αν-
ταπόκριση και η υπόθεση εξελίσ-
σεται συγκρουσιακά.

Η υπόθεση αυτή με σαστίζει.
Φυσικά, είναι περίπλοκη και η
ανάλυσή της θα απαιτούσε ειδικές
γνώσεις, τις οποίες δεν έχω. Αλλά
πουθενά δεν ακούω να αναφέ-
ρονται η ευσπλαχνία, η φιλαλλη-
λία, το έλεος. Μεγάλωσα με τέτοιες
λέξεις να κουδουνίζουν στ’ αυτιά
μου. Στην επαρχιακή πόλη όπου
γεννήθηκα, ο δήμος λειτουργούσε
ένα νοσοκομείο, ένα βρεφοκομείο
και ένα γηροκομείο, με έσοδα από
τα δημοτικά τέλη, αλλά και με την
ουσιαστική συμμετοχή σε χρήμα
και εργασία των πιο εύρωστων
δημοτών του. Τους ταχτικούς ερά-
νους, που έκανε ο δήμος, τους
στελέχωναν καλοστεκούμενοι έμ-
ποροι και επαγγελματίες, επιτυ-
χημένοι γιατροί προσέφεραν δω-
ρεάν τις υπηρεσίες τους, γυναίκες
είτε μέσω της Εκκλησίας είτε μέσω
διαφόρων συλλόγων οργάνωναν
γιορτές και μπαζάρ για συγκέν-
τρωση χρημάτων – κανείς δεν αμ-
φισβητούσε την υποχρέωση να
ευσπλαχνείσαι τον πιο αδύναμο,

τον ασθενέστερο, τον ατυχέστερο
από εσένα, και να μεταφράζεις
το αίσθημά σου σε πράξη.

Ηταν αυτό ένα φαινόμενο της
εποχής εκείνης; Οχι καθόλου. Το
καθήκον της φιλαλληλίας εμπε-
ριέχεται σε θρησκείες και σε φι-
λοσοφίες. Λύνονται με την ευ-
σπλαχνία όλα τα προβλήματα;
Δεν μου φαίνεται. Ηταν τότε πα-
ράδεισος; Οχι βεβαίως! Υπήρχαν
και πάμπλουτοι τσιγγούνηδες,
και αδιάφοροι, και αρπακτικοί,
και άδικοι και Ταρτούφοι, και πά-
ρα πολλοί ήταν οι αδύναμοι που
έμεναν απροστάτευτοι. Καμία,
μα καμία αντίρρηση δεν έχω στο
κοινωνικό κράτος, με τις οργα-
νωμένες υπηρεσίες του, το κράτος
που μπορεί πολύ περισσότερα.
Αλλά μπορεί τα πάντα; Μου φαί-
νεται πως όχι. Τον καιρό του πο-
λέμου του 1940, δεν ήταν ούτε
ένας ούτε δύο οι γιατροί που
έκλεισαν τις κλινικές τους στην
Αθήνα και σε άλλες μεγάλες πό-
λεις, και πήγαν να προσφέρουν
τις υπηρεσίες τους στα Γιάννενα
και σε άλλα σημεία κοντά στα
αλβανικά κυρίως σύνορα, σε πε-
ριοχές μάλιστα που οι Ιταλοί βομ-
βάρδιζαν συστηματικά. Ανάλογα
είχαν συμβεί σε παλαιότερους
πολέμους ή θεομηνίες, και αρ-
γότερα, στους σεισμούς του 1953,
και σε άλλες καταστροφές ή σε
γιορτές, όπως στους Ολυμπιακούς
Αγώνες του 2004. Πολύ πρόσφα-

τα, δε, στον καιρό της πανδημίας
του κορωνοϊού, οι γιατροί και οι
νοσηλευτές μας έδωσαν αφιλο-
κερδώς ατέλειωτες ώρες σκλη-
ρότατης δουλειάς.

Σαν να μου φαίνεται, λοιπόν,
πως τη ζωή μας δεν μπορούμε να
τη ρυθμίσουμε με τον προσδιο-
ρισμό και τη διεκδίκηση των δι-
καιωμάτων μας αποκλειστικά. Κά-
ποια ώρα, οι καταστάσεις θα μας
καλέσουν να προσφέρουμε από
ευσπλαχνία κάτι πολύτιμο – ένα
μέρος από τον χρόνο μας, από τις
απολαβές μας, από την ασφάλειά
μας. Και κάποια ώρα θα βρεθούμε
εμείς στη θέση του αδύναμου,
που κρέμεται από την ευσπλαχνία
του άλλου.

Το λέει τόσο υπέροχα η Πόρ-
τσια, στον «Εμπορο της Βενετίας».
Ο πάμπλουτος και ισχυρότατος
Αντόνιο υπογράφει προς χάριν
ενός αγαπημένου φίλου του ένα
εγγυητικό προς τον έμπορο Σάυ-
λοκ, με ποινή μια ουγγιά κρέας
από δίπλα από την καρδιά του. Ο
Σάυλοκ είναι βαριά αδικημένος
γιατί ο φίλος του Αντόνιο έχει αρ-
πάξει τη μοναχοκόρη του και μαζί
την περιουσία του – γι’ αυτό ζητάει
αυτό το απάνθρωπο τίμημα. Η τύ-
χη τον βοηθά να εκδικηθεί, φέρ-
νοντας στον Αντόνιο τη μια οι-
κονομική καταστροφή μετά την
άλλη. Λήγει το συμφωνητικό και
ο Αντόνιο δεν μπορεί να πληρώσει.
Ο Σάυλοκ διεδικεί τη λίβρα το κρέ-

ας, που σημαίνει θάνατο για τον
Αντόνιο. Το δικαστήριο δεν μπορεί
να του την αρνηθεί – το δίκιο
είναι με το μέρος του.

«Ναι, είναι δικαίωμά σου», του
λέει η σοφή Πόρτσια, που έχει έρ-
θει στο δικαστήριο μεταμφιεσμένη
σε νομομαθή, «αλλά πρέπει να
δείξεις έλεος».

«Και τι με βιάζει να δείξω έλε-
ος;» εξανίσταται ο Σάυλοκ.

«Το έλεος», του λέει εκείνη,
«έρχεται αβίαστα· πέφτει σαν την
απαλή βροχούλα από τα ουράνια,
ευεργετώντας εκείνον που παίρνει
αλλά και εκείνον που δίνει· είναι
το σπουδαιότερο κόσμημα των
βασιλιάδων· είναι ανώτερο κι απ’
τη δικαιοσύνη· είναι ιδιότητα του
ίδιου του Θεού. Και γι’ αυτό η γή-
ινη εξουσία μοιάζει πιο πολύ με
θεία, μόνον όταν το έλεος συνο-
δεύει τη δικαιοσύνη.

»Γι’ αυτό, Σάυλοκ», συνεχίζει
η Πόρτσια, «μολονότι δικαιοσύνη
μόνον ζητάς, σκέψου καλά πως
στης δικαιοσύνης την πορεία, δεν
θα ’βρισκε κανείς μας σωτηρία.
Ολοι μας για έλεος παρακαλιόμα-
στε».

Αυτή είναι μια άχαρη και λειψή
περίληψη, αλλά οι στίχοι του Σαίξ-
πηρ είναι αθάνατοι, όπως μου φαί-
νεται πως είναι και η γνησιότητα
της κοινωνικής του ευαισθησίας.
Και μάλιστα για γιατρούς.

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας.

Στων δικαιωμάτων την πορεία...
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο μύθος και τα όρια 
ενός επιτυχημένου λόμπι

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ρώτησα κάποτε ένα
σημαντικό στέλεχος
του αμερικανικού φι-
λοϊσραηλινού λόμπι
ποιο είναι το μυστικό
της επιτυχίας. Μου

απάντησε ωμά και καθαρά: «Ο φό-
βος». Δεν κατάλαβα, ομολογώ, τι
εννοούσε στην αρχή, αλλά μετά
συνειδητοποίησα ότι μιλούσε για
το πώς ο μύθος του φιλοϊσραηλινού
λόμπι βασίζεται ακριβώς στην ικα-
νότητά του να κάνει τους αντιπά-
λους του να φοβούνται. Πολύ πριν
από τον πόλεμο στη Γάζα, το AIPAC
και άλλες ισχυρές οργανώσεις επέ-
λεγαν υποψηφίους που ήταν επι-
κριτικοί απέναντι στο Ισραήλ και
τους ισοπέδωναν, για λόγους πα-
ραδειγματισμού.

Ο πόλεμος στη Γάζα έχει φέρει
τα πάνω κάτω στις ΗΠΑ. Ολο και
περισσότεροι πολιτικοί, πανεπι-
στημιακοί και άλλοι ασκούν σφοδρή
κριτική στον Νετανιάχου και στο
Ισραήλ. Το επιχείρημα πως όποιος
συμμερίζεται τέτοιες απόψεις είναι
αυτομάτως «αντισημίτης», έχει
αποδυναμωθεί πολύ.

Ενα μεγάλο ταμπού έχει σπάσει
και, βέβαια, έχει οδηγήσει, όπως
συμβαίνει πάντοτε σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις, σε ακραίες συμπεριφορές
και κριτικές από την άλλη πλευρά.
Σημασία έχει, όμως, ότι το ταμπού
έσπασε, Αμερικανοί που διαμορ-
φώνουν τον δημόσιο λόγο εκστο-
μίζουν απόψεις που μέχρι πριν από
μερικά χρόνια θα διατύπωναν μα-
κριά από κάμερες και μαγνητόφω-
να. Το φιλοϊσραηλινό λόμπι συνε-
χίζει, πάντως, να δίνει τις μάχες
του και να προσπαθεί να δημιουρ-
γήσει αναχώματα στο τσουνάμι
της κριτικής. Το έχει καταφέρει
δύο φορές τους τελευταίους μήνες,
όταν επέλεξε δύο βουλευτές, τον
Τζαμάλ Μπόουμαν στην πολιτεία
της Νέας Υόρκης και την Κόρι
Μπους στο Μιζούρι. Η Μπους ήταν
μία από τις πρώτες Αμερικανίδες
πολιτικούς που πρότειναν δημοσίως
την επιβολή εκεχειρίας στη Γάζα.
Εχασε τις προκριματικές εκλογές
του Δημοκρατικού Κόμματος επειδή
το λόμπι αποφάσισε να ξοδέψει
γύρω στα οκτώ εκατομμύρια δο-
λάρια για να χρηματοδοτήσει μια

αρνητική καμπάνια εναντίον της.
Λέγεται πως η προκριματική ανα-
μέτρηση στο Σεντ Λούις ήταν μία
από τις ακριβότερες στα αμερικα-
νικά πολιτικά χρονικά. Οι ψηφο-
φόροι δεν είχαν ιδέα ποιος χρημα-
τοδοτούσε την καμπάνια εναντίον
της ούτε, όπως γράφουν τα τοπικά
Μέσα, είχαν αντιληφθεί τι σχέση
μπορεί να έχει ο μακρινός πόλεμος
στη Γάζα με μια εκλογική περιφέ-
ρεια στο Μιζούρι. Η Μπους όμως
έχασε, όπως και ο Μπόουμαν, που
κόστισε λίγο παραπάνω στο λόμπι,
περί τα 17 εκατομμύρια δολάρια.

Με αυτές τις νίκες, το φιλοϊσ-
ραηλινό λόμπι τρόμαξε τους αντι-
πάλους του, ιδιαίτερα όσους δίστα-
ζαν έως τώρα να μιλήσουν ανοιχτά.
Αυτός ήταν, άλλωστε, και ο στόχος
της καμπάνιας.

Την ίδια στιγμή, μεγάλοι δωρη-
τές συνεργάζονται με το λόμπι για
να στοχοποιήσουν πανεπιστήμια,
τμήματα ή καθηγητές που υιοθέ-
τησαν σκληρές θέσεις έναντι του
Ισραήλ το τελευταίο διάστημα. Το
κάνουν μεθοδικά, κόβοντας τις δω-
ρεές με τρόπο πολύ εμφανή.

Θα δουλέψει και αυτήν τη φορά
η δοκιμασμένη μέθοδος; Βραχυ-
πρόθεσμα ναι. Οχι όμως για πολύ.
Η εικόνα του Ισραήλ του Νετανιά-
χου έχει τρωθεί βαριά. Τα όσα συμ-
βαίνουν στη Γάζα, σε συνδυασμό
με την προφανή αδυναμία εξεύ-
ρεσης λύσης στο Παλαιστινιακό,
έχουν προκαλέσει την οργή σε ση-
μαντικό τμήμα της αμερικανικής
κοινής γνώμης, ειδικά της νεολαίας.
Ενίοτε με τρόπο ανιστόρητο και
φανατικό. Το φιλοϊσραηλινό λόμπι
θα συνεχίσει, φυσικά, να κάνει τη
δουλειά του, όπως ξέρει και όσο
μπορεί. Το πώς λειτουργεί φωτίζει,
βέβαια, την αδυναμία του ελληνο-
αμερικανικού λόμπι να ακολουθή-
σει, έστω και κατά ένα 20%, το μον-
τέλο του AIPAC και των συναφών
οργανώσεων. Το μόνο που μπορεί
να ελπίζει είναι πως εξ αντανακλά-
σεως το φιλοϊσραηλινό λόμπι θα
στραφεί εναντίον της Τουρκίας και
του Ερντογάν στα αμερικανικά
κέντρα εξουσίας και στο Κογκρέσο,
αν και εφόσον ανακύψουν νέες
ακραίες τουρκικές συμπεριφορές
στο Αιγαίο ή στην Κύπρο.

Εχουν περάσει 56
χρόνια από την 20ή
Απριλίου 1968, όταν
ο Ινοχ Πάουελ, βου-
λευτής και σκιώδης
υπουργός Αμύνης

του Συντηρητικού Κόμματος υπό
τον Χιθ, λίγο πριν εκφωνήσει μία
ομιλία του στο Μπέρμιγχαμ έλεγε
στον εκδότη τοπικής εφημερίδος
πως σκόπευε να εκτοξεύσει έναν
πύραυλο που θα φωταγωγούσε όλο
τον ουρανό.

Εξοχος ρήτορας, βαθύς μελε-
τητής της αρχαίας ελληνικής και
λατινικής γλώσσας, η ομιλία του
επικεντρωνόταν στο πρόβλημα
της μεταναστεύσεως, που αντιμε-
τώπιζε την εποχή εκείνη η Βρετα-
νία. Και αφού επί μακρόν περιέ-
γραψε με γλαφυρότητα και επιχει-
ρήματα το πρόβλημα που αντιμε-
τώπιζαν οι ψηφοφόροι από την
έλευση αλλοφύλων στην εκλογική
του περιφέρεια εξαπέλυσε τον πύ-
ραυλό του. «Ατενίζοντας το μέλλον
έχω ένα προαίσθημα και όπως ο
Ρωμαίος, βλέπω τον ποταμό Τίβερη
να πλημμυρίζει στο αίμα». Ελάχι-
στοι από τους ακροατές του αντι-
λήφθηκαν την ευθεία αναφορά
του στην Αινειάδα του Βιργιλίου,
όπου η μάντισσα Σίβυλλα πληρο-
φορούσε τον Αινεία για τις συνέ-
πειες των αιματηρών πολέμων.

Εξοργισθείς ο Χιθ, του αφαίρεσε
το «σκιώδες» χαρτοφυλάκιο. Ο Ινοχ
Πάουελ είχε παραβιάσει τη σιωπηρή
συναίνεση του βρετανικού πολι-
τικού κατεστημένου στο θέμα της
μεταναστεύσεως. Πέραν τούτου,
οι Βρετανοί επιχειρηματίες, που
αντιμετώπιζαν μετά τον πόλεμο
έλλειψη εργατικού δυναμικού, στρα-
τολογούσαν από τον αγγλόφωνο
κόσμο της εποχής εκείνης φθηνούς

εργάτες. Ο Πάουελ δεν ήταν ρα-
τσιστής. «Το χρήμα δεν διακρίνει
χρώματα και οι δυνάμεις της οικο-
νομίας θα βοηθήσουν στην ενσω-
μάτωσή τους που είναι απαραίτη-
τη», έγραφε το 1964 στους «Τάιμς»
του Λονδίνου.

Αλλά περί τα τέλη της δεκαετίας
του ’60, εκατοντάδες χιλιάδες πο-
λιτών της Κοινοπολιτείας, ασκώντας
τα νομικά δικαιώματά τους, εγκα-
θίσταντο στη Βρετανία. Τα δεδο-
μένα είχαν αλλάξει πλέον, οι Βρε-
τανοί πολίτες δυσανασχετούσαν
και οι ποταμοί του αίματος ως ανα-
πόφευκτη συνέπεια των συγκρού-
σεων δεν έμοιαζαν με φαντασίωση.
Σήμερα η ιστορία επαναλαμβάνεται
με όρους πιο πρωτόγονους βεβαίως.
Αρχαιομαθείς πολιτικοί δεν υπάρ-
χουν. Ο τελευταίος με μεγάλη δια-
φορά από τον Πάουελ είναι ο Μπό-
ρις Τζόνσον, που επί του παρόντος
απλώς αρθρογραφεί στην Daily
Mail. Ο πρωθυπουργός σερ Κιρ
Στάρμερ είναι ένας κατ’ επάγγελμα
νομομαθής και ένας τεχνικός της
εξουσίας.

Ο μέσος αναγνώστης των εξε-
λίξεων τα τελευταία χρόνια διαπι-
στώνει τις συνέπειες της ιεραπο-
στολικής μανίας των Αμερικανών
να συντρίψουν με στρατιωτικές
παρεμβάσεις τα «αναχρονιστικά
καθεστώτα» ανά τον κόσμο, δημι-
ουργώντας μία ροή εκατομμυρίων
προσφύγων προς τη Δύση. Το απο-
τέλεσμα είναι βεβαίως η αποστα-
θεροποίηση των εθνικών κρατών,
οι βίαιες εσωτερικές συγκρούσεις,
η γενική απορρύθμιση, που οδηγεί,
ως είναι αναμενόμενον, σε αλλοί-
ωση της πολιτικής και πολιτιστικής
φυσιογνωμίας των ευρωπαϊκών
κρατών. Και οι συνέπειες ως εκ
τούτου αναπόφευκτες.

Τότε και τώρα
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Η διαδικτυακή «Χαβαν-
τίς» μάς ενημερώνει για
συνάντηση του «πρω-
θυπουργού» Ουνάλ Ου-
στέλ με τον Τούρκο
ΥΠΕΞ Χακάν Φιντάν

στην Άγκυρα μετά από αίτημα του κ.
Φιντάν». Στη συνάντηση ο Χ. Φιντάν
«διαβίβασε μέσω Ουστέλ, την ενόχληση
της Άγκυρας για τις δηλώσεις και τη
συμπεριφορά του Ερσίν Τατάρ, ενώ
διεξάγεται διπλωματικός πόλεμος με
την ε/κ πλευρά» (Πηγή: ΓΤΠ, 7/8). 

Επίσης: «Ο Πρόεδρος Τ. Ερντογάν
έκανε συστάσεις στον Τ/Κ ηγέτη Ε.
Τατάρ λόγω των πολλών δηλώσεών
του τελευταία για το Κυπριακό, της
αχρείαστης γραμμής που ακολουθεί
και του ζητήθηκε να περιοριστεί. Του
αναφέρθηκε ότι το θέμα θα συζητηθεί
μεταξύ Τουρκίας και Ελλάδας, γι’ αυτό
τον προειδοποίησε να μην κάνει πολλές
δηλώσεις και να μην λέει κουβέντες
που θα του δένουν τα χέρια» (Πηγή: -
ιστοσελίδα «Μπουγκιούν Κίπρις» ΚΥ-
ΠΕ, 18/12/23).

Οι σχέσεις Άγκυρας-τ/κ κοινότητας
δεν είναι ένας ιμάντας που ένας τον
κρατά και άλλοι χορεύουν, οι σχέσεις
έχουν ουσία, πολυπλοκότητα, μετα-
βλητότητα. Η Άγκυρα, που αμέσως
μετά το Κραν Μοντάνα πήρε δημόσιο
έπαινο από τον γ.γ. των Η.Ε. για τη
«σθεναρή στήριξή της στη διαδικασία»,
δεν αφήνει χειρισμούς και εντυπώσεις
στην ασπρόμαυρη πολιτική Τατάρ. Γι’
αυτό αντικατέστησε (28/7) τον πρέσβη
της στα Κατεχόμενα (και συντονιστή
της εκλογής Τατάρ) Μετίν Φεϊζίογλου
και χθες κάλεσε τον Ουνάλ Ουστέλ
για να του εκφράσει την ενόχλησή
της για τους χειρισμούς Τατάρ για την
«Τριμερή». Εμφανώς ο νέος ΥΠΕΞ Χ.
Φιντάν καθοδηγεί τις εξελίξεις, καθώς

οι προτεραιότητες της Τουρκίας δεν
συμβαδίζουν με τις απόψεις Τατάρ,
όπως δεν συμβάδιζαν με εκείνες του
Ντενκτάς το 2003/5. Η συγκυρία στις
τ/κ υποθέσεις δείχνει Τουφάν Ερχουρ-
μάν, πρόεδρο του ΡΤΚ. Δήλωσε, πρώτο,
«χωρίς πολλές κουβέντες, μπορούμε
να πούμε ότι ο Τατάρ στην πραγμα-
τικότητα λέει ότι η μη λύση είναι η
λύση», και δεύτερο, «η συμπεριφορά
του Τ/κ ηγέτη έβαλε τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη στη θέση της «πλευράς
που θέλει λύση, κάτι που δεν του αξί-
ζει». Η τεκμηρίωση Τ. Ερχουρμάν,
είναι πολύ σημαντική: «Αποφεύγοντας

(ο Τατάρ) επίμονα κάθε είδους διπλω-
ματία και διάλογο, πόσο μάλλον δια-
πραγματεύσεις, σπρώχνει καθημερινά
τον τ/κ λαό όλο και πιο μακριά από τον
κόσμο». Για το ζήτημα της «βολιδο-
σκόπησης» σχολίασε: «Ως διπλωμάτης
(ο Χριστοδουλίδης) δεν είναι δυνατόν
να μη γνώριζε ότι η δημοσιοποίηση
αυτού του γεγονότος στην κοινή γνώμη
σε ένα στάδιο κατά το οποίο διερευνάται
«αν είναι δυνατή μια τριμερής συνάν-
τηση», αλλά δεν υπάρχει επίσημη πρό-
σκληση από τον γ.γ. του ΟΗΕ, θα μπο-
ρούσε να καταστρέψει τη διαδικασία»
(πηγή ΚΥΠΕ, 7/8). 

Καθώς οι χειρισμοί Χριστοδουλίδη
δείχνουν πως το μόνο ενδιαφέρον του
είναι η «νίκη» επί του Τατάρ, η διπλω-

ματία της Τουρκίας καταγράφει, μεταξύ
άλλων, και τις εξής δραστηριότητες: 

Επιτυχής μεσολάβηση ανάμεσα σε
ΗΠΑ-Ρωσία για απελευθέρωση κατα-
σκόπων για την οποία έλαβε το συγ-
χαρητήριο τηλεφώνημα Μπάιντεν και
την επόμενη επικοινωνία με Πούτιν,
2/8. Μεσολαβητική προσπάθεια Χ.
Φιντάν μεταξύ Αιθιοπίας και Σομαλίας
με επί τόπου επίσκεψη. Την 1η Ιουλίου
οι ΥΠΕΞ των δύο χωρών μετέβησαν
στην Άγκυρα για «συνομιλίες για επί-
λυση του προβλήματος μεταξύ των
δύο χωρών» (3/8).

Ο Χ. Φιντάν συνάντησε στο Κάιρο
τον Αιγύπτιο πρόεδρο Αλ-Σίσι και τον
νέο ΥΠΕΞ Αμπντελάτι (5/8, τα στοιχεία
από εκδόσεις της ηλ. Χουριέτ).

Το Ελληνικό Υπουργείο Προστασίας
του Πολίτη ανακοίνωσε ότι «σύμφωνα
με τα στοιχεία, από την αρχή του χρό-
νου μέχρι την πρώτη εβδομάδα του
Ιούλη, 182.000 Τούρκοι τουρίστες επι-
σκέφτηκαν την Ελλάδα, με 35.000 από
αυτούς να επωφελούνται από την
εφαρμογή της διαδικασίας «βίζα στην
πόρτα»- (Χουριέτ, 6/8).

Σε πολλούς Ε/κ φαίνονται παράξενα
αυτά που καταγράφει η τουρκική δι-
πλωματία στο διεθνές επίπεδο. Αυτά
μάς φαίνονται παράξενα γιατί:

1) Το ε/κ αίτημα για πρόκληση κό-
στους στην Τουρκία απέτυχε, αλλά
κανένας σχηματισμός δεν εξηγεί γιατί
δεν το προκάλεσε όταν κυβερνούσε.

2) δεν διαβάζουμε την πραγματική
Τουρκία-δυνατότητες, αδυναμίες, συμ-
μαχίες κ.λπ.

3) η μονολιθική ερμηνεία των εξε-
λίξεων στην ε/κ κοινότητα, μάς δυσκο-
λεύει να αναγνώσουμε το γεγονός ότι
η Τουρκία με τις επιλογές της τόσο το
2004 όσο και το 2017, απέσεισε μεγάλο
βάρος από το φορτίο της εισβολής.

4) ενώ πολλοί Ε/κ προσέχουν αφη-
γήματα αυτοδικαίωσης, η διεθνής κοι-
νότητα προσέχει τα Η.Ε. και την Ε.Ε.
που τη διαμορφώνουν-εκπροσωπούν,

5) Δίνουμε βάρος στους μικρομε-
γαλισμούς (Τριμερείς) και όχι εκεί που
έχουμε ισχυρές δυνατότητες (Ε.Ε.-ευ-
ρωτουρκικές σχέσεις).

Άλλοι επιτυγχάνουν (ανταλλαγή
κατασκόπων, Αιθιοπία/Σομαλία) ή
διορθώνουν παλαιά τους λάθη (Συρία,
Αίγυπτος). Άλλοι παραμένουν κλειστοί
στο καβούκι τους, με μόνο στόχο την
περιχαράκωση στη μισή, πλην αγία
νήσο. Η υπόθεση «βολιδοσκόπηση»
καθίσταται ολοένα και πιο καθαρή,
όλο το βάρος, οι διαρροές με μόνο
στόχο «να ευθύνεται αυτός». Ενώ κάτι
μπορεί να δώσει μια ώθηση, ενώ κάτι
μπορεί να γίνει, η γραμμή σαφής: αξιο-
ποιήστε Τατάρ, παρεμποδίστε το εν
τη γενέσει του. 

Ο διάλογος Μητσοτάκη- Ερντογάν,
η συνεννόηση Γεραπετρίτη-Φιντάν
προσφέρουν δυνατότητες στην Κύπρο.
Αλλά η διαχείριση είναι κυπριακή υπό-
θεση, όπως έδειξε η υπόθεση «βολι-
δοσκόπηση» με τον διαλυτικό χειρισμό
Χριστοδουλίδη και τον κλασικό του
Τατάρ. Ενώ η Τουρκία ζητάει από τον
Τατάρ να αλλάξει μοτίβο, στην ε/κ κοι-
νότητα συμβαίνει το πασίγνωστο: μα-
ζική επίθεση από μερίδα ΜΜΕ κατά
Γεραπετρίτη για τη δήλωσή του «η
ακινησία και η αδράνεια στο Κυπριακό,
η έλλειψη πολιτικής γενναιότητας,
οδήγησε σε πιο ακραίες θέσεις την
Τουρκία» (1/8). Μια φράση που τη γνω-
ρίζει και συμφωνεί μαζί της ο κόσμος
όλος, αλλά «απαγορεύεται» να την
ακούσουν οι Ε/κ, μήπως χαλάσει το
«αφήγημα»!

Στην εποχή της βολιδοσκόπησης.
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Οι συνιδιοκτήτες του χορτοφαγικού εστιατορίου Kanaan, ο Παλαιστίνιος Jalil Debit (δεξιά) και ο Ισραηλινός Oz Ben David (αριστερά) εργά-
ζονται στην κουζίνα μέσα στο εστιατόριο τους στο Βερολίνο. Ο Oz Ben David μεγάλωσε στο Ariel, στη Δυτική Όχθη, ενώ ο Παλαιστίνιος Jalil
Dabit μεγάλωσε στη Ramla του Ισραήλ. 

www.larkoslarkou.org.cy

Μπορεί ο τρόπος με τον οποίο ο Πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης προσπάθησε,
τακτικιστικά, να ασκήσει πίεση και να
φέρει τον Ερσίν Τατάρ έναντι τετελε-
σμένου –προκειμένου να αποδεχθεί
μια τριμερή συνάντηση, μιας και εξα-

κολουθεί να αρνείται– να φαίνεται αναποτελεσματικός
και να δημιουργεί το ζήτημα περί βολιδοσκόπησης
(VS πρόσκλησης) των Η.Ε. ως ζητούμενο ειλικρίνειας
που, δικαίως, δημιούργησε κριτική ωστόσο επί της
αρχής, ωστόσο, δεν είναι λάθος. 

Και δεν είναι λάθος όχι γιατί ο Πρόεδρος (προσθέστε
ελεύθερα όποιον χαρακτηρισμό θέλετε για τον ίδιο
και το ζήτημα της λύσης), όπως κάθε Ε/κ ηγέτης δια-
χρονικά, κινήθηκε τακτικά για να εκμαιεύσει εξελίξεις
στο Κυπριακό αλλά γιατί τα δεδομένα, σε ένα τέτοιο
επίπεδο, είναι πολύ συγκεκριμένα (αδιέξοδο επτά
χρόνων, άρνηση Τατάρ να συναντήσει την κα Ολγκίν
καθ’ όλη τη διάρκεια της παρουσίας της στην Κύπρο)
και, επίσης, έχουν μια συγκεκριμένη «μηχανική», η
οποία εκτείνεται πολύ πέραν του τι είναι βολιδοσκό-
πηση και τι πρόσκληση. Ο γ.γ. του ΟΗΕ προφανώς
γνωρίζει καλύτερα πως η άρνηση Τατάρ είναι η
άρνηση της Τουρκίας, η οποία ωστόσο εκδηλώνεται
αρχίζοντας και τελειώνοντας στον Τουρκοκύπριο
ηγέτη. Ο κ. Γκουτέρες επίσης γνωρίζει, διαχρονικά,
πώς σκέφτονται και κινούνται οι Ε/κ σε επίπεδο πο-
λιτικής ηγεσίας ενώ, τέλος, ο γενικός γραμματέας
γνωρίζει και πώς σκέφτονται και κινούνται και οι Τ/κ. 

Τα ως άνω ο γ.γ. τα γνωρίζει, έχοντας επιπλέον
κάποια έξτρα δεδομένα στο πίσω μέρος του μυαλού
του. Πως τα δύο μέρη στο Κυπριακό θέλουν πάντα
να κερδίζουν το blame-game. Επιπλέον, πως αν ο
ίδιος κηρύξει αδιέξοδο στο Κυπριακό θα πρέπει να
το σχηματοποιήσει (αυτή τη φορά) και πως στην τρέ-
χουσα συγκυρία –ασχέτως του τι συνέβη το 2004 και
το 2017– το να εξεταστεί όντως αν υπάρχει περιθώριο
επανόδου των δύο πλευρών στο τραπέζι των συνο-
μιλιών του Κυπριακού πρέπει να δεχτεί, ασχέτως
προθέσεων, η πλευρά που εμμονικά απορρίπτει κάτι
τέτοιο. Η Άγκυρα δηλαδή –διά του Τατάρ– που θέτει,
συγκεκριμένα, ως προαπαιτούμενο την κυριαρχική
ισότητα. 

Με αυτά στο μυαλό του ο κ. Γκουτέρες θα εξετάσει
δύο πράγματα. Αν όντως προσκαλώντας τα δύο μέρη
σε μια Τριμερή θα εισπράξει και επί προσωπικού το
προκαταβολικό «όχι» που εξέφρασε ο κ. Τατάρ, για
τους δικούς του τακτικούς λόγους ή αν, σε μια πρό-
σκληση που η Άγκυρα θα δώσει το πράσινο φως στον
Τουρκοκύπριο ηγέτη να την πάρει, η κάθε πλευρά
θέλει όντως να λύσει το Κυπριακό ή απλώς θα προσέλθει
για να κερδίσει το παιχνίδι επίρριψης ευθυνών του
άλλου. Εκεί είναι ο ίδιος που θα βολιδοσκοπήσει το
ποιος εννοεί τι και αν, όντως στη βράση του σίδερου,
υπάρχει πραγματικά μια τελευταία ευκαιρία να λυθεί
το Κυπριακό. 

Ο Τατάρ (και η Άγκυρα πίσω του) δεν είναι ανόητοι
για να δικαιώσουν την επί της αρχής ελληνοκυπριακή
θέση του ότι «εμείς είμαστε έτοιμοι για συνομιλίες
και εσείς αρνείστε». Απλώς δεν θέλουν, άμεσα, να
επανέλθουν στο κομμάτι του Κυπριακού. Αυτό καλό
είναι να το έχουμε στο πίσω μέρος του μυαλού μας
αναστοχαστικά τόσο για τους δικούς μας τακτικισμούς
όσο και για την κριτική όταν αυτοί συμβαίνουν. Τα
πράγματα είναι εξαιρετικά δύσκολα. Στο να επανέλ-
θουμε στο τραπέζι και στο να καταλήξουμε σε μια
στρατηγική συμφωνία επίλυσης του Κυπριακού.
Ωστόσο πριν φτάσουμε στη δυσκολία θα υπάρξει,
εκτός απροόπτου, μια κοινή συνάντηση των δύο ηγε-
τών –προκειμένου να διαπιστωθεί επί του πεδίου του
πόσο δύσκολα έχουν καταντήσει τα πράγματα επτά
χρόνια μετά το Κραν Μοντανά. 

Ας μην
αποκλείσουμε
την Τριμερή

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Οι Ολυμπιακοί τελει-
ώνουν, και πέρα από
τη χαρά για τις απο-
δόσεις και τις νίκες
Κύπριων αθλητών,
μένει μια πικρή γεύ-

ση για όσους ξεγελάστηκαν από
την ακροδεξιά καμπάνια που βλέπει
woke ατζέντες παντού, και όσους
απειλούνται αδίκως από το δικαίωμα
άλλων ανθρώπων να μη ζουν στο
περιθώριο. Μια πικρή γεύση που
θυμίζει πόσο ευάλωτοι είμαστε ως
κοινωνία στον συντηρητισμό.

Οι Κύπριοι είμαστε ευάλωτοι
και στην ψευδή και παραπλανητική
πληροφόρηση στα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης, που μας μοιράζουν σε
υπέρ και κατά, σε οπαδούς απόλυ-
των θέσεων στη βάση πολλές φορές
δανεικών απόψεων από κόντρες
σε άλλες χώρες που αναπαράγονται
στο διαδίκτυο, ή στη βάση του
ποιος θεωρούμε είναι ο εχθρός στο
κόμμα μας, την ομάδα μας, την
ταυτότητά μας. Το είδαμε και πιο
πρόσφατα, στις ψευδείς ειδήσεις

που μας φέρουν εμπλεκόμενους
στον πόλεμο στη Γάζα, και επισκιά-
ζουν την όποια πραγματική συζή-
τηση που μπορεί να γίνει για τις
σχέσεις μας με μια ισραηλινή κυ-
βέρνηση που κατηγορείται πλέον
για εγκλήματα πολέμου.

Η συζήτηση στο διαδίκτυο για
την τελετή έναρξης των Ολυμπια-
κών έγινε με βάση το θυμικό και
τον φόβο. Η αφορμή ήταν ένα και
μόνο κομμάτι του σόου, όπου drag
queens συμμετείχαν μαζί με πολ-
λούς άλλους σε μια αναπαράσταση
γλεντιού θεών της αρχαίας Ελλάδας
και της Ρώμης. Κάποιους ενόχλησε
και το βίντεο για τη γαλλική λογο-
τεχνία και την ερωτική της διά-
σταση, βίντεο λιγότερο ερωτικό
και περισσότερο παιχνιδιάρικο, με
μια παραπομπή στο τέλος σε έναν
πιο ελεύθερο έρωτα τον οποίο οι
Γάλλοι έκαναν δικό τους brand ονο-
μάζοντάς το ménage à trois.

Από εκεί και πέρα μπαίνουμε
στη ζώνη του λυκόφωτος, και στις
θεωρίες συνωμοσίας που είδαν τον

θάνατο στην αναπαράσταση της
γαλλορωμαϊκής θεάς Σεκουάνα να
καλπάζει πάνω από τον ποταμό
στον οποίο έδωσε το όνομά της,
και είδαν πεντάλφες και σατανι-
σμούς στην τελετή.

Αυτά τα τερατώδη όμως δεν
αφορούν πολλούς. Η αντίδραση
που στην Κύπρο ήταν πιο μαζική
αφορούσε τη συμπερίληψη στην
τελετή προσώπων που δεν είναι
όπως την πλειοψηφία (όπως τις

drag performers), τα ψέματα περί
βλάσφημης απεικόνισης του Μυ-
στικού Δείπνου, τη συμμετοχή της
Γαλλίδας με καταγωγή από το Μάλι
τραγουδίστριας Άγια Νακαμούρα,
και –κυρίως– το ακραίο μίσος και
χλευασμό που δέχθηκε η Αλγερινή
μποξέρ Ιμανέ Κελίφ.

Πολλοί έπεσαν στην παγίδα να
ξεσαλώσουν στα σχόλια στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, μιλώντας
για άντρες που απειλούν τις γυ-
ναίκες αθλήτριες, καταπίνοντας
το αφήγημα που ήθελε την κα Κε-
λίφ να ήταν τρανς. Μετά από μία
εβδομάδα κατά την οποία όλοι ήμα-
σταν ειδικοί σε θέματα ιστορίας
του Ολυμπισμού και ιστορίας της
τέχνης, γίναμε ειδικοί σε θέματα
βιολογίας του αθλητισμού. Από
αντίδραση, πολλοί που θέλησαν
να διαφωνήσουν υιοθέτησαν το
αφήγημα πως επρόκειτο για τρανς
γυναίκα, κάτι που αρχικά έκανα
κι εγώ. Πριν τα γεγονότα μού υπεν-
θυμίσουν ότι όταν δεν είσαι σί-
γουρος, καλύτερα να μη μιλάς. Για

να μην παρεξηγούμαι, το μίσος
και ο χλευασμός προς ένα άτομο
είναι πάντα η ηθικά λάθος στάση.
Δεν δικαιολογείσαι να μειώνεις
την ανθρώπινη υπόσταση του άλ-
λου, ακόμα και να νιώθεις πως απει-
λείται η θρησκεία σου (που δεν
απειλείται) η οικογένεια (δεν απει-
λείται). Ειδικά από τα τρανς άτομα
που είναι ένας μικρός αριθμός μέσα
στον ευρύτερο πληθυσμό.

Το κύριο πρόβλημα είμαστε όλοι
εμείς που αγόμαστε και φερόμαστε
από τους ανέμους των αλγορίθμων
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης,
που είναι προγραμματισμένοι να
μας δείχνουν αυτό που θα μας
εκνευρίσει περισσότερο ώστε να
«διαδράσουμε», να φέρουμε κίνηση
και να παράγουμε δεδομένα για
πώληση στους διαφημιστές. Και
εμάς που αγόμαστε και φερόμαστε
από τις πολιτικές δυνάμεις που ταΐ-
ζουν τον μηχανισμό αυτό με ακραία
ψέματα.

Οι διαχειριστές και ιδιοκτήτες
των μέσων κοινωνικής δικτύωσης

πρέπει να δημιουργήσουν τους κα-
τάλληλους μηχανισμούς απέναντι
σε αυτά τα φαινόμενα. Αλλά κι εμείς
ως χρήστες πρέπει να παιδευτούμε
και να εκπαιδευτούμε, ώστε να μην
παίρνουμε τοις μετρητοίς ό,τι κυ-
κλοφορεί εκεί έξω. Να συμπεριφε-
ρόμαστε ο ένας στον άλλον ως σε
ανθρώπους που φοβούνται, παρε-
ξηγούν, μπερδεύονται, και πολλές
φορές έχουν καλές προθέσεις.

Οι αθλητές είναι οι μόνοι που
άξιζαν της προσοχής μας, γιατί ερ-
γάστηκαν σκληρά για να πετύχουν.
Συμπεριλαμβανομένης της Κελίφ,
των Κύπριων αθλητών, του κάθε
αθλητή που μας ενθουσίασε αυτές
τις εβδομάδες. Παρά τη διαχρονική
απουσία ουσιαστικής στήριξης από
το κράτος σε χώρες όπως τη δική
μας αλλά και σε άλλες. Ας μην εί-
μαστε γάδαροι και πιόνια του κάθε
κατασκευασμένου σκανδάλου της
παγκόσμιας ακροδεξιάς. Έστω για
χάρη τους.

Οι Ολυμπιακοί, η Ιμανέ και οι γάδαροι
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<<

Πολλοί έπεσαν στην πα-
γίδα να ξεσαλώσουν στα
σχόλια στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης, μιλών-
τας για άντρες που απει-
λούν τις γυναίκες αθλή-
τριες, καταπίνοντας το
αφήγημα που ήθελε την
κα Κελίφ να ήταν τρανς. 

<<<<<<<

Η υπόθεση «βολιδοσκόπη-
ση» καθίσταται ολοένα και
πιο καθαρή, όλο το βάρος,
οι διαρροές με μόνο στόχο
«να ευθύνεται αυτός». 
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«Για να κάνεις πόλεμο
πρέπει να τον έχεις
ήδη κερδίσει. Αν πε-
ριμένεις να κερδίσεις
τον πόλεμο στα πεδία
των μαχών τότε τον

έχεις ήδη χάσει», έγραφε ο Σουν
Τσου. Η πίεση στο ιρανικό καθε-
στώς για αντίποινα στο Ισραήλ
είναι τεράστια. Το καθεστώς ήδη
αρνήθηκε μια φορά να προχωρήσει
σε εκτεταμένα χτυπήματα κατά
του Ισραήλ, κάτι που θα μπορούσε
να προκαλέσει ολοκληρωτικό πό-
λεμο με την Ιερουσαλήμ. Η δολο-
φονία του Χανίγια στην ιρανική
πρωτεύουσα κατά τη διάρκεια της
ενθρόνισης του νέου προέδρου του
Ιράν αποτελεί την δεύτερη μεγάλη
δοκιμασία για το καθεστώς των
Μουλάδων. Θα είναι άραγε ικανοί
να αντισταθούν για δεύτερη φορά
στη δοκιμασία των παθών τους; Η
πίεση την οποία δέχονται από τους
οπαδούς τους και από τους απαν-
ταχού φανατικούς αντισημίτες είναι
τεράστια. Οι ίδιοι όμως θα πρέπει
να γνωρίζουν ότι η στιγμή δεν είναι
κατάλληλη για να επιτεθούν στο
Ισραήλ και τους συμμάχους του.
Ένας εκτεταμένος πόλεμος θα οδη-
γήσει σε στρατιωτική καταστροφή

του Ιράν, κάτι στο οποίο άλλωστε
προσβλέπει η συμμαχία Ισραήλ-
ΗΠΑ αλλά και ολόκληρη η Δύση.
Όλες οι αναλύσεις δείχνουν ότι μια
βαριά στρατιωτική ήττα των Φρου-
ρών της Επανάστασης θα μπορούσε
να οδηγήσει σε φιλελευθεροποίηση
του καθεστώτος και εκδημοκρατι-
κοποίηση του Ιράν. Όσο οι φρουροί
της επανάστασης και ο ιρανικός
στρατός παραμένουν ισχυροί, υλικά
και συμβολικά, η στρατιωτική χούν-
τα του Ιράν θα είναι πολύ δύσκολο
να ανατραπεί. 

Τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει
μεγάλες προσπάθειες από την ιρα-
νική κοινωνία να αποτινάξει το θε-
οκρατικό καθεστώς των Μουλάδων,
οι οποίοι επιμένουν να κρατούν
μια μοντέρνα κοινωνία σε καθεστώς
ομηρίας, επιβάλλοντας νοοτροπίες
θρησκευτικού μεσαίωνα. Σύμφωνα
με τις αναλύσεις της Hannah
Arendt, η ιδεολογία είναι ένας από
τους πυλώνες του ολοκληρωτισμού.
Στην περίπτωση του Ιράν, η ιδεο-
λογία ταυτίζεται με το δόγμα του
πολιτικού Ισλάμ που προώθησε ο
Χομεϊνί. Ο δεύτερος πυλώνας του
ολοκληρωτισμού, ο αντισημιτισμός,
εγκαθιδρύθηκε ταυτόχρονα σχεδόν
με την επιβολή του θεοκρατικού

καθεστώτος. Αυτή είναι και η χα-
ρακτηριστική διαφορά του σύγ-
χρονου ισλαμισμού από τον μεσαι-
ωνικό. Το μεσαιωνικό ισλάμ δεν
ήταν αντισημιτικό. Φερόταν στους
εβραϊκούς πληθυσμούς με τον ίδιο
τρόπο που φερόταν και στους χρι-
στιανικούς. Τους αντιμετώπιζε ως
υπόδουλους πληθυσμούς ή έθνη
και όχι φυλές προς εξόντωση. Στη
συγκυρία όμως των πολέμων των
αραβικών εθνών κατά του Ισραήλ
και τις επανειλημμένες ήττες που
είχαν υποστεί οι αραβικές συμμα-
χίες από τον στρατό του Ισραήλ,
ο Αγιατολάχ βρήκε πρόσφορο έδα-
φος για να φυτέψει τον σπόρο του
αντισημιτισμού, εγκαθιστώντας
ταυτόχρονα μια από τις πιο σκληρές
τυραννίες στον σύγχρονο κόσμο.

Άραγε τι μένει στο σύγχρονο

Ιράν από το παρωχημένο μείγμα
θρησκευτικής ιδεολογίας και αν-
τισημιτισμού; Τεράστιες μερίδες
του πληθυσμού, όπως οι γυναίκες
και η φοιτητιώσα νεολαία, έχουν
αποτινάξει τον συμβολικό ζυγό της
θρησκείας. Έχουν αρνηθεί με πεί-
σμα και πίστη τις παρωχημένες νο-
οτροπίες ενός ξεπερασμένου Ισλάμ.
Το καθεστώς έχει πλέον αποκαλυ-
φθεί. Αντιδρά με σφαγές και ωμή
βία. Το θεοκρατικό καθεστώς έχει
μετατραπεί σε σκληρή στρατιωτική
χούντα, όπου οι Φρουροί της Επα-
νάστασης έχουν μετατραπεί σε δε-
σμώτες του έθνους. Οι «σκληροί»
αυτοί του καθεστώτος κατέχουν
σημαντικά κοινωνικά προνόμια,
καθώς ανήκουν σε μια ανώτερη
κάστα, σε μια κάστα ιερών πολε-
μιστών. Καλύπτονται δε από μύθους
περασμένης δόξας σε σύγχρονους
ιερούς πολέμους, σημαντικότερος
των οποίων είναι αυτός κατά του
Ισραήλ. Αντίθετα όμως από πολλά
από τα υπόλοιπα αραβικά κράτη,
το Ιράν ουδέποτε πολέμησε το Ισ-
ραήλ κατά μέτωπο. Αρκέστηκε πάν-
τα στη δειλία της τρομοκρατίας
και στη χυδαιότητα των εγκλημά-
των κατά πολιτών. Δημιούργησε
στρατιωτικές αντιπροσωπείες του,

τη Χεζμπολά ή τη Χαμάς, για να
μη χρειαστεί το ίδιο ποτέ να πολε-
μήσει. Κάθε φορά που υποσχόταν
ολοκληρωτική καταστροφή στους
Εβραίους, είχε τη σύνεση να αυ-
τοκυριαρχηθεί και να αποφύγει
έναν πόλεμο που ήξερε πως δεν
θα κερδίσει. Σε αντίθετη περίπτωση,
μια στρατιωτική ήττα του, μια στρα-
τιωτική ταπείνωση των σκληρο-
πυρηνικών ταγμάτων των Φρουρών
της Επανάστασης, θα σήμαινε και
το τέλος του καθεστώτος. 

Η τελευταία πρόκληση είναι
ωστόσο μεγάλη και ο πειρασμός
τεράστιος. Είναι εξίσου τεράστιος
με τον εξευτελισμό που δέχθηκαν
οι Φρουροί μέσα στην ίδια τους
την πρωτεύουσα. Μια ολομέτωπη
επίθεση στο Ισραήλ ή μια επίθεση
τέτοιας κλίμακας που θα επέτρεπε
στο Ισραήλ και τους Αμερικανούς
να απαντήσουν με εκτεταμένες
επιθέσεις ίσως να είναι και το κύ-
κνειο άσμα ενός αναχρονιστικού
καθεστώτος. Ίσως κλείσει έτσι η
θεοκρατική παρένθεση στην ιστο-
ρία του σύγχρονου ιρανικού πολι-
τισμού που άνοιξε το 1979. Η στρα-
τιωτική ήττα έχει αποδειχθεί ως ο
πλέον αποτελεσματικός τρόπος για
την πτώση μιας στρατιωτικής χούν-

τας. Αυτό μας έχουν διδάξει η πτώ-
ση της Χούντας των Συνταγματαρ-
χών στην Αθήνα, το 1974, μετά τη
στρατιωτική τραγωδία της Κύπρου,
και το τέλος μιας από τις πλέον
σκληρές και ωμές τυραννίες της
Λατινικής Αμερικής. Η πτώση της
δικτατορίας του Βιδέλα ακολούθησε
τη στρατιωτική ήττα της Αργεντι-
νής στα Φώκλαντ το 1982. Με τον
ίδιο τρόπο, μια ταπείνωση των
στρατιωτικών δυνάμεων των Μου-
λάδων απέναντι στο Ισραήλ θα
οδηγήσει σε αλυσιδωτά γεγονότα,
τα οποία θα επιτρέψουν στο Ιράν
να επιστρέψει στην δημοκρατική
κανονικότητα. Ωστόσο, το καθε-
στώς της Τεχεράνης διστάζει να
εκτεθεί σε γεγονότα που δεν μπορεί
να ελέγξει. Το τέλος όμως των τυ-
ραννικών καθεστώτων είναι συ-
νήθως τραγικό, καθότι οι υπαίτιοι
των πιο στυγνών εγκλημάτων κατά
των λαών τους είναι ανίκανοι να
ελέγξουν το μίσος και τη μισαλλο-
δοξία τους και ενεργώντας ενάντια
στη λογική οδηγούνται στην κα-
ταστροφή.   

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

«Συγγνώμη, κύριε, ποιος είστε;» 
Της ΚΟΥΛΑΣ ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ

Η ευχή του Αγίου
Πορφυρίου και η μυ-
στική επιθυμία της
καλής παρέας έσυρε
τα βήματά μας στα
Καυσοκαλύβια, στην

έρημο του Αγίου Όρους, σε μια απρο-
γραμμάτιστη, θαυμαστή επίσκεψη,
σε μια «αετοφωλιά, στο κελί του Αγί-
ου, το οποίο βρίσκεται σε κακοτρά-
χαλους βράχους, σε ένα παραδείσιο
μπαλκόνι του ουρανού στη γη. Το
καραβάκι της γραμμής μάς άφησε
στον αρσανά, στο λιμανάκι, της
σκήτης των Καυσοκαλυβιών. Από
εκεί ξεκίνησε η δύσκολη ανάβαση,
1500 ίσως και περισσότερων σκα-
λοπατιών, τα οποία εναλλάσσονταν
με ανηφορικά στενά μονοπατάκια.
Δίπλα από το Κυριακό της Σκήτης,
τον κεντρικό ναό, βρίσκεται στο τα-
πεινό κοιμητήριο, στο οποίο ανα-
παύθηκε για λίγα χρόνια, ο Άγιος
Πορφύριος. Στην συνέχεια το άγιο
σκήνωμά του, κατά την ανακομιδή
των λειψάνων του, μεταφέρθηκε
σε άλλο μυστικό τόπο, σύμφωνα με
την επιθυμία του Αγίου, ίσως για
να μην αποτελεί χώρο μαζικής προ-
σέλευσης πιστών. Προσκυνήσαμε
τον Τάφο του Αγίου και λάβαμε τις
μυστικές ευχές του θαυματουργού
Αγίου Πορφυρίου.

Η καλύβι, το κελί του Αγίου Πορ-
φυρίου, βρίσκεται λίγα μέτρα, πιο
ψηλά από τον τάφο του. Ακοίμητος
φρουρός, άρχοντας και λεβέντης,
o μοναχός πατήρ Ιωαννίκιος, πνευ-
ματικοπαίδι του Αγίου Πορφυρίου.
Έζησε πολλά χρόνια μαζί με τον
άγιο και βίωσε και τις τελευταίες
του στιγμές. Λέγοντας ελάχιστα,
αλλά φανερώνοντας πάρα πολλά,
καθήλωσε την παρέα, τον Χριστό-
δουλο, τον Παναγιώτη, τον Κων-
σταντίνο και τον Νικόλα, με το φω-
τεινό του πρόσωπο και την απύθ-
μενη καλοσύνη του. Πρώτα εισήλ-
θαμε στην εκκλησία του κελιού και
προσκυνήσαμε τον Άγιο Γεώργιο.
Ακολούθως μπήκαμε στο δωμάτιο
τού Αγίου, όπου όλα παραμένουν
όπως τα άφησε ο άγιος. Το ταπεινό
κρεβατάκι του, τα ράσα του, οι ει-
κόνες του, τα βιβλία του και άλλα
προσωπικά του αντικείμενα. Μυ-
σταγωγία ανυπέρβλητη και θαυμα-
σμός ακατάληπτος. Έξω από το δω-
μάτιο το φορείο, με το οποίο ανέ-
βασαν τον γέροντα Άγιο Πορφύριο,
από την παραλία, στο αγαπημένο
του κελί, όπου άφησε την τελευταία
του πνοή. Αρκετοί μοναχοί, εναλ-
λάσσονταν, με μεγάλη προθυμία,
για να ανεβάσουν τον άγιο, ένα εγ-
χείρημα εξαιρετικά δύσκολο.

Η αυλή του κελιού, ένα πραγμα-
τικό μπαλκόνι του ουρανού στη γη,
με την απέραντη θέα στο καταγά-
λανο Αιγαίο. Τα λουλούδια ευωδίαζαν
και ένα μεγάλο δέντρο πρόσφερε
την «πολύτιμη» σκιά του, κάτω από

τον καυτό καλοκαιρινό ήλιο. Ο πατήρ
Ιωαννίκιος μάς κέρασε την παρα-
δοσιακή τσικουδιά, τα λουκούμια
και το κρύο δροσερό νερό, για να
συνέλθουμε από τη δύσκολη ανά-
βαση, η οποία κατέστη πιο δύσκολη,
μεταφέροντας στους ώμους μας, τα
σακίδια με όλα τα απαραίτητα για
την παραμονή μας στο Άγιο Όρος.
Ο Χριστόδουλος είχε την ευλογία
να γνωρίσει τον Άγιο Πορφύριο στα
φοιτητικά του χρόνια και να βιώσει
μυστηριακές στιγμές, στο ησυχα-
στήριό του, της Μεταμορφώσεως
του Σωτήρος, στο Μήλεσι Αττικής.
Η κουβέντα ξεκίνησε από εκεί, με
αναφορές πρώτα στις τεχνολογικές
γνώσεις του Αγίου, αποτέλεσμα
θείας φώτισης και συνεχίστηκε με
ιστορίες από τη ζωή τού Άγιου, κα-
θώς και σε άλλα πολλά θαυμαστά
γεγονότα. Η συνάντηση κράτησε
πέραν των δύο ωρών, αλλά μας φά-
νηκε ότι κράτησε μερικά λεπτά ή
καλύτερα πέρασε αστραπιαία. Η χα-
ρά της συνάντησης ήταν απέραντη
και τα σπουδαία, αλλά και τόσο απλά
λόγια του μοναχού, ήταν ένα πραγ-
ματικό βάλσαμο ευτυχίας. Χωρίς
υπερβολές, χωρίς εντολές, χωρίς
διαταγές και χωρίς αποκαλύψεις.
Και μόνο η ζεστή ανθρώπινη κου-
βέντα, από το ιλαρό πρόσωπο του
πατρός Ιωαννικίου, άξιζε με το πα-
ραπάνω, τον κόπο της δύσκολης
ανάβασης. Λίγος ο χρόνος, αλλά τε-
ράστια η εμπειρία η χαρά της συ-
νάντησης, με ένα άνθρωπο του
Θεού. Ο πατήρ Ιωαννίκιος, ο οποίος
ασκείται μόνος του, στο κελί του
Αγίου Πορφυρίου, κατεβαίνει μία
φορά τον χρόνο στον «κόσμο», έξω
από το Άγιο Όρος και για συγκεκρι-
μένες δουλειές. Η μοναξιά, η άσκηση
και η προσευχή, σίγουρα κατεβάζουν
τον Θεό στη γη και ανεβάζουν τον
άνθρωπο στον ουρανό. Αλλά, είναι
δύσκολη η καλογερική, ό,τι και να
πουν οι άνθρωποι του κόσμου. 

Η κουβέντα ήταν μυστηριακή,
αλλά τα ρολόγια έδειξαν ότι σε μια
περίπου ώρα, θα περνούσε το κα-
ραβάκι. Δεν υπήρχε άλλη επιλογή,
δεδομένου ότι δεν υπήρχε άλλος
δρόμος, αναχώρησης από την έρημο
του Αγίου Όρους. Δύσκολη η κατά-
βαση, κάτω από τον καυτό ήλιο,
αλλά η «δροσιά» από το συναπάν-
τημα, έδιδε φτερά και δύναμη στα
καταταλαιπωρημένα κορμιά, τα
οποία «έτρεχαν» πλέον χαρούμενα,
από τη θαυμαστή μυστική συνάν-
τηση με τον Άγιο Πορφύριο. Το αργό
καραβάκι, έσχιζε τα καταγάλανα
νερά και στο κατάστρωμα επανήλθε
σιγά-σιγά η ξεκούραση των κορμιών.
Ωστόσο, οι ψυχές πετούσαν χαρού-
μενες, για τη μυστηριακή εμπειρία,
την οποία μάς χάρισε ο Άγιος Πορ-
φύριος. 

Στο κελί
του Αγίου Πορφυρίου 

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η τελευταία πρόκληση 

Η εμφάνιση του προέδρου
Νίκου Χριστοδουλίδη στο
πλαίσιο συνέντευξής του

στον δημοσιογράφο Γιώργο Κα-
σκάνη με αφορμή τα 50χρονα
από την τουρκική εισβολή, προ-
κάλεσε ειλικρινή ερωτήματα. Πρό-
κειται για φωτεινή μεταμόρφωση
του πρώην υπουργού Εξωτερικών
της «επιβολής κυρώσεων στην
Τουρκία»; Το καλοδουλεμένο ύφος
στον φακό, ο καδραρισμένος πί-
νακας στον τοίχο που χώριζε δη-
μοσιογράφο και πολιτικό άρχοντα
της χώρας, το επιμελώς ατημέλητο
αφημένο γενάκι, ο κολακευτικός
φωτισμός, ήταν όλα στοιχεία κα-
λοδουλεμένου σκηνοθετικού σε-
ναρίου ή επρόκειτο για ρεαλιστικό
στιγμιότυπο της υφιστάμενης κυ-
πριακής αδιέξοδης πολιτικής
πραγματικότητας 50 χρόνια μετά
από τα τραγικά γεγονότα του
1974; Ποιο ρόφημα ρεαλιστικής
ανάγνωσης προσφέρεται στους
πολιτικούς άρχοντες του νησιού
με την ανάληψη της προεδρικής
εξουσίας και εμφανίζονται εν ριπή
οφθαλμού προσγειωμένοι στα δε-
δομένα που το διεθνές σκηνικό
επιβάλλει, ενώ τα προεκλογικά
τους πυροτεχνήματα έβριθαν από
πολεμικές ιαχές και εμβατηριακές
επικοινωνιακές φόρμουλες στο
ρεπερτόριο του μακροχρόνιου
αγώνα κατά της Τουρκίας; 

Ο «μακροχρόνιος», σύμφωνα
με τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη
στις 20 Ιουλίου του 2024, δεν απέ-
δωσε τους αναμενόμενους καρ-
πούς. Σε αυτή την αναδρομικού
τύπου συνέντευξη παρουσιάστηκε
κριτικός τόσο στο σύνολο του κυ-
πριακού λαού που δεν «αγάπησε
όσο έπρεπε την κυπριακή Δημο-
κρατία» όσο και απέναντι στις
αναποτελεσματικές προσεγγίσεις

των πολιτικών ηγετών του κυ-
πριακού κράτους. Δεν δίστασε,
μάλιστα, να υπογραμμίσει την
αναγκαιότητα κριτικής ακόμα και
του Μακαρίου. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια της συνέντευξης, ο πρόεδρος
αναμασούσε –τη γνωστή στον
ίδιο προεκλογικά– τσίχλα της
ανάγκης για ειλικρίνεια. Ως εκ
τούτου, το ερώτημα προκύπτει
αβίαστα: Είναι, αλήθεια, ειλικρινής
η πρόθεση απαγκίστρωσης από
τη λογική του μακροχρόνιου αγώ-
να ή είναι ένα ακόμα επεισόδιο
μακροχρόνιου δουλέματος του
διεθνούς παράγοντα για την ει-
λικρινή διάθεση της ελληνοκυ-
πριακής πλευράς για λύση; 

Ποια είναι τελικά η πολιτική
ταυτότητα του άρχοντα της χώ-
ρας; Είναι ο πρόεδρος που εκλέχ-
θηκε με τη στήριξη των ΔΗΚΟ
και ΕΔΕΚ με τη γνωστή σκληρή
γραμμή στο εθνικό ζήτημα ή πα-
ραμένει το άσωτο παιδί του Συ-
ναγερμού και συνεχιστής του Νί-
κου Αναστασιάδη με τη χαμαιλε-
οντική διφορούμενη ρητορική με
απώτερο στόχο το ροκάνισμα του
χρόνου; Αν θέλουμε να είμαστε
ειλικρινείς, όπως ο νυν πρόεδρος
μας ζητάει, ο Νίκος Αναστασιάδης
διέθετε αξιοζήλευτες δεξιότητες
να διασκεδάζει τη διεθνή κοινό-
τητα για την επιθυμία του για λύ-
ση, την ίδια ώρα που καθησύχαζε
το αντιδιζωνικό κοινό με υπερ-
πατριωτικά συνθήματα εσωτερι-
κής κατανάλωσης. Μέσα από αυτή
τη συνέντευξη, μπορούμε να πού-
με πως «γεννήθηκε ένας νέος Χρι-
στοδουλίδης» ή πρόκειται για
αναπαραγωγή ενός «νέου Ανα-
στασιάδη»;

Αν επιδιώκουμε να αναρριχη-
θούμε σε κορυφές βαθύτερης ει-
λικρίνειας, οφείλουμε να αναγνω-

ρίσουμε αξιοζήλευτες επικοινω-
νιακές δεξιότητες και στον διά-
δοχο του Αναστασιάδη, οι οποίες
προκαλούν με τη σειρά τους άλλα
ερωτήματα. Στη συνέντευξη ο
Χριστοδουλίδης κολακεύει αρχικά
τον Έλληνα πρωθυπουργό, ενώ
αμέσως μετά τονίζει τις διαφορε-
τικές προτεραιότητες του ελλη-
νικού και κυπριακού κράτους. Εί-
ναι αυτές οι –κατά Χριστοδουλί-
δη– διαφορετικές προτεραιότητες
των δύο κρατών ικανοποιητικά
στοιχεία για να διαπιστώσουμε
στα λόγια του προέδρου απαγκί-
στρωση από τον έντονο εθνικι-
στικό τόνο και υιοθέτηση ήπιων
κυπριοκεντρικών θέσεων; Δια-
φαίνεται σε αυτά τα συμφραζό-
μενα ένα είδος ιδεολογικής ρήξης
είτε με τον Παπαδόπουλο και Σι-
ζόπουλο είτε ακόμα και με τον
παλαιότερο πολιτικά εαυτό του
ή είναι ένα ακόμα παιχνίδι επι-
κοινωνιακής τακτικής για επίδειξη
καλής θελήσεως προς τα έξω; 

Είναι αλήθεια πως σε αυτή την
ιστορική εκπομπή, ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης αιφνιδιάζει τους
δέκτες. Αρχικά, κολακεύει τον
Ερντογάν ως ένα πρόσωπο που
μπορεί να αναλάβει την πολιτική
ευθύνη μιας λύσης και παρουσιά-
ζεται διαλλακτικός και σε ετοιμό-
τητα για μια αντίστοιχη ανάληψη
ευθύνης. «Αργήσαμε πολύ να κά-
νουμε επίθεση φιλίας στους Τουρ-
κοκύπριους», διαπιστώνει, προ-
κρίνοντας την ειρηνική συμβίωση
και την αναγκαιότητα να νιώσουν
οι Τουρκοκύπριοι μέρος της κυ-
πριακής κοινωνίας. Εκεί που κυ-
ρίως αιφνιδιάζει είναι στη ρεαλι-
στική ανάγνωση των σύγχρονων
δεδομένων του πολιτικού μας ζη-
τήματος και πως η λύση του Κυ-
πριακού δεν θα είναι δίκαιη αλλά

αποτέλεσμα συμβιβασμών. Είναι
εκεί ακριβώς που αναρωτιέται κα-
νείς για το είδος της σχέσης του
Χριστοδουλίδη με τα κόμματα
που στον στήριξαν στην εκλογή
του. Τόσο το ΔΗΚΟ όσο και η ΕΔΕΚ
παραδοσιακά ασκούσαν δριμεία
κριτική σε οτιδήποτε ερμήνευαν
ως υποχώρηση της κυπριακής
πλευράς. Ποιος είναι τελικά ο πρό-
εδρος Χριστοδουλίδης; Ο ανεξάρ-
τητος υποψήφιος του Κέντρου
και των «οχιάδων» στον Ανάν ή
ο «προδότης» του Δημοκρατικού
συναγερμού και συνεχιστής του
«νενέκου» Αναστασιάδη; Κάνο-
ντας λόγο για πολιτική «προδοσία»,
πόσο «προδίδει» το ΔΗΚΟ σήμερα
ο Νίκος Χριστοδουλίδης με αυτή
την υποχωρητική διαπίστωση της
μη δίκαιης λύσης; 

Είναι γεγονός πως όλοι οι πρό-
εδροι της Κυπριακής Δημοκρατίας,
από όποιο ιδεολογικό μετερίζι κι
αν προέρχονταν, επικύρωσαν τη
Συμφωνία Μακαρίου -Ντενκτάς
του 1977 για διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία. Είναι φανερό πως
όσο κι αν προεκλογικά κολυμπάνε
σε σκοτεινά ποτάμια άκαρπου
μεγαλοϊδεατισμού, με την ανά-
ληψη της εξουσίας βαφτίζονται
στα νερά του ρεαλισμού και χρη-
σιμοποιούν ρητορική που καλ-
λιεργεί έδαφος διαπραγματεύσεων
με την Τουρκία. Ως εκ τούτου, η
«μεταμόρφωση» του Χριστοδου-
λίδη ενδεχομένως δεν θα έπρεπε
να αιφνιδιάσει, αλλά να εκτιμηθεί
ως ανάληψη της σκυτάλης ρεα-
λιστικής γείωσης. Αυτό που ειλι-
κρινά μπορεί να μας αιφνιδιάσει
είναι η λήψη ουσιαστικών μέτρων
ξεκλειδώματος του Κυπριακού
που να καταδεικνύουν ειλικρινή
διάθεση από τη δική μας πλευρά
για λύση.  

<<<<<<

Οι ίδιοι όμως θα πρέπει
να γνωρίζουν ότι
η στιγμή δεν είναι
κατάλληλη για να επιτε-
θούν στο Ισραήλ και
τους συμμάχους του. 

Οι νύχτες είναι μαγικές στην Piazza Grande του Λοκάρνο, που έχει μετατραπεί από την Τετάρτη σε υπαίθριο χώρο
προβολών του 77ου Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηματογράφου. Οι θεατές μετέχουν σε αυτήν την ετήσια γιορτή της πόλης,
σαν σε μυσταγωγία. Η Ελβετοπερουβιανή σκηνοθέτις Κλαούντια Ρεϊνίκε προλογίζει την ταινία της «Reinas».
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Η Τουρκία δεν είχε καμία δικαιο-
λογία να αναπτύξει δυνάμεις του 
πολεμικού ναυτικού για να ελέγ-
ξει τις κινήσεις και να εμποδίσει 
τις έρευνες του ιταλικού πλοί-
ου «Ievoli Relume» νοτίως της 
Κάσου. Επικαλέστηκε τη δήθεν 
προστασία της υφαλοκρηπίδας 
της, άσχετη με τις έρευνες του 
ερευνητικού πλοίου, ενώ στην 
πραγματικότητα επιχειρεί σε 
κάθε ευκαιρία να εδραιώσει το 
δόγμα της «Γαλάζιας Πατρίδας». 
Το μήνυμα που εκπέμπει, και 
αποτελεί εξάλλου και την άπο-
ψη των τουρκικών πολιτικών 
ελίτ, είναι πως η συναίνεση της 
Αγκυρας είναι προϋπόθεση για 
την υλοποίηση οποιουδήποτε 
σχεδίου σε Αιγαίο και Ανατολι-
κή Μεσόγειο. Ακόμη και η εκμε-
τάλλευση σε διεθνή ύδατα και 
στον βυθό απαιτεί τη σύμφωνη 
γνώμη της Τουρκίας. 
 
Το πλοίο, λοιπόν, ανέλαβε να 
ερευνήσει το τμήμα εκείνο του 
βυθού που θα ενδείκνυτο για 
την πόντιση του ηλεκτρικού κα-
λωδίου σύνδεσης της Κύπρου με 
την Κρήτη και τις λοιπές χώρες-
μέλη της Ε.Ε. Προς τούτο, ως εί-
θισται, εκδόθηκε τυπικά από τον 
σταθμό Ηρακλείου η σχετική 
NAVTEX (17-7-24 έως 29-7-24).   
 
Τμήμα των ερευνών έλαβε χώρα 
εντός της ελληνικής αιγιαλίτιδας 
ζώνης. Ωστόσο, η έρευνα αφο-
ρούσε και περιοχές πλησίον της 
Κάσου και του τόξου που σχη-
ματίζεται από τα λοιπά νησιά με 
ακτές στην Αν. Μεσόγειο, σε μια 
περιορισμένη έκταση που δεν 
υπερέβαινε τα 6,5 ναυτικά μί-
λια. Περιέλαβε επίσης περιοχές 
διεθνών υδάτων μεταξύ των νη-
σιών αυτών. Η δραστηριότητα 
αυτή του ιταλικού πλοίου, ήτοι 
η έρευνα για την πόντιση κα-
λωδίου, συνιστά ελευθερία της 
θάλασσας. Επειδή όμως αφορά 
βυθό υφαλοκρηπίδας, δεν πρέ-
πει να συγχέεται με την εξερεύ-
νηση του βυθού για υδρογονάν-
θρακες, που συνιστά κυριαρχικό 
δικαίωμα του παράκτιου κρά-
τους, ούτε με τη θαλάσσια επι-
στημονική έρευνα.
 
Η Τουρκία, κινητοποιώντας το 
πολεμικό ναυτικό, περιέπλεξε 
τα πράγματα, αδιαφορώντας για 
τον σκοπό έρευνας του «Ievoli 
Relume». Εκμεταλλεύθηκε την 
περίσταση και με πρόσχημα τη 
δήθεν προστασία έναντι πα-
ρενοχλήσεων της παράνομης 
τουρκολιβυκής οριοθέτησης 
παρέταξε σε διάταξη τα πολε-
μικά πλοία της. Επιχειρώντας 
με την κίνηση αυτή να ξεκα-
θαρίσει ότι έχει λόγο όχι μόνο 
σε ό,τι συμβαίνει στην περιοχή 
χωρίς αυτήν, αλλά και σε ό,τι 
αφορά ενέργειες όπως η πόντι-
ση του καλωδίου τώρα, ή κάποια 
άλλη αργότερα. Μάλιστα, για 
να δηλώσει παρουσία εξέδωσε 
NAVTEX για το διάστημα της 
διασποράς του ναυτικού. Αυτό 
εξυπηρετούσε τον στόχο άμε-
σης ή έμμεσης παρεμπόδισης 
των ερευνητικών εργασιών του 
ιταλικού πλοίου. 

Τι λέει το Δίκαιο
της Θάλασσας

Η δραστηριότητα του τελευταίου 
κινήθηκε αυστηρά στο πλαίσιο 
των δικαιωμάτων ελευθερίας 
της θάλασσας. Σύμφωνα με τη 
Σύμβαση ∆ικαίου της Θάλασ-
σας (1982), η τοποθέτηση (the 
laying) καλωδίων και κατ’ επέ-
κταση η έρευνα –η οποία είναι 
εγγενής (inherent) στην πόντιση 
και τοποθέτηση– για την αναζή-
τηση της ενδεικνυόμενης περι-
οχής του βυθού όπου θα πραγ-
ματοποιηθεί, συνιστά ελευθερία 
της θάλασσας. Οπως προβλέ-
πεται ρητά στο άρθρο 79 της 
σύμβασης, στην υφαλοκρηπίδα 
όπου το παράκτιο κράτος ασκεί 
κυριαρχικά δικαιώματα έρευνας 
επί του βυθού και εκμετάλλευ-
σης υδρογονανθράκων δεν μπο-
ρεί να εμποδίζεται η τοποθέτη-
ση καλωδίων και σωληναγωγών. 

Η τοποθέτηση διασφαλίζεται ως 
ελεύθερη χρήση υπό τους όρους 
της σύμβασης.   
 
Ειδικότερα, αναφερόμενοι στην 
τοποθέτηση καλωδίων, α) όταν 
πραγματοποιείται από το παρά-
κτιο κράτος στην οριοθετημένη 
υφαλοκρηπίδα του δεν εγείρε-
ται ερώτημα, διαθέτει συνολικό 
έλεγχο, β) όταν πραγματοποιεί-
ται από τρίτο κράτος σε οριο-
θετημένη υφαλοκρηπίδα, κατ’ 
αρχήν δεν μπορεί να εμποδίζε-
ται. Πλην όμως με την τοποθέ-
τηση πρέπει να λαμβάνονται δε-
όντως υπόψη («due regard») και 
να μην επηρεάζονται τα κυρι-
αρχικά δικαιώματα έρευνας της 
υφαλοκρηπίδας του παράκτιου 
κράτους και εκμετάλλευσης των 
φυσικών πόρων της (υδρογοναν-
θράκων). Τα κυριαρχικά δικαι-
ώματα υφαλοκρηπίδας έχουν 
προτεραιότητα· λόγω της λει-
τουργικής φύσεώς τους ως ει-
δικά και συγκεκριμένα προη-
γούνται έναντι των ελευθεριών 
που είναι γενικά δικαιώματα. Και 
αντιστρόφως όσον αφορά το πα-
ράκτιο κράτος, κατά την άσκηση 
των κυριαρχικών δικαιωμάτων 
και των δικαιοδοσιών του πρέπει 
να λαμβάνει υπόψη τις ελευθε-
ρίες θάλασσας και συνεπώς να 
διασφαλίζει το δικαίωμα ελεύ-
θερης τοποθέτησης καλωδίου. 
Η ίδια συμβιβαστική φόρμου-
λα, τηρουμένων των αναλογιών 
(mutatis mutandis), ισχύει και 
στην περίπτωση της ΑΟΖ σχε-
τικά με τις αποκλειστικές αρμο-
διότητες και δικαιοδοσίες του 
παράκτιου κράτους έναντι των 
ελευθεριών θάλασσας. Τέλος, γ) 
αναφορικά με την τοποθέτηση 
καλωδίων δεν ζητείται από το 
παράκτιο κράτος συναίνεση, η 
οποία αντίθετα ζητείται για την 
τοποθέτηση αγωγών, ειδικότε-
ρα για την κατεύθυνση της πο-
ρείας τους. 
 
Η Τουρκία καθ’ υπερβολήν επιχεί-

ρησε να εμποδίσει την έρευνα 
του ιταλικού πλοίου πέραν των 6 
ναυτικών μιλίων από την Κάσο, 
ή ακόμη και στα διεθνή ύδατα 
μεταξύ των νησιών, επικαλούμε-
νη την κατά τ’ άλλα παράνομη 
τουρκολιβυκή οριοθέτηση. Με 
την παρουσία πολεμικών πλοί-
ων της, ως μη ώφειλε, προκάλε-
σε μερική ακινητοποίηση του 
ιταλικού πλοίου με προοπτική 
να εμποδιστεί. Είναι ενδεχόμε-
νο να έχει προκύψει ζημία εξ 
αυτού. Αυτό είναι ζήτημα που 
προφανώς γνωρίζει η ιδιοκτή-
τρια εταιρεία, εάν λόγω των 
συνθηκών αποχώρησε νωρίτε-
ρα από την προγραμματισμένη 
εργασία βάσει των ημερομηνι-
ών της NAVTEX, γεγονός που 
θα μπορούσε να εγείρει ζήτημα 
αποζημίωσης. Ομως, κατά την 
επίσημη εκδοχή, το πλοίο ολο-
κλήρωσε πριν από την εκπνοή 
της NAVTEX και αποχώρησε. 
 
Ιχνηλατώντας τη σύμβαση, η πα-
ρεμπόδιση ειδικότερα με πολεμι-
κά πλοία ακόμη και με την απλή 
παρουσία επηρεάζει αρνητικά 
μέχρι αναίρεσης το δικαίωμα 
ελευθερίας της θάλασσας που 
απολαύει το ερευνητικό πλοίο. Η 
Τουρκία σκοπίμως εγείρει ζήτη-
μα δικής της υφαλοκρηπίδας εκ 
του παράνομου τουρκολιβυκού 
μνημονίου, ενώ γνωρίζει ότι το 
πλοίο δεν ερευνά βυθό υφαλο-
κρηπίδας για ορυκτά. Είναι μια 
λεπτή γραμμή πώς να κινηθεί 
η Ελλάδα από άποψη διαμαρ-
τυρίας, στηριγμένη κυρίως στο 
επιχείρημα της ελεύθερης πό-
ντισης όσο και στο γεγονός ότι 
νοτίως των ακτών της Κάσου 
απολαύει δικαιωμάτων υφαλο-
κρηπίδας δυνάμει της ελληνο-
αιγυπτιακής συμφωνίας της 6ης 
Αυγούστου 2020.    
 
Δεν θα ήταν η ενδεδειγμένη αντί-
δραση εάν επικεντρωνόταν μό-
νο στο συμπέρασμα ότι, όπως 
συνάγεται από όλο το συμβάν, 

η Τουρκία επιχειρεί να αναδείξει 
και να ισχυροποιήσει την τουρ-
κολιβυκή οριοθέτηση. Ούτε ότι 
η Τουρκία επιχειρεί να «γκριζά-
ρει» και άλλες περιοχές με το να 
αμφισβητεί συνεχώς την ελλη-
νοαιγυπτιακή οριοθέτηση.    
 
Η Αγκυρα επιχειρεί για ίδιον όφε-
λος μια «δημιουργική» ερμηνεία 
της σύμβασης που ανατρέπει 
τη διεθνή δημόσια τάξη των 
θαλασσών. Επιχειρεί να αμφι-
σβητήσει την ελευθερία της 
πόντισης καλωδίων και της εγ-
γενούς έρευνας σε αυτήν, παγι-
δεύοντάς την τεχνηέντως στο 
πλέγμα των δικαιωμάτων και 
δικαιοδοσιών του παράκτιου 
κράτους επί της υφαλοκρηπί-
δας. Επιχειρεί να μετατρέψει 
ένα ειδικό δικαίωμα μόνο εκμε-
τάλλευσης των ορυκτών σε γε-
νικό και αόριστο για να ελέγχει 
το σύνολο ει δυνατόν των δρα-
στηριοτήτων στην περιοχή. Το 
έχει ξανακάνει σε παλαιότερες 
περιόδους έντασης. Εχει δηλώ-
σει σχετικά ότι η Ελλάδα δεν 
μπορεί να διεξάγει αεροναυτι-
κές ασκήσεις στα υπερκείμενα 
ύδατα της υφαλοκρηπίδας της. 
Μάλιστα, δε, όπως την εκλάμ-
βανε η ίδια, δεδομένου ότι στην 
περιοχή δεν υπάρχει οριοθέτη-
ση με συμφωνία. Ενώ κατά το 
∆ίκαιο Θάλασσας, το καθεστώς 
υφαλοκρηπίδας/ΑΟΖ δεν μπο-
ρεί να εμποδίζει την ελευθερία 
της θάλασσας, όπως οι ναυτικές 
ασκήσεις, εφόσον δεν γίνονται 
σε περιοχές όπου το παράκτιο 
έχει πλατφόρμα. Οι περιπτώ-
σεις αυτές οδηγούν εύλογα στο 
κρίσιμο ερώτημα κατά πόσον η 
Τουρκία θα σκαρφίζεται δικής 
της έμπνευσης και σκοπιμότη-
τας «δημιουργική» ερμηνεία 
ανά περίπτωση (ad hoc).    

Αξιώσεις τοποτηρητή
Οι τακτικές της Αγκυρας εν συ-
νόλω από την περίπτωση της 

Κάσου προβληματίζουν πολλα-
πλώς. Μπορεί μεν στη φάση αυ-
τή να μην υπήρξε συνέχεια, ούτε 
να απειλήθηκε το μορατόριουμ 
της 7ης ∆εκεμβρίου (υπάρχουν 
πάντως συν τω χρόνω αισθητές 
αποκλίσεις από το πνεύμα και το 
γράμμα της συμφωνίας), αλλά θα 
είναι πάντοτε έτσι; Η Τουρκία 
δεν πρόκειται να παραιτηθεί της 
παρέμβασής της εν είδει τοπο-
τηρητή στην Αν. Μεσόγειο, ιδί-
ως επιχειρώντας να παγιωθεί η 
τουρκολιβυκή οριοθέτηση. Εάν 
μάλιστα την ενεργοποιήσει επι-
χειρησιακά, τότε μπορεί μεν να 
είμαστε νομικά κατοχυρωμένοι 
με την ελληνοαιγυπτιακή οριο-
θέτηση, εντούτοις δεν θα απο-
φευχθεί η κρίση. Πρέπει να γίνει 
κατανοητό ότι ο μόνος τρόπος 
να απαλλαγούμε από την τουρ-
κολιβυκή οριοθέτηση, που είναι 
το ακανθώδες ζήτημα, και να 
υπερβούμε το αδιέξοδο που έχει 
προκαλέσει, είναι να αναζητη-
θεί διευθέτηση στη Χάγη μέσω 
προσφυγής με τη Λιβύη, κατά τα 
πρότυπα ανάλογων συμφωνιών 
της τελευταίας με Τυνησία και 
Μάλτα· εφόσον δημιουργηθούν 
οι συνθήκες εκείνες που τώρα 
δεν υφίστανται, αλλά απαιτούν 
ένα πρώτο βήμα προσέγγισης με 
την κυβέρνηση της Τρίπολης.  
 
Υπάρχει βέβαια και η διεθνής 
διάσταση σε κάθε προσπάθεια 
που γίνεται για την ανατροπή 
του status quo σε οποιοδήποτε 
μέρος του πλανήτη, γιατί αυτή 
στρέφεται ουσιαστικά ενάντια 
στην υφιστάμενη τάξη πραγμά-
των. Η τουρκική ηγεσία, άλλω-
στε, έχει δηλώσει επανειλημ-
μένα ότι είναι υποχρεωτική η 
ριζική αναθεώρηση αυτής και 
σε κάθε αφορμή επισημαίνει 
ορθά αλλά και εκ του πονηρού 
την ανεπάρκεια του διεθνούς 
συστήματος να αντιμετωπίσει 
κρίσεις και συγκρούσεις ώστε 
να δικαιολογεί τις αναθεωρητι-
κές βλέψεις της. Ωστόσο, αρκε-
τοί εκ των στενότερων εταίρων 
μας, όπως οι ΗΠΑ και η Γαλ-
λία, καθότι ναυτικές δυνάμεις, 
οφείλουν να αντιληφθούν τους 
κινδύνους που συνεπάγεται η 
έμπρακτη αμφισβήτηση του ∆ι-
καίου της Θάλασσας και δη από 
έναν νατοϊκό εταίρο. Ποιο είναι 
το μήνυμα που «διαβάζει» η Κί-
να ως προς το δικό της αναθεω-
ρητικό δόγμα στη Νότια Σινική 
Θάλασσα, όταν ένα κράτος που 
ανήκει στη Βορειοατλαντική 
Συμμαχία δεν τιθασεύεται από 
τους θεματοφύλακες (ΗΠΑ και 
Ε.Ε.) των αρχών πάνω στις οποί-
ες στηρίζεται η διεθνής τάξη 
πραγμάτων, μεταξύ των οποί-
ων είναι και το ∆ίκαιο της Θά-
λασσας; Οταν επιτρέπεται στην 
Τουρκία να επεκτείνει το δικαί-
ωμά της επί της υφαλοκρηπίδας 
σε διεθνή ύδατα, επομένως και 
τον ασκούμενο έλεγχό της σε 
περιοχές πολύ πέραν της δικαι-
οδοσίας της (ακόμη και μελλο-
ντικής) και έτσι να διακόπτει 
δραστηριότητες που κρίνει ότι 
αντιτίθενται στα συμφέροντά 
της, αλλά πάντως όχι στο ∆ί-
καιο της Θάλασσας, τότε δημι-
ουργείται ένα ιδιαιτέρως αρνη-
τικό προηγούμενο. Και χώρες με 
ανάλογες βλέψεις σε άλλα ση-
μεία του πλανήτη μπορούν να 
το επικαλούνται προκειμένου να 
υπερασπίζονται με καινοφανή 
νομικά επιχειρήματα τα όποια 
δικαιώματά τους. 
 
Το κρίσιμο για εμάς και συνάμα 
ζητούμενο είναι πώς θα αντιμε-
τωπίσουμε ανάλογη προσπάθεια 
της Αγκυρας να αποτρέψει έναν 
επόμενο κύκλο, αυτή τη φορά 
πόντισης καλωδίων. Αλλιώς, θα 
είναι σαν να της αναγνωρίζουμε 
ρόλο οιονεί τοποτηρητή στην 
ευρύτερη περιοχή. 

         
Ο κ. Πέτρος Λιάκουρας είναι καθηγητής 
Διεθνούς Δικαίου, διευθυντής 
μεταπτυχιακού προγράμματος 
«Διεθνείς και Ευρωπαϊκές Σπουδές» 
στο Πανεπιστήμιο Πειραιώς.
 
Ο κ. Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων 
Αμερικανικού Κολλεγίου Ελλάδος, 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA).

Των ΠΕΤΡΟΥ ΛΙΑΚΟΥΡΑ,
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ

Αναψηλάφηση του χρονικού της Κάσου

Ο μόνος τρό-
πος να απαλλα-
γούμε από την 
τουρκολιβυκή 
οριοθέτηση και 
να υπερβού-
με το αδιέξοδο 
που έχει προ-
καλέσει είναι 
να αναζητηθεί 
διευθέτηση στη 
Χάγη μέσω προ-
σφυγής με τη 
Λιβύη, εφόσον 
δημιουργηθούν 
οι κατάλληλες 
συνθήκες με 
προσέγγιση της 
κυβέρνησης της 
Τρίπολης.

Ποιο είναι το μή-
νυμα που «δια-
βάζει» η Κίνα ως 
προς το δικό της 
αναθεωρητικό 
δόγμα στη Νότια 
Σινική Θάλασσα, 
όταν ένα κρά-
τος που ανήκει 
στο ΝΑΤΟ δεν 
τιθασεύεται από 
τους θεματοφύ-
λακες (ΗΠΑ και 
Ε.Ε.) των αρχών 
πάνω στις οποίες 
στηρίζεται η διε-
θνής τάξη πραγ-
μάτων, μεταξύ 
των οποίων είναι 
και το ∆ίκαιο της 
Θάλασσας;
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Στιγμιότυπο από τις ασκήσεις «Καταιγίς 24» και «Λαίλαψ 2/24» που διεξήχθησαν τον Ιούνιο από το Πο-
λεμικό Ναυτικό στην περιοχή του νοτιοανατολικού Αιγαίου. Κατά τους γράφοντες, όσα συνέβησαν πρό-
σφατα νοτίως της Κάσου καταδεικνύουν ότι η Τουρκία δεν πρόκειται να παραιτηθεί της παρέμβασής της 
εν είδει τοποτηρητή στην Αν. Μεσόγειο, ιδίως επιχειρώντας να παγιωθεί η τουρκολιβυκή οριοθέτηση. 
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Στην αρχή οι υποστηρικτές της ισό-
τητας στον γάμο φάνηκε να επι-
βεβαιώνονται. Η συζήτηση είχε 
ανάψει, χωρίς όμως κοινωνικές 
αντιδράσεις. Ο νόμος ψηφίστηκε, 
χωρίς «αίματα». Το θέμα έμοιαζε, 
όπως εκείνοι προέβλεπαν, να έχει 
ξεχαστεί. Ωσπου ήρθαν οι ευρωε-
κλογές και στελέχη του κυβερνώ-
ντος κόμματος –ακόμη και κάποιοι 
που είχαν ψηφίσει τον επίμαχο νό-
μο– έλεγαν ότι εξαιτίας «των ομό-
φυλων» το κόμμα είχε «χάσει την 
ψυχή του» και την επαφή του με 
τους παραδοσιακούς ψηφοφόρους 
του. 

Σήμερα το Μαξίμου φαίνεται 
να προσπαθεί να επουλώσει αυτό 
το ψυχικό τραύμα, δείχνοντας ότι 
υιοθετεί τη θεωρία για την προέ-
λευσή του. Τι λένε όμως οι αριθμοί;  

Είναι τελικά ο γάμος ένα θέμα 
που βασανίζει τους ψηφοφόρους; 
Επαιξε ρόλο στο αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών; ∆ικαιολογείται η αλ-
λαγή πορείας επί το δεξιότερον;

Η «Κ» συνομίλησε με δημοσκό-
πους, πολιτικούς αναλυτές και στε-
λέχη του κυβερνώντος κόμματος 
αναζητώντας απαντήσεις σε αυ-
τά τα ερωτήματα. Oσοι πολέμη-
σαν τον νόμο επιμένουν ότι ήταν 
κύρια αιτία που τα ποσοστά της 
Νέας ∆ημοκρατίας υποχώρησαν 
σημαντικά σε σχέση με ένα χρό-
νο πριν. Από την άλλη πλευρά, οι 
υποστηρικτές του βλέπουν πίσω 
από το νέο κύμα αντιδράσεων ένα 
πολιτικό παιχνίδι και μια «επιθυ-
μία να χτυπήσουν και να αποστα-
θεροποιήσουν τον πρωθυπουργό 
συμφέροντα που θέλουν ένα αδύ-
ναμο Μαξίμου».

 

Τι έδειξε το exit poll
Σύμφωνα με τα στοιχεία των exit 
polls, από τους 2.116.000 πολίτες 
που ψήφισαν τη Νέα ∆ημοκρατία 
τον Ιούνιο του 2023, περίπου οι μι-
σοί τής έμειναν πιστοί και στις ευ-
ρωεκλογές. Κάτι παραπάνω από το 
25% μετακινήθηκε σε άλλα κόμμα-
τα και άλλοι τόσοι απείχαν. Oμως οι 
διαρροές προς τα δεξιά ήταν εντέλει 
λιγότερες από αυτές προς τα αρι-
στερά της. Προς δεξιότερα κόμμα-
τα έφυγαν περίπου 200.000 ψηφο-
φόροι, προς τα αριστερά πάνω από 
250.000 και προς άλλα κόμματα πε-
ρίπου 50.000.

Oσον αφορά την αποδοχή του 
νομοσχεδίου, δημοσκόπηση εμ-
φάνιζε τον περασμένο Ιανουάριο, 
λίγο πριν από την ψήφιση δηλαδή, 
το 57,8% των πολιτών υπέρ και το 
39,8% κατά.

«Το ζήτημα αυτό λειτούργησε 
περισσότερο ως αφορμή έκφρασης 
μιας ήδη υπάρχουσας δυσαρέσκει-
ας και λιγότερο ως λόγος διαμόρ-
φωσης ψήφου», τονίζει ο Ευτύχης 
Βαρδουλάκης, σύμβουλος στρατη-
γικής και επικοινωνίας. «Hταν πε-
ρισσότερο αφορμή να εκδηλωθούν 
τάσεις που είχαν διαμορφωθεί πριν 
από τον Φεβρουάριο, οπότε ψηφί-
στηκε ο νόμος».

Oπως εξηγεί, το ότι αυτές οι τά-
σεις προϋπήρχαν φαίνεται άλλωστε 
τόσο από τον δεύτερο γύρο των 
αυτοδιοικητικών εκλογών, όπου η 
Νέα ∆ημοκρατία δεν είχε πάει καλά, 
όσο και από την ηλικιακή κατανομή 
της ψήφου. «Ενώ οι σημαντικότε-
ρες αντιδράσεις εκδηλώνονταν στις 
μεγαλύτερες ηλικίες, εκεί το ποσο-
στό της Ν.∆. ήταν σχετικά σταθερό. 
Αντιθέτως, στις νεότερες ηλικίες το 
κυβερνών κόμμα είχε χειρότερη επί-
δοση». Ετσι, προσθέτει, φαίνεται ότι 
η βαρύτητα του συγκεκριμένου θέ-
ματος δεν ήταν τόσο μεγάλη, ούτε 
στην αρνητική, ούτε όμως σαν επι-
βράβευση με θετική ψήφο.

∆ιαφορετική εικόνα έχει σχη-
ματίσει ο Aγγελος Σεριάτος, επικε-
φαλής του Τμήματος Πολιτικής και 
Κοινωνικής Ερευνας της Prorata. Η 
εκλογική επίδραση είναι προφανής 
αν κοιτάξει κανείς τα στοιχεία στη 
Βόρεια Ελλάδα, όπου το κοινό είναι 
πιο συντηρητικό. Εκεί, σημειώνει ο 
κ. Σεριάτος, οι εκροές από τη Νέα 
∆ημοκρατία ήταν πολύ μεγαλύτερες 
συγκριτικά με άλλες περιοχές και το 
άθροισμα των κομμάτων δεξιότερα 
αυτής ήταν μεγαλύτερο από το πο-
σοστό που έλαβε το κυβερνών κόμ-
μα. Οπως αναφέρει, δεν είναι τυχαίο 
ότι στη διαδικασία ψήφισής του, 
και τα τρία μεγάλα κόμματα είχαν 
απώλειες και αυτό συνήθως συμ-
βαίνει όταν ένα θέμα είναι σημα-
ντικό στην κοινωνία. «Τα exit polls 
έδειχναν ότι από τους εκλογείς που 
έφτασαν στην κάλπη έλειπε ένα πιο 
μετριοπαθές κοινό», αναφέρει. «Κα-

νείς δεν εγγυάται ότι αυτοί θα επα-
νέλθουν στην επόμενη κάλπη. Ή 
αυτοί οι άνθρωποι θα λείψουν πάλι 
από το εκλογικό σώμα, οπότε αυτό 
θα έχει μετακινηθεί δεξιότερα· ή, 
επειδή η ψήφος ήταν αυτή τη φορά 
πιο χαλαρή λόγω ευρωεκλογών, θα 
εμφανιστούν ξανά σε κάλπες όπου 
βαραίνει το δίλημμα σχηματισμού 
κυβέρνησης. ∆εν ξέρουμε ποιο από 
τα δύο θα συμβεί».

 

Τα δύο στρατόπεδα
Οπως επισημαίνει στέλεχος της Νέ-
ας ∆ημοκρατίας που ήταν αντίθετο 
στο νομοσχέδιο, «το παραδοσιακό 
κοινό του κόμματος έχει έντονα 
αξιακά χαρακτηριστικά, άρα για τις 
ευρωεκλογές το νομοσχέδιο έπαιξε 
κυρίαρχο ρόλο». «Στα άλλα ζητήμα-
τα της καθημερινότητας μπορού-
σαν να σου δικαιολογήσουν αδυνα-
μία – πως έκανες ό,τι μπορούσες. 
Εδώ, αφενός είχαν ενοχληθεί πο-
λύ από την έκταση που λάμβανε η 
συζήτηση και αφετέρου δεν μπο-
ρούσαν να το δικαιολογήσουν. ∆εν 

ήταν κάτι που μας επιβλήθηκε». 
Ακόμη, τονίζει το ίδιο στέλεχος, 
ενόχλησε το ότι ήταν κάτι που ερ-
χόταν από πάνω, από την ομάδα 
Μαξίμου, και όχι ως πρωτοβουλία 
ενός υπουργείου.

Ολοι ήξεραν ότι ήταν μια επιλογή 
που θα είχε πολιτικό κόστος, σημει-
ώνει στέλεχος της κυβέρνησης που 
επίσης δεν στήριξε το νομοσχέδιο. 
Υπήρχε όμως μια επιχειρηματολο-
γία υπέρ της ψήφισής του αφενός 
αμιγώς δεοντολογική και ηθικοπο-
λιτική και αφετέρου ότι είναι κά-
τι που θα κάνει καλό στην εικόνα 
της κυβέρνησης, ιδιαίτερα στο εξω-
τερικό, όπου οι επιδόσεις της στα 
θέματα κράτους δικαίου είναι χα-
μηλές. «Εάν κάποιος αποδέσμευε 
τους βουλευτές από την επιθυμία 
τους να μη στενοχωρήσουν με την 
άποψή τους τον πρωθυπουργό, το 
αποτέλεσμα θα ήταν μαζικά κατά 
και το νομοσχέδιο θα είχε καταψη-
φιστεί», αναφέρει.

Από την άλλη, η εισήγηση όσων 
στήριξαν το νομοσχέδιο ήταν ότι 
πρέπει να εξηγήσεις στον κόσμο 

τι είναι αυτό που αλλάζει και ότι 
δεν θίγονται τα δικά του δικαιώ-
ματα, όμως η δημόσια συζήτηση 
δεν πρέπει να κρατήσει πολύ. Και, 
δεύτερον, να μπει μπροστά η αγά-
πη και όχι το μίσος.

«Ωστόσο, όσοι ήταν εναντίον 
προσπάθησαν και πέτυχαν να επι-
μηκύνουν τη δημόσια συζήτηση. 
Αντί να κατατεθεί στη Βουλή μετά 
τις δημοτικές εκλογές, η συζήτηση 
κράτησε άλλους τρεις μήνες. Τα κα-
νάλια έβγαζαν κόσμο έξι μήνες να 
τσακώνεται. Αυτοί που ήταν ενα-
ντίον επέμειναν ότι θα ήταν καλύ-
τερο η νομοθέτηση να γίνει μετά 
τις ευρωεκλογές, κάτι που απλώς 
έσυρε την κατάσταση», παραδέχε-
ται στέλεχος της κυβέρνησης που 
στήριξε το νομοσχέδιο.

Οπως τονίζει, δε, το θέμα δεν 
προέκυψε ως συζήτηση κατά τη 
διάρκεια της προεκλογικής εκστρα-
τείας, αλλά εμφανίστηκε πάλι μετά 
την ευρωκάλπη και αναλύθηκε όσο 
καμία άλλη από τις παραμέτρους 
για το αποτέλεσμα, παρότι τα στοι-
χεία δείχνουν ότι τα Τέμπη και η 

ακρίβεια ήταν αυτά που επηρέα-
σαν περισσότερο τις επιλογές των 
ψηφοφόρων.

 

Το κρασί που ξίνισε
Μια αυθόρμητη, όπως λένε οι παρευ-
ρισκόμενοι, συγκέντρωση μετά την 
ψήφιση του νομοσχεδίου στο κε-
ντρικό wine bar που ανήκει στο 
μέλος της ΛΟΑΤΚΙ κοινότητας και 
ακτιβίστρια Φωτεινή Παντζιά κατά-
φερε να κλέψει τα φώτα της δημο-
σιότητας από το (κανονικό) πάρτι 
που είχε διοργανωθεί στο Sodade 
και να δαιμονοποιηθεί απ’ όσους εί-
χαν αντιταχθεί στο νομοσχέδιο ως 
χειρονομία «προσβλητική».

«Ενόχλησαν τα πάρτι και οι πα-
νηγυρισμοί μετά», λέει το στέλε-
χος του κόμματος. «Μα φυσικά 
και όλοι ξέρουν ότι δεν έγινε πάρ-
τι, κάποιους βολεύει αυτό που λέ-
γεται», αντιτείνει η Φωτεινή Πα-
ντζιά. «Ημασταν μέσα στη Βουλή 
από τη μία το μεσημέρι και πεινού-
σαμε όλοι, κυρίως ο γιος μου», περι-
γράφει. Το μαγαζί της, όπως εξηγεί, 
βρίσκεται 400 μέτρα από τη Βουλή 
και κάπως αυθόρμητα, χωρίς πολλή 
οργάνωση, ο ένας ακολούθησε τον 
άλλο. Κανένας από τους παρευρι-
σκομένους δεν θυμάται ποιος έφε-
ρε το μικρόφωνο (για τις επινίκιες 
ομιλίες που βιντεοσκοπήθηκαν και 
αναρτήθηκαν μετά στο ∆ιαδίκτυο).

«Αν ξαναγύριζα τον χρόνο πί-
σω, μπορεί και να το ξανασκεφτό-
μουν μόνο και μόνο γιατί υπήρχαν 
άνθρωποι που αισθάνομαι ότι δεν 
μπόρεσα να προστατέψω», αναφέ-
ρει. Ομως, προσθέτει, «είναι σαν να 
απολογούμαστε πάλι. Πάρα πολλά 
νομοσχέδια έχουν ψηφιστεί και σί-
γουρα μετά πάνε όσοι συμμετείχαν 
για ένα φαγητό. Γιατί δεν γίνεται 
συζήτηση για αυτά;».

 

Η αναδίπλωση
Οι ενδείξεις ότι υπάρχει προσπάθεια 
«διόρθωσης» του πολιτικού στίγμα-
τος της κυβέρνησης πληθαίνουν 
μετεκλογικά. Τόσο στον πρόσφα-
το ανασχηματισμό όσο και στην 
αλλαγή των γενικών γραμματέων, 
η δεξιά πτέρυγα του κόμματος ανα-
βαθμίστηκε. Τα κίνητρα ήταν πιο 
σαφή στην απόσυρση της υποψη-
φιότητα της Κατερίνας Φουντεδά-
κη για την προεδρία της Εθνικής 
Αρχής Ιατρικώς Υποβοηθούμενης 
Αναπαραγωγής. Η καθηγήτρια Αστι-
κού ∆ικαίου «πλήρωσε» ότι ήταν εκ 
των συντακτριών του νομοσχεδίου 
για την ισότητα στον γάμο, γεγονός 
που προκάλεσε την αντίδραση «γα-
λάζιων» βουλευτών στον διορισμό 
της. Ως προσπάθεια εξευμενισμού 
του συντηρητικού ακροατηρίου στη 
Βόρεια Ελλάδα ερμηνεύθηκε και 
η επιλογή του Απόστολου Τζιτζι-
κώστα για τη θέση του Ευρωπαίου 
επιτρόπου.

Οπως επισημαίνουν τα στελέ-
χη της δεξιάς πτέρυγας, η ψήφιση 
του νομοσχεδίου αφήνει ένα αξια-
κό αποτύπωμα που θα το βρίσκου-
με μπροστά μας. «Αν δεν υπάρξει 
ανάλογο παράπτωμα στο μέλλον, οι 
ψηφοφόροι της Νέας ∆ημοκρατίας 
μπορεί και να το αφήσουν πίσω», 
αναφέρουν.

Οσον αφορά το αποτύπωμα στην 
κοινωνία, προς το παρόν έχουν γί-
νει πανελλαδικά 75 γάμοι ομόφυ-
λων ζευγαριών. «Καμία διαφορά», 
τονίζει ανώτερο στέλεχος της κυ-
βέρνησης αντίθετο στον θεσμό, 
και αναρωτιέται γιατί όλη αυτή η 
αναταραχή.

Η άλλη πλευρά απαντά: «Πριν 
μας έλεγαν ότι θα παντρευτούν όλοι 
οι γκέι, θα κάνουν παιδιά και θα 
αλλάξει όλη η κοινωνία. Τώρα λέ-
νε “μα καλά, 75 ήταν όλοι κι όλοι;”. 
Αρα, απαντώ, δεν υπάρχει κίνδυνος 
να αλλάξει η ελληνική κοινωνία».

«Ιστορικά μπορεί να πιστεύουν 
ότι κόστισε η ψήφιση, αλλά πιο πο-
λύ θα κοστίσει το πισωγύρισμα», 
αναφέρει το στέλεχος της κυβέρ-
νησης που στήριξε τη νομοθεσία 
και προσθέτει πως αν γίνει αυτό: 
«Σε 5-10 χρόνια όλοι θα είναι υπέρ 
και δεν θα πιστωθεί στο κόμμα το 
θετικό βήμα που έκανε». 

«Πρόκειται για ένα ζήτημα ταυ-
τοτικό και όσο το υπενθυμίζουν κά-
ποιοι, όπως για παράδειγμα κάνει 
ο πρώην πρωθυπουργός Αντώνης 
Σαμαράς, πάντα με έναν τρόπο θα 
παίζει ένα ρόλο όχι κυρίαρχο, αλλά 
δεν νομίζω πως ήταν κάτι το οποίο 
τελείωσε», τονίζει ο Αγγελος Σεριά-
τος. «∆ημιουργεί ένα παράθυρο για 
πολιτικούς εντός ή εκτός των τει-
χών της Νέας ∆ημοκρατίας να δι-
αμορφώσουν μια νέα κατάσταση 
δεξιότερα της Νέας ∆ημοκρατίας».

Της ΝΕΚΤΑΡΙΑΣ ΣΤΑΜΟΥΛΗ Γαμήλιο πάρτι
με μακρύ

πολιτικό hangover

«Εάν κάποιος 
αποδέσμευε τους 

βουλευτές από την 
επιθυμία τους να μη 
στενοχωρήσουν τον 
πρωθυπουργό, το 

αποτέλεσμα θα ήταν 
μαζικά κατά και το 
νομοσχέδιο θα είχε 

καταψηφιστεί».

«Ενόχλησαν τα πάρτι 
και οι πανηγυρισμοί 

μετά», λέει στέλεχος του 
κόμματος. «Μα φυσικά 

και όλοι ξέρουν ότι 
δεν έγινε πάρτι, κάποιους 

βολεύει αυτό που 
λέγεται», αντιτείνει 
η ιδιοκτήτρια του 

wine bar.

Πολλοί στη Ν.Δ. εξακολουθούν να ενοχοποιούν τον νόμο για 
την ισότητα στον γάμο ως αιτία αποξένωσης της κομματικής βάσης. 
Το Μαξίμου φαίνεται από τις επιλογές του εσχάτως να συμμερίζεται 
αυτή την εκτίμηση. Τι λέει η αριθμητική των ευρωεκλογών; Και τι 

συμπεράσματα έχουν βγάλει τα στελέχη της κυβέρνησης; 
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Με τις δολοφονίες του Ισμαήλ Χανί-
για στην Τεχεράνη και του Φουάντ 
Σουκρ στη Βηρυτό, ο Μπέντζαμιν 
Νετανιάχου επιδίωξε να παρασύ-
ρει τις ΗΠΑ σε ανοιχτή σύγκρου-
ση με το Ιράν, ανοίγοντας τις πόρ-
τες του φρενοκομείου στη Μέση 
Ανατολή.

Στον απόηχο των φονικών επι-
δρομών της Χαμάς, στις 7 Οκτω-
βρίου του 2023, ένα από τα πιο 
βασανιστικά ερωτήματα που τέθη-
καν στην ημερήσια διάταξη ήταν 
αν η απάντηση του Ισραήλ θα πε-
ριοριζόταν στη Λωρίδα της Γάζας 
ή αν θα επεκτεινόταν εναντίον 
της Χεζμπολάχ στον Λίβανο και 
του ίδιου του Ιράν, οδηγώντας σε 
έναν μεγάλο περιφερειακό πόλεμο 
με απρόβλεπτες συνέπειες. ∆έκα 
μήνες αργότερα, η ευρύτερη πε-
ριοχή της Μέσης Ανατολής και 
της Ανατολικής Μεσογείου βρί-
σκεται πιο κοντά από κάθε άλλη 
φορά σε αυτό το εφιαλτικό ενδε-
χόμενο. Οι δολοφονίες του στρα-
τιωτικού διοικητή της Χεζμπολάχ, 
Φουάντ Σουκρ, από το Ισραήλ στις 
30 Ιουλίου και του πολιτικού ηγέτη 
της Χαμάς, Ισμαήλ Χανίγια, στην 
Τεχεράνη, την επόμενη ημέρα, 
άνοιξαν τις πύλες του φρενοκο-
μείου και τίποτα δεν δείχνει ότι 
οι πυρετώδεις διπλωματικές προ-
σπάθειες της τελευταίας στιγμής 
θα καταφέρουν να αποτρέψουν 
τα χειρότερα.

∆εν ήταν η πρώτη φορά που η 
κυβέρνηση του Μπέντζαμιν Νε-
τανιάχου αποφάσισε να παίξει 
με τη φωτιά. Την 1η Απριλίου εί-
χε προκαλέσει ανοιχτά το Ιράν, 
βομβαρδίζοντας το κτιριακό συ-
γκρότημα της πρεσβείας του στη 
∆αμασκό, σκοτώνοντας ταξίαρχο 
των Φρουρών της Επανάστασης. 
Η απάντηση της Τεχεράνης και 
των συμμάχων της (Χεζμπολάχ 
και Χούθι) υπήρξε μεν θεαματι-
κή (βροχή πυραύλων και drones), 
αλλά κατά βάσιν επικοινωνιακού 
χαρακτήρα: ήρθε με 12 ημέρες κα-
θυστέρηση, δίνοντας τη δυνατό-
τητα στους Ισραηλινούς και στους 
συμμάχους τους να στήσουν ένα 
τεράστιο δίκτυο αντιαεροπορικής 
άμυνας, ενώ είναι πολύ πιθανό να 
αληθεύουν οι φήμες ότι οι Αμε-
ρικανοί είχαν ειδοποιηθεί μέσω 
αραβικών κρατών για τους στό-
χους των πληγμάτων. 

Αυτή τη φορά, τόσο η Χεζμπο-
λάχ όσο και το Ιράν υποχρεούνται 
να απαντήσουν πολύ σκληρότερα 
αν δεν θέλουν να απαξιωθούν στα 
μάτια εχθρών και φίλων σαν χάρτι-
νες τίγρεις. Ο Φουάντ Σουκρ ήταν 
ιδρυτικό στέλεχος της Χεζμπολάχ, 
μιας οργάνωσης που αποτελεί κρά-
τος εν κράτει στον Λίβανο, και ο 
πιο στενός συνεργάτης του ηγέ-
τη της, Χασάν Νασράλα. Οσο για 
την Τεχεράνη, η πρόκληση δεν θα 
μπορούσε να είναι μεγαλύτερη: ο 
Χανίγια ήταν επίσημος προσκε-
κλημένος της κυβέρνησης για την 
ορκωμοσία του νέου προέδρου, 
Μασούν Πεζεσκιάν, και φιλοξε-
νείτο σε επίσημο κρατικό ξενώνα 
στην πρωτεύουσα. Η δολοφονία 
του δεν ήταν μόνο παραβίαση της 
εθνικής κυριαρχίας του Ιράν, αλλά 
και βάναυσο πλήγμα στην αξιοπρέ-
πεια του κράτους, κάτι που το υπο-
χρεώνει να απαντήσει δυναμικά, 
επί ποινή διεθνούς γελοιοποίησης.

Εύλογο είναι το ερώτημα για 

τους λόγους που οδήγησαν το Ισ-
ραήλ σε αυτές τις υψηλού ρίσκου 
και σε πρώτη ματιά αντιπαραγω-
γικές κινήσεις. Ο δολοφονηθείς 
Χανίγια, εκλεγμένος πρωθυπουρ-
γός των Παλαιστινίων το 2006, 
αντιπροσώπευε το συγκριτικά με-
τριοπαθέστερο πρόσωπο της Χα-
μάς, δεν είχε άμεση ανάμειξη στις 
επιθέσεις της 7ης Οκτωβρίου και 
ήταν ο κύριος διαπραγματευτής 
της στις διαβουλεύσεις για εκε-
χειρία στη Γάζα. Τη θέση του κα-
τέλαβε, με ομόφωνη απόφαση, ο 
αρχιτέκτονας των επιθέσεων της 
7ης Οκτωβρίου, Γιαχία Σινουάρ, 
ένας άνθρωπος που έχει κάνει 22 
χρόνια σε ισραηλινές φυλακές και 
εκπροσωπεί την πιο αδιάλλακτη 

τάση της οργάνωσης. 
Στο εσωτερικό του Ιράν, η ισρα-

ηλινή πρόκληση φέρνει σε εξαιρε-
τικά δυσχερή θέση τον μεταρρυθ-
μιστή Πεζεσκιάν, ο οποίος κέρδισε 
τις πρόσφατες εκλογές με υποσχέ-
σεις για εξομάλυνση των σχέσεων 
με τη ∆ύση. Αλλά και σε περιφε-
ρειακή κλίμακα, τα Εμιράτα, η πιο 
φιλική έναντι του Ισραήλ αραβική 
χώρα, τάχθηκαν αυτή τη φορά στο 
πλευρό του Ιράν, όπως έπραξε και 
η μεγάλη αντίπαλός του, η Σαου-
δική Αραβία, η οποία φιλοξένησε, 
με αίτημα της Τεχεράνης, έκτακτη 
σύνοδο του Οργανισμού Ισλαμικής 
∆ιάσκεψης για να καταδικαστεί η 
ισραηλινή επιθετικότητα. 

Επομένως, εύλογο είναι να υπο-

θέσει κανείς ότι ο Μπέντζαμιν Νε-
τανιάχου επιδίωξε με κρύο αίμα 
μια τυχοδιωκτική φυγή προς τα 
εμπρός ώστε να τορπιλιστεί κάθε 
πιθανότητα εκεχειρίας στη Γάζα –
έστω κι αν αυτό σημαίνει θανατική 
καταδίκη για τους ομήρους– φο-
βούμενος ότι, την επόμενη στιγμή 
από τον τερματισμό των εχθρο-
πραξιών, είναι πιθανό να βρεθεί 
(όπως ο προκάτοχός του Εχούντ 
Ολμέρτ) πίσω από τα κάγκελα κά-
ποιας φυλακής, είτε στην Ιερουσα-
λήμ είτε στη Χάγη. 

Η επέκταση του πολέμου στον 
Λίβανο θα δώσει τη δυνατότητα 
στον Νετανιάχου να απαγκιστρω-
θεί προσωρινά από το ναρκοπέ-
διο της Γάζας και η εμπλοκή του 
Ιράν θα τον φέρει πιο κοντά στον 
υψηλότερο στόχο του: να εμπλέ-
ξει άμεσα τις Ηνωμένες Πολιτείες 
στον πόλεμο, μια και, όπως υπο-
λογίζει, ουδείς Αμερικανός πρόε-
δρος θα τολμήσει να μείνει στην 
άκρη όταν το Ισραήλ θα πολεμάει 
το ισλαμικό καθεστώς της Τεχε-
ράνης. Εάν δικαιωθεί στον Μα-
κιαβελισμό του, οι επιπτώσεις θα 
είναι πολύ σοβαρές για τις Ηνωμέ-
νες Πολιτείες, καθώς η εξωτερική 
πολιτική της υπερδύναμης θα εμ-
φανιστεί ως παρακολούθημα του 
Ισραήλ και μάλιστα της πιο εξτρε-
μιστικής του κυβέρνησης. Στενοί 
σύμμαχοι της Ουάσιγκτον στην 
περιοχή, με πρώτη την Ιορδανία, 
θα δοκιμαστούν από ένα τσουνάμι 
αντιισραηλινού και αντιαμερικανι-
κού οίστρου. Τα στρατεύματα των 
ΗΠΑ στο Ιράκ και στη Συρία θα 
βρεθούν στο στόχαστρο του σιιτι-
κού «Aξονα της Αντίστασης». Στην 
τελική ευθεία για τις αμερικανικές 
εκλογές, ένας μεγάλος πόλεμος θα 
οξύνει τις αντιθέσεις στους ∆ημο-
κρατικούς και μια εκτόξευση των 
τιμών του πετρελαίου, τη στιγμή 
που η αμερικανική οικονομία δεί-
χνει σημάδια επερχόμενης ύφε-
σης, μπορεί να τους χαντακώσει 
οριστικά, προς όφελος του Ντό-
ναλντ Τραμπ. Αλλά αυτό θα είναι, 
ίσως, το μεγαλύτερο «παράπλευ-
ρο κέρδος» στο οποίο υπολογίζει 
ο Μπέντζαμιν Νετανιάχου. 

Μεγάλα ρίσκα

Φυσικά, ένας μεγάλος πόλεμος 
ενέχει απρόβλεπτους παράγοντες 
και μεγάλα ρίσκα και για το ίδιο το 
Ισραήλ. Το πρώτο μπαράζ ρουκε-
τών και drones της Χεζμπολάχ, 
την περασμένη Τρίτη, τρύπησε 
τον «Σιδερένιο Θόλο» του Ισραήλ 
και σε περίπτωση ανοιχτού πο-
λέμου είναι βέβαιο ότι θα υποφέ-
ρουν όχι μόνο ο νότιος Λίβανος 
και η Βηρυτός, αλλά και η Χάιφα, 
το Ελιάτ, ίσως και το Τελ Αβίβ και 
η Ιερουσαλήμ. Το Κρεμλίνο έστει-
λε στην Τεχεράνη τον γραμματέα 
του Συμβουλίου Εθνικής Ασφαλεί-
ας Σεργκέι Σοϊγκού, οι Ιρανοί του 
ζήτησαν, σύμφωνα με το ρεπορ-
τάζ, μαχητικά αεροπλάνα Su-35 και 
πυραύλους S-400 και ο Νετανιάχου 
γνωρίζει πολύ καλά ότι οι σχέσεις 
μεταξύ των δύο κρατών έγιναν πο-
λύ στενότερες χάρη στην ιρανική 
βοήθεια προς τη Ρωσία στον πό-
λεμο της Ουκρανίας. Επιτέλους, ο 
προηγούμενος ατυχής (για το Ισ-
ραήλ) πόλεμος του 2006 στον Λί-
βανο θα έπρεπε να έχει κάνει πιο 
επιφυλακτική την ηγεσία του, αλ-
λά η σύνεση έχει πάψει από καιρό 
να είναι το δυνατό χαρτί του Μπέ-
ντζαμιν Νετανιάχου. 

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ιράν και Χεζμπολάχ ζυγίζουν το εύρος και 
τη σφοδρότητα των «αντιποίνων» τους – Το ριψοκίνδυνο 

στοίχημα του Νετανιάχου

Ο Ισραηλινός πρωθυ-
πουργός επιδιώκει να 

εμπλέξει άμεσα τις ΗΠΑ 
στον πόλεμο, μια και, 

όπως υπολογίζει, ουδείς 
Αμερικανός πρόεδρος 

θα μείνει στην άκρη όταν 
το Ισραήλ θα πολεμάει 
το ισλαμικό καθεστώς 

της Τεχεράνης.

Ισραηλινός στρατιώτης εισέρχεται σε καταφύγιο κοντά στα σύνορα του Ισραήλ με τον Λίβανο. Το 
πρώτο μπαράζ ρουκετών και drones της Χεζμπολάχ, την περασμένη Τρίτη, τρύπησε τον «Σιδερέ-
νιο Θόλο» του Ισραήλ. Σε περίπτωση ανοιχτού πολέμου, είναι βέβαιο ότι θα υποφέρουν η Χάιφα, το 
Ελιάτ, ίσως και το Τελ Αβίβ και η Ιερουσαλήμ.
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Το δίλημμα
της χάρτινης τίγρης

Ο Γιαχία Σινουάρ, που διορίσθηκε 
την Τρίτη επικεφαλής του πολι-
τικού γραφείου της Χαμάς, διέθε-
τε πάντα μεγάλη επιρροή, παρό-
τι ζούσε σε καταφύγια της Γάζας 
χωρίς να εμφανίζεται σε δημό-
σια θέα. Γεννήθηκε στη Γάζα το 
1962 σε οικογένεια Παλαιστινίων 
προσφύγων. Στρατολογήθηκε από 
τον πνευματικό ηγέτη της Χαμάς, 
σεΐχη Αχμετ Γιασίν, ο οποίος τον 
τοποθέτησε επικεφαλής μονάδας 
εσωτερικής ασφάλειας, γνωστής 
ως Αλ Ματζντ. Αποστολή του ήταν 
ο εντοπισμός και η τιμωρία όσων 
παραβίαζαν του κανόνες ισλαμι-
κής ηθικής ή συνεργάζονταν με 
τις ισραηλινές αρχές.

Φυλακίστηκε το 1988 για τη 
δολοφονία Παλαιστινίων που εί-
χαν κατηγορηθεί για συνεργασία 
με το Ισραήλ, ενώ παρέμεινε για 
περισσότερες από δύο δεκαετίες 

σε ισραηλινή φυλακή, όπου έμα-
θε εβραϊκά. Κατά τη διάρκεια της 
κράτησής του, ο Σινουάρ φοίτησε 
σε διαδικτυακό πανεπιστήμιο και 
μετέφρασε στα αραβικά χιλιάδες 
σελίδες από αυτοβιογραφία του 
πρώην επικεφαλής της ισραηλι-
νής υπηρεσίας εσωτερικής ασφά-
λειας, Σιν Μπετ.

Ο Σινουάρ έχει αποστηθίσει 
όλο το Κοράνι, ενώ άνθρωποι που 
τον γνωρίζουν επιμένουν ότι τα κί-
νητρά του είναι κυρίως θρησκευ-
τικά και όχι πολιτικά. Στη φυλακή, 
έγραψε μυθιστόρημα με τίτλο «Το 
αγκάθι και το γαρίφαλο». Ο αφη-
γητής, παιδί από τη Γάζα, αναδύ-
εται από την κρυψώνα του κατά 
τη διάρκεια του πολέμου του Εξι 
Ημερών του 1967 και βιώνει την 
ισραηλινή κατοχή, κάνοντας το 
στήθος του «να βράζει σαν κα-
ζάνι». Το παιδί και η οικογένειά 
του αποφασίζουν να πολεμήσουν 
τον κατακτητή και να τιμωρή-

σουν όσους συνεργάσθηκαν με 
τον εχθρό. Κεντρικό θέμα του βι-
βλίου είναι η θυσία που απαιτείται 
από κάθε αντιστασιακό.

Μετά την αποφυλάκισή του σε 
ανταλλαγή κρατουμένων το 2011, 
ο Σινουάρ κατέληξε στο συμπέ-
ρασμα ότι η ομηρεία Ισραηλινών 
στρατιωτών ήταν ο καλύτερος 
τρόπος αποφυλάκισης Παλαιστι-
νίων από ισραηλινές φυλακές. 
Παντρεύτηκε λίγο αργότερα και 
απέκτησε παιδιά. Εχει αποκαλύ-
ψει ελάχιστα για την οικογένειά 
του, αλλά μιλώντας σε δημοσιο-
γράφο είπε: «Οι πρώτες λέξεις του 
γιου μου ήταν πατέρα, μητέρα και 
drone». Η σκληροπυρηνική στάση 
του Σινουάρ δημιουργεί υπόνοιες 
ότι δεν θα αποδεχθεί συμφωνία 
κατάπαυσης του πυρός στη Γά-
ζα. Ισραηλινές και αμερικανικές 
μυστικές υπηρεσίες εκτιμούν ότι 
η στρατηγική του αφορά τη συ-
νέχιση του πολέμου στη Γάζα, με 

στόχο την υπονόμευση της διπλω-
ματικής θέσης του Ισραήλ και της 
σχέσης του Τελ Αβίβ με την Ου-
άσιγκτον.

Μετά το ξέσπασμα του πολέ-
μου, οι ειρηνευτικές συνομιλίες 
πραγματοποιήθηκαν στην Αίγυ-
πτο και στο Κατάρ. Ο Σινουάρ συ-
νέχισε να διαδραματίζει κεντρικό 
ρόλο σε αυτές από το καταφύγιό 
του στη Γάζα. Καθ’ όλη τη διάρ-
κεια των διαπραγματεύσεων, η 
έγκριση του Σινουάρ ήταν ανα-
γκαία για κάθε απόφαση του πο-
λιτικού γραφείου, σύμφωνα με 
αξιωματούχους που συμμετείχαν 
στις συνομιλίες. Αξιωματούχοι της 
Χαμάς επέμεναν, όμως, ότι ο Σι-
νουάρ δεν είχε τον τελευταίο λόγο 
στις διαπραγματεύσεις. Παρ’ όλα 
αυτά, η ηγετική θέση του στη Γά-
ζα και οι ηγετικές του αρετές τού 
προσέφεραν σημαντική ισχύ και 
τον πρώτο λόγο σε λειτουργικά 
ζητήματα της Χαμάς.

Της ΕΦΡΑΤ ΛΙΒΝΙ / NYTIMES

O αρχιτέκτονας της 7ης Οκτωβρίου στα ηνία της Χαμάς

Ο Γιαχία Σινουάρ ζούσε στα κατα-
φύγια της Γάζας και σπάνια εμφανι-
ζόταν δημοσίως. Εχει αποστηθίσει 
όλο το Κοράνι, ενώ άνθρωποι που 
τον γνωρίζουν επιμένουν ότι τα κί-
νητρά του είναι κυρίως θρησκευτικά 
και όχι πολιτικά.
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Δεν ήταν μια εύκολη επιλογή. Η 
Κάμαλα Χάρις έχει ανάγκη την 
Πενσιλβάνια. Πρέπει να κερδίσει 
τους 19 εκλέκτορες της αμφίρρο-
πης πολιτείας – της πιο κρίσιμης 
για να περάσει τον πήχυ των 270 
εκλεκτόρων που απαιτούνται για 
την εκλογική νίκη. Γι’ αυτό και οι 
περισσότεροι προέβλεπαν ότι θα 
επέλεγε για υποψήφιο αντιπρόε-
δρο τον κυβερνήτη της Πενσιλβά-
νια, Τζος Σαπίρο, ο οποίος απολαμ-
βάνει μυθικά ποσοστά αποδοχής 
(61%) στην «περιφέρειά» του.

Αντ’ αυτού, ο εκλεκτός της 
Χάρις είναι ο κυβερνήτης της 
Μινεσότα – μιας πολιτείας που 
θεωρείται σίγουρη για τους ∆η-
μοκρατικούς. Γιατί; Γιατί ο Τιμ 
Γουόλς;

Η απάντηση θα μπορούσε να 
είναι μονολεκτική: «Αλλόκοτοι» 
(weird). H λέξη αυτή έχει προ-
καλέσει προεκλογικό ρεύμα στα 

μέσα κοινωνικής δικτύωσης και 
ιδίως στις τάξεις των νέων ψη-
φοφόρων, από τη στιγμή που ο 
Γουόλς τη χρησιμοποίησε για να 
χαρακτηρίσει τον Τραμπ και τον 
Τζ. Ντ. Βανς.

Ο 60χρονος Γουόλς διανύει τη 
δεύτερη θητεία του ως κυβερνή-
της της Μινεσότα και είναι επι-
κεφαλής της Eνωσης ∆ημοκρα-
τικών Κυβερνητών (Democratic 
Governors Association). Πριν από 
αυτό ήταν 12 χρόνια μέλος της 
Βουλής των Αντιπροσώπων. Παρ’ 
όλα αυτά, ήταν άγνωστος στο ευρύ 
κοινό μέχρι την τηλεοπτική του 
εμφάνιση στην εκπομπή «Mornin’ 
Joe» του MSNBC στις 23 Ιουλίου, 
δύο μέρες μετά την ανακοίνωση 
του Τζο Μπάιντεν ότι δεν θα δι-
εκδικούσε την επανεκλογή του.

Ο κυβερνήτης της Μινεσότα 
κατακεραύνωσε τον διχασμό που 
έχει προκαλέσει στις Ηνωμένες 
Πολιτείες ο Τραμπ, λέγοντας ότι 
«δεν μπορούμε να πάμε για δείπνο 
την Ημέρα των Ευχαριστιών με 
τον θείο μας χωρίς να μπλέξουμε 
σε κάποιον αλλόκοτο καβγά». Ει-
σπράττοντας το γέλιο των συνομι-
λητών του, ο Γουόλς επέμεινε: «Εί-
ναι αλήθεια! Αυτοί οι τύποι είναι 
αλλόκοτοι!». Με αυτή τη φράση, 
που έγινε viral, μεταμόρφωσε τον 
τόνο της κριτικής των ∆ημοκρατι-
κών απέναντι στον Τραμπ, εστιά-
ζοντας λιγότερο στην απειλή για 
τη δημοκρατία και περισσότερο 
στο γεγονός ότι οι ιδέες του τρα-
μπισμού είναι σε δυσαρμονία με 
τις αξίες των απλών Αμερικανών.

Το μήνυμα αυτό συνιστά μία 
τολμηρή απόπειρα εκ μέρους των 
∆ημοκρατικών να επικρατήσουν 
σε ένα πεδίο όπου παραδοσιακά, 
από την εποχή του Ρίτσαρντ Νί-
ξον, οι Ρεπουμπλικανοί τους υπο-
χρεώνουν να παίζουν άμυνα: το 
ποιος εκφράζει πιο πιστά τις αξίες 
της αμερικανικής ενδοχώρας (της 
«πραγματικής Αμερικής», όπως το 
είχε θέσει αλησμόνητα η Σάρα 

Πέιλιν το 2008). Ο Γουόλς είναι ο 
καλύτερος δυνατός φορέας αυτού 
του μηνύματος, όχι μόνο λόγω κα-
ταγωγής –προέρχεται από μια μι-
κρή κωμόπολη της Νεμπράσκα–, 
αλλά και λόγω του προοδευτικού 
προγράμματος που έχει εφαρμό-
σει από το 2018 ως κυβερνήτης 
στη Μινεσότα. Μεταξύ άλλων, 
πέρασε τον πρώτο νόμο σε επί-
πεδο πολιτειών που θεμελιώνει 
το δικαίωμα στην άμβλωση μετά 
την αναίρεση του ομοσπονδια-
κού δικαιώματος από την από-
φαση Dobbs v. Jackson Women’s 
Health Organization του Ανωτά-
του ∆ικαστηρίου το 2022, θεσμο-
θέτησε πρόγραμμα οικογενειακής 
και αναρρωτικής άδειας για τους 
εργαζόμενους, επέβαλε περιορι-
σμούς στην οπλοκατοχή και έδω-
σε το δικαίωμα σε μετανάστες χω-
ρίς χαρτιά να αποκτήσουν άδειες 
οδήγησης και αποποινικοποίησε 
τη χρήση της μαριχουάνας.

Από την άλλη, το μετριοπαθές 
του ύφος, οι ταπεινές του κατα-
βολές, ακόμα και το χιούμορ του, 
τον έχουν κάνει αγαπητό και με-
ταξύ των πιο δεξιών ∆ημοκρατι-
κών. Είναι χαρακτηριστικό ότι την 
επιλογή χαιρέτισαν ενθουσιωδώς 
τόσο ο Μπέρνι Σάντερς, όσο και ο 
απερχόμενος (και μέχρι πρότινος 
∆ημοκρατικός) γερουσιαστής από 
τη συντηρητική ∆υτική Βιρτζίνια, 
Τζο Μάνσιν.  

Ο Σαπίρο και το Ισραήλ

Ο Σαπίρο ήταν παρών στην 
πρώτη κοινή προεκλογική εμφά-

νιση του διδύμου Χάρις - Γουόλς 
στη Φιλαδέλφεια και εκφώνησε 
μία ομιλία που ξεσήκωσε τα πλή-
θη. Παρά τα εμφανή του πλεο-
νεκτήματα ως υποψηφίου αντι-
προέδρου, ο Εβραίος-Αμερικανός 
κυβερνήτης ήταν ο στόχος μιας 
συντεταγμένης εκστρατείας από 
την προοδευτική πτέρυγα του 
κόμματος, ειδικά για τη στάση 
του για τον πόλεμο του Ισραήλ 
με τη Χαμάς.

Μιλώντας στην «Κ», ο Ρεπου-
μπλικανός Μαρκ Σορτ, πρώην 
προσωπάρχης του αντιπροέδρου 
Μάικ Πενς, λέει ότι η μη επιλογή 
του Σαπίρο δημιουργεί ανησυχίες 
για το πώς θα κυβερνήσει η Χά-
ρις αν εκλεγεί. «Αν φοβάται τόσο 
πολύ την ακραία φιλοπαλαιστινι-
ακή πτέρυγα του κόμματός της, 
διερωτάται κανείς τι άλλο θα την 
εξαναγκάσουν να κάνει ως πρόε-
δρος διάφορες φράξιες των ∆ημο-
κρατικών», παρατηρεί. Η επιλογή 
του Γουόλς «δεν συνάδει με τη 
στρατηγική της αναβάπτισης της 
Χάρις ως μιας πιο μετριοπαθούς 
πολιτικού», προσθέτει.

«Οι υποψήφιοι αντιπρόεδροι 
δεν επιλέγονται πλέον για να κερ-
δίσουν την πολιτεία από την οποία 
προέρχονται – αυτό έχει να συμ-
βεί από το 1960 και τον Λίντον 
Τζόνσον [σ.σ.: χάρη στον οποίο 
ο Κένεντι κέρδισε το Τέξας]», λέ-
ει από την πλευρά του στην «Κ» 
ο Ματ Μπένετ, αντιπρόεδρος της 
δεξαμενής σκέψης Third Way και 
πρώην στέλεχος του Λευκού Οί-
κου επί προεδρίας Κλίντον. «Οι 

ψηφοφόροι επιλέγουν πρόεδρο. 
Η Χάρις επέλεξε τον Γουόλς γιατί 
ταιριάζει καλύτερα από όλους στο 
αφήγημά της – ένα αισιόδοξο αφή-
γημα στραμμένο προς το μέλλον, 
σε αντίθεση με την εμμονή με το 
παρελθόν και την κακεντρέχεια 
των Τραμπ και Βανς».

Πέραν αυτού, η γραμμή των 
Ρεπουμπλικανών απέναντι στον 
Γουόλς έγινε άμεσα εμφανής: η 
επιλογή του, ισχυρίζονται, επιβε-
βαιώνει την εικόνα της Χάρις ως 
μιας ακροαριστερής υποψήφιας. 
O υποψήφιος των Ρεπουμπλικα-
νών, σε τηλεφωνική συνέντευξη 
που παραχώρησε στην εκπομπή 
«Fox & Friends» αφού ανακοινώ-
θηκε το όνομα του Γουόλς, δήλωσε 
«ενθουσιασμένος» με την επιλογή. 
Ο συνδυασμός Χάρις - Γουόλς, εί-
πε, «θα θελήσει να κάνει τη χώρα 
κομμουνιστική».

Τι δείχνουν τα γκάλοπ

Η ενθουσιώδης υποδοχή του 
Γουόλς από όλες τις πτέρυγες των 
∆ημοκρατικών επιβεβαιώνει την 
αλλαγή της εικόνας της προεδρι-
κής κούρσας που ξεκίνησε με την 
αποχώρηση του Μπάιντεν στις 21 
Ιουλίου. Σύμφωνα με το αναλυτικό 
μοντέλο του Νέιτ Σίλβερ, η Χάρις 
έχει από τις αρχές της περασμένης 
εβδομάδας το προβάδισμα στις 
πιθανότητες επικράτησης. Στις 7 
Αυγούστου, το μοντέλο της έδινε 
πιθανότητες νίκης 52,8%, έναντι 
46,6% για τον Τραμπ.

Σύμφωνα με τα στοιχεία του 
μοντέλου για την 6η Αυγούστου, 

η αντιπρόεδρος του Τζο Μπάι-
ντεν προηγείται στις εθνικές δη-
μοσκοπήσεις κατά 2,1 μονάδες 
(45,8%-43,7%), ενώ έχει περάσει 
μπροστά και στις τρεις κρίσιμες 
αμφίρροπες πολιτείες του βιομη-
χανικού βορρά: κατά 2,4 μονάδες 
στο Μίσιγκαν, κατά 1,4 μονάδες 
στο Ουισκόνσιν και κατά μία μο-
νάδα στην Πενσιλβάνια. 

Χαρακτηριστική του κλίματος 
ανατροπής ήταν η νέα δημοσκό-
πηση του UMass/Amherst που δη-
μοσιεύθηκε την περασμένη ∆ευτέ-
ρα, σύμφωνα με την οποία η Χάρις 
προηγείται 46%-43% σε εθνικό 
επίπεδο. Στην ίδια δημοσκόπη-
ση τον Ιανουάριο, ο Τραμπ δια-
τηρούσε προβάδισμα τεσσάρων 
μονάδων έναντι του Μπάιντεν.

Ο Αλεξ Θεοδωρίδης, επίκου-
ρος καθηγητής Πολιτικών Επι-
στημών στο UMass/Amherst και 
συνυπεύθυνος για τη δημοσκό-
πηση, αναλύει τα αποτελέσματα 
στην «Κ»: «Η Χάρις, σε σύγκριση 

με τον Μπάιντεν, έχει πολύ κα-
λύτερες επιδόσεις, 17 μονάδες, 
μεταξύ των νέων ψηφοφόρων. 
Αλλά τα πάει καλύτερα με όλες 
τις δημογραφικές ομάδες, με την 
εξαίρεση των πιο ηλικιωμένων 
ψηφοφόρων. Υπήρχε μια τρομερή 
δίψα στις τάξεις των ∆ημοκρατι-
κών για να ενθουσιαστούν με τον 
υποψήφιό τους. Η Χάρις τους το 
έδωσε αυτό. Η στρατηγική είναι 
αυτή: όχι τόσο να επηρεάσουν 
τη γνώμη αναποφάσιστων ψηφο-
φόρων, όσο να κινητοποιήσουν 
τους δικούς τους ώστε να πάνε 
να ψηφίσουν».

Ο Θεοδωρίδης χαρακτηρίζει 
τον Γουόλς μία «πολύ ασφαλή επι-
λογή». Ο βασικός κανόνας στην 
επιλογή ενός αντιπροέδρου, ση-
μειώνει, είναι ο Ορκος του Ιππο-
κράτη: μη βλάπτειν. Επιπλέον, 
προσθέτει, θα μπορούσε να πείσει 
κάποιους από τους ηλικιωμένους 
λευκούς στις κρίσιμες μεσοδυτι-
κές πολιτείες να εμπιστευτούν τη 
Χάρις, ενώ «δεν θα είναι εύκολο 
για τους Ρεπουμπλικανούς να τον 
χαρακτηρίσουν ακροαριστερό».

«Ζούμε σε μία πολύ πολωμένη 
χώρα... Οι εκλογές θα κριθούν στο 
όριο», προβλέπει ο καθηγητής του 
Amherst. Οι ∆ημοκρατικοί «πρέ-
πει να εστιάσουν την εκστρατεία 
στον Τραμπ. Αν το καταφέρουν 
αυτό, θα κερδίσουν».

«Σε αυτή τη φάση, θα έλεγα ότι 
έχουν το πλεονέκτημα οι ∆ημο-
κρατικοί», εκτιμά από την πλευρά 
του ο Μαρκ Σορτ. «Είναι δύσκολο 
να σκεφτεί κανείς κάποια άλλη 
στιγμή στη σύγχρονη ιστορία που 
άλλαξαν τα δεδομένα τόσο δρα-
ματικά μέσα σε τρεις εβδομάδες».

«Η κούρσα είναι ισόπαλη», λέει 
ο Μπένετ. «Κανείς από τους δύο 
δεν μπορεί να χαρακτηριστεί φα-
βορί. Το μομέντουμ είναι με τους 
∆ημοκρατικούς, αλλά αυτό πιθα-
νόν να αλλάξει αρκετές φορές ώς 
τον Νοέμβριο. Θα είναι μία μάχη 
μέχρι τέλους».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟΥ

Επιστροφή στην ενδοχώρα
Ο Γουόλς σηματοδοτεί την προσπάθεια των Δημοκρατικών να διεισδύσουν στις μη αστικές περιοχές των μεσοδυτικών πολιτειών

Οι σταθμοί μιας ασυνήθιστης σταδιοδρομίας

1964

Γεννιέται στις αγροτικές 
περιοχές της Νεμπρά-

σκα, γιος ενός διοικητικού 
υπαλλήλου σε δημόσιο 
σχολείο και μιας ακτιβί-
στριας. Στα 17 του κατε-
τάγη στην Εθνοφρουρά, 
όπου υπηρέτησε για 24 
χρόνια, χωρίς να λάβει μέ-
ρος σε πολεμικές επιχει-

ρήσεις.

Η Χάρις προηγείται και στις τρεις 
κρίσιμες αμφίρροπες πολιτείες 
του βιομηχανικού βορρά: κατά 
2,4 μονάδες στο Μίσιγκαν, κατά 
1,4 μονάδα στο Ουισκόνσιν και κατά 
μία μονάδα στην Πενσιλβάνια. 

«Υπήρχε μια τρομερή δίψα 
στις τάξεις των Δημοκρατικών για να 
ενθουσιαστούν με τον υποψήφιό τους. 
Η Χάρις τους το έδωσε αυτό», εξηγεί 
ο Αλεξ Θεοδωρίδης, καθηγητής 
στο UMass /Amherst.

Θεατρική είσοδος του Τιμ Γουόλς στο αεροδρόμιο του Ντιτρόιτ την Τετάρτη. Ο υποψήφιος αντιπρόε-
δρος της Κάμαλα Χάρις είναι αγαπητός σε όλες τις πτέρυγες των ∆ημοκρατικών. Είναι χαρακτηριστικό 
ότι την επιλογή του χαιρέτισαν τόσο ο Μπέρνι Σάντερς όσο και ο απερχόμενος (και μέχρι πρότινος ∆η-
μοκρατικός) γερουσιαστής από τη συντηρητική ∆υτική Βιρτζίνια, Τζο Μάνσιν.  
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1999

Τη δεκαετία του ’90 έγι-
νε καθηγητής σε δημόσιο 
σχολείο (δίδασκε κοινωνι-
κές σπουδές, το αντίστοι-
χο της πολιτικής αγωγής) 
και εκ των προπονητών 
της ομάδας ράγκμπι του 
σχολείου του, η οποία 

ήταν ουραγός και υπό την 
καθοδήγησή του κέρδισε 
το 1999 το πρωτάθλημα 

της πολιτείας.

2006

Εκλέγεται για πρώτη φο-
ρά βουλευτής. ∆ιακρίθηκε 
ως ένας από τους λίγους 
κεντρώους ∆ημοκρα-
τικούς – απέσπασε την 
έδρα από Ρεπουμπλικανό 
αντίπαλο και έλαβε βαθμό 
Α από το NRA (την οργά-
νωση υπέρ της οπλοκατο-
χής) για την υπεράσπιση 
των δικαιωμάτων των κα-

τόχων όπλων.  

2018

Επειτα από τρεις συνα-
πτές βουλευτικές θητείες 
εκλέγεται κυβερνήτης της 
Μινεσότα. Στα έξι του χρό-
νια στη θέση αυτή (επα-
νεξελέγη το 2022), προώ-
θησε μέτρα με σαφώς πιο 
προοδευτικό στίγμα, τον 
πρώτο πολιτειακό νόμο 

που θεμελιώνει το δικαίω-
μα στην άμβλωση. 
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Ο Τιμ Γουόλς μιλάει σε μαθητές Λυκείου στη Μινεσότα το 
2007, στο σχολείο όπου θήτευσε ως καθηγητής προτού ασχο-
ληθεί με την πολιτική. 
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Οταν την περασμένη εβδομάδα κυ-
κλοφόρησε η είδηση για πιθανή 
ανταλλαγή κρατουμένων μετα-
ξύ ΗΠΑ και Ρωσίας, ένα γνώριμο 
όνομα εμφανίστηκε στη λίστα 
των υποψηφίων για ανταλλαγή.

Ηταν αυτό του Αλεξάντερ Βί-
νικ, γνωστού και ως Mr Bitcoin, 
ο οποίος είχε συλληφθεί στην Ελ-
λάδα τον Ιούλιο του 2017 έπειτα 
από αμερικανικό ένταλμα. Ο Βί-
νικ εκδόθηκε στις ΗΠΑ το 2022 
και πριν από λίγους μήνες δήλω-
σε ένοχος στις κατηγορίες για ξέ-
πλυμα άνω των 4 δισ. δολαρίων 
μέσω της πλατφόρμας κρυπτο-
νομισμάτων BTC-e.

Αν και αρχικά αναφέρθηκε 
από το ρωσικό πρακτορείο ει-
δήσεων RIA ότι έλειπε από τη 
βάση δεδομένων των ομοσπον-
διακών κρατουμένων, όταν έγινε 
γνωστή η λίστα των Ρώσων που 
ανταλλάχθηκαν από τις ΗΠΑ, ο 
Βίνικ δεν συμπεριλαμβανόταν 
σε αυτή. Σύμφωνα με όσα είπε 
ο δικηγόρος του Αρκάντι Μπουκ 
στην «Κ», ο λόγος που ο Βίνικ δεν 
συμμετείχε στην ανταλλαγή ήταν 
ότι δεν του έχει επιβληθεί ακό-
μα ποινή, κάτι που αναμένεται 
να γίνει τον Ιανουάριο του 2025.  

Ο δικηγόρος του επιβεβαίωσε 
ότι έγιναν προσπάθειες να συ-
μπεριληφθεί ο Βίνικ στην ανταλ-
λαγή κρατουμένων ΗΠΑ - Ρωσί-
ας, πρόσθεσε ότι δεν έφυγε ποτέ 
από τη φυλακή της κομητείας 
Αλαμίντα στην Καλιφόρνια και 
ότι δεν ήταν ποτέ στη βάση δε-
δομένων των ομοσπονδιακών 
κρατουμένων.

Ο Μπουκ είναι ο Νο1 δικηγό-
ρος στον οποίον απευθύνονται οι 
Ρώσοι κυβερνοεγκληματίες που 
εκδίδονται στις ΗΠΑ. Εχει εκπρο-
σωπήσει πολλούς διάσημους χά-
κερ, ενώ υπήρξε σύμβουλος και 
της οικογένειας του Ρόμαν Σελέζ-
νιοφ, ο οποίος συμπεριλήφθηκε 
στην ανταλλαγή κρατουμένων. 
Ο Σελέζνιοφ καταδικάστηκε σε 
27 χρόνια φυλάκιση το 2017 ως 

ο εγκέφαλος ενός διαδικτυακού 
κυκλώματος κλοπής πιστωτικών 
καρτών αξίας εκατομμυρίων δο-
λαρίων. Ο Μπουκ εξηγεί ότι όταν 
πρόκειται για συζητήσεις ανταλ-
λαγής κρατουμένων, δεν υπάρ-
χουν συγκεκριμένοι κανόνες. 
«Είναι διαπραγματεύσεις μετα-
ξύ των μυστικών υπηρεσιών των 
χωρών», τονίζει.

Η προσπάθεια να συμπεριλη-
φθεί κάποιος κρατούμενος στις 
συζητήσεις για ανταλλαγή προκύ-
πτει έπειτα από αίτημα του ιδίου. 
Τότε, σύμφωνα με τον Μπουκ, 

ξεκινάει μία επίπονη διαδικα-
σία κατά την οποία οι δικηγό-
ροι στέλνουν επιστολές σε αμε-
ρικανικές υπηρεσίες και μιλούν 
με ανθρώπους σε θέσεις-κλειδιά, 
χωρίς όμως ποτέ να λαμβάνουν 
συγκεκριμένη απάντηση.

«Ποιος θα επιλεγεί; Μόνο ο Θε-
ός ξέρει. Είναι πραγματικά απρό-
βλεπτο», εξηγεί, λέγοντας ότι κά-
ποιοι στέλνουν επιστολές μέχρι 
και στον Πούτιν.

Οταν ο Μπουκ έμαθε για την 
ανταλλαγή από τις επαφές του 
στα ρωσικά μέσα ενημέρωσης, 

μία μέρα πριν πραγματοποιηθεί, 
κάλεσε τα γραφεία των δικαστών 
και των εισαγγελέων που χειρί-
ζονται τις υποθέσεις του. Ηταν 
εξίσου έκπληκτοι όπως και αυτός. 
«Ουσιαστικά, κανείς δεν ήξερε 
τίποτα», λέει.

Ρώσοι κυβερνοεγκληματίες εκ-
δίδονται στις ΗΠΑ από όλο τον 
κόσμο. Σύμφωνα με τον Μπουκ, 
λόγω της μυστικότητας που λει-
τουργούν οι αμερικανικές αρχές, 
οι κυβερνοεγκληματίες συχνά 
δεν γνωρίζουν ότι καταζητούνται 
από τις ΗΠΑ. «Σχεδόν σε όλες 

τις περιπτώσεις, δεν περιμένουν 
ότι θα συλληφθούν», σημειώνει, 
προσθέτοντας ότι τα εγκλήματά 
τους εμπίπτουν στη δικαιοδοσία 
των ΗΠΑ επειδή έχουν θύματα 
Αμερικανούς πολίτες ή εταιρείες.

Καταφύγιο η Ελλάδα

Για πολλά χρόνια, αναφέρει, 
η Ελλάδα και η Κύπρος θεωρού-
νταν από τους Ρώσους κυβερνοε-
γκληματίες φιλικές χώρες, όπως η 
Τουρκία και τα ΗΑΕ, στις οποίες 
οι ΗΠΑ συνήθως δεν στέλνουν 
εντάλματα σύλληψης. «Για χρό-

νια, δεν υπήρχαν καν συλλήψεις 
στην Ελλάδα», δηλώνει ο Μπουκ, 
ο οποίος εκτός από τον Βίνικ, εί-
χε άλλον έναν πελάτη που συνε-
λήφθη στην Ελλάδα, τον Αλεξέι 
Μπελάν.

Ο Μπελάν συνελήφθη στη χώ-
ρα μας έπειτα από ένταλμα των 
ΗΠΑ για υποθέσεις ηλεκτρονικού 
εγκλήματος το 2013, αλλά κατά-
φερε να πληρώσει εγγύηση και 
να επιστρέψει στη Ρωσία, απο-
φεύγοντας την έκδοση. «Ως δικη-
γόρος, φυσικά, είμαι χαρούμενος 
για τον πελάτη, αλλά η κυβέρνη-
ση των ΗΠΑ δεν ήταν χαρούμε-
νη», σημειώνει, υπογραμμίζοντας 
ωστόσο ότι μετά τον πόλεμο στην 
Ουκρανία, τα πράγματα φαίνε-
ται να έχουν αλλάξει. Οι χάκερ 
είναι περιζήτητοι τόσο από τη 
Ρωσία όσο και από τις ΗΠΑ, κα-
θώς μπορούν να χρησιμοποιη-
θούν από κυβερνητικές υπηρε-
σίες ή ακόμα και από ιδιωτικές 
εταιρείες. Μάλιστα, μερικοί από 
αυτούς διατηρούν επαφές με τις 
ρωσικές υπηρεσίες πριν συλλη-
φθούν. Χαρακτηριστικά, δύο από 
τους οκτώ Ρώσους στην ανταλ-
λαγή κρατουμένων ήταν χάκερ.

Ομως, πολλοί από τους Ρώ-
σους χάκερ πελάτες του Μπουκ 
δεν θέλουν να επιστρέψουν στη 
Ρωσία. Ετσι αναλαμβάνει να κλεί-
σει συμφωνίες μεταξύ των πελα-
τών του και των αμερικανικών 
αρχών για μειωμένες ποινές, ακό-
μα και έκδοση πράσινης κάρτας. 
Αυτές περιλαμβάνουν την προ-
στασία των αμερικανικών εται-
ρειών και υποδομών όπως π.χ. 
φραγμάτων από κυβερνοεπιθέ-
σεις ή ακόμα και την παγίδευση 
άλλων εγκληματιών. 

Ο Βίνικ, όμως, έχει ζητήσει 
επανειλημμένως να εκδοθεί πί-
σω στη Ρωσία και ο Μπουκ πα-
ραμένει αισιόδοξος ότι θα υπάρ-
ξουν περισσότερες ανταλλαγές 
κρατουμένων ΗΠΑ - Ρωσίας στο 
μέλλον. «Ελπίζουμε τον επόμενο 
χρόνο ότι με τον νέο πρόεδρο θα 
έχουμε άλλη μια ευκαιρία», λέει 
ο Μπουκ.

Του ΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

ΕΙΔΙΚΗ ΕΚΔΟΣΗ

ΚΥΡΙΑΚΗ 18/8

Οι πολλές όψεις της κακοποίησης  |  
Οι «άγνωστες» γυναίκες της επαρχίας και οι γυναίκες 

που μεγαλώνουν μόνες παιδιά  |  Ο μύθος και 
η πραγματικότητα του γυναικείου ανταγωνισμού  |  

Πώς μπορεί κανείς να αναγνωρίσει το σεξιστικό 
εργασιακό περιβάλλον

Η ειδική έκδοση επιστρέφει 
για 3η χρονιά και βάζει στο τραπέζι 

ακόμα περισσότερα θέματα

Ο δικηγόρος των Ρώσων χάκερ εξηγεί το παρασκήνιο της ανταλλαγής κρατουμένων

Ο Mr Bitcoin και το παζάρι

Κρατούμενη που αφέθηκε ελεύθερη από τη Ρωσία συναντά τις κόρες της σε αεροπορική βάση στο Μέριλαντ. Για να συμπεριληφθεί ένας κρα-
τούμενος σε πρόγραμμα ανταλλαγής κάνει αίτημα ο ίδιος. Η απάντηση παραμένει μυστική έως την ανακοίνωση των ονομάτων. 
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Για να επιστρέψουν στην Ντάου-
νινγκ Στριτ, οι Εργατικοί έβαλαν 
νερό στο κρασί της φιλελεύθερης 
ρητορικής τους. Τώρα είναι αντιμέ-
τωποι με πρωτοφανείς συγκεντρώ-
σεις, οι οποίες επιχειρούν να τοπο-
θετήσουν την αντιμεταναστευτική 
ατζέντα στο επίκεντρο της χάραξης 
πολιτικής, μόλις λίγες εβδομάδες 
μετά τις εκλογές. Σε ρήξη με την 
πραγματικότητα που μαρτυρούν 
οι στατιστικές, οι υποκινητές των 
επεισοδίων ενοχοποιούν τη μετα-
νάστευση για τη μείωση του βιοτι-
κού επιπέδου τους: οι Τόρις έκαναν 
σημαία την περιστολή των μετανα-
στευτικών ροών. Ομως στην πράξη 
τις αύξησαν, για να καλύψουν τις 
αντικειμενικές ανάγκες που απορ-
ρέουν από τις κενές θέσεις στην 
αγορά εργασίας και στα βρετανικά 
πανεπιστήμια. Το Brexit διέψευσε 
τις προσδοκίες όσων οραματίζο-
νταν μια χώρα χωρίς μετανάστες, 
και οι ταραχές εν μέσω της κρίσης 
στο κόστος ζωής απειλούν την κοι-
νωνική συνοχή στην πάλαι ποτέ 
πανίσχυρη Βρετανία.

Πώς ξεκίνησαν 
οι ταραχές;

Τις επεισοδιακές συγκεντρώσεις πυ-
ροδότησε επίθεση με μαχαίρι, η 
οποία σημειώθηκε στις 29 Ιουλίου 
στο Σάουθπορτ και είχε συνέπεια 
τη δολοφονία τριών νεαρών κορι-
τσιών. Το γεγονός ότι ο δράστης 
δεν ήταν τελικά «μουσουλμάνος 
αιτών άσυλο», όπως ανακριβώς αρ-
χικά διαδόθηκε, αλλά Βρετανός πο-
λίτης που γεννήθηκε από γονείς 
με καταγωγή από τη Ρουάντα, δεν 
στάθηκε ικανό να μετριάσει τις τα-
ραχές, οι οποίες είχαν ήδη πυροδο-
τηθεί με αφορμή το αποτρόπαιο 
κατά τα άλλα περιστατικό.

Ποιοι τις υποκίνησαν;
Οι συγκεντρώσεις που μετουσιώ-
θηκαν σε μπαράζ επεισοδίων δι-
εξάγονται ταυτόχρονα σε πολλές 
περιοχές της βρετανικής επικρά-
τειας. Υποκινητές τους θεωρούνται 
ακροδεξιές ομάδες και λαϊκιστές 
influencers, οι οποίοι υποδαυλίζουν 
την ένταση στο ∆ιαδίκτυο. «Θα πε-
ριέγραφα τους ανθρώπους που βρί-
σκονται πίσω από τα επεισόδια ως 
ακροδεξιούς. ∆εν πρόκειται όμως 
για μια συγκεκριμένη οργάνωση. 
Υπάρχουν πολλοί παράγοντες που 
παρακινούν τον κόσμο με διάφορες 
διαδικτυακές αναρτήσεις και ομιλί-
ες τους, όπως ο Τόμι Ρόμπινσον και 
οι οπαδοί του, οι οποίοι χρησιμο-

ποιούν ως καύσιμο φήμες, κατη-
γορίες και θεωρίες συνωμοσίας. 
Ανθρωποι που εντάσσονται στον 
κύκλο της EDL, η οποία δεν λει-
τουργεί πλέον ως οργάνωση, συμ-
μετέχουν και συμβάλλουν επίσης 
προς την ίδια κατεύθυνση. Aπό 
την άλλη, βέβαια, έχουμε και βου-
λευτές του βρετανικού κοινοβου-
λίου όπως και δημοσιογράφους, 
οι οποίοι αναφέρονται σε “καθη-
μερινούς ανθρώπους που αποτε-
λούν μια σιωπηλή πλειοψηφία” 
και με αυτόν τον τρόπο τούς 
νομιμοποιούν. Στην πραγματι-
κότητα, αποτελούν μια μι-
κρή μειοψηφία, η οποία 
όμως είναι απολύτως 
κινητοποιημένη και 
αυξάνεται. Ωστό-
σο, οι ιδέες που εκ-
φράζουν και όσοι 
τις νομιμοποιούν 
είναι μεγαλύτερες 
και ισχυρότερες, 
κι εκεί πηγάζει ο 
πραγματικός κίνδυ-
νος. Αντιθέτως, όσο 
αμφισβητείς αυτές τις 
ιδέες, το μεγαλύτερο μέρος 
της κοινωνίας θα αντιστέκεται», 
εξηγεί στην «Κ» ο δρ Aαρον Γου-
ίντερ, ανώτερος λέκτορας Κοινω-
νιολογίας στο Πανεπιστήμιο του 
Λάνκαστερ.

Γιατί πήραν 
τέτοια έκταση;

«Πολλοί σχολιαστές έχουν κατηγο-
ρήσει τα social media για τις τα-
ραχές, αλλά είναι απλουστευτικό 
να κατηγορούμε την τεχνολογία 
για τη βία. Οσοι μελετούν θεωρίες 
συνωμοσίας και ακροδεξιές ομάδες 
έχουν παρατηρήσει τα τελευταία 
χρόνια μια αναζωπύρωση του εθνι-
κισμού και του λαϊκισμού, με τους 
μετανάστες και την κυβέρνηση να 
κατηγορούνται συνήθως για την 
εγκληματικότητα και την κρίση 
κόστους ζωής. Υπάρχει ένα αντι-
δραστικό συναίσθημα που επιδιώ-
κει να αποκαταστήσει την εικόνα 
μιας πάλαι ποτέ Βρετανίας», τονίζει 
στην «Κ» η δρ Στέφανι Aλις Μπέ-
ικερ, αναπληρώτρια καθηγήτρια 
Κοινωνιολογίας στο Πανεπιστή-
μιο Σίτι του Λονδίνου. Θα πρέπει, 
πάντως, να σημειωθεί ότι, αν και 
μικρότερης κλίμακας, ανάλογες 
αντιμεταναστευτικές δράσεις κα-
ταγράφονται στη Βρετανία σε διά-
φορες φάσεις ήδη από το 2018, με 
βασικούς πρωταγωνιστές τις λεγό-
μενες συμμορίες του Βορρά. Εξ ου 
και υπήρχαν προειδοποιήσεις ότι η 
συχνότητα ανάλογων συγκεντρώ-
σεων λειτουργούσε ως δυναμίτιδα 

στα θεμέλια της βρετανικής κοινω-
νίας. «Οφείλει επίσης να γίνει αντι-
ληπτό ότι οι συγκεντρώσεις αυτές 
κάνουν τους ανθρώπους που συμ-
μετέχουν να αισθάνονται ισχυροί 
και με επιρροή. Και πρόκειται για 
άτομα τα οποία κατασκευάζουν το 
προφίλ του θύματος μόνο και μόνο 
επειδή είναι λευκοί και φέρεται να 
ανήκουν στην εργατική τάξη», πα-
ρατηρεί ο Γούιντερ.

Ποια είναι 
τα βαθύτερα αίτια;

«Τα τελευταία χρόνια, πολλοί άν-
θρωποι έχουν υποφέρει από την 
κρίση κόστους ζωής: ο πληθωρι-
σμός, η αύξηση των επιτοκίων και 
οι στάσιμοι μισθοί δυσκολεύουν 

πολλούς να τα βγάλουν πέρα. Οι 
μετανάστες υπήρξαν συνηθισμέ-
νος αποδιοπομπαίος τράγος για 
μεγάλο μέρος αυτής της κρίσης, 
με ορισμένους να ισχυρίζονται ότι 
παίρνουν τις δουλειές των Βρετα-
νών και απειλούν τις αξίες της χώ-
ρας. Συνδυάστε αυτό με την παν-
δημία, η οποία τροφοδότησε τη 
δυσπιστία προς την κυβέρνηση, 
και θα έχετε ένα γόνιμο περιβάλ-
λον για την άνθηση του λαϊκισμού 
και του αντιμεταναστευτικού αι-
σθήματος», σχολιάζει η Μπέικερ. 
«Το θέμα είναι ότι τα mainstream 

πολιτικά κόμματα, συμπερι-
λαμβανομένων των Εργα-
τικών, στην πραγματικό-
τητα έχουν ενσωματώσει 
την ατζέντα της Ακροδε-
ξιάς. Θεωρούσαν ότι αν 
απέρριπταν τις ιδέες 
της γύρω από τη με-
τανάστευση τότε θα 
υπήρχε ο κίνδυνος 
να έρθει στην εξου-
σία. Τώρα βλέπουμε, 
όμως, την Ακροδεξιά 
στους δρόμους, με τα 
μετριοπαθή κόμματα να 

έχουν νομιμοποιήσει τις 
θέσεις της», πιστεύει ο Γουίντερ.

Τι ρόλο έπαιξε 
το Brexit;

«Η εκστρατεία υπέρ του Brexit οδη-
γήθηκε εν μέρει από τους φόβους 
για φαινόμενα μαζικής μετανάστευ-
σης. Ωστόσο, οι ανησυχίες αυτές 
συνεχίστηκαν και τα χρόνια που 
ακολούθησαν. Παρά την υπόσχεση 
περί “ανάκτησης του ελέγχου” στα 
σύνορα της χώρας, η καθαρή μετα-
νάστευση έχει αυξηθεί τα τελευταία 
δύο χρόνια», εξηγεί η ερευνήτρια 
του Πανεπιστημίου Σίτι. Η αλήθεια 
είναι ότι οι Τόρις είχαν επενδύσει 
επικοινωνιακά στις μικρές βάρκες 
που προσέγγιζαν τη χώρα, με απο-
κορύφωμα την έμπνευση του τέως 
πρωθυπουργού Ρίσι Σούνακ για 
προώθηση στη Ρουάντα των αιτού-
ντων άσυλο που επιβαίνουν σε αυ-
τές, επιχειρώντας να μεταναστεύ-
σουν στη Βρετανία. Την ίδια ώρα, 
βέβαια, η προσέλκυση μεταναστών 
ήταν στην πραγματικότητα η κε-
ντρική πολιτική της βρετανικής 
κυβέρνησης. Ο λόγος δεν ήταν άλ-
λος από τις κενές θέσεις εργασίας 
και τις ανάγκες των εκπαιδευτικών 
ιδρυμάτων της χώρας, γι’ αυτό και 
μετά το Brexit –το οποίο υποτίθε-
ται θα μείωνε τη μετανάστευση 
στη χώρα– η βρετανική κυβέρνη-
ση δημιούργησε νέο πλαίσιο για τη 
χορήγηση βίζα σε ανθρώπους που 
δεν είχαν βρετανικό διαβατήριο. 

Ως αποτέλεσμα, το 2022, η καθαρή 
μετανάστευση –η διαφορά μετα-
ξύ των αλλοδαπών που έφυγαν κι 
εκείνων που έφτασαν στη Βρετα-
νία– ανήλθε σε 745.000. Το 2023, ο 
αριθμός των αλλοδαπών που είχαν 
αποκτήσει βίζα από τη βρετανική 
κυβέρνηση ανήλθε σε 1,4 εκατ. αν-
θρώπους – αρκεί να σκεφτεί κανείς 
ότι όσοι έφτασαν την ίδια χρονιά 
παράτυπα με βάρκες ήταν 30.000. 
Το 2024, η βρετανική κυβέρνηση 
χορήγησε βίζα σε 616.000 αλλοδα-
πούς για εργασία και σε 606.000 
για σπουδές.

Γιατί τώρα;
«Οι ακροδεξιοί ακτιβιστές και 
influencers είδαν στο περιστατι-
κό μια ευκαιρία να αναδείξουν την 
ατζέντα τους μετά τις πρόσφατες 
εκλογές, ώστε να πάρουν τον έλεγ-
χο στον δημόσιο διάλογο, αβαντά-
ροντας συγχρόνως το λαϊκιστικό 
Reform UK, το οποίο πέτυχε καλύ-
τερη επίδοση από τις προβλέψεις. 
Oι κινητοποιήσεις αυτές είναι σχε-
διασμένες με στόχο να ωφελήσουν 
το Reform UK και να το καθιερώ-
σουν ως τη φωνή αυτών των αν-
θρώπων», θεωρεί ο κοινωνιολόγος 
στο Πανεπιστήμιο του Λάνκαστερ, 
ο οποίος επανέρχεται στην παράμε-
τρο των Εργατικών: «Προεκλογικά, 
τους είδαμε να προβάλλουν μια πιο 
σκληρή γραμμή για τη μετανάστευ-
ση, προσπαθώντας κατά κάποιον 
τρόπο να ξεπεράσουν τους Τόρις. 
Οι Τόρις όμως είχαν ήδη σκληρή 
γραμμή στο μεταναστευτικό και 
τους είδαμε να καταστρέφονται 
πολιτικά, ωφελώντας αντιθέτως 
το Reform UK. To Eργατικό Κόμμα 
βρίσκεται τώρα σε δύσκολη θέση, 
καθώς έχει υιοθετήσει μια ατζέντα 
κατά της μετανάστευσης, η οποία 
ωστόσο ποτέ δεν θα ανταποκριθεί 
στα ιδανικά και στις προσδοκίες 
της Ακροδεξιάς».

Αυτές τις ώρες, η βρετανική 
κυβέρνηση λαμβάνει μέτρα εκτά-
κτου ανάγκης για να ελέγξει την 
κατάσταση, κυρίως μέσω της επι-
βολής άμεσων αυστηρών ποινών 
σε όσους βιαιοπραγούν – ξεκίνη-
σε με την άμεση φυλάκιση τρι-
ών ατόμων την Τετάρτη. Είναι 
ερώτημα πώς θα αντιδράσουν οι 
μαινόμενοι διαδηλωτές, οι οποίοι 
συνεχίζουν τις κινητοποιήσεις εν 
μέσω παράλληλων αντιρατσιστι-
κών αντισυγκεντρώσεων. Ο κίν-
δυνος; «Να σταματήσουν οι ταρα-
χές και να μείνουν ως status quo 
η ξενοφοβία, η ισλαμοφοβία και η 
ρητορική μίσους κατά της μετανά-
στευσης» στη Μεγάλη Βρετανία, 
μία από τις παραδοσιακά πιο φι-
λελεύθερες χώρες στον πλανήτη. 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ
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Διαδηλωτής συλλαμβάνεται από αστυνομικό σε συγκέντρωση κατά της μετανάστευσης, στο Ρόδεραμ της Βρετανίας. «Oι κινητοποιήσεις αυτές είναι σχεδιασμένες με στόχο να ωφελήσουν το Reform UK 
και να το καθιερώσουν ως φωνή αυτών των ανθρώπων», λέει στην «Κ» ο δρ Aαρον Γουίντερ, ανώτερος λέκτορας Κοινωνιολογίας στο Πανεπιστήμιο του Λάνκαστερ.

Εκρηξη που ετοιμαζόταν χρόνια
Οι αλυσιδωτές ταραχές κατά της μετανάστευσης έχουν εμφανείς ρίζες στην πολιτική ζωή της Βρετανίας

«To Eργατικό Κόμμα βρί-
σκεται τώρα σε δύσκολη 
θέση, καθώς έχει υιοθε-
τήσει μια ατζέντα κατά 

της μετανάστευσης, 
η οποία ωστόσο ποτέ δεν 
θα ανταποκριθεί στα ιδα-
νικά και στις προσδοκίες 

της Ακροδεξιάς».
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Κορίτσια που ξεχωρίζουν στις παρέ-
ες – το σώμα τους είναι γυναικείο, 
αλλά η συμπεριφορά τους και κυ-
ρίως οι ανάγκες τους είναι εκείνες 
ενός παιδιού. Θέλουν ακόμη να 
παίξουν κούκλες με τις συνομή-
λικές τους, παράλληλα όμως νιώ-
θουν τις ψυχολογικές μεταπτώσεις 
και την αναστάτωση της εφηβεί-
ας. Η παραπάνω εικόνα μάς είναι 
οικεία, καθώς τα κορίτσια της γε-
νιάς Α μπαίνουν όλο και πιο νωρίς 
στον προθάλαμο της ενήλικης ζω-
ής. «Την τελευταία 15ετία παρατη-
ρείται διεθνώς μια μείωση στην 
ηλικία έναρξης της εφηβείας, ειδι-
κά στα κορίτσια», εξηγεί στην «Κ» 
η Πηνελόπη Σμυρνάκη, παιδοεν-
δοκρινολόγος με έδρα στο Ηρά-
κλειο Κρήτης. 

Στην τάξη της Ελένης, που φέ-
τος τελείωσε το δημοτικό, φοιτού-
σαν δώδεκα κορίτσια. «Εξ αυτών, 
για τα πέντε ήδη από τη β΄ δημο-
τικού είχαν αρχίσει τα πήγαιν’ έλα 
στους γιατρούς», λέει στην «Κ» η 
μητέρα της Ελσα. «Εμάς, μας άνοι-
ξε τα μάτια η παιδίατρος, η οποία 
διέκρινε ορισμένα πρώτα σημά-
δια ενήβωσης». Ακολούθησε πο-
λύ αναλυτικός αιματολογικός και 
απεικονιστικός έλεγχος. «Οταν 
μας προέτρεψαν να της κάνουμε 
μαγνητική εγκεφάλου αγχώθηκα 
πολύ», θυμάται η 47χρονη μητέρα. 
«Η γιατρός με διαβεβαίωνε ότι το 
κάναμε μόνο για να αποκλείσουμε 
το 1% και κλείσαμε ραντεβού για 
τον Σεπτέμβρη». Στη διάρκεια των 
διακοπών η Ελσα δεν σκεπτόταν 
τίποτα άλλο. Η διεπιστημονική 
ομάδα που την παρακολουθούσε 
στο «Παίδων» τελικά δεν συνέστη-
σε θεραπεία, κρίνοντας ότι το πε-
ριστατικό βρισκόταν στο όριο. «Η 
εμμηναρχή ήρθε 10 ετών και 10 
μηνών, στόχος ήταν να μην έρθει 
προτού κλείσει τα 10», αναφέρει 
η Ελσα. «Η κόρη μου πήγαινε ε΄ 
δημοτικού, αλλά δεν ήταν η μονα-
δική στην τάξη της σε αυτή τη φά-
ση και αυτό το έκανε πιο εύκολο». 

«Ορμονικά, η έναρξη της εφη-
βείας σηματοδοτείται με την ενερ-
γοποίηση του άξονα υποθάλαμος 
- υπόφυση - γονάδες, που οδηγεί 
στην έκκριση των οιστρογόνων· 
αυτές με τη σειρά τους διαμορφώ-
νουν τα δευτερογενή χαρακτη-
ριστικά του φύλου και οδηγούν 
σταδιακά στη διαμόρφωση ενός 
σώματος ενήλικα με αναπαρα-
γωγική ικανότητα», σημειώνει η 
κ. Σμυρνάκη. Της πρώτης περιό-
δου προηγείται και η αύξηση του 
ύψους – έως και 25% του τελικού 
ύψους τους. ∆ύο περίπου χρόνια 
μετά την ενήβωση τοποθετείται 
χρονικά η εμμηναρχή. 

Οι αριθμοί

«Tην τελευταία δεκαετία βλέ-
πουμε μείωση στην ηλικία εμφά-
νισης της περιόδου, στη Μεσόγειο 
γύρω στα 10,5 έτη και στις σκαν-
διναβικές χώρες κοντά στα 11,5 
έτη· πριν από 30 χρόνια ήταν 12 
στις μεσογειακές και 14,5 στις βό-
ρειες». Το χρονικό όριο που θεω-
ρείται υγιές είναι από τα δέκα έως 
και τα δεκαπέντε χρόνια. «Παλιό-
τερα ο μέσος όρος στην Ελλάδα 
ήταν 12,5 ετών, τώρα είναι περί-
που 11 ετών και εννέα μηνών», 
προσθέτει. «Ο ανθρώπινος οργα-
νισμός είναι προγραμματισμένος 
να δει οιστρογόνα μεταξύ 8 και 12 
ετών, αν αυτό συμβεί νωρίτερα ή 
αργότερα είναι πρόβλημα», λέει η 
κ. Σμυρνάκη. Η πρώιμη ήβη έχει 

αποδεδειγμένα συνδεθεί με σοβα-
ρά προβλήματα υγείας στην ενήλι-
κη ζωή –διαβήτη, καρδιαγγειακά, 
παχυσαρκία, χαμηλό προσδόκι-
μο ζωής–, ενώ ορισμένες μελέτες 
αποδίδουν και την πιθανότητα 
εμφάνισης καρκίνου του μαστού. 
Σε τι οφείλεται, λοιπόν, η πρώιμη 
έναρξη της ήβης;

Η κακής ποιότητας διατροφή, η 
παχυσαρκία, η έλλειψη άσκησης, 
η κληρονομικότητα (ηλικία εμμη-
ναρχής σε γυναίκες οικογένειας), 
η επίδραση ορμονικών διαταρα-
κτών (που προσλαμβάνουμε από 
τροφές, ατμόσφαιρα και πλαστι-
κά), το στρες, αλλά και τα ερεθί-
σματα σεξουαλικού περιεχομένου 
που δέχονται τα κορίτσια από τη 

συνεχή έκθεση σε οθόνες, φαίνε-
ται να αποτελούν τους σοβαρό-
τερους παράγοντες. «Πρόσφατα 
η έρευνα ανέδειξε και τον γονι-
διακό παράγοντα που μπορεί να 
επιδράσει στην πρώιμη ενήβωση, 
αλλά σε ένα πολύ μικρό ποσοστό 
των περιπτώσεων», σημειώνει η κ. 
Σμυρνάκη. «Κάποιες φορές μπορεί 
να είναι συνδυασμός παραγόντων 
– μεγάλο βάρος και επιβαρυμένη 
κληρονομικότητα ή το παιδί να 
έχει φυσιολογικό βάρος αλλά η 
ποιότητα των τροφών που προ-
σλαμβάνει να μην είναι καλή». Για 
να αποκλειστεί κάποιο παθολογικό 
αίτιο οι γιατροί προτρέπουν τους 
γονείς να κάνουν στα παιδιά τους 
και μια μαγνητική εγκεφάλου. 

«Οι γονείς φτάνουν σ’ εμάς 
εξαιρετικά ανήσυχοι για το εν-
δεχόμενο η ανάπτυξη των παι-
διών τους να είναι ανακόλουθη 
της ηλικίας τους και σχετικά με 
οποιαδήποτε προτεινόμενη θερα-
πεία», αναφέρει στην «Κ» η ανα-
πληρώτρια καθηγήτρια Παιδια-
τρικής - Εφηβικής Ιατρικής στο 
ΕΚΠΑ, δρ Αρτεμις Τσίτσικα. Στη 
Μονάδα Εφηβικής Υγείας του ΕΚ-
ΠΑ τα περιστατικά πρώιμης ήβης 
διαχειρίζεται διεπιστημονική ομά-
δα με ειδίκευση στην εφηβική 
ιατρική. «Πραγματοποιούμε οι-
κογενειακές, αλλά και ατομικές 
συνεδρίες, αν το παιδί θέλει να 
συζητήσει και να ενημερωθεί με 
εμπιστευτικότητα», διευκρινίζει, 

«προσπαθούμε, απλώς, όσο περ-
νάει ο καιρός η κάθε οικογένεια 
να έχει ως πρόσωπο αναφοράς 
έναν παιδίατρο από την ομάδα 
μας». Εχει αποδειχθεί ερευνητι-
κά ότι η πρώιμη ήβη μπορεί να 
έχει επιπτώσεις στην ψυχοκοι-
νωνική ανάπτυξη των κοριτσιών 
λόγω των διαφορών από τους συ-
νομηλίκους. 

«Μπορεί αρχικά το προβά-
δισμα στο ύψος, στη σωματι-
κή ανάπτυξη και κατ’ επέκτα-
ση στις αθλητικές επιδόσεις να 
αναγνωρίζεται ως προσόν και να 
θέτει την έφηβη σε πλεονεκτική 
θέση». Ωστόσο, το τελικό ύψος 
μπορεί να είναι χαμηλότερο των 
υπολοίπων και κάποια στιγμή οι 
συνομήλικοι να ξεπεράσουν το 
πρώιμα αναπτυγμένο παιδί, προ-
καλώντας  απογοήτευση. «Χρει-
άζεται να τα ενημερώσουμε κα-
τάλληλα για τη διαχείριση της 
σεξουαλικότητάς τους, καθώς εκ 
των πραγμάτων δεν είναι έτοι-
μα να την αντιμετωπίσουν» υπο-
γραμμίζει η καθηγήτρια. «Αλλοτε 
μπορεί να αποτολμήσουν πειρα-
ματισμούς, τους οποίους μετέπει-
τα μετανιώνουν και κατακλύζονται 
από το αίσθημα της ντροπής». Με-
λέτες συσχετίζουν την πρώιμη ήβη 
με την πρόωρη έναρξη σεξουαλι-
κής δραστηριότητας, αλλά και με 
τη σχολική αποτυχία και τις συ-
μπεριφορές υψηλού κινδύνου. «Τα 
παιδιά μπορεί επίσης να πιεστούν 
ή να παρενοχληθούν σεξουαλικά, 
αφού το σώμα τους είναι πολύ ωρι-
μότερο από τον τρόπο σκέψης, το 
γνωστικό τους επίπεδο και την 
κοινωνική τους λειτουργικότητα», 
προσθέτει η ίδια. «Οφείλουμε να 
προετοιμάζουμε τα παιδιά για να 
ξέρουν  τι τους συμβαίνει και να 
υπερασπίζονται το σώμα τους και 
το δικαίωμά τους να είναι διαφο-
ρετικά».  

Η μελέτη

Μετά την πανδημία ο αριθμός 
των περιστατικών πρώιμης ήβης 
που κλήθηκε να διαχειριστεί η κ. 
Σμυρνάκη στην Κρήτη, όπως και 
η συνάδελφός της, παιδοενδοκρι-
νολόγος Ιωάννα Παπαευσταθίου 
στα Γιάννενα, είχε αυξηθεί σημα-
ντικά. «Ανατρέξαμε στους φακέ-
λους παιδιών που εξετάστηκαν 
για πρώιμη ήβη κατά το διάστη-
μα των 10 χρόνων προ πανδη-
μίας και το συγκρίναμε με αυτό 
των παιδιών δύο χρόνια μετά την 
COVID», περιγράφει η κ. Σμυρ-
νάκη. Οι δύο γιατροί μελέτησαν 
φακέλους 10.000 ανηλίκων  (στη 
συντριπτική πλειονότητα κορι-
τσιών), τους οποίους χώρισαν και 
προ και κατόπιν πανδημίας. Τα 
αποτελέσματα που παρουσίασαν 
στο 9ο συνέδριο Παιδιατρικής και 
Εφηβικής Ενδοκρινολογίας και 
απέσπασαν το βραβείο καλύτερης 
προφορικής ανακοίνωσης, προκα-
λούν αίσθηση. «Η έναρξη της εφη-
βείας προ των 8 ετών στα κορίτσια 
ήταν στατιστικά σημαντική την 
περίοδο μετά την COVID, με τη 
μεγαλύτερη αύξηση στο πρώτο 
εξάμηνο μετά την πανδημία και 
η πρώιμη εμμηναρχή επίσης ήταν 
συχνή», εξηγεί. «Αυτό σημαίνει 
ότι ο άξονας υποθαλάμου - υπό-
φυσης - γονάδων ενεργοποιήθη-
κε νωρίτερα στην πανδημία. Στη 
μελέτη αναδείχθηκε ότι ο εγκλει-
σμός, η κοινωνική απομόνωση, ο 
φόβος, η υπερβολική ενασχόληση 
με την οθόνη, η έλλειψη άσκησης 
και κίνησης οδήγησαν σε πρώιμη 
εμφάνιση της εφηβείας». 

Οταν οι γονείς διακρίνουν τα πρώ-
τα ανησυχητικά σημάδια, ανα-
ζητούν τρόπους μετάθεσης της 
εμμηναρχής, όπως η μείωση ή 
ρύθμιση του βάρους του παιδιού. 
«Μας προβληματίζει η υπεριν-
σουλιναιμία, που συνάδει με την 
πρώιμη ήβη, αλλά όχι πάντοτε με 
την παχυσαρκία», σημειώνει η 
δρ Αννα Παπαγεωργίου, διαιτο-
λόγος - διατροφολόγος και ιδρύ-
τρια του Κέντρου Συμβουλευτι-
κής ∆ιατροφής και προαγωγής 
Υγείας «Ευρωστία». «Το αυξημένο 
βάρος, μεταξύ των άλλων επιπλο-
κών στα παιδιά, συμβάλλει στην 
παραγωγή οιστρογόνων που θα 
επιφέρουν την πρώιμη ήβη». 

Η αλλαγή διατροφής και η 
ρύθμιση του βάρους βοηθάει 
τόσο τα κορίτσια που βρίσκο-
νται υπό ιατρική διερεύνηση όσο 

και όσα έχουν ήδη έμμηνο ρύ-
ση. «Συστήνουμε μείωση κατα-
νάλωσης κορεσμένων λιπαρών 
και ζάχαρης, η οποία βρίσκεται 
κρυμμένη σε σνακ, αναψυκτικά 
και ενεργειακά ποτά, μείωση του 
αλατιού, αύξηση της κατανάλω-
σης φρούτων και λαχανικών», 
επισημαίνει η δρ Παπαγεωργί-
ου, η οποία προτάσσει τη σημα-
σία, όχι μόνο της ποσότητας της 
τροφής αλλά και της ποιότητας. 
Ιδιαίτερα δημοφιλές στους εφή-
βους ενεργειακό ποτό περιέχει 
36 γραμμάρια ζάχαρης στα 100 
ml, όπως αναφέρει ενδεικτικά. 
«∆ηλαδή για να κάψει ένα παι-
δί ό,τι προσέλαβε θα πρέπει να 
τρέξει πάνω από 15 χιλιόμετρα», 
υπογραμμίζει. 

Καθοριστικό ρόλο, ωστόσο, θα 
παίξει η αλλαγή της καθιστικής 

συμπεριφοράς και δη μπροστά 
σε οθόνες. «Παρακολουθώντας 
με προσήλωση κάτι, συνήθως 
τους ανοίγει η όρεξη και δη για 
ραφιναρισμένους υδατάνθρα-
κες», αναφέρει η δρ Παπαγεωργί-
ου. «Αυτές οι κατευθύνσεις ισχύ-
ουν προφανώς και πριν και μετά 
την εμμηναρχή, δεδομένου ότι 
καθώς αυτή συνοδεύεται από συ-
ναισθηματικές μεταπτώσεις και 
πόνο, πολλά κορίτσια θα αναζη-
τήσουν “παρηγοριά” στο φαγητό 
και δη στο γλυκό, με την ανοχή 
των γονιών», διευκρινίζει.   

«Είναι καλό τα παιδιά να μην 
υπερβαίνουν τις συνιστώμενες 
ημερήσιες δόσεις πρόσληψης 
κάθε κατηγορίας τροφών, έτσι 
όπως τις ορίζει ο ΠΟΥ», τονίζει. 
«∆εν έχουμε 100% ερμηνεία για 
την πρώιμη ήβη, εξ ου και είναι 

απαραίτητο να είναι καλά ρυθ-
μισμένη η διατροφική ρουτίνα 
των ανηλίκων». Εξίσου κομβική, 
βέβαια, είναι η άσκηση. «Συμ-
βάλλει στην απόκτηση σωστού 
λιπώδους ιστού, βελτιώνει την 
ανοχή στη γλυκόζη και ρυθμίζει 
το βάρος», αναφέρει  η δρ Πα-
παγεωργίου. «∆εν υπάρχει με-
γαλύτερος μύθος από την παγι-
ωμένη άποψη ότι το επιπλέον 
βάρος του παιδιού “θα το πάρει 
ύψος”», σημειώνει η ίδια, «ένα 
παχύσαρκο παιδί πρέπει να αλ-
λάξει διατροφικές συνήθειες και 
να χάσει βάρος – μεταξύ άλλων 
για να μην ξεκινήσει πρώιμα η 
εφηβεία του». 

Σε όσα κορίτσια ξεκίνησε 
νωρίς η εμμηναρχή και υπάρ-
χει ανησυχία για το τελικό τους 
ύψος και τη μυϊκή τους ενδυ-

νάμωση, η δρ Παπαγεωργίου 
συστήνει πλειομετρικές ασκή-
σεις. «Μικρά πηδηματάκια που 
τεντώνουν το κορμί, κολύμπι, 
ποδήλατο, μονόζυγο, συγκεκρι-
μένες ασκήσεις γιόγκα με με-
γάλα ανοίγματα, όπως η στάση 
κόμπρα ή κεράκι, κοιλιακοί με 
βάρος του σώματος, αλλά ακόμη 
και το τόσο αγαπητό στα κορί-
τσια του δημοτικού σκοινάκι». 
Ετσι θα βελτιωθεί το σωματικό 
βάρος και θα ενεργοποιηθεί ο 
μεταβολισμός. Τέλος, δεν πρέ-
πει να υποτιμάται ο ρόλος του 
ύπνου. «Ο καλός ύπνος, διάρκει-
ας τουλάχιστον οκτώ ωρών, είναι 
πολύτιμο εργαλείο για την καλή 
ανάπτυξη των εφήβων και των 
δύο φύλων», καθώς «η αυξητική 
ορμόνη εκκρίνεται στο διάστημα 
10-12 τη νύχτα». 

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ

«Χρειάζεται να 
τα ενημερώσου-
με κατάλληλα 
για τη διαχείρι-
ση της σεξουα-
λικότητάς τους, 
καθώς εκ των 
πραγμάτων δεν 
είναι έτοιμα να 
την αντιμετω-
πίσουν, άλλοτε 
μπορεί να απο-
τολμήσουν πει-
ραματισμούς 
τους οποίους 
μετέπειτα μετα-
νιώνουν και κα-
τακλύζονται από 
το αίσθημα της 
ντροπής», λέει 
η αναπληρώτρια 
καθηγήτρια Παι-
διατρικής - Εφη-
βικής Ιατρικής 
στο ΕΚΠΑ, Αρτε-
μις Τσίτσικα.

«Ανατρέξαμε 
στους φακέλους 
παιδιών που εξε-
τάστηκαν για 
πρώιμη ήβη κα-
τά το διάστημα 
των 10 χρόνων 
προ πανδημίας 
και το συγκρί-
ναμε με αυτό 
των παιδιών δύο 
χρόνια μετά την 
COVID», λέει η 
Πηνελόπη Σμυρ-
νάκη, παιδοεν-
δοκρινολόγος. 
«Η έναρξη της 
εφηβείας προ 
των 8 ετών στα 
κορίτσια ήταν 
στατιστικά ση-
μαντική την πε-
ρίοδο μετά την 
COVID, με τη 

μεγαλύτερη αύ-
ξηση στο πρώτο 
εξάμηνο μετά 
την πανδημία».

Στην εφηβεία
ακόμη και πριν

από τα οκτώ
Ολοένα και περισσότερα κορίτσια μπαίνουν πολύ πιο 

νωρίς στον «προθάλαμο» της ενήλικης ζωής. Πού 
οφείλεται η τάση; Και πώς πρέπει να αντιμετωπιστεί; 

Την τελευταία 15ετία, παρατηρείται διεθνώς μείωση στην ηλικία έναρξης της εφηβείας, στα κορίτσια 
της γενιάς Α. Οι επιστήμονες εκτιμούν ότι η εξήγηση βρίσκεται κυρίως στον σύγχρονο τρόπο ζωής.

Ο κρίσιμος ρόλος της διατροφής



Κατ’ επανάληψη επιβεβαιώνεται, η επικράτηση
του παραλογισμού στη ζωή μας και πολύ πε-
ρισσότερο στη διαδικτυακή μορφή της. Οι σκέ-
ψεις, οι συμπεριφορές των χρηστών όπως και
τα ποσταρίσματα που αντιτίθεται στη λογική
είναι κατά πολύ περισσότερα από τις διαδι-
κτυακές φωνές, που προσπαθούν να κρατήσουν
μια στάση, πιο μετριοπαθή, πιο εμπεριστατω-
μένη, πιο κοντά στη λογική. 

H «εισβολή των ηλιθίων», όπως την περιέ-
γραψε ο Ουμπέρτο Έκο, έχει πλέον εδραιωθεί και είναι πλέον
κυριαρχούσα στον πλανήτη ίντερνετ, ίσως και στην κοινωνία.
Σ’ αντίθεση πάντως με τον κανιβαλισμό που σχετίζεται με τη
σάρκα, οι ιντερνετικοί κανίβαλοι τρέφονται με τη σκέψη, τις
αντίθετες απόψεις και την επιχειρηματολογία όσων διαφωνούν
με τις αντιλήψεις τους. Το παράδειγμα με την Αλγερινή πυγμάχο
στους Ολυμπιακούς αγώνες και την κουβέντα που προκλήθηκε
γύρω από την περίπτωσή της είναι ένα ακόμη στόρι, μέσα από
το οποίο κανείς κατανοεί, τον βαθμό εξέλιξης του ιντερνετικού
κανιβαλισμού και την απόλυτη επικράτησή του έναντι της
σκέψης, της ανάλυσης και των επιχειρημάτων. 

Η άγνοια, η αμορφωσιά, η προσήλωση σε κυρίως ακροδεξιά
αφηγήματα, παραληρήματα αντιεπιστημονικά ή η αφήγηση
ανυπόστατων γεγονότων, αποτελούν πια τα κυρίως συστατικά
ενός δηλητηριώδους κοκτέιλ που ολοένα και καταναλώνει με-
γαλύτερη μερίδα των χρηστών. Δεν πρόκειται και δεν χρειάζεται
να μπούμε στην ουσία της συζήτησης γύρω από την Αλγερινή,
Ιμανέ Κελιφί. Άλλωστε, κυρίως αυτοί που κατακεραύνωσαν ή
«ασέλγησαν ιντερνετικά, πάνω στο σώμα της αθλήτριας, δεν
ενδιαφέρονται πια, μάλλον γιατί βρίσκονται στο κυνήγι άλλων
θυμάτων αλλού. Αγνοώντας ότι αρχικά ισχυρίστηκαν πως είναι
τρανς (που δεν είναι), ή ότι ως «άντρας» είναι ανίκητη στην
πυγμαχία (που δεν είναι) ή επικαλούμενοι τις γνώσεις τους
περί βιολογίας (που δεν έχουν) ωσάν και είχαν πρόσβαση στο
φάκελο της αθλήτριας (που επίσης δεν έχουν)… αυτό που
τελικώς μένει και είναι το πιο τρομακτικό, ακόμη και από τον
ίδιο τον ιντερνετικό κανιβαλισμό… είναι η απουσία της λογικής. 

Μιλώντας για τη μικρή κυπριακή κοινωνία, που ολοένα και
δηλητηριάζεται στο μυαλό , φοβούμενη ότι θα «μεταλλαχθεί»
από τις επιθέσεις των «εχθρών» , είναι πασιφανές ότι υπάρχει
ένα τεράστιο κενό, όσον αφορά τους ανθρώπους που θα υπε-
ρασπιστούν τη λογική. Η ικανότητα της διαδικτυακής και όχι
μόνο κοινωνίας να επιτελέσει νοητικές λειτουργείες όπως η
αντίληψη, η ανάλυση, η σκέψη, η κρίση, έχει πλέον αποδυναμωθεί
για τα καλά. Ο πνευματικός κόσμος είναι ανύπαρκτος, ο δη-
μοσιογραφικός κουβαλά τις παθήσεις δεκαετιών ενώ ο πολιτικός,
έχει πλέον διαφθαρεί σε τέτοιο σημείο, που μάλλον μοιάζει με
ζόμπι που τρέφεται με κανίβαλους (ψηφοφόρους, μέλη, οπαδούς).
Δεν υπάρχουν εκείνες οι φωνές που θα υπερασπιστούν το δι-
καίωμα έκφρασης, ούτε και εκείνες που θα βάλουν τα πράγματα
σε μια τάξη, εξηγώντας πάνω σε έγκυρα και πραγματικά
στοιχεία, τη σωστή απόκριση, δράση ή και λήψη αποφάσεων.
Με λίγα και απλά λόγια, η λογική απουσιάζει

ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ιντερνετικός
κανιβαλισμός και

η απουσία της λογικής 

Μεταφορικά βέβαια έχει λεχθεί, ούτως ή άλλως
τείχη η Κύπρος δεν έχει για να γκρεμίσει και
να υπήρχαν όμως, δεν χρειάζεται για την πε-
ρίπτωση του Παύλου Κοντίδη. Και ο ίδιος ο
αθλητής, λόγω χαρακτήρα και προφίλ δεν θα
το ήθελε. Σαφώς και στον κορυφαίο Κύπριο
αθλητή αξίζει κάθε τιμή, για τη νέα μεγάλη και
ιστορική επιτυχία του. Μεγαλύτερη, ωστόσο,
ηθική ανταμοιβή για τον ίδιο, όπως και για
άλλους Κύπριους αθλητές, οι οποίοι αγωνίζονται

σε υψηλό επίπεδο και καταγράφουν διακρίσεις, δεν θα ήταν
το... γκρέμισμα των τειχών αλλά το... χτίσιμο υποδομών. 

Το παραδέχθηκε πρόσφατα ο πρόεδρος της Δημοκρατίας,
απευθυνόμενος στα μέλη της κυπριακής αποστολής στους
Ολυμπιακούς Αγώνες. Πως δεν έχουν γίνει αρκετά για τον
αθλητισμό, πως δεν μπορούμε ως χώρα να περηφανευόμαστε
για κάτι, όταν δεν υπάρχουν υποδομές στον αθλητισμό». Το...
φωνάζουν εδώ και χρόνια οι αθλητές της χώρας μας οι οποίοι
επιχειρούν να διακριθούν στο ψηλότερο επίπεδο. Το επιβεβαιώνει
η αναγκαστική παρουσία τους σε άλλες χώρες, προκειμένου
να μπορούν να προετοιμαστούν κατάλληλα για να ανταποκρι-
θούν. Δηλώσεις παραδοχής για τα όσα δεν έκανε η Πολιτεία,
ανάλογες, όπως η πρόσφατη του προέδρου της Δημοκρατίας,
υποσχέσεις και δεσμεύσεις για έργα, καταγράφηκαν αρκετές
τα τελευταία χρόνια. Πολύ πιθανό να ακούσουμε και να δια-
βάσουμε ανάλογες θέσεις, δεσμεύσεις και υποσχέσεις, τις επό-
μενες μέρες, σε εκδηλώσεις προς τιμήν του Παύλου Κοντίδη
για τη νέα του μεγάλη διάκριση. Ζητούμενο να μη μείνουμε
στα λόγια, όταν τα φώτα μιας εκδήλωσης σβήνουν, όταν ο
Παύλος Κοντίδης και άλλοι αθλητές, θα ακολουθήσουν και
πάλι τον μοναχικό τους δρόμο στην προσπάθεια για την
επόμενη διάκριση.

Αρκεί και μόνο να συνειδητοποιήσει κάποιος, πως ζούμε
σε νησί, έχουμε τη θάλασσα στα πόδια μας αλλά ο Παύλος
Κοντίδης ζει εδώ και χρόνια, το μεγαλύτερο διάστημα στην
Κροατία, προκειμένου να μπορεί να δουλεύει και να προετοι-
μάζεται στις κατάλληλες συνθήκες, για να ανταγωνίζεται ιστιο-
πλόους άλλων χωρών και πολύ περισσότερο να κερδίζει παγ-
κόσμιους τίτλους και ολυμπιακά μετάλλια.

Αρκεί και μόνο να υπολογίσει κάποιος, την πιθανότητα να
μην ήταν ο μόνος Κύπριος ιστιοπλόος που θα μπορούσε να
φθάσει σε τέτοιο επίπεδο, αν την τύχη ή κυρίως τη δυνατότητα
είχαν να τον ακολουθήσουν και άλλοι Κύπριοι αθλητές, οι
οποίοι για διάφορους λόγους, συνήθως οικονομικούς, δεν μπό-
ρεσαν να... ξενιτευτούν προκειμένου να δουλέψουν σε ανάλογες
συνθήκες... 

Άστε τα τείχη,
φτιάξτε υποδομές!

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Εναν ακόμη τίτλο κατέκτησε η Ρεάλ
Μαδρίτης, αφού κατάφερε να σπάσει
το φράγμα του 1 δισ. ευρώ σε ετήσια
έσοδα –και με άνεση μάλιστα– την
περασμένη σεζόν (2023-24), τη χρο-
νιά δηλαδή που κατέκτησε το 15ο
ευρωπαϊκό της στέμμα, σε συνδυα-
σμό με την κατάκτηση άλλου ενός
πρωταθλήματος στην Ισπανία. Η
«βασίλισσα» έχει πλέον ακόμη με-
γαλύτερη ευχέρεια για δαπάνες,
αφού τα περυσινά της έσοδα υπο-
λογίζονται σε 1,073 δισ. ευρώ. Ο
επίσημος οικονομικός απολογισμός
των πρωταθλητών Ευρώπης κάνει
λόγο για αύξηση των εσόδων κατά
230 εκατ. ευρώ ή 27% σε σχέση με
τη σεζόν 2022-23, δείχνοντας ότι η
κατάκτηση των τίτλων σε Λα Λίγκα
και Τσάμπιονς Λιγκ (μαζί με το ισπα-
νικό Σούπερ Καπ) ενίσχυσαν ση-
μαντικά τα ταμεία στο Σαντιάγο
Μπερναμπέου. Οπως μάλιστα επι-
σήμανε ο μαδριλένικος σύλλογος,
το ποσό αυτό επετεύχθη χωρίς καν
να είναι σε θέση να εκμεταλλευτεί
πλήρως το προσφάτως ανακαινισθέν
Μπερναμπέου.

Χάριν συγκρίσεως, να επισημαν-
θεί ότι την προηγούμενη σεζόν
(2022-23) η τότε πρωταθλήτρια Ευ-
ρώπης Μάντσεστερ Σίτι κατέγραψε
έσοδα 712,8 εκατ. στερλινών (846,3
εκατ. ευρώ). Παρά τα αρκετά αυξη-
μένα λειτουργικά έξοδά της, η Ρεάλ
είχε τόσα έσοδα ώστε να καταγράψει
λειτουργικά κέρδη 144 εκατ. ευρώ,
ποσό κατά 71% μεγαλύτερο από
την προηγούμενη σεζόν, όταν τα
κέρδη προ φόρων είχαν ανέλθει στα
84 εκατ. ευρώ. Τα κέρδη μετά φόρων
το 2023-24 έφτασαν στα 16 εκατ.
ευρώ, δηλαδή 32% περισσότερα σε
ετήσια βάση.

Αυτό σημαίνει ότι κάθε μέρα του
χρόνου που περνά, χειμώνα - κα-
λοκαίρι, η Ρεάλ έχει καθαρά κέρδη
της τάξης των περίπου 44.000 ευρώ.
Καθόλου άσχημα για τον σύλλογο
που επιμένει στη δημιουργία της
Ευρωπαϊκής Σούπερ Λίγκας με σκο-
πό την αύξηση των εσόδων των ση-
μαντικότερων συλλόγων της Ευρώ-
πης... «Κάθε επιχειρησιακός τομέας
εμφάνισε ανάπτυξη, με εξαίρεση
τα ραδιοτηλεοπτικά δικαιώματα,
όπου τα έσοδα από τη Λα Λίγκα το

2023-24 ήταν μικρότερα από τη σε-
ζόν 2022-23. Τα κέρδη από το μάρ-
κετινγκ και το γήπεδο είναι ιδιαι-
τέρως αξιοσημείωτα», σχολίασε ο
σύλλογος.

Το ζήτημα των ραδιοτηλεοπτικών
εσόδων αποτελεί ανοικτή πληγή
για το ισπανικό ποδόσφαιρο, αφού
φαντάζει πάντα αδύνατη μια συμ-
φωνία μεταξύ της Ρεάλ και της λίγκας
περί κεντρικής διαχείρισης και ανα-

διανομής των εσόδων. Ομως, οι εμ-
πορικές συμφωνίες της πρωταθλή-
τριας Ευρώπης πάνε από το καλό
στο καλύτερο: «Τονώσαμε σημαν-
τικά τις εμπορικές και χορηγικές
μας δραστηριότητες κατά το οικο-
νομικό έτος 2023-24. Ουσιαστικό
παράγοντα για το τελευταίο απετέ-
λεσε η νέα συμφωνία με την ΗΡ για
τη χορηγία στο μανίκι της φανέλας
μας», επεσήμανε η Ρεάλ Μαδρίτης

στην ενημέρωση που συνόδευε τα
οικονομικά της αποτελέσματα.

Ρόστερ που τρομάζει
Οπλισμένη με τη ρευστότητα

των... δεκαψήφιων εσόδων της την
προηγούμενη χρονιά, η Ρεάλ έχει
ενισχύσει πολύ σημαντικά το ρόστερ
της για τη νέα ποδοσφαιρική σεζόν.
Κεντρική φιγούρα βεβαίως δεν είναι
άλλος από τον Κιλιάν Εμπαπέ, που
ήρθε στο Σαντιάγο Μπερναμπέου
ως ελεύθερος πια από την Παρί Σεν
Ζερμέν, αλλά με «χρυσό» συμβόλαιο
το ύψος του οποίου δεν είναι σαφές,
αλλά είναι βέβαιο ότι ανέρχεται του-
λάχιστον σε 15 εκατ. ευρώ καθαρά
τον χρόνο για τα επόμενα πέντε
χρόνια, ήτοι «μεροκάματο» 41.000
ευρώ, μέσα και οι αργίες. Τη φανέλα
της Ρεάλ θα φοράει άλλος ένας κεν-
τρικός επιθετικός, ο 18χρονος πλέον
σταρ της Παλμέιρας και της Εθνικής
Βραζιλίας, Εντρικ, που με δάκρυα
στα μάτια είδε 40.000 φίλους της
Ρεάλ να τον καλωσορίζουν το Σάβ-
βατο και δήλωσε ότι από μικρός,
βλέποντας τον Κριστιάνο Ρονάλντο,
ήθελε να παίξει στη Ρεάλ. Το ρόστερ
θα κοσμεί επίσης από τη νέα χρονιά
και ο Χοσέλου από την Εσπανιόλ,
ενώ κυκλοφορούν φήμες και για
τον Τρεντ Αλεξάντερ-Αρνολντ, το
δεξί μπακ της Λίβερπουλ.

Ηταν Μάιος του 1985, όταν ο Πανα-
θηναϊκός είχε μόλις αποκλειστεί
από τη Λίβερπουλ στα ημιτελικά
του Κυπέλλου Πρωταθλητριών, που
κυκλοφόρησε η ιδέα για ένα φιλικό
ματς των «πρασίνων» υπό τύπο «μι-
κρού τελικού» με την άλλη ημιφι-
ναλίστ του θεσμού τότε, που απέτυχε
να βρεθεί στον τελικό του Χέιζελ
καθώς αποκλείστηκε από τη Γιου-
βέντους. Επρόκειτο για την Μπορν-
τό, την πρωταθλήτρια και κορυφαία
ομάδα εκείνη την εποχή στη Γαλλία.
Το φιλικό δεν έγινε, αλλά επρόκειτο
για τη σπουδαιότερη περίοδο των
Γιρονδίνων, της ομάδας που ανέδειξε
τον μεγαλύτερο Γάλλο ποδοσφαι-
ριστή, Ζινεντίν Ζιντάν.

Η ομάδα τότε των Ζιρές, Τιγκανά,
Μπατιστόν, Λακόμπ, Ντίτερ Μίλερ,
Σαλάνα και άλλων, με τεχνικό τον
Εμέ Ζακέ, ήταν πρωταθλήτρια το
1984 και το 1985, και ξανά το 1987.
Το τελευταίο από τα έξι πρωταθλή-
ματα Γαλλίας ήρθε το 2009 – και
πλέον φαίνεται ότι θα αργήσει να
έρθει άλλο, εάν έρθει ποτέ. Η δη-
μοφιλής ομάδα της νοτιοδυτικής
Γαλλίας κήρυξε πριν από μερικές
μέρες πτώχευση και αποχώρησε
από τις επαγγελματικές κατηγορίες,
ενώ κινδύνευσε με οριστική διάλυση.
Οπως και πολλές άλλες ιστορικές
ομάδες της Γαλλίας, η Μπορντό δεν

ήταν σε θέση να ανταγωνιστεί με
ιδίους πόρους τους πλούσιους γί-
γαντες του γαλλικού ποδοσφαίρου.

Τα μεγάλα προβλήματα ξεκίνη-
σαν το 2021, όταν οι Αμερικανοί

ιδιοκτήτες (η εταιρεία King Street)
ανακοίνωσαν ότι αποσύρουν την
οικονομική τους στήριξη από τους
Γιρονδίνους, οδηγώντας τους σε
αναγκαστική διαχείριση και έναν

χρόνο αργότερα στη δεύτερη κα-
τηγορία. Τουλάχιστον, τότε απέφυ-
γαν τη χρεοκοπία. Η Μπορντό προ-
σπάθησε να επανέλθει στη Ligue
1, κάτι που θα έλυνε πολλά από τα
προβλήματά της, αλλά δεν το κα-
τόρθωσε, με αποτέλεσμα πλέον να
οδηγείται σε νέο υποβιβασμό και
στην εκκαθάριση. Στις αρχές Ιουλίου,
τα οικονομικά προβλήματα υποχρέ-
ωσαν την Μπορντό να πέσει και
από τη δεύτερη στην (ημιεπαγγελ-
ματική) τρίτη κατηγορία. Προς στιγ-
μήν, φάνηκε μια αχτίδα φωτός για
τους Γιρονδίνους όταν εξέφρασαν
ενδιαφέρον οι ιδιοκτήτες της Λί-
βερπουλ, η εταιρεία Fenway Sports
Group. Οι συζητήσεις όμως διακό-
πηκαν και το σχέδιο σωτηρίας της
Μπορντό ναυάγησε.

Ετσι η ομάδα με το χαρακτηρι-
στικό V στην μπορντό φανέλα της
αναγκάστηκε πλέον να καταθέσει
αίτηση πτώχευσης ύστερα από 87
χρόνια ζωής. Το δικαστήριο απο-
φάσισε να θέσει τον σύλλογο σε κα-
θεστώς διαχείρισης και να αγωνισθεί
τη νέα σεζόν στη γ΄ κατηγορία.
Χάρη σε αυτή την απόφαση, απο-
φεύγει τη χρεοκοπία και το χρέος
των 90 εκατομμυρίων ευρώ «παγώ-
νει» για μια περίοδο 18 μηνών, ώστε
η ομάδα να διαπραγματευθεί με
τους πιστωτές της.

Μια ομάδα με παρελθόν δίνει
μάχη για την ύπαρξή της

Πώς η γαλλική Μπορντό έφτασε στο σημείο της οριστικής διάλυσής της.

Στις αρχές Ιουλίου, τα οικονομικά προβλήματα υποχρέωσαν την Μπορντό να
πέσει στην ημιεπαγγελματική γ΄ κατηγορία. Πλέον, οι Γιρονδίνοι πήραν παρά-
ταση ζωής από το δικαστήριο και ελπίζουν στη σωτηρία.

Εσπασε το φράγμα
του ενός δισ. η Ρεάλ

Εσοδα - μαμούθ για τη «βασίλισσα» τη σεζόν 2023-24, με αύξηση 27%

Μπορεί ο Εμπαπέ να έκλεψε τις μεταγραφικές εντυπώσεις, όμως η Ρεάλ
επενδύει και σε ταλέντα, όπως ο 18χρονος Βραζιλιάνος Εντρικ.
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Σκληροί περιορισμοί
σε κινεζικές επενδύσεις
Εξαιτίας αφενός των συνοριακών δια-
φορών της με την Κίνα στα Ιμαλάια και
αφετέρου της εκστρατείας για μια αυ-
τάρκη ινδική οικονομία, η Ινδία έχει επι-
βάλει σκληρότατους περιορισμούς στις
κινεζικές επενδύσεις. Φέτος οι εισαγω-
γές της Ινδίας από την Κίνα εκτοξεύθη-
καν στα 101,7 δισ. δολ. Σελ. 9

ΕΛΛΑΔΑ

Σε είδος πολυτελείας
εξελίσσεται η πατάτα 
Σε είδος πολυτελείας τείνει να εξελιχ-
θεί η πατάτα στην Ελλάδα, με την τιμή
της τα τελευταία χρόνια να βρίσκεται σε
διαρκή άνοδο, κάτι που πλήττει όλα τα
νοικοκυριά, αλλά κυρίως τα χαμηλά ει-
σοδήματα. Βασική αιτία η μεγάλη μεί-
ωση της εγχώριας παραγωγής τα τελευ-
ταία χρόνια. Σελ. 6

ΑΝΟΔΙΚΑ ΟΙ ΠΩΛΗΣΕΙΣ

Μειώθηκαν τα ενοίκια
για βίλες στη Μύκονο
Χαμηλότερα νοικιάζονται φέτος οι πο-
λυτελείς βίλες στη Μύκονο, καθώς η αυ-
ξημένη προσφορά και η μείωση των
επισκεπτών ασκούν πιέσεις στις τιμές.
Στον αντίποδα, οι τιμές πώλησης εξοχι-
κών κατοικιών συνεχίζουν να κινούνται
ανοδικά, χάρη στην υψηλή ζήτηση από
Έλληνες και ξένους. Σελ. 12

Κύπρος 3,01% -0,01%

Γερμανία 2,27% 0,03%

Γαλλία 3,01% 0,06%

Ιταλία 3,70% 0,06%

Ισπανία 3,13% 0,04%

Ιρλανδία 2,67% 0,09%

Ελλάδα 3,36% 0,06%

Ην. Βασίλειο 3,98% 0,10%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ+ Θετική
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ+ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Επιχειρώντας να κατευνάσει τις διαμαρτυρίες γύρω από την εκτόξευση των τιμών των ακινήτων, αλλά προφανώς και να αυξήσει τα φορολογικά
έσοδά της, η Ιταλία διπλασιάζει εφεξής τον ενιαίο ετήσιο φόρο που επιβάλλει σε όσους πλούσιους ξένους εγκαθίστανται στη χώρα και φέρουν
μαζί τους μεγάλα ποσά. Εφεξής ο ενιαίος φόρος για τους πλούσιους ξένους θα ανέρχεται σε 200.000 ευρώ, ενώ έως τώρα ήταν 100.000 και
ήταν εξαιρετικά φιλικός προς τους βαθύπλουτους που επέλεγαν την Ιταλία για φορολογική έδρα τους. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ΕΪΜΙ ΝΤΌΝΕΛΑΝ / REUTERS BREAKINGVIEWS

Ο νέος πρωθυπουργός του Ηνω-
μένου Βασιλείου, Κιρ Στάρμερ,
αντιμετωπίζει ένα φαινόμενο
«Κίτρινων Γιλέκων», όπως ονο-
μάστηκαν οι παλαιότερες δια-
δηλώσεις κατά του φόρου καυ-
σίμων που σφράγισαν τις πρώτες
ημέρες του Εμανουέλ Μακρόν
στην προεδρία της Γαλλίας, το
2018. Η αδυναμία του να συνει-
δητοποιήσει τι συνέβαινε είχε
υψηλό τίμημα. Ο Στάρμερ οφείλει
να χρησιμοποιήσει το άφθονο
πολιτικό του κεφάλαιο για να αν-
τιμετωπίσει την κρίση. Την προ-
ηγούμενη Τρίτη ξεκίνησαν τα
βίαια επεισόδια στο Σάουθπορτ,
κοντά στο Λίβερπουλ. Ο όχλος
που συγκεντρώθηκε βρέθηκε
εκεί λόγω παραπληροφόρησης
ότι ο ύποπτος για τη δολοφονία

τριών παιδιών με μαχαίρι σε μά-
θημα χορού ήταν παράτυπος με-
τανάστης. Τις επόμενες ημέρες,
ηγετικά στελέχη της Ακροδεξιάς
παρακίνησαν τους ομοϊδεάτες
τους να βγουν στους δρόμους
και να επιτεθούν σε κέντρα φι-
λοξενίας μεταναστών και δικη-
γορικά γραφεία. Ομως, το από-
γευμα της Τετάρτης η κατάσταση
φαινόταν πιο ήρεμη χάρη στην
παρουσία χιλιάδων διαδηλωτών
υπέρ των μεταναστών και των
προσφύγων. Το βρετανικό σω-
φρονιστικό σύστημα βρίσκεται
ήδη σε οριακό σημείο. Ακόμη
και πριν από τις ταραχές, η κυ-
βέρνηση έπρεπε να απελευθε-
ρώσει χιλιάδες κρατουμένους
πρόωρα ώστε να αποφύγει τον
συνωστισμό. Για να αποκατα-

στήσει την τάξη και να αντιμε-
τωπίσει περαιτέρω βίαια κρού-
σματα, η υπουργός Οικονομικών
Ρέιτσελ Ριβς θα πρέπει να επεν-
δύσει σε νέες φυλακές, στην
αστυνομία, καθώς και στην τα-
χύτερη απόδοση δικαιοσύνης.

Αυτό απαιτεί ρηξικέλευθες
προσεγγίσεις και γενναία χρη-
ματοδότηση. Το Εθνικό Συμβού-

λιο Αρχηγών Αστυνομίας εκτιμά
ότι το Σώμα χρειάζεται επιπλέον
3,2 δισ. λίρες για να επανέλθουν
περισσότεροι αστυνομικοί στους
δρόμους και να αποκαταστήσουν
την εύρυθμη λειτουργία και στα-
θερότητά του. Η ανέγερση νέων
φυλακών είναι επίσης δαπανηρή.
Σύμφωνα με τους τρέχοντες δη-
μοσιονομικούς κανόνες της χώ-
ρας, η Ρέιτσελ Ριβς διαθέτει μόνο
9 δισ. λίρες σε επιπλέον δαπάνες
έως το 2028. Εφόσον έχει δε-
σμευτεί να μην αλλάξει τους δη-
μοσιονομικούς κανόνες, θα πρέ-
πει να αυξήσει τους φόρους ή
να δανειστεί περισσότερο. Ούτως
ή άλλως το να μην κατορθώσει
η κυβέρνηση των Εργατικών να
εξαλείψει τα κρούσματα της βίας
θα αμαύρωνε την πρωθυπουργία

Στάρμερ. Η δημοτικότητα του
Μακρόν δεν ανέκαμψε ποτέ από
την αδυναμία του να πατάξει τα
«Κίτρινα Γιλέκα», κι ακόμα και
σήμερα διαμορφώνεται στο 30%.
Ο Στάρμερ έχει  σημαντικό από-
θεμα πολιτικού κεφαλαίου μετά
τη συντριπτική νίκη του στις
εκλογές της 4ης Ιουλίου. Και προς
το παρόν, οι επιχειρήσεις δεν
ανησυχούν. Εκπρόσωποι μεγά-
λων πολυεθνικών είπαν στο Bre-
akingviews ότι εξακολουθούν
να θεωρούν τη Βρετανία ασφα-
λέστερο στοίχημα από τη Γερ-
μανία και τη Γαλλία, όπου ακρο-
δεξιά κόμματα με πιο ριζοσπα-
στικές πολιτικές γύρω από τη
μετανάστευση απειλούν εντο-
νότερα την οικονομική σταθε-
ρότητα.

Η πρώτη δοκιμασία για τον Κιρ Στάρμερ

Να διατηρήσουμε
το συγκριτικό μας
πλεονέκτημα
στις επενδύσεις
Συνέντευξη Μ. Παναγιώτου

Να διατηρήσουμε το συγκριτικό
μας πλεονέκτημα έναντι σε άλ-
λους παραδοσιακούς προορι-
σμούς που είναι η παροχή υπη-
ρεσιών υψηλού επιπέδου με
χαμηλότερο κόστος από αυτό
των ανταγωνιστών, τονίζει στην
«Κ» η πρόεδρος του CIFA, Μαρία
Παναγιώτου. Αναφέρει μεταξύ
άλλων ότι οι επενδύσεις των
Ταμείων στην κυπριακή οικο-
νομία ανέρχονται σε 2,4 δισ.
ευρώ. Σελ. 4

Αυξήθηκε
η κατανάλωση
και οι εξαγωγές
μπύρας το 2023
Καλύτερος ο Αύγουστος

Ανοδική πορεία ακολουθούν οι
πωλήσεις μπύρας στην Κύπρο,
παρουσιάζοντας αύξηση 1,1%.
Σημαντική αύξηση παρατηρείται
και στις εξαγωγές του προϊόντος,
η οποία το 2023 άγγιξε το 8,9%,
σε σύγκριση με το 2021. Η με-
γαλύτερη κατανάλωση γίνεται
τον Αύγουστο. Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Το ευρώ
κερδισμένο
από την κρίση
στις αγορές

Σελ. 10

Η Ιταλία διπλασίασε τον φόρο σε πλούσιους ξένους

Το συνεχιζόμενο κλίμα έντασης
στη Μέση Ανατολή δεν φαίνεται,
μέχρι στιγμής, να αφήνει αρνη-
τικό αποτύπωμα στον κυπριακό
τουρισμό, ο οποίος από πλευράς
αφίξεων κινείται ελαφρώς πάνω
από τα περυσινά επίπεδα. Τις
ίδιες επιδόσεις καταγράφουν

και τα έσοδα από τον τουρισμό,
εξέλιξη που κρίνεται θετική. Οι
επαγγελματίες του τουρισμού
εμφανίζονται ικανοποιημένοι
από τις αντοχές που παρουσιάζει
το τουριστικό προϊόν της Κύπρου
εκτιμώντας πως η φετινή χρονιά
θα κλείσει στα ίδια επίπεδα με

το 2023. Τις εκτιμήσεις αυτές
ενισχύουν και τα στοιχεία που
υπάρχουν, τα οποία σχεδόν σε
όλες τις κατηγορίες δείχνουν τη
γενικότερη τάση που θα επικρα-
τήσει κατά τη φετινή τουριστική
σεζόν. Παρά την αρχική επιφυ-
λακτικότητα ένεκα των εξελίξε-

ων στη Μέση Ανατολή το του-
ριστικό ρεύμα που επιλέγει την
Κύπρο έχει μεταβάλει τη συμ-
περιφορά του σε σχέση με πα-
ρόμοια περιστατικά  του παρελ-
θόντος, σημειώνει ο πρόεδρος
των ταξιδιωτικών πρακτόρων
Χάρης Παπαχαραλάμπους στην

«Κ». Λιγότερο αισιόδοξοι πα-
ρουσιάζονται οι ξενοδόχοι, οι
οποίοι παρά τις υψηλές πληρό-
τητες που καταγράφονται συ-
νεχίζουν να ανησυχούν για επι-
πτώσεις από το ενδεχόμενο γε-
νίκευσης της κρίσης στη Μέση
Ανατολή. Σελ. 3

Ο τουρισμός αντέχει στις πιέσεις
Η κρίση στη Μέση Ανατολή δεν έχει επηρεάσει αρνητικά τις αφίξεις – Συγκρατημένη αισιοδοξία 

<<<<<<

Ο νέος πρωθυπουρ-
γός της Βρετανίας
έχει άφθονο πολιτικό
κεφάλαιο για να αντι-
μετωπίσει επιτυχώς
την ακροδεξιά βία.
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Του ΑΝΤΟΝΙ ΣΓΚΟΥAΖΙΝ / BLOOMBERG

Οι φτωχότερες χώρες του κόσμου
οφείλουν να τριπλασιάσουν την
παραγωγή ενέργειας μέχρι το 2050
για να ευημερήσουν, με αποτέλε-
σμα να καταστούν οι μεγαλύτεροι
ρυπαντές του πλανήτη με την εκ-
πομπή αερίων του θερμοκηπίου,
εκτός εάν στηριχθούν οικονομικά
για να κατασκευάσουν υποδομές
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας,
ανέφερε σε έκθεσή του το Ιδρυμα

Ροκφέλερ. Η σχετική μελέτη των
72 φτωχών ενεργειακά κρατών, εκ
των οποίων τα 44 βρίσκονται στην
Αφρική, δείχνει ότι χρειάζονται
8.700 τεραβατώρες καθαρής ενέρ-
γειας ετησίως, δηλαδή διπλάσια
ποσότητα από τις ΗΠΑ, ώστε να
μην εκπέμπουν το 75% των παγ-
κοσμίων ρύπων έως το 2050. Αυτό
απαιτεί παραγωγική ικανότητα πε-
ρίπου 5.000 γιγαβάτ. Υπάρχουν 3,8
δισεκατομμύρια άνθρωποι που
«ζουν χωρίς επαρκή ηλεκτρική
ενέργεια ώστε να έχουν πρόσβαση
στις υπάρχουσες ευκαιρίες για ευη-
μερία», τονίζει το Ιδρυμα και η Ca-
talyst Energy Advisors. «Πρέπει

να σχεδιάσουμε γι’ αυτά τα δισε-
κατομμύρια των ανθρώπων ένα
μέλλον άφθονης ενέργειας, χωρίς
να κλιμακωθεί η κλιματική κρίση».

Αν και οι περισσότεροι άνθρω-
ποι σε αυτές τις χώρες, από την
Ινδία μέχρι το Βανουάτου και τη
Λιβερία, χρησιμοποιούν πολύ κάτω
από 1.000 κιλοβατώρες ετησίως,
ήτοι το 1/11 της μέσης κατανάλω-
σης στις ΗΠΑ, η ζήτηση θα αυξηθεί
τάχιστα. Ωστόσο, οι χώρες αυτές
έχουν τις καλύτερες δυνατότητες
ηλιακής ενέργειας στον κόσμο και
πλέον διατίθενται ολοένα και πιο
προσιτές τεχνολογίες και εξοπλι-
σμός στον τομέα αυτό. «Υπάρχουν
ήδη ενδείξεις ότι ακολουθούν την
πορεία των αναδυόμενων οικονο-
μιών προ 50 ετών», αναφέρεται
στην ανωτέρω μελέτη. Η έκθεση
δημοσιεύεται πριν από την έναρξη
του προγράμματος «Αποστολή 300»
τον Ιανουάριο, με στόχο να προ-
σφέρει σε τουλάχιστον 300 εκα-
τομμύρια Αφρικανούς πρόσβαση
στην ηλεκτρική ενέργεια έως το
2030. Επί του παρόντος, περίπου
600 εκατομμύρια Αφρικανοί, ή πε-
ρίπου ο μισός πληθυσμός, δεν
έχουν ρεύμα. Η Παγκόσμια Τρά-
πεζα θα διαθέσει 25 δισ. δολ., ενώ
άλλα 5 δισ. δολ. θα προέλθουν από
την Αφρικανική Τράπεζα Ανάπτυ-
ξης. Οι ερευνητές χαρτογράφησαν
τέσσερις επιλογές που έχουν οι
φτωχές χώρες. Πρώτον, η σταδιακή
απορρύπανση του δικτύου ενδεί-
κνυται π.χ. για την Ινδία και άλλες
χώρες με ανεπτυγμένα δίκτυα και
σημαντικά περιουσιακά στοιχεία
ορυκτών καυσίμων. Δεύτερον, η
δημιουργία μεικτού δικτύου ΑΠΕ
συνιστάται για τη Νιγηρία, λόγου
χάριν, με τις πυκνοκατοικημένες
πόλεις, οι οποίες θα χρησιμοποιούν
κεντρικά δίκτυα με ΑΠΕ και απο-
θήκευση μπαταριών. Τρίτον, η
αποκεντρωμένη ηλιακή αποθή-
κευση αφορά χώρες με καλή ηλιακή
ακτινοβολία και υπανάπτυκτα ηλε-
κτροδοτικά δίκτυα, όπως η Μπουρ-
κίνα Φάσο, και, τέταρτον, ένα απο-
κεντρωμένο μείγμα ΑΠΕ αφορά
χώρες όπως η Λαϊκή Δημοκρατία
του Κονγκό με λίγα δίκτυα μετα-
φοράς αλλά ποικιλία πιθανών ΑΠΕ.

Η κυβέρνηση παρασύρεται  
Το δημοσιονομικό συμβούλιο στην ενδιάμεση
έκθεσή του, αγγίζει διάφορα ζητήματα που
αποτελούν διαχρονικές αδυναμίες της κυπρια-
κής οικονομικής πολιτικής ανεξαρτήτως κυβερ-
νήσεων. Πρώτη και κύρια, η απουσία μεσο-μα-
κροπρόθεσμου σχεδιασμού που δεν αφήνει
περιθώριο για ουσιαστική εκτίμηση των δημο-
σιονομικών δυνατοτήτων. Η συγκεκριμένη αδυ-
ναμία, αν δεν τερματιστεί αμέσως, θα καταστεί
το μεγαλύτερο πρόβλημα της παρούσας διακυ-
βέρνησης. Μιας διακυβέρνησης που αυξάνει τις
ανελαστικές δαπάνες μέσα από τις αποφάσεις
που λαμβάνει σε σχέση με το κρατικό μισθολό-
γιο. Αποφάσεις που σε μεγάλο βαθμό καθοδη-
γούνται από τα πλεονάσματα των τελευταίων
ετών. Και εδώ έρχεται η πολύ σημαντική επισή-
μανση της εν λόγω έκθεσης πως οι δαπάνες θα
πρέπει να «συνάδουν με τις μεσοπρόθεσμες
και μακροπρόθεσμες προοπτικές εσόδων της
Δημοκρατίας και όχι με τους βραχυπρόθεσμους
και μη επαναλαμβανόμενους ρυθμούς αύξησης
των κρατικών εσόδων».

••••
Win-win 
Η Τράπεζα Κύπρου μετά τα πολύ καλά αποτελέ-
σματα και την επιστροφή στη μερισματική πολι-
τική επιδιώκει να βελτιώσει τη χρηματιστηριακή
της επίδοση. Για να το πετύχει εξετάζει την επι-
στροφή της μετοχής στην αγορά της Αθήνας
όπου σαφώς το ενδιαφέρον και η κάλυψη των
επενδυτών είναι αυξημένη σε σχέση με το τι
συμβαίνει σήμερα. Όσοι προωθούν το ενδεχό-
μενο εγγραφής της μετοχής της Τράπεζας Κύ-
πρου στο Χρηματιστήριο Αθηνών «βλέπουν»
και καλύτερη αποτίμηση εφόσον συνεχιστούν
τα καλά μακροοικονομικά δεδομένα. Επανεμ-
φάνιση της μετοχής στο ελληνικό χρηματιστή-
ριο θα είναι θετική εξέλιξη και για τα θεσμικά
ταμεία αλλά και τον διαχειριστή της Λαϊκής Τρά-
πεζας, οι οποίοι ο καθένας για τους λόγους του
εξετάζουν την απο-επένδυση. Υπενθυμίζεται
ότι όλες οι πλευρές που έχουν, σύμφωνα με δη-
μοσιεύματα, ενδιαφέρον να πουλήσουν αθροί-
ζονται λίγο κάτω από το 20%, όταν ο μεγαλύτε-
ρους μέτοχος της τράπεζας σήμερα κατέχει πο-
σοστό κάτω του 10%. 

••••
Ευαίσθητη περίοδος 
Οι εξελίξεις στη Μέση Ανατολή δεν αποτελούν
θετικές ειδήσεις εν μέσω καλοκαιρινών διακο-
πών μιας και η εγγύτητά μας στην περιοχή προκα-
λεί ανησυχία. Την ίδια στιγμή όμως, η Κύπρος
αποτελεί ασφαλές καταφύγιο για όσους επιθυ-
μούν την άμεση απομάκρυνσή τους από το κέν-

τρο των εντάσεων. Ήδη κάποιες διπλωματικές
αποστολές εγκαταλείπουν και μεταφέρουν την
έδρα τους στην Κύπρο. Συνεπώς οι εξελίξεις, αν
και ανησυχητικές προς το παρόν φέρνουν μικτά
αποτελέσματα με την ευχή να ξεπεραστεί η κρί-
ση και όλα να επιστρέψουν στην ομαλότητα. Για
την ώρα, η Κύπρος είναι καλά να ξεκαθαρίσει ότι
η εμπλοκή της σε όλο αυτό έχει να κάνει με την
παροχή ανθρωπιστικών και μόνο διευκολύνσεων. 

••••

Λείπει η ψυχραιμία 
Με πακέτο χορηγιών ύψους 9,5 εκατ. ευρώ η
κυβέρνηση στηρίζει 45.000 μαθητές ενόψει της
νέας σχολικής χρονιάς. Η χορηγία στοχεύει την
αγορά ηλεκτρονικού εξοπλισμού και στο κόστος
μετακίνησης. Σύμφωνα με το αρμόδιο υπουρ-
γείο, η χορηγία δεν θα δοθεί με οικονομικά κρι-
τήρια αλλά έχει ως στόχο να προσφέρει ανακού-
φιση του οικογενειακού προϋπολογισμού, στο
πλαίσιο των μέτρων αντιμετώπισης της ακρίβει-
ας. Αν και η κριτική είναι περιορισμένη λόγω της
στήριξης των μαθητών, η κυβέρνηση για άλλη
μια φορά δεν νοιάζεται να φροντίσει ότι δεν θα
δοθούν λεφτά σε οικογένειες που δεν τα έχουν
ανάγκη, λεφτά τα οποία θα μπορούσαν να κατα-
λήξουν σε οικογένειες που τα χρειάζονται πραγ-
ματικά. Η συναισθηματική φόρτιση των εξαγγε-
λιών παρόλο που δεν επιτρέπει την ψύχραιμη
συζήτηση, αυτό δεν σημαίνει πως δεν θα πρέπει
να επισημανθεί το αυτονόητο.  

••••
Ζητούνται μιμητές 
Ο πλειοψηφικός έλεγχος που η Eurobank κα-
τέχει στο μετοχικό κεφάλαιο της ελληνικής τρά-
πεζας προμηνύει αλλαγές, οι οποίες αναμένον-
ται μετά τις διακοπές του Αυγούστου, ανοίγον-
τας μια νέα σελίδα στην ιστορία της τράπεζας.
Ενόψει αυτών των αλλαγών και προκειμένου να
διευκολυνθεί η διαδικασία, δύο από τα μέλη του
παρόντος Διοικητικού Συμβουλίου υπέβαλαν τις
παραιτήσεις τους και αυτό είναι κάτι που τους τι-
μά. Όσον αφορά στη συνέχεια, ευχή όλων είναι
να υπάρξουν μιμητές, επιτρέποντας στην τρά-
πεζα με όσο πιο ομαλό τρόπο να προχωρήσει
μπροστά προς όφελος των μετόχων, των εργα-
ζομένων και της κοινωνίας.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αγοραία Tιμή
Αγαθών/Υπηρεσιών

Με τον όρο αγοραία τιμή
ενός αγαθού ή μιας υπη-
ρεσίας εννοούμε την τιμή
που διαμορφώνεται στην
αγορά από τις δυνάμεις
της ζήτησης και της προ-
σφοράς, και εξισορροπεί

τη ζητούμενη και την προσφερόμενη πο-
σότητα σε μια συγκεκριμένη χρονική πε-
ρίοδο. Ονομάζεται και τιμή ισορροπίας, και
υποδηλώνει συμφωνία μεταξύ αγορα-
στών και προμηθευτών για συγκεκριμένη
ποσότητα του αγαθού ή της υπηρεσίας σε
μια δεδομένη χρονική στιγμή.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Φτωχές χώρες 
και κλιματική αλλαγή

Διατηρήστε γερά οστά με καθημερινές απλές ασκήσεις
Της ΝΤΑΝΙΕΛ ΦΡΙΝΤΜΑΝ

Οταν η Μπάρμπαρα Χάνα Γκρούφερ-
μαν πέρασε την ηλικία των 50, μια
μέτρηση οστικής πυκνότητας έδειξε
ότι κινδύνευε να αναπτύξει οστε-
οπόρωση. Αν δεν άλλαζε τον τρόπο
ζωής της, τα οστά της θα γίνονταν
όλο και πιο εύθραυστα, αυξάνοντας
τον κίνδυνο για κατάγματα στη
σπονδυλική στήλη, στα ισχία και
σε άλλα σημεία, με σοβαρές συνέ-
πειες για τη ζωή της.

Μόλις έμαθε για τη χαμηλή οστι-
κή της πυκνότητα, άρχισε να προ-
πονείται για run - walk (τρέξιμο -
περπάτημα εναλλάξ) στον Μαρα-
θώνιο της Νέας Υόρκης και να κάνει
καθημερινά σανίδες (planks) και
καθίσματα (squats). Εξασκούνταν
στο να στέκεται στο ένα πόδι όποτε
μπορούσε, για να βελτιώσει την
ισορροπία της. Σήμερα, πάνω από
15 χρόνια μετά, η οστική της πυ-
κνότητα έχει παραμείνει σταθερή
και προπονείται για τον 18ο μαρα-
θώνιό της. «Είμαι ένα ζωντανό πα-
ράδειγμα ότι ποτέ δεν είναι αργά
να αναλάβεις δράση», λέει η 67χρο-
νη Γκρούφερμαν. Ομως, δεν χρει-
άζεται να τρέχετε μαραθωνίους για
να προστατεύσετε τα οστά σας.
Προσθέτοντας απλώς μερικές στρα-
τηγικές ασκήσεις στη ρουτίνα σας
μπορείτε να τα ενισχύσετε – τώρα
και για το μέλλον. «Οι άνθρωποι
νομίζουν ότι τα οστά είναι κάτι στα-
τικό», εξηγεί η δρ Αντρεα Σίνγκερ,
αρχίατρος του Ιδρύματος για την
Υγεία των Οστών και την Οστεο-
πόρωση. Ομως, «είναι ένα ζωντανό,
δυναμικό όργανο που αναδιαμορ-
φώνεται συνεχώς». Τα οστά όλων
εξασθενούν με την ηλικία, όμως το
80% των Αμερικανών με οστεοπό-
ρωση είναι γυναίκες και οι μισές
από αυτές άνω των 50 ετών θα υπο-
στούν κάποιο κάταγμα εξαιτίας της

νόσου. Οι γυναίκες φτάνουν στο
μέγιστο της οστικής τους πυκνό-
τητας μετά τα 20 τους χρόνια. Η
πιο σημαντική μείωση συμβαίνει
πέντε έως επτά χρόνια μετά την
εμμηνόπαυση, όταν τα επίπεδα των
οιστρογόνων, που συμβάλλουν στη
διατήρηση της δύναμης των οστών,
μειώνονται δραστικά.

Οσο νωρίτερα στη ζωή σας αρ-
χίσετε να χτίζετε τη δύναμη των
οστών, τόσο το καλύτερο – όμως
ποτέ δεν είναι πολύ αργά, λένε οι
ειδικοί. 

Αερόβια άσκηση
Ενώ οι περισσότερες ασκήσεις

είναι καλές για τα οστά σας, οι προ-
πονήσεις που απαιτούν από το σώμα
σας να υποστηρίζει το ίδιο του το
βάρος είναι ιδιαίτερα αποτελεσμα-
τικές για την αντοχή των οστών,
λένε οι ειδικοί. Αυτό εξηγεί γιατί
τα οστά των αστροναυτών αποδυ-
ναμώνονται στο Διάστημα και γιατί
αφιερώνουν δύο ώρες την ημέρα
για γυμναστική. «Τα οστά έχουν
μια αξιοσημείωτη ικανότητα προ-
σαρμογής», τονίζει η Ρεμπέκα Ρό-
τσταϊν, εκπαιδεύτρια πιλάτες και
δημιουργός του Buff Bones, ενός
προγράμματος γυμναστικής που
έχει σχεδιαστεί για να βοηθήσει
τις γυναίκες να ενισχύσουν την αν-
τοχή των οστών.  Αν είστε αρχάριοι
στην αερόβια άσκηση ή αν αρχίζετε
να ξαναμπαίνετε στον ρυθμό της
–ή αν έχετε ήδη διαγνωστεί με χα-
μηλή οστική πυκνότητα– ξεκινήστε
με περπάτημα, σημειώνει η δρ Μέρι
Ο’ Κόνορ, ομότιμη καθηγήτρια ορ-
θοπεδικής στη Mayo Clinic και αρ-
χίατρος της εταιρείας τηλεϊατρικής
Vori Health. Το να προσθέσετε βα-
ράκια στα χέρια μπορεί επίσης να
βοηθήσει στην ενίσχυση των οστών
στο άνω μέρος του σώματός σας.

Εάν γυμνάζεστε τακτικά και δεν

έχετε διαγνωστεί με χαμηλή οστική
πυκνότητα, η αεροβική που ασκεί
μεγαλύτερη δύναμη στο σώμα σας
είναι ιδανική για τη διατήρηση ή
την ενίσχυση των οστών. Το τρέξιμο
και τα άλματα (για παράδειγμα τα
box jumps –άλματα σε κουτί– ή τα
jumping jacks – εκτάσεις και ανα-
τάσεις με αναπήδηση) είναι καλές
επιλογές. Οι προπονήσεις που πε-
ριλαμβάνουν κίνηση προς πολλές
κατευθύνσεις, όπως ο χορός, το

τένις ή το πίκλμπολ, είναι ακόμη
καλύτερες. «Το να εκπλήσσετε το
σώμα σας με νέες κινήσεις προς
διαφορετικές κατευθύνσεις έχει
καλύτερο, πιο ουσιαστικό αποτέ-
λεσμα στην ενίσχυση των οστών
από το να κάνετε ώρες και ώρες
επαναλαμβανόμενης δραστηριό-
τητας», λέει η δρ Κάθριν Ακερμαν,
αναπληρώτρια καθηγήτρια Ιατρικής
στην Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ,
η οποία μελετάει την υγεία των
οστών. Εάν τα οστά σας είναι ήδη
εύθραυστα, οι ασκήσεις υψηλού
αντικτύπου μπορεί να σας θέσουν
σε μεγαλύτερο κίνδυνο κατάγματος,
«επειδή ασκούν μεγαλύτερη πίεση
στα οστά», υπογραμμίζει η Ο’ Κόνορ.
Μιλήστε λοιπόν με τον γιατρό σας
για το τι μπορεί να αντέξει το σώμα
σας. Η τακτικότητα είναι επίσης
σημαντική για να παραμείνουν γερά
τα οστά. Αντί να συσσωρεύετε προ-
πονήσεις τα Σαββατοκύριακα, κάντε
περίπου 30 λεπτά καθημερινής αε-

ρόβιας άσκησης με βάρη για να
υποστηρίξετε την υγεία των οστών.

Χτίστε μυς
Η προπόνηση αντίστασης ενι-

σχύει και τα οστά μαζί με τους μυς
σας, οι οποίοι, με τη σειρά τους,
ενισχύουν τα οστά σας περισσότερο
από την άσκηση πρόσθετης δύνα-
μης σε αυτά, λένε οι ειδικοί.

«Παλαιότερα ήμασταν πολύ προ-
σεκτικοί με τις ηλικιωμένες γυναίκες,
ειδικά σχετικά με την υπερπροσπά-
θεια» ή τα υπερβολικά βάρη, λέει
η Ακερμαν. «Δεν τις βοηθούσαμε
και πολύ έτσι, διότι φοβόντουσαν
να κινηθούν, νομίζοντας ότι θα
σπάσουν κάποιο κόκαλο». Στο πλαί-
σιο του προγράμματος Buff Bones,
η Ρότσταϊν συνιστά τακτικά squats
(καθίσματα), hip hinges (κάμψη και
έκταση του κορμού μέσω της άρ-
θρωσης του ισχίου), lunges (εναλ-
λασσόμενες πλάγιες προβολές πο-
διών), calf raises (ανυψώσεις γάμ-

πας), planks (σανίδες) και push-ups
(κάμψεις) – δώστε ιδιαίτερη προ-
σοχή στην τεχνική, ώστε οι αρθρώ-
σεις και τα οστά σας να βρίσκονται
σε σωστή ευθυγράμμιση. Αυτές οι
ασκήσεις ενδυναμώνουν τους μυς
που είναι απαραίτητοι για τις κα-
θημερινές δραστηριότητες, λέει η
Ρότσταϊν, όπως το να κάθεστε και
να σηκώνεστε, να σκύβετε για να
μαζέψετε κάποιο αντικείμενο και
να πιάνετε κάτι από ένα ράφι.

Μπορείτε επίσης να κάνετε ελεύ-
θερα βάρη ή με μηχανήματα, συ-
στήνει η Ακερμαν, αλλά ξεκινήστε
αργά. Καθώς μεγαλώνετε, αυτές οι
καθημερινές δραστηριότητες μπορεί
να οδηγήσουν σε κατάγματα, αν τα
οστά και οι μύες σας δεν είναι δυ-
νατά. Μια ολοκληρωμένη προπό-
νηση για την υγεία των οστών πρέπει
επίσης να περιλαμβάνει ασκήσεις
που αποσκοπούν στη διατήρηση
της σταθερότητας στα πόδια σας.
Αυτό μπορεί να βοηθήσει στην απο-
φυγή πτώσεων, οι οποίες μπορεί να
είναι ιδιαίτερα επιζήμιες για τα οστά
σας καθώς μεγαλώνετε, λέει η Ακερ-
μαν. Η ισορροπία σε ένα πόδι, οι
μετατοπίσεις βάρους, το πιλάτες
και η γιόγκα είναι όλα αποτελεσμα-
τικά για τη βελτίωση της ισορροπίας,
λένε οι ειδικοί. Η έρευνα δείχνει
επίσης ότι το τάι τσι μπορεί να είναι
ιδιαίτερα αποτελεσματικό.

Τέλος, αν έχετε ήδη διαγνωστεί
με οστεοπόρωση, αποφύγετε κινή-
σεις που περιλαμβάνουν σκύψιμο
από τη μέση μέχρι τέρμα προς τα
εμπρός και γρήγορες περιστροφές.
«Τα περισσότερα κατάγματα ισχίου
σε ηλικιωμένες γυναίκες με οστε-
οπόρωση –αυτό που θα ονομάζαμε
κατάγματα ευθραυστότητας– συμ-
βαίνουν πριν από την πτώση», επι-
σημαίνει η Ο’ Κόνορ. «Δηλαδή, κά-
ποιος στέκεται όρθιος, στρέφεται,
το ισχίο του σπάει και πέφτει».

Με το βλέμμα στη Μέση ανατολή, η διεθνής κοινότητα εύχεται να αποφευχθεί μια σύγκρουση που
θα συμπλήρωνε το παζλ της τέλειας καταιγίδας. 

<<<<<<<

Το 80% των Αμερικα-
νών με οστεοπόρωση
είναι γυναίκες και οι μι-
σές από αυτές άνω των
50 ετών θα υποστούν
κάποιο κάταγμα εξαι-
τίας της νόσου.

<<<<<<

Υπάρχουν 3,8 δισεκα-
τομμύρια άνθρωποι
που ζουν χωρίς επαρκή
ηλεκτρική ενέργεια.

Η προπόνηση ρουτίνας βοηθάει στην ενδυνάμωση των οστών, τα οποία με την πάροδο της ηλικίας εξασθενούν και
γίνονται πιο εύθραυστα.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε ικανοποιητικά επίπεδα κινείται η
τουριστική κίνηση κατά τη φετινή
χρονιά παρά τους αστάθμητους γε-
ωπολιτικούς παράγοντες στη Μέση
Ανατολή. Το συνεχιζόμενο κλίμα
έντασης στο γειτονικό Ισραήλ καθώς
και οι απειλές για γενίκευση των
εχθροπραξιών, δεν φαίνεται να

αφήνουν αρνητικό αποτύπωμα στον
τουρισμό της θερινής περιόδου ο
οποίος από πλευράς αφίξεων κινείται
ελαφρώς πάνω από τις περσινές
επιδόσεις. Τις ίδιες επιδόσεις κα-
ταγράφουν και τα έσοδα από τον
τουρισμό μέχρι τον Μάιο που μας
πέρασε, εξέλιξη που κρίνεται θετική.
Οι επαγγελματίες του τουρισμού
εμφανίζονται ικανοποιημένοι από
τις αντοχές που παρουσιάζει το του-
ριστικό προϊόν της Κύπρου εκτι-
μώντας πως η φετινή χρονιά θα
κλείσει στα ίδια επίπεδα με το 2023.
Τις εκτιμήσεις των παραγόντων
της τουριστικής βιομηχανίας ενι-
σχύουν και τα στοιχεία που υπάρ-
χουν τα οποία σχεδόν σε όλες τις
κατηγορίες δείχνουν τη γενικότερη
τάση που θα επικρατήσει κατά τη

φετινή τουριστική σεζόν. Παρά την
αρχική επιφυλακτικότητα ένεκα
των εχθροπραξιών στη Μέση Ανα-
τολή το συμπέρασμα που εξάγεται
είναι πως το τουριστικό ρεύμα που
επιλέγει την Κύπρο έχει μεταβάλει
τη συμπεριφορά του σε σχέση με
παρόμοια περιστατικά του παρελ-
θόντος όπως σημειώνει και ο πρό-
εδρος των ταξιδιωτικών πρακτόρων
Χάρης Παπαχαραλάμπους στην
«Κ». Αυτοί που εμφανίζονται λιγό-
τερο αισιόδοξοι είναι οι ξενοδόχοι,
οι οποίοι παρά τις υψηλές πληρό-
τητες που καταγράφουν οι κυπρια-
κές τουριστικές μονάδες, συνεχίζουν
να ανησυχούν για επιπτώσεις στο
κυπριακό καλοκαίρι από το ενδε-
χόμενο γενίκευσης της κρίσης στη
Μέση Ανατολή.

Η αεροπορική κίνηση
Με βάση επίσημα στοιχεία μέχρι

και τον περασμένο μήνα δεν κα-
ταγράφεται αρνητική διαφοροποί-
ηση του αριθμού των αφίξεων.
Τουναντίον έστω και ελαφρά οι
αφίξεις επιβατών στην Κύπρο αυ-
ξήθηκαν κατά 1,45% σε σχέση με
την αντίστοιχη περίοδο του 2023.
Η επιβατική κίνηση δεν παρου-
σιάζει σημάδια επηρεασμού από
τις συνεχιζόμενες εχθροπραξίες
στη Μέση Ανατολή με την περιοχή
της Κύπρου να παραμένει εκτός
των άλλων μια ασφαλής γέφυρα
διακίνησης επιβατών για τουρι-
στικούς και άλλους λόγους. Οι τα-
ξιδιωτικοί πράκτορες θεωρούν πως
και η τουριστική περίοδος που
υπολείπεται δεν θα διαφοροποιηθεί

δραματικά από τους υφιστάμενους
δείκτες που δείχνουν αφίξεις
1.496.715 επιβατών από τα αερο-
δρόμια Λάρνακας και Πάφου. Όπως
δείχνουν και οι αριθμοί για τη φε-
τινή χρονιά το Ηνωμένο Βασίλειο,
η Ελλάδα, η Πολωνία, το Ισραήλ
και η Γερμανίας παραμένουν οι
κύριες αγορές για το κυπριακό του-
ριστικό προϊόν, παρουσιάζοντας
τη μεγαλύτερη διαχρονικά διακί-
νηση επιβατών για την περίοδο
Ιανουαρίου - Ιουλίου, με αύξηση
της τάξης του 4,42% σε σύγκριση
με το 2023. Προς τα πάνω κινείται
και η κίνηση αεροσκαφών προς
και από τα κυπριακά αεροδρόμια
(10.226 πτήσεις) καταγράφοντας
αύξηση κατά 2,8% σε σχέση με το
2023. 

Οι κρατήσεις
Η ικανοποίηση που εκφράζεται

από τους παράγοντες του τουρισμού
για το 2024 αποτυπώνεται και στις
πληρότητες των τουριστικών μο-
νάδων για το μήνα που διανύουμε.
Σύμφωνα με ρεπορτάζ της ηλεκτρο-
νικής «Κ» η διαθεσιμότητα των κα-
ταλυμάτων, σύμφωνα με στοιχεία
της πλατφόρμας «Booking com»
για τον μήνα Αύγουστο είναι πολύ
περιορισμένη. Ενδεικτικά για την
περίοδο από 8 Αυγούστου έως 31
Αυγούστου στον Πρωταρά η πλη-
ρότητα φτάνει το 99% και ακολου-
θούν Αγία Νάπα, Πάφος και Λάρ-
νακα με ποσοστό πληρότητας 98%.
Αναφορικά με τις ορεινές περιοχές,
η πληρότητα στην Κακοπετριά έχει
ανέλθει στο 96% για τη συγκεκρι-

μένη περίοδο, με τη Λεμεσό να ακο-
λουθεί στο 91%. Στην Πάφο οι επαγ-
γελματίες στο χώρο της εστίασης
και διασκέδασης δηλώνουν ικανο-
ποιημένοι από την τουριστική κί-
νηση ακόμα και από αγορές με ιδι-
αιτερότητες αυτή την περίοδο όπως
αυτή του Ισραήλ. Ο πρόεδρος της
Ομοσπονδίας Συνδέσμων Κέντρων
Εστίασης και Διασκέδασης Φίτος
Θρασυβούλου εμφανίζεται επιφυ-
λακτικός για το επόμενο διάστημα
στην περίπτωση που οι εχθροπρα-
ξίες στο γειτονικό Ισραήλ επεκτα-
θούν προς το Λίβανο και θα έχουν
διάρκεια. 

Eσοδα
Για τους πρώτους δύο μήνες του

καλοκαιριού δεν υπάρχουν διαθέ-
σιμα στοιχεία για το κομμάτι των
εσόδων. Ωστόσο κατά τους πρώτους
μήνες του 2024 καταγράφηκε αύ-
ξηση πέραν του 11% σε σχέση με
το 2023. Τα τελευταία στοιχεία που
αφορούν το μήνα Μάιο δείχνουν
πως η κατά κεφαλή δαπάνη τουρι-
στών ανέρχεται σε €736,82 σε σύγ-
κριση με €740,36 τον Μάιο 2023,
σημειώνοντας μικρή μείωση 0,5%.
Οι Βρετανοί τουρίστες (η μεγαλύ-
τερη τουριστική αγορά με 39,8%
του συνόλου των τουριστών τον
Μάιο 2024) ξόδεψαν κατά μέσο όρο
€83,18 ημερησίως, ενώ οι Ισραηλινοί
τουρίστες (η δεύτερη μεγαλύτερη
τουριστική αγορά κατά τον συγκε-
κριμένο μήνα με 7,9% του συνόλου)
ξόδεψαν κατά μέσο όρο €161,66.
Οι τουρίστες από την Πολωνία (τρίτη
μεγαλύτερη αγορά με 7,6%), ξόδε-
ψαν €86,40 ημερησίως. Σε υψηλά
επίπεδα κινούνται οι Αυστριακοί
με €108,89 ημερησίως, οι Βέλγοι
με € 122,63, οι Ελβετοί με € 144,88,
οι Γάλλοι με € 104,09 και οι Γερμανοί
με € 112,42.

Αντοχή του τουριστικού προϊόντος σε πιέσεις
Οριακά στα περσινά επίπεδα εκτιμάται ότι θα κυμανθούν οι επιδόσεις κατά τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο 

<<<<<<

Τον Ιούλιο αυξήθηκε η
επιβατική κίνηση. Συγ-
κεκριμένα οι αφίξεις
ήταν κατά 1,45% πάνω
από την αντίστοιχη περ-
σινή περίοδο που σε
απόλυτους αριθμούς
ισοδυναμεί με
1.496.715 επιβάτες.

Με πνεύμα αισιοδοξίας αντιμετωπίζεται από τους επαγγελματίες η φετινή τουριστική περίοδος. Παρά τους αστάθμητους γεωπολιτικούς παράγοντες και το κλί-
μα αβεβαιότητας οι επιδόσεις του κυπριακού τουριστικού προϊόντος κινούνται στα περσινά επίπεδα, εξέλιξη που θεωρείται ικανοποιητική υπό τις περιστάσεις.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Θέση του Cyprus Investment Funds
Association (CIFA) είναι πως δεν
χρειάζεται απλώς να βελτιωθεί το
όνομα και η φήμη της Κύπρου,
αλλά στόχος είναι όλοι οι επενδυ-
τές, τα Επενδυτικά Ταμεία και οι
διαχειριστές να νιώθουν άνετα να
μιλήσουν για την Κύπρο στους
ομόλογούς τους. Η πρόεδρος του
Cyprus Investment Funds Asso-
ciation (CIFA), Μαρία Παναγιώτου
υπογραμμίζει σε συνέντευξή της
στην «Κ» πως, η Κύπρος θα πρέπει
να διατηρήσει το συγκριτικό της
πλεονέκτημα έναντι σε άλλους
παραδοσιακούς προορισμούς, που
είναι η παροχή υπηρεσιών υψηλού
επιπέδου με χαμηλότερο κόστος
από αυτό των ανταγωνιστών. Η
κα Παναγιώτου μιλά για τη δια-
φοροποίηση του οικονομικού μον-
τέλου της χώρας, τη σημαντικό-
τητα της φήμης της, τις απαραί-
τητες νομοθεσίες που πρέπει να
περάσουν, αλλά εξηγεί και για τη
μείωση στο Ενεργητικό Υπό Δια-
χείριση των Επενδυτικών Ταμείων
που παρατηρήθηκε στους προ-
ηγούμενους μήνες.
–Τα τελευταία χρόνια γίνεται
μία σημαντική προσπάθεια για
διαφοροποίηση του οικονομι-
κού μοντέλου της χώρας. Τα
Επενδυτικά Ταμεία έχουν θέση
σ’ αυτήν την προσπάθεια; 

–Σίγουρα έχουν θέση και μά-
λιστα ο ρόλος που επιτελούν μπο-
ρεί να χαρακτηριστεί και πολυ-
διάστατος. Κατ’ αρχάς τα Επεν-

δυτικά Ταμεία αποτελούν μία εναλ-
λακτική πηγή χρηματοδότησης
επιχειρηματικών αναπτυξιακών
πλάνων και έργων. Ειδικά στην
Κύπρο που διαχρονικά η ανάπτυξη
εξαρτάται κατά κύριο λόγο από
τον τραπεζικό δανεισμό, η ύπαρξη
εναλλακτικών επιλογών είναι εξό-
χως σημαντική. Τα τελευταία στοι-
χεία καταδεικνύουν ότι οι επεν-
δύσεις των Ταμείων στην κυπριακή
οικονομία παραμένουν σε σταθερά
επίπεδα καθώς ανέρχονται σε 2,4
δισ. ευρώ και αντιστοιχούν στο
26,8% του συνολικού τους ενερ-
γητικού. 

Επιπρόσθετα, τα Επενδυτικά
Ταμεία έχουν κατορθώσει να δια-
φοροποιήσουν, ως ένα βαθμό, το
μοντέλο λειτουργίας του τομέα
παροχής επαγγελματικών υπηρε-
σιών. Αντιλαμβάνεστε ότι η λει-
τουργία οργανισμών που διαχει-
ρίζονται κεφάλαια πέραν των 9

δισ. ευρώ απαιτεί τη δημιουργία
πολλών νέων, καλά αμειβόμενων,
θέσεων εργασίας. Ταυτόχρονα εί-
ναι αναγκαία η ύπαρξη και υπο-
στηρικτικών υπηρεσιών υψηλού
επιπέδου, οι οποίες πρέπει αφενός
να συνάδουν με τα υψηλά πρότυπα
λειτουργίας αυτών των οργανι-
σμών και αφετέρου με τις εποπτι-
κές απαιτήσεις που διέπουν την
αδειοδότησή τους από την Επι-
τροπή Κεφαλαιαγοράς. 

Εννοείται βέβαια πως ο τομέας
συμβάλλει άμεσα και έμμεσα στα
κρατικά έσοδα και ασφαλώς στην
τόνωση της κατανάλωσης, που
προέρχεται από το καλά αμειβό-
μενο προσωπικό που εργάζεται
σε αυτούς τους οργανισμούς.
–Αναφερθήκατε στις επενδύ-
σεις στην κυπριακή οικονομία.
Σε ποιους τομείς εντοπίζονται
αυτές οι επενδύσεις; 

–Σημαντικό μέρος των επεν-

δύσεων κατευθύνεται σε κύριους
τομείς της κυπριακής οικονομίας
όπως η ναυτιλία, η ενέργεια, ο
τουρισμός και τα ακίνητα. Την
ίδια ώρα, όμως καταγράφεται άνο-
δος των επενδύσεων σε αναδυό-
μενους τομείς όπως η τεχνολογία,
τα έργα που δίδουν έμφαση στη
Βιωσιμότητα, η υγεία και ούτω
καθ’ εξής. Αυτό που θα ήθελα να
ξεκαθαρίσω είναι πως σε αντίθεση
με τις παραδοσιακές επιχειρήσεις,
τα Επενδυτικά Ταμεία δεν διαφη-
μίζουν ή προβάλλουν τα έργα στα
οποία συμμετέχουν. Στόχος τους
είναι να επιλέγουν τις κατάλληλες
επενδύσεις οι οποίες θα έχουν τις
προσδοκώμενες αποδόσεις για
τους δικούς τους επενδυτές. Με
αυτόν τον τρόπο αναδεικνύουν
το έργο τους και τη δουλειά τους,
άρα είναι φυσιολογικό να μη γί-
νονται ευρέως γνωστές οι επεν-
δύσεις τους.

Υπήρξε μείωση
–Τους προηγούμενους μήνες
είδαμε μείωση στο Ενεργητικό
Υπό Διαχείριση των Επενδυτι-
κών Ταμείων. Είναι κάτι που
σας προβλημάτισε; 

–Όντως υπήρξε μία μείωση η
οποία μπορεί να προβλημάτισε
όσους δεν έχουν άμεση σχέση με
τον τομέα και δεν γνωρίζουν εις
βάθος πώς λειτουργεί. Η συγκε-
κριμένη μείωση σχετιζόταν τόσο
με τη γενικότερη πορεία των διε-
θνών αγορών όσο και με το γεγο-
νός πως κάποια Ταμεία, από τα
πρώτα που δημιουργήθηκαν στην
Κύπρο, ολοκλήρωσαν τον κύκλο
ζωής τους και οι διαχειριστές τους
προχώρησαν σε ρευστοποίηση.
Είναι ο φυσιολογικός τρόπος λει-
τουργίας των Επενδυτικών Τα-
μείων και είναι αναμενόμενο ότι
όσο περνούν τα χρόνια και ο το-
μέας στη χώρα μας ωριμάζει, αυτός

ο κύκλος θα επαναλαμβάνεται.
Ταυτόχρονα είχαμε και νέα επεν-
δυτικά ταμεία και δη από σοβα-
ρούς παίκτες στη διεθνή σκηνή,
που επέλεξαν την Κύπρο. Άρα,
ναι μεν σημειώσαμε τη μείωση
αλλά δεν μας προκάλεσε ανησυχία
ή πανικό. Αντίθετα, υπήρξε μία
απτή απόδειξη ότι ο τομέας στα-
διακά ωριμάζει. Στόχος μας βέβαια
παραμένει η διαρκής προσέλκυση
Ταμείων και Διαχειριστών στη
χώρα μας ώστε το εγχώριο οικο-
σύστημα να συνεχίσει να μεγε-
θύνεται. Ως Διοικητικό Συμβούλιο
θέλουμε να δούμε τα ταμεία να
αποτελούν ακόμα μεγαλύτερο μέ-
ρος της επενδυτικής δραστηριό-
τητας στην Κύπρο.
–Πώς μπορούμε να το επιτύ-
χουμε αυτό; Σας ακούμε συχνά
να λέτε πως ο συγκεκριμένος
τομέας είναι ιδιαίτερα ανταγω-
νιστικός σε διεθνές επίπεδο. 

–Όντως είναι. Ειδικά αν ληφθεί
υπόψη πως έχουμε να ανταγωνι-
στούμε προορισμούς οι οποίοι
εξυπηρετούν Επενδυτικά Ταμεία
εδώ και πολλά χρόνια. Αναφέρομαι
σε χώρες με παράδοση, γιατί δεν
πρέπει να ξεχνάμε ότι το δικό μας
οικοσύστημα μετρά μόλις μερικά
χρόνια ζωής. 

Συνεπώς, χρειάζεται συνεχής
και οργανωμένη προσπάθεια σε
όλα τα επίπεδα. Σε θέματα προ-
ώθησης και μάρκετινγκ, σε ρυθ-
μιστικά και νομοθετικά θέματα
ώστε να προσφέρουμε αντίστοιχο
ή ακόμα και καλύτερο προϊόν από

άλλους προορισμούς. Επιπρόσθε-
τα, θα πρέπει να διατηρήσουμε
το συγκριτικό μας πλεονέκτημα
έναντι σε άλλους παραδοσιακούς
προορισμούς, που είναι η παροχή
υπηρεσιών υψηλού επιπέδου με
χαμηλότερο κόστος από αυτό των
ανταγωνιστών μας.

Φήμη το Νο.1
–Η φήμη μιας χώρας είναι ση-
μαντική σε τέτοιες περιπτώσεις; 

–Προφανώς. Ενδεχομένως να
είναι και το πρώτο πράγμα που
εξετάζουν μεγάλοι επενδυτικοί
οργανισμοί όταν αξιολογούν τις
επιλογές τους για τη χώρα στην
οποία θα εγκατασταθούν. Χαιρό-
μαστε που η κυβέρνηση έχει ξε-
κινήσει μία οργανωμένη προσπά-
θεια για να βελτιώσει το όνομα
και την εικόνα της χώρας μας στο
εξωτερικό και ως CIFA δηλώνουμε
έτοιμοι να συμβάλουμε σ’ αυτήν

την προσπάθεια. Από τη δική μας
πλευρά, συνεχίζουμε να προωθού-
με τη χώρας μας και τον τομέα
στο εξωτερικό μέσω της συμμε-
τοχής και της διοργάνωσης στο-
χευμένων εκδηλώσεων και συνε-
δρίων, όπως ένα που θα διοργα-
νώσουμε τον ερχόμενο Οκτώβριο
στην Αθήνα. 

Σ’ αυτή τη γενικότερη προσπά-
θεια που καταβάλλουμε για να βελ-
τιωθεί το όνομα της χώρας μας,
θα πρέπει να κατανοήσουμε κάτι
πολύ σημαντικό. Ο στόχος δεν
πρέπει να είναι απλώς να βελτιώ-
σουμε το όνομα και τη φήμη της
χώρας, αλλά να κάνουμε όλους αυ-
τούς τους επενδυτές, τα Επενδυ-
τικά Ταμεία τους διαχειριστές να
νιώθουν άνετα να μιλήσουν για
την Κύπρο στους ομόλογούς τους.
Θα πρέπει να τους πείσουμε πως
μπορούν και πρέπει να γίνουν οι
πρεσβευτές μας στο εξωτερικό.
Δεν υπάρχει καλύτερη προώθηση
και μάρκετινγκ από τους ίδιους
τους επενδυτές να μιλούν θετικά
για εσένα, πόσο μάλλον αν είσαι
μία μικρή χώρα που προσπαθεί
να κερδίσει το μερίδιο που της
αναλογεί σε μία τεράστια και καλά
δικτυωμένη διεθνή αγορά.

Επιμόρφωση
–Το τελευταίο διάστημα εντεί-
νεται η προσπάθεια βελτίωσης
των επιπέδων χρηματοοικονο-
μικού αλφαβητισμού στην Κύ-
προ. Ο δικός σας τομέας συμ-
μετέχει σ’ αυτήν την προσπά-
θεια ή απευθύνεστε καθαρά σε
επαγγελματίες επενδυτές;

–Η ενίσχυση του χρηματοοι-
κονομικού αλφαβητισμού σε όλα
τα επίπεδα αποτελεί προτεραι-
ότητά μας ως Συμβούλιο. Επιδιώ-
κουμε τη συνεχή επιμόρφωση των
μελών μας για επίκαιρα και επερ-
χόμενα θέματα και πραγματοποι-
ούμε σειρά από σεμινάρια και εκ-
παιδεύσεις προς αυτήν την κα-
τεύθυνση. Την ίδια ώρα, όμως
γνωρίζουμε από πρώτο χέρι πως
η διαχείριση της προσωπικής ή
οικογενειακής περιουσίας έχει γί-
νει πολύ πιο πολύπλοκη απ’ ό,τι
πριν από μερικά χρόνια. Ως απο-
τέλεσμα, πολλοί συμπολίτες μας
μπορεί να μην αξιοποιούν στον
καλύτερο δυνατό βαθμό τα περι-
ουσιακά τους στοιχεία, ή ακόμα
χειρότερα μπορεί να τα θέτουν
σε κίνδυνο λόγω άγνοιας, όπως
πριν από μερικά χρόνια κατά τη
χρηματοοικονομική κρίση που
ακόμα και καταθέσεις χάθηκαν ή
όλα αυτά που βλέπουμε να συμ-
βαίνουν με διαφόρων ειδών πυ-
ραμίδες. Σήμερα υπάρχουν πολλοί
ασφαλείς και συνετοί τρόποι για
διαχείριση των περιουσιακών στοι-
χείων ή έστω απλώς της διαθέσι-
μης ρευστότητας ενός ατόμου ή
ενός νοικοκυριού. Θέλουμε να εν-
δυναμώσουμε την πληροφόρηση
του κοινού σε σχέση με το πώς
μπορούν να αξιοποιήσουν τις υπη-
ρεσίες που προσφέρουν τα επεν-
δυτικά ταμεία είτε μέσω UCITS
είτε μέσω AIFs.

Στα 2,4 δισ. ευρώ οι επενδύσεις του CIFA
Μαρία Παναγιώτου: Να διατηρήσουμε το συγκριτικό μας πλεονέκτημα έναντι σε άλλους παραδοσιακούς προορισμούς

–Αναφερθήκατε προηγουμένως
στο χαμηλό κόστος ότι είναι
ένα από τα πλεονεκτήματά μας.
Διαχρονικά, ως πλεονέκτημα
της Κύπρου προτάσσουμε και
τη γεωγραφική της θέση. Αυτή
ισχύει και για τα Επενδυτικά
Ταμεία; 

–Ισχύει ως ένα βαθμό, ναι. Γι’
αυτό και προσπαθούμε να προ-
σεγγίσουμε Ταμεία και Διαχειρι-
στές από χώρες της εγγύς περιοχής.
Ωστόσο, από μόνο του δεν είναι
αρκετό. Ένα απλό παράδειγμα:
Αν η απόσταση από μία χώρα είναι
δύο ώρες με το αεροπλάνο, αλλά
δεν υπάρχει απευθείας πτήση, αυ-
τό θεωρείται όφελος; Πρακτικά
όχι. Είναι πολλά τα κεφάλαια που
εξετάζει ένας διαχειριστής ταμείου
προτού αποφασίσει σε ποια χώρα
θα το εγγράψει και θα το λειτουρ-
γεί. Η φήμη, το κόστος, η απόστα-
ση είναι μερικά από αυτά. Αξιο-

λογούνται όμως και πολλά άλλα,
όπως η εποπτεία (και στην Κύπρο
μέσω της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς έχουμε πολύ καλή εποπτεία),
το νομικό πλαίσιο, η φορολογία,

η δυνατότητα εξυπηρέτησης των
αναγκών του ταμείου και ούτω
καθ’ εξής. Με απλά λόγια, υπάρ-
χουν πολλές προϋποθέσεις που
θα πρέπει να πληρούνται στο μέ-

γιστο δυνατό βαθμό για να κατα-
φέρουμε να ανταγωνιστούμε επά-
ξια άλλους προορισμούς. Με δε-
δομένο ότι ο τομέας στην Κύπρο
μετρά γύρω στα 10 χρόνια ζωής,

πρέπει να είμαστε ικανοποιημένοι.
Είναι ενδεικτικό το γεγονός πως
είμαστε αναλογικά ένα από τα με-
γαλύτερα κέντρα για cross border
funds στην Ε.Ε.

Την ίδια ώρα, όχι απλώς δεν
χωρά εφησυχασμός, αλλά ιδανικά
θα πρέπει να φροντίζουμε ώστε
να είμαστε ένα βήμα μπροστά από
τον ανταγωνισμό. Για παράδειγμα,
ιδανικά θα θέλαμε το νομοσχέδιο
που διέπει τις υπηρεσίες διαχεί-
ρισης (administration) των Επεν-
δυτικών Ταμείων να έχει ήδη ψη-
φιστεί. 

Ελπίζουμε αυτό να γίνει πριν
από το τέλος του χρόνου και να
μην υπάρξουν άλλα προσκόμματα
αλλιώς και πάλι θα είμαστε πολλά
βήματα πίσω από τον ανταγωνι-
σμό. Επίσης, αν και χαιρετίζουμε
και στηρίζουμε την προσπάθεια
για φορολογική μεταρρύθμιση,
εντούτοις θα πρέπει να γίνει με
τέτοιο τρόπο που να μην επηρεάζει
αρνητικά και να αφαιρεί από την
ελκυστικότητα της Κύπρου είτε
ως προορισμού για Επενδυτικά
Ταμεία, είτε γενικότερα.

Πρέπει να είμαστε ένα βήμα μπροστά από τον ανταγωνισμό

Στόχος μας βέβαια παραμένει η διαρκής προσέλκυση Ταμείων και Διαχειριστών στη χώρα μας ώστε το εγχώριο
οικοσύστημα να συνεχίσει να μεγεθύνεται, τονίζει η Μαρία Παναγιώτου.

<<<<<<

Τα Επενδυτικά Ταμεία
έχουν κατορθώσει να
διαφοροποιήσουν, ως
ένα βαθμό, το μοντέλο
λειτουργίας του τομέα
παροχής επαγγελματι-
κών υπηρεσιών.

<<<<<<

Στόχος των επενδυτι-
κών ταμείων είναι να
επιλέγουν τις κατάλλη-
λες επενδύσεις οι οποί-
ες θα έχουν τις προσδο-
κώμενες αποδόσεις για
τους δικούς τους επεν-
δυτές.

Σημαντικό μέρος των επενδύσεων κατευθύνεται σε κύριους τομείς της κυπριακής οικονομίας όπως η ναυτιλία, η ενέργεια, ο τουρισμός και τα ακίνητα,
αναφέρει η πρόεδρος του Cyprus Investment Funds Association (CIFA).
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Της ΑΝΝΑΣ ΠΟΛΥΒΙΟΥ

Αυξητική τάση καταγράφουν οι δεί-
κτες στην πώληση της μπύρας,
τόσο στην εγχώρια κατανάλωση
όσο και στις εξαγωγές, με τις συ-
νολικές πωλήσεις το 2023 στην Κύ-
προ να παρουσιάζουν αύξηση 1,5%,
συγκριτικά με την προηγούμενη
χρονιά. Συγκεκριμένα, οι συνολικές
παραδόσεις μπύρας ανήλθαν το
2023 σε 42,13 εκατ. λίτρα, σε σχέση
με 41,49 εκατ. το 2022. Η αυξητική
τάση στην πώληση μπύρας φαίνε-
ται και στα προηγούμενα έτη, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της Στατιστι-
κής Υπηρεσίας Κύπρου, με το 2022
να καταγράφει μία εντυπωσιακή
αύξηση συγκριτικά με το 2021. Οι
συνολικές παραδόσεις μπύρας το
2022, όπως προαναφέρθηκε, άγγι-
ξαν τα 41,49 εκατ. λίτρα, σημει-
ώνοντας αύξηση ύψους 16,3% από

το 2021, όπου οι συνολικές παρα-
δόσεις έφτασαν τα 35.68 εκατ.
λίτρα. Το γεγονός πως το έτος 2022
σημείωσε τέτοια μεγάλη αύξηση
στις πωλήσεις μπύρας, πιθανολο-
γούμε πως οφείλεται στη χαλάρωση
των μέτρων κατά του κορωνοϊού
και στην ελεύθερη είσοδο στους
χώρους εστίασης, καθώς το 2020
και 2021 υπήρχε περιορισμός στις
μετακινήσεις και στις εξόδους. Συ-
νεπώς, με τον περιορισμό των εξό-
δων, υπήρξε και μείωση στην κα-

τανάλωση μπύρας στους χώρους
εστίασης. Χαρακτηριστικά, για το
2020, υπήρξε μείωση 23,1% στις
συνολικές πωλήσεις μπύρας.

Ετήσια
Αναλυτικότερα, το 2023 οι πα-

ραδόσεις μπύρας για εγχώρια κα-
τανάλωση παρουσίασαν αύξηση
1,1%, σε σύγκριση με το 2022, φτά-
νοντας στα 39,69 εκατ. λίτρα, συγ-
κριτικά με τα 39,25 εκατ. το προ-
ηγούμενο έτος. Το 2022 σημείωσε

αύξηση 15,2% στην εγχώρια κα-
τανάλωση, σε σχέση με το 2021,
που κατέγραψε 34.08 εκατ. λίτρα. 

Στις εξαγωγές μπύρας, για το
2023, σημαντική ήταν η αύξηση,
η οποία άγγιξε το 8,9%, καθώς ανήλ-
θαν σε 2,44 εκατ. λίτρα, από 2,24
εκατ. λίτρα το 2022. Εξίσου εντυ-
πωσιακή αύξηση σημειώθηκε το
2022 στις εξαγωγές, συγκριτικά με
το 2021. Από 1,6 εκατ. λίτρα το
2021, το 2022 κατέγραψε αύξηση
ύψους 39,9%, με 2,24 εκατ. λίτρα.

Μειωμένα ήταν σαφώς τα ποσοστά
για τα έτη 2021 και 2020 λόγω του
κορωνοϊού, ενώ το 2020 είναι το
έτος που είχε τη λιγότερη καταγε-
γραμμένη ποσότητα μπύρας (29,51
εκατ. λίτρα) σύμφωνα με τα στοιχεία
της Στατιστικής Υπηρεσίας Κύπρου. 

Μηνιαία 
Ο Ιούνιος του 2024 κατέγραψε

αύξηση 7,6%, με 4,85 εκατ. λίτρα
συνολικά, με την εγχώρια κατανά-
λωση να παρουσιάζει 9,3% αύξηση

και 4,53 εκατ. λίτρα. Ωστόσο, οι
εξαγωγές τον Ιούνιο και Μάιο πα-
ρουσίασαν μείωση, με 10,9%
(323.437 λίτρα) και 37,1% (207.531
λίτρα) αντίστοιχα. 

Γενικά, φαίνεται πως η εγχώρια
αγορά για το πρώτο εξάμηνο του
2024 παρουσιάζει αύξηση, με τους
καλοκαιρινούς μήνες όπως είναι
λογικό να έχουν τις περισσότερες
συνολικές παραδόσεις μπύρας, συγ-
κριτικά με τους χειμερινούς μήνες,
με τον Ιούνιο μέχρι στιγμής να κα-

ταγράφει την περισσότερη ποσό-
τητα. 

Για το 2023, ο μήνας με τις πε-
ρισσότερες συνολικές παραδόσεις
μπύρας ήταν ο Αύγουστος, με τις
συνολικές παραδόσεις να φτάνουν
τα 5,19 εκατ. λίτρα, 4,8 εκατ. στην
Κύπρο και 363.552 χιλιάδες λίτρα
στο εξωτερικό. Το Δεκέμβριο του
2023, οι παραδόσεις μπύρας μει-
ώθηκαν κατά 13,3%, (2.02 εκατ. λί-
τρα), σε σύγκριση με το Δεκέμβριο
του 2022 (2,33 εκατ. λίτρα). Οι πα-
ραδόσεις μπύρας για εγχώρια κα-
τανάλωση παρουσίασαν σημαντική
μείωση 16,1%, με 1,9 εκατ. λίτρα,
ενώ το 2022 καταγράφηκαν 2,27
εκατ. λίτρα. Οι εξαγωγές κατέγρα-

ψαν τεράστια αύξηση, ύψους 96,9%
και έφθασαν τα 112.983 λίτρα, από
57.466 λίτρα το Δεκέμβριο του 2022.
Τα τελευταία χρόνια υπάρχει μια
στροφή προς τη μικροζυθοποιία,
με τον όρο «μπύρα craft» να χρη-
σιμοποιείται όλο και συχνότερα,
κυρίως στους χώρους εστίασης. Η
«μπύρα craft» φαίνεται πως έχει
μπει για τα καλά στο παιχνίδι της
παραγωγής, με όλο και περισσό-
τερες ζυθοποιίες να μπαίνουν στον
χάρτη της αγοράς. 

Σε ανοδική τροχιά οι πωλήσεις μπύρας
Σημαντική ήταν το 2023 η αύξηση στις εξαγωγές, η οποία άγγιξε το 8,9% - Αυξημένη κατά 1,1% ήταν η εγχώρια κατανάλωση

<<<<<<

Οι συνολικές παραδό-
σεις μπύρας ανήλθαν το
2023 σε 42,13 εκατ. λί-
τρα, σε σχέση με 41,49
εκατ. το 2022. Για το 2023, ο μήνας με τις περισσότερες συνολικές παραδόσεις μπύρας ήταν ο Αύγουστος, με τις συνολικές παραδόσεις να φτάνουν τα 5,19 εκατ. λίτρα, 4,8

εκατ. στην Κύπρο και 363.552 χιλιάδες λίτρα στο εξωτερικό.

<<<<<<

Τα τελευταία χρόνια
υπάρχει μια στροφή
προς τη μικροζυθοποι-
ία, με τον όρο «μπύρα
craft» να χρησιμοποιεί-
ται όλο και συχνότερα,
κυρίως στους χώρους
εστίασης.
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Στην αύξηση του όγκου πωλή-
σεων και όχι στην αύξηση των 
τιμών οφείλεται κατά βάση η 
αύξηση του τζίρου των σούπερ 
μάρκετ κατά το α΄ εξάμηνο του 
2024, φαινόμενο που έχει να 
παρατηρηθεί από το 2021. Τού-
το, βεβαίως, δεν σημαίνει ότι οι 
τιμές στα βασικά είδη σούπερ 
μάρκετ μειώθηκαν σημαντικά, 
αλλά κυρίως ότι σταμάτησαν να 
αυξάνονται με τον ρυθμό που 
καταγράφηκε τη διετία 2022-
2023. Η εξέλιξη αυτή σε συν-
δυασμό και με μερική αύξηση 
των εισοδημάτων, αλλά και με 
τη μεγαλύτερη πλέον διάρκεια 
της τουριστικής περιόδου, βρί-
σκεται πίσω από την αύξηση 
του όγκου πωλήσεων. Η στασι-
μότητα και σε ορισμένες κατη-
γορίες και η μείωση των τιμών 
εξηγεί, εξάλλου, και το γεγονός 
ότι συνεχίζεται η υποχώρηση 
του μεριδίου των προϊόντων 
ιδιωτικής ετικέτας, στο 26,8%, 
μετά το ιστορικά υψηλό ρεκόρ 
που είχε σημειώσει στην αιχμή 
της πρόσφατης πληθωριστικής 
κρίσης. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία 
της εταιρείας ερευνών αγοράς 
Circana (πρώην IRI), ο τζίρος 
των σούπερ μάρκετ κατά το α΄ 
εξάμηνο του 2024 ενισχύθηκε 
κατά 3% σε σύγκριση με το α΄ 
εξάμηνο του 2023 κι έφτασε 
στα 5,86 δισ. ευρώ, από 5,69 
δισ. ευρώ το α΄ εξάμηνο του 
2023, με τον όγκο πωλήσεων 
να αυξάνεται το ίδιο διάστημα 
κατά 2,9%. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι στο α΄ εξάμηνο του 2023 ο 
τζίρος των σούπερ μάρκετ είχε 
αυξηθεί κατά 9,6% σε σύγκρι-
ση με το α΄ εξάμηνο του 2022, 
χωρίς να έχει μεταβληθεί καθό-
λου ο όγκος πωλήσεων. Το α΄ 
εξάμηνο του 2022, με το σοκ 
των ανατιμήσεων που πυροδό-
τησε τον Φεβρουάριο της ίδιας 
χρονιάς η εισβολή της Ρωσίας 
στην Ουκρανία, ο τζίρος των 

σούπερ μάρκετ είχε αυξηθεί 
κατά 1,1%, αύξηση απολύτως 
πληθωριστική, καθώς ο όγκος 
πωλήσεων είχε μειωθεί κατά 
2,2% σε σύγκριση με το α΄ εξά-
μηνο του 2021. 

Η εξέλιξη της αξίας και του 
όγκου πωλήσεων στις 11 βα-
σικές κατηγορίες ειδών σού-
περ μάρκετ κατά το α΄ εξάμηνο 

του 2024 σε σύγκριση με το α΄ 
εξάμηνο του 2023 έχει ως εξής:
– Μη αλκοολούχα ποτά: Αύξηση 
αξίας πωλήσεων κατά 8,1% και 
όγκου πωλήσεων κατά 6,6%. 
Στη συγκεκριμένη κατηγορία 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλ-
λων οι χυμοί και ο καφές, δύο 
προϊόντα των οποίων οι τιμές 
έχουν αυξηθεί σημαντικά λόγω 
ανατιμήσεων σε διεθνές επίπε-
δο του συμπυκνώματος χυμού 
και του καφέ. Στον καφέ μά-
λιστα αναμένονται περαιτέρω 
ανατιμήσεις. 
– Αλκοολούχα ποτά: Αύξηση 
αξίας πωλήσεων κατά 7,3% και 
όγκου πωλήσεων κατά 9,7%. 
– Είδη ατομικής φροντίδας και 
ομορφιάς: Αύξηση αξίας πωλή-
σεων κατά 5,6% και όγκου πω-

λήσεων κατά 5%. 
– Κατεψυγμένα τρόφιμα: Αύ-
ξηση αξίας πωλήσεων κατά 
4,4% και όγκου πωλήσεων κα-
τά 4,1%. 
– Υλικά μαγειρικής: Αύξηση 
αξίας πωλήσεων κατά 4% και 
όγκου πωλήσεων κατά 0,3%. 
– Γαλακτοκομικά: Αύξηση αξί-
ας πωλήσεων κατά 3,3% και 
όγκου πωλήσεων κατά 6,6%. 
Πρόκειται για κατηγορία της 
οποίας ο όγκος πωλήσεων αυ-
ξήθηκε λόγω μείωσης των τι-
μών κατά 3,2%. 
– Σνακ: Αύξηση αξίας πωλήσε-
ων κατά 2,5% και μείωση του 
όγκου πωλήσεων κατά 0,9%. 
Πρόκειται για κατηγορία με ση-
μαντική αύξηση τιμής, της τά-
ξεως του 3,4% στο α΄ εξάμηνο 
του 2024. 
– Απορρυπαντικά και καθαρι-
στικά σπιτιού: Αύξηση αξίας 
πωλήσεων κατά 2% και όγκου 
πωλήσεων κατά 3,6%. Στην κα-
τηγορία καταγράφεται μείωση 
τιμών 1,5%, η οποία εν μέρει 
αποδίδεται στα μέτρα για τη 
μείωση των παροχών των προ-
μηθευτών προς τους λιανεμπό-
ρους και μεταφορά του οφέλους 
στις τιμές τιμοκαταλόγου. 
– Είδη προσωπικής υγιεινής: 
Μείωση αξίας πωλήσεων κα-
τά 4,2% και αύξηση όγκου πω-
λήσεων 1,9%. Κι εδώ έχει δια-
δραματίσει σημαντικό ρόλο, 
καθώς φαίνεται, το προαναφερ-
θέν μέτρο. 
– Συσκευασμένα τρόφιμα: Αύ-
ξηση αξίας πωλήσεων 0,6% και 
όγκου πωλήσεων κατά 0,8%. 
– Αλλα είδη σπιτιού: Μείωση 
αξίας πωλήσεων κατά 1,1% και 
αύξηση όγκου πωλήσεων κα-
τά 1,2%. 

Συνολικά τα στοιχεία δεί-
χνουν αύξηση των τιμών κα-
τά 0,8% στην ομάδα των τρο-
φίμων, αλλά μείωση 2,8% και 
1,4% στις τιμές των ειδών ατο-
μικής φροντίδας και ομορφιάς 
και των προϊόντων σπιτιού, 
αντιστοίχως.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 

Συνεχίζεται
η υποχώρηση
του μεριδίου
των προϊόντων 
ιδιωτικής ετικέτας, 
στο 26,8%.

Τις μελέτες για την αύξηση της 
δυναμικότητας αποθήκευσης 
CO2 στον Πρίνο δρομολογεί η 
Energean μετά την επιβεβαίω-
ση της δυνατότητας αποθήκευ-
σης 3 εκατ. τόνων ετησίως από 
1 εκατ. τόνους που προβλέπει η 
πρώτη φάση ανάπτυξης του έρ-
γου. Σύμφωνα με σχετική ανακοί-
νωση της εταιρείας, η απόφαση 
να δρομολογηθούν οι σχετικές 
μελέτες για την αύξηση της δυ-
ναμικότητας του έργου ελήφθη 
σε συνάντηση που είχαν στην 
Αθήνα στελέχη της Energean, της 
θυγατρικής της EnEarth, καθώς 
και της Halliburton, μιας από τις 
μεγαλύτερες τον κόσμο εταιρεί-
ες παροχής τεχνικών υπηρεσιών 
και προϊόντων προς τις βιομηχα-
νίες του ενεργειακού τομέα. Εως 
τώρα έχει επιβεβαιωθεί η αποθη-
κευτική δυναμικότητα του 1 εκατ. 
τόνων CO2 ετησίως, με το ενδια-
φέρον της εγχώριας βιομηχανί-
ας καθώς και βιομηχανικών μο-
νάδων από γειτονικές χώρες για 
την αποθήκευση να είναι έντο-
νο. Ηδη, έχουν υπογραφεί 10 μη 
δεσμευτικές συμφωνίες (MoUs) 
με ενδιαφερόμενες βιομηχανίες 
(emitters).

Οι τεχνολογίες δέσμευσης και 
αποθήκευσης CO2 (CCS) προσφέ-
ρουν μια μεγάλη ευκαιρία για την 
αντιμετώπιση των εκπομπών CO2 
και πραγματικές λύσεις για τις ελ-
ληνικές βιομηχανίες, που αντιμε-
τωπίζουν μια τεράστια πρόκληση 
διαχείρισης των ρύπων τους, το 
κόστος των οποίων θα μπορούσε 
να καταστεί μη διαχειρίσιμο εάν 
ο φόρος διοξειδίου του άνθρακα 
αυξηθεί περαιτέρω. Η  Ελλάδα 
απελευθερώνει ετησίως περίπου 
33 εκατ. τόνους CO2 στην ατμό-
σφαιρα, από βιομηχανικές δρα-
στηριότητες. Οι βιομηχανικές 
εκπομπές συγκεντρώνονται κα-
τά βάση στην Κεντρική Ελλάδα, 
γύρω από την ευρύτερη περιοχή 
του λεκανοπεδίου της Αττικής, 
όπου οι εκπομπές CO2 ανέρχο-
νται σε 14,7 εκατ. τόνους ετησί-
ως (εντός μιας ακτίνας 100 χλμ.). 
Αντίστοιχα, στη Βόρεια Ελλάδα, 
οι περιφέρειες της Μακεδονίας 
και Θράκης συμβάλλουν με βι-
ομηχανικές εκπομπές  5 εκατ. 
τόνους CO2 ετησίως.

Η Ελλάδα έχει εξασφαλίσει 

ευρωπαϊκή χρηματοδότηση 
για έργα δέσμευσης 4 εκατ. τό-
νων. Πέραν του Πρίνου χρημα-
τοδότηση έλαβαν τα έργα Iris 
της Motor Oil, Ifestos του «Tι-
τάν» και Olympus του «Ηρα-
κλή», ενώ πρόσφατα πρόταση 
για χρηματοδότηση κατέθεσε 
και η HELLENiQ ENERGY, η 
οποία, εάν εγκριθεί, θα ανεβά-

σει το σύνολο σε περισσότερο 
από 4,5 εκατ. τόνους.

Το έργο του Πρίνου αποτελεί 
το μοναδικό ώριμο έργο μόνιμης 
γεωλογικής αποθήκευσης CO2  
στη χώρα μας, το οποίο όμως 
δεν μπορεί να καλύψει το σύ-
νολο των αναγκών της εγχώριας 
αγοράς, γι’ αυτό και η Ε∆ΕΥΕΠ 
εξετάζει δυνατότητες αποθήκευ-
σης σε γειτονικές χώρες, όπως η 
Αίγυπτος και η Ιταλία, οι οποίες 
διαθέτουν εξαντλημένα κοιτά-
σματα πετρελαίου και φυσικού 
αερίου.

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ

Οι ελληνικές τράπεζες είχαν ένα 
καλό δεύτερο τρίμηνο με βελτι-
ωμένη τελική γραμμή, σημειώ-
νει η NBG Securities σε σχόλιό 
της έπειτα από την ολοκλήρωση 
της δημοσίευσης των οικονομι-
κών αποτελεσμάτων των τεσσά-
ρων συστημικών τραπεζών. Πα-
ράλληλα, διατήρησαν τα ισχυρά 
κεφάλαιά τους και την άφθονη 
ρευστότητα, η οποία μπορεί να 
συνεχίσει να επενδύεται σε περι-
ουσιακά στοιχεία με υψηλότερες 
αποδόσεις.

Σύμφωνα με τη χρηματιστη-
ριακή, η εικόνα των οργανικών 
προ προβλέψεων κερδών αντα-
νακλά κυρίως: α) το υψηλότερο 
κόστος αντιστάθμισης καταθέ-
σεων, β) την επέκταση του δα-
νειακού χαρτοφυλακίου με νέες 
εκταμιεύσεις άνω των 8 δισ. ευ-
ρώ συνολικά, γ) το υψηλότερο 
κόστος χρηματοδότησης λόγω 
των εκδόσεων MREL στο τρίμη-
νο, δ) τα υψηλότερα έσοδα από 
προμήθειες και ε) τα σημαντι-
κά χαμηλότερα έσοδα από συ-
ναλλαγές. Αυτές οι τάσεις, όπως 
επισημαίνει η NBG Securities, 
στηρίχθηκαν από τις μειωμένες 
ζημίες απομείωσης δανείων, ως 
αποτέλεσμα της εξυγίανσης του 
δανειακού χαρτοφυλακίου. 

Οπως επισημαίνει, το από-
θεμα των NPEs της Alpha Bank 
μειώθηκε κατά 0,5 δισ. ευρώ σε 
τριμηνιαία βάση και 1,3 δισ. σε 
ετήσια, με τα NPEs να διαμορ-

φώνονται σε 1,7 δισ. ευρώ στο 
β΄ τρίμηνο, ενώ ο δείκτης NPE 
υποχώρησε στο 4,7%. 

Τα εξυπηρετούμενα δάνεια 
της Eurobank αυξήθηκαν οργα-
νικά κατά 1,2 δισ. ευρώ το α΄ εξά-
μηνο, ενώ ο δείκτης NPE μειώ-
θηκε κατά 2,1% σε ετήσια βάση 
και στο 3,1%.

Το απόθεμα NPEs της Εθνικής 
Τράπεζας μειώθηκε κατά 0,1 δισ. 

ευρώ, σε 1,2 δισ., το β΄ τρίμηνο, 
ή 0,2 δισ. ευρώ μετά την αφαίρε-
ση των προβλέψεων, ο δείκτης 
NPE διαμορφώθηκε στο 3,3% το 
β΄ τρίμηνο, μειωμένος κατά 40 
μ.β. σε τριμηνιαία βάση. 

Οσον αφορά την Τράπεζα 
Πειραιώς, τα NPEs διαμορφώ-
θηκαν σε 1,3 δισ. ευρώ στο τέ-
λος Ιουνίου, ενώ o δείκτης NPE 
διαμορφώθηκε σε 3,3%, έναντι 
3,5% το προηγούμενο τρίμηνο 
και 5,5% πριν από ένα έτος. Ο 
δείκτης CET1 (FL) ανήλθε στο 
14,2% και ο δείκτης συνολικής 
κεφαλαιακής επάρκειας στο 19%.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Αποθήκευση έως
3 εκατ. τόνων CO2

ετησίως στον Πρίνο

Θετικό το δεύτερο
τρίμηνο για
τις ελληνικές τράπεζες

Ανοδος τζίρου στα σούπερ μάρκετ
λόγω αύξησης της κατανάλωσης
O κύκλος εργασιών κατά το α΄ εξάμηνο του 2024 έφτασε στα 5,86 δισ. ευρώ

Η Εnergean 
δρομολογεί τις 
μελέτες, ώστε να 
καταστεί δυνατή 
η αύξηση της 
αποθηκευτικής 
δυναμικότητας.

Ανω των 8 δισ. 
ευρώ οι συνολικές 
νέες εκταμιεύσεις, 
σύμφωνα με την NBG 
Securities. 

ΠΗΓH: Circana 

Εξέλιξη τζίρου σούπερ μάρκετ
Ποσά σε δισ. ευρώ

2019

2020

2021

2022

2023

2023 1ο 6μηνο

2024 1ο 6μηνο

7,7729

7,779

5,69

5,86

9,93

10,71

11,79

Το έργο του Πρίνου αποτελεί το μο-
ναδικό ώριμο έργο μόνιμης γεωλογι-
κής αποθήκευσης CO2  στη χώρα μας.
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Σε είδος πολυτελείας τείνει να 
εξελιχθεί η πατάτα στην Ελλά-
δα, με την τιμή της τα τελευ-
ταία χρόνια να βρίσκεται σε 
διαρκή άνοδο, κάτι που πλήτ-
τει όλα τα νοικοκυριά, αλλά 
κυρίως τα χαμηλά εισοδήμα-
τα. Κι αυτό διότι οι πατάτες 
σε αρκετές περιπτώσεις δεν 
αποτελούν απλώς συνοδευτι-
κό, αλλά το κυρίως πιάτο, είτε 
τηγανητές, είτε στον φούρνο, 
είτε βραστές. Ενδεικτικά, μέχρι 
πρόπερσι με 5 ευρώ στη λαϊκή 
αγορά αγόραζες 6 κιλά πατά-
τες, αλλά πλέον η σχέση έχει 
αντιστραφεί και χρειάζεσαι 6 
ευρώ για να αγοράσεις 5 κιλά 
πατάτες. Ο λόγος; Η ολοένα και 
μικρότερη εγχώρια παραγωγή 
με συνέπεια η πατάτα, και κυ-
ρίως η ελληνικής παραγωγής, 
να κινδυνεύει να γίνει όχι μό-
νο είδος πολυτελείας αλλά και 
είδος προς εξαφάνιση, με τις 
εισαγωγές από Κύπρο και Αί-
γυπτο να είναι ολοένα και πε-
ρισσότερες. 

Τα στοιχεία για το πλέον δη-
μοφιλές λαχανικό που δημοσι-
οποίησε χθες η Eurostat είναι 
αποκαλυπτικά. Ετσι, ενώ πριν 
από 24 χρόνια η καλλιέργεια 
της πατάτας στην Ελλάδα κά-
λυπτε 20.260 εκτάρια (202.600 
στρέμματα), φτάνοντας ακό-
μη και τα 36.150 εκτάρια το 
2006, από το 2016 βρίσκεται 
κάτω από τα 20.000 εκτάρια 
και μάλιστα τη διετία 2023-

2024 πλησιάζει επικίνδυνα τα 
10.000 εκτάρια. Το 2023 η πα-
τατοκαλλιέργεια στην Ελλάδα 
ήταν 12.040 εκτάρια και φέτος 
12.700 εκτάρια. Οσο για την τι-
μή λιανικής, αυτή σε σύγκριση 
με το 2015 είναι υψηλότερη 
κατά 55,51%. 

Τι έχει προκαλέσει αυτή τη 
μεγάλη μείωση στην καλλιέρ-
γεια πατάτας στην Ελλάδα; Το 
κόστος λιπασμάτων και φυτο-
φαρμάκων είναι από τα υψηλό-
τερα στην Ευρώπη και αυξή-
θηκε ακόμη περισσότερο μετά 
την εισβολή της Ρωσίας στην 

Ουκρανία, καθώς η Ρωσία απο-
τελεί έναν από τους μεγαλύτε-
ρους παραγωγούς αζωτούχων 
λιπασμάτων, βασική πρώτη 
ύλη των οποίων είναι το φυ-
σικό αέριο. Η πατατοκαλλιέρ-
γεια απαιτεί πολλή ενέργεια, το 
κόστος της οποίας έχει επίσης 
αυξηθεί, ενώ στην Ελλάδα εί-
ναι υψηλό και το κόστος των 
σπόρων. Σε όλα τα παραπάνω 
έρχεται να προστεθεί η κλιμα-
τική αλλαγή που έχει προκαλέ-
σει σημαντική μείωση βροχών 
στην Ελλάδα, αλλά και η σημα-
ντική μείωση του διαθέσιμου 

νερού λόγω υπερτουρισμού. 
Τόσο στο Νευροκόπι όσο και 
στη Νάξο, τις δύο περιοχές των 
οποίων οι αντίστοιχες ποικιλίες 
πατάτας έχουν αναγνωρισθεί 
ως προϊόντα προστατευόμενης 
γεωγραφικής ένδειξης (ΠΓΕ) 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση –από 
το 2002 η πατάτα Νευροκο-
πίου και από το 2011 η πατά-
τα Νάξου–, φέτος η παραγωγή 
πατάτας είναι μειωμένη λόγω 
λειψυδρίας. Οπως αποκάλυψε 
η «Καθημερινή» της Κυριακής, 
φέτος η παραγωγή στο Νευρο-
κόπι είναι αισθητά μειωμένη, 

με τις πατάτες να μη φτάνουν 
στο επιθυμητό μέγεθος λόγω 
της έλλειψης νερού. Στη Νάξο, 
αντί για 6.000 τόνους που ήταν 
συνήθως η ετήσια παραγωγή, 
φέτος αυτή έφτασε μόλις τους 
1.800 τόνους σύμφωνα με τον 
κ. ∆ημήτρη Καπούνη, πρόεδρο 
της Ενωσης Αγροτικών Συνε-
ταιρισμών Νάξου. 

Συνολικά η παραγωγή πατά-
τας στην Ε.Ε. έχει μειωθεί τις 
δύο τελευταίες δεκαετίες κα-
τά 36,7% το 2023 σε σύγκριση 
με το 2000, ή κατά 27,9 εκατ. 
τόνους.

Από την αγορά
6 κιλών με 5 ευρώ 
στη λαϊκή, πλέον 
πληρώνουμε
6 ευρώ για 5 κιλά.

Η πατατοπαραγωγή
μειώνεται, η τιμή
της πατάτας αυξάνεται

Η ταμπέλα γράφει 5 κιλά προς 4 ευρώ, αλλά η φωτογραφία από τη λαϊκή 
αγορά του Χαλανδρίου είναι αρχείου και χρονολογείται το 2014. Εκτοτε η 
τιμή της πατάτας έχει αυξηθεί άνω του 55%.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 
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Η Τράπεζα Κύπρου στο πλαίσιο των εορτασμών για τα 125 χρόνια της 
παρουσιάζει το πολιτιστικό γεγονός της χρονιάς:

ΕΙΣΙΤΗΡΙΑ :

ΕΠΙΣΗΜΟΣ ΑΕΡΟΜΕΤΑΦΟΡΕΑΣ :ΧΟΡΗΓΟΣ: ΧΟΡΗΓΟΙ ΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΑΣ:

Μακροπρόθεσμα, οι νέες συντά-
ξεις θα αυξάνονται περισσότερο 
λόγω της αλλαγής του τρόπου 
υπολογισμού των συντάξιμων 
αποδοχών. Για την ώρα, βέβαια, 
ο νόμος Κατρούγκαλου συνε-
χίζει την αρνητική του επιρ-
ροή στο ύψος των αποδοχών 
που λαμβάνουν από τον ΕΦΚΑ 
όσοι βγαίνουν τώρα στη σύντα-
ξη, με αποτέλεσμα, σε σύνολο 
2.495.464 συνταξιούχων, μόλις 
718.000 είναι αυτοί που λαμβά-
νουν μέση σύνταξη μεγαλύτερη 
των 1.000 ευρώ. Αλλοι 467.026 
συνταξιούχοι εισπράττουν πο-
σά μικρότερα των 700 ευρώ, 
ενώ η συντριπτική πλειοψηφία 
λαμβάνει σύνταξη έως 1.000 ευ-
ρώ. Συγκεκριμένα, τον Ιούνιο 
του 2024, σύμφωνα με τα στοι-
χεία του πληροφοριακού συστή-
ματος «Ηλιος», η μέση σύνταξη 
λόγω γήρατος διαμορφώθηκε 
στα 816,95 ευρώ (816 ευρώ τον 
Μάιο), η μέση σύνταξη χηρεί-
ας - λόγω θανάτου ανήλθε στα 
495,24 (494 ευρώ τον Μάιο), ενώ 
η μέση αναπηρική σύνταξη δι-
αμορφώθηκε στα 538,64 ευρώ 
(538 ευρώ τον Μάιο). Η μέση 
επικουρική σύνταξη διαμορ-
φώθηκε στα 199,94 ευρώ. Μά-
λιστα, για τις 27.079 νέες συ-
ντάξεις, που πληρώθηκαν για 
πρώτη φορά μέσα στον Ιούνιο, 
η συνολική δαπάνη ανήλθε σε 
15,6 εκατ. ευρώ, που αντιστοι-
χεί κατά μέσον όρο σε 576,6 
ευρώ ανά συνταξιούχο. 

Η ωρίμανση του νόμου Κα-
τρούγκαλου και οι αλλαγές στον 
τρόπο υπολογισμού των κύρι-
ων και επικουρικών συντάξεων 
έχουν ως αποτέλεσμα οι νέες 
συντάξεις που εκδίδονται να 

είναι σημαντικά χαμηλότερες 
από αυτές που δίνονταν πριν 
από την ψήφιση του νόμου το 
2016. Πλέον, οι ελπίδες έχουν 
πέσει στον νέο δείκτη «μετα-
βολής μισθών», που θα πρέπει 
να παρουσιαστεί από την Ελ-
ληνική Στατιστική Αρχή (ΕΛ-
ΣΤΑΤ) στο υπουργείο Εργασίας 
έως το τέλος του έτους. Αυτός ο 
νέος δείκτης θα αρχίσει βέβαια 
να βαραίνει μακροπρόθεσμα 
στον τρόπο που θα επηρεάζει 
το ύψος των νέων συντάξεων. 
Από την επόμενη χρονιά ο τρό-
πος υπολογισμού του ανταπο-
δοτικού σκέλους των νέων συ-
ντάξεων θα γίνεται με βάση τις 
συντάξιμες αποδοχές προσαυ-
ξημένες κατ’ έτος με τη μετα-
βολή του δείκτη τιμών κατα-
ναλωτή για τα έτη από το 2002 
έως το 2024 και με βάση τον 
δείκτη μεταβολής μισθών για 
τα έτη από το 2025 και μετά. 
Σύμφωνα, δε, με τους υπολο-
γισμούς του υπουργείου Εργα-
σίας, ο νέος δείκτης θα έχει ως 

αποτέλεσμα μακροπρόθεσμα οι 
συντάξιμες αποδοχές να είναι 
υψηλότερες απ’ ό,τι εάν ίσχυε 
ο παλαιός δείκτης τιμών κατα-
ναλωτή. Για έναν νέο, π.χ., που 
θα ενταχθεί στην αγορά εργα-
σίας για πρώτη φορά εντός του 
2025, όταν θα συνταξιοδοτηθεί 
έπειτα από 40 έτη, οι συντάξι-
μες αποδοχές του θα υπολογι-
στούν στο σύνολό τους με τον 
νέο δείκτη μεταβολής μισθών. 

Αυτό θα έχει ως αποτέλεσμα 
να είναι κατά 35% υψηλότερες 
από αυτές που θα ίσχυαν εάν 
αναπροσαρμόζονταν με βάση 
τον δείκτη τιμών καταναλωτή. 
Και αντίστοιχα, υψηλότερη θα 
είναι και η ανταποδοτική τους 
σύνταξη.

Για την ώρα πάντως, και συ-
γκεκριμένα για τον Ιούνιο, οι 
νέοι συνταξιούχοι του ιδιωτικού 
τομέα έλαβαν σύνταξη γήρατος 

κατά μέσον όρο της τάξης των 
749,11 ευρώ, σημαντικά χαμη-
λότερη από τα 1.224,45 ευρώ 
των νέων συντάξεων γήρατος 
του ∆ημοσίου. Στο σύνολο των 
συνταξιούχων, οι συντάξεις γή-
ρατος μόλις και μετά βίας ξεπέ-
ρασαν τα 820 ευρώ μεικτά. Τα 
στοιχεία του συστήματος «Ηλι-
ος» δείχνουν τα εξής:
– Μέσα σε ένα μήνα, τον Ιού-
νιο, οι συνταξιούχοι αυξήθηκαν 

κατά 1.729 άτομα, φθάνοντας 
τα 2.495.464.
 – Συνολικά, δαπανήθηκαν πε-
ρισσότερα από 2,6 δισ. ευρώ 
για να καταβληθούν οι συντά-
ξεις Ιουνίου. Ειδικότερα, πλη-
ρώθηκαν 4.626.455 συντάξεις, 
από τις οποίες οι 2.843.427 
ήταν κύριες (γήρατος, θανά-
του, αναπηρίας και ανασφάλι-
στων υπερηλίκων), οι 1.351.139 
ήταν επικουρικές, ενώ δόθηκαν 

και 432.189 μερίσματα.
– Η μέση σύνταξη γήρατος ήταν 
μόλις 816,95 ευρώ. Ακόμα και 
αν αθροιστούν όλες οι κύριες 
συντάξεις, κατά μέσον όρο κα-
ταβλήθηκαν 820,27 ευρώ. Αντί-
στοιχα, η μέση επικουρική δεν 
ξεπέρασε τα 196,85 ευρώ και 
τα μερίσματα τα 111,85 ευρώ.
– Συνταξιούχοι ηλικίας 61-65 
ετών λαμβάνουν κατά μέσον 
όρο μεικτές αποδοχές από συ-
ντάξεις της τάξης των 1.120,82 
ευρώ. Ακολουθούν οι συνταξι-
ούχοι της ηλικιακής κατηγορί-
ας 66-70 ετών με 1.086,26 ευρώ 
μεικτά. Υπενθυμίζεται ότι για 
τον υπολογισμό του μέσου ει-
σοδήματος αθροίζονται οι συ-
ντάξεις όλων των κατηγοριών 
(γήρατος, θανάτου, αναπηρίας) 
που ενδεχομένως λαμβάνει ένας 
συνταξιούχος.

Σε αυτό το πλαίσιο και σύμ-
φωνα με τη Eurostat, η Ελλάδα 
κατατάσσεται στις χώρες με τις 
χαμηλές συντάξεις, σε μια Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση με τεράστιες 
ανισότητες. Να σημειωθεί βέ-
βαια ότι οι συντάξεις γήρατος 
σε όλη την Ευρώπη διαφέρουν 
σημαντικά τόσο σε ονομαστι-
κούς όρους όσο και σε πρότυπα 
αγοραστικής δύναμης. Τα πλέον 
πρόσφατα διαθέσιμα στοιχεία 
αφορούν το 2021 και αναφέ-
ρονται στη μέση ακαθάριστη 
μηνιαία δαπάνη για συντάξεις 
γήρατος ανά δικαιούχο εντός 
της Ε.Ε. Και δείχνουν τεράστιες 
διαφορές, από 2.575 ευρώ στο 
Λουξεμβούργο έως 226 ευρώ 
στη Βουλγαρία και με τον μέ-
σο όρο της Ε.Ε. να ανέρχεται σε 
1.224 ευρώ. Η χώρα μας, βάσει 
αυτών των στοιχείων, βρίσκε-
ται κάπου στη μέση, με 1.035 
ευρώ τον μήνα.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Στα 816,95 ευρώ η μέση σύνταξη τον Ιούνιο
Οι νέοι συνταξιούχοι ιδιωτικού τομέα έλαβαν 749,11 ευρώ, έναντι 1.224,45 ευρώ των νέων συντάξεων γήρατος του Δημοσίου

Σε σύνολο 2.495.464 συνταξιούχων, μόλις 718.000 είναι αυτοί που λαμβάνουν μέση σύνταξη μεγαλύτερη των 1.000 
ευρώ. Αλλοι 467.026 συνταξιούχοι εισπράττουν ποσά μικρότερα των 700 ευρώ.
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Από το 2025 αλλάζει 
ο τρόπος υπολογισμού 
των συντάξεων.
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Συνέχιση της αύξησης του τουρι-
σμού στην Ευρωζώνη αναμένει 
η Capital Economics, με τις χώ-
ρες του Νότου, όπως η Ελλάδα, 
η Ισπανία και η Πορτογαλία, να 
επωφελούνται ιδιαίτερα καθώς οι 
οικονομίες τους θα συνεχίσουν 
να αναπτύσσονται ταχύτερα από 
τον μέσο όρο της Ευρωζώνης τα 
επόμενα δύο χρόνια, εκτιμά η 
Capital Economics.

Οπως σημειώνει ο οίκος, ο 
τουριστικός τομέας έχει αναπτυ-
χθεί πολύ γρήγορα τα τελευταία 
δύο χρόνια και αρχικά αυτό οφει-
λόταν στο reopening της οικονο-
μίας μετά την πανδημία, ωστόσο 
συνέχισε να αναπτύσσεται δυνα-
μικά ακόμη και μετά την πλήρη 
ανάκαμψή του στα προ COVID 
επίπεδα. Τους 12 μήνες έως τον 
Μάιο, οι διανυκτερεύσεις σε του-
ριστικά καταλύματα ήταν κατά 
μέσον όρο 2,8% υψηλότερες από 
ό,τι το 2019, επισημαίνει.

Αυτή η ισχυρή επίδοση συ-
νεχίστηκε παρά τη στασιμότη-
τα των πραγματικών μισθών το 
2023, κάτι που προφανώς εν 
μέρει οφειλόταν στη μειωμένη 
ζήτηση, καθώς ορισμένα νοι-
κοκυριά στην Ε.Ε. επέλεξαν να 
κάνουν περισσότερες διακοπές 
από ό,τι συνήθως, αφού τις στε-
ρήθηκαν κατά την περίοδο της 
πανδημίας. Ρόλο έπαιξε και η 
αύξηση του αριθμού των του-
ριστών εκτός Ε.Ε. Πράγματι, οι 
ταξιδιωτικές δαπάνες εκτός Ε.Ε. 
αυξάνονται ταχύτερα από τις δα-
πάνες ταξιδιών εντός της Ε.Ε. τα 
τελευταία δύο χρόνια, επισημαί-
νει η Capital Economics.

Ο τουρισμός είναι πιθανό να 
αναπτυχθεί πολύ ταχύτερα από 
την οικονομία συνολικά αυτό το 
καλοκαίρι, όπως εκτιμά. Επιχει-
ρηματικές έρευνες δείχνουν ότι 
η αύξηση της ζήτησης για υπη-
ρεσίες που σχετίζονται με τον 
τουρισμό, και ιδιαίτερα για τα-
ξιδιωτικές υπηρεσίες, είναι αρ-
κετά ισχυρή, ενώ φαίνεται ότι οι 
περιορισμοί χωρητικότητας στον 
τουριστικό τομέα μειώνονται. 

Οι αεροπορικές εταιρείες έχουν 
ανακοινώσει ότι αναμένουν αύ-
ξηση του αριθμού των επιβατών 
φέτος, αλλά χαμηλότερες τιμές 
λόγω της ταχύτερης αύξησης της 
χωρητικότητας σε σχέση με τον 
αριθμό των τουριστών.

Η Capital Economics εκτιμά 
ότι ο τουρισμός θα συνεχίσει να 
αναπτύσσεται ταχύτερα και τα 
επόμενα χρόνια. Φέτος, αναμένει 
ότι τα πραγματικά εισοδήματα 
θα αυξηθούν με τον ταχύτερο 
ρυθμό από τη «γέννηση» του ευ-
ρώ, λόγω των υψηλών μισθολογι-
κών συμβάσεων και της πτώσης 
του πληθωρισμού, που είναι πι-
θανό να τονώσει τις τουριστικές 
δαπάνες. Επιπλέον, τα νοικοκυ-
ριά μπορεί κάλλιστα να αποφα-

σίσουν να εξοικονομήσουν λίγο 
λιγότερο από το διαθέσιμο εισό-
δημά τους. Εξάλλου, τα επιτόκια 
αποταμίευσης βρίσκονται επί 
του παρόντος σε ιστορικά υψη-
λά επίπεδα στην Ευρωζώνη και 
ενδέχεται να υποχωρήσουν στο 
μέλλον καθώς μειώνονται τα επι-
τόκια και αυξάνεται η εμπιστο-
σύνη των καταναλωτών.

Πάντως, ο οίκος επισημαίνει 
πως η κλιματική αλλαγή και η 
μειωμένη ανοχή στον τουρισμό 
μεταξύ των τοπικών πληθυσμών 
θα μπορούσαν να εμποδίσουν 
την ανάπτυξη του κλάδου, ειδι-
κά στα παραδοσιακά hotspots. 
Ωστόσο, αυτό δεν αναμένεται 
να έχει μεγάλο αντίκτυπο στον 
αριθμό των τουριστών σε συ-
νολικό επίπεδο. Ακόμη και αν η 
προσφορά είναι περιορισμένη 
σε μια συγκεκριμένη περιοχή ή 
πόλη, οι τουρίστες θα ανταπο-
κριθούν στην έλλειψη διαθεσι-
μότητας ή σε υψηλότερες τιμές 
πηγαίνοντας σε εναλλακτικούς 
προορισμούς.

«Η ισχυρή ανάπτυξη στον 
τουριστικό τομέα υποστηρίζει 
την άποψή μας ότι οι οικονο-
μίες της περιφέρειας της Ευρω-
ζώνης θα σημειώσουν γενικά 

ισχυρή ανάπτυξη τα επόμενα 
χρόνια», όπως επισημαίνει η 
Capital Economics. Ο τουρι-
σμός, προσθέτει, θα ενισχύσει 
σημαντικά το ΑΕΠ των οικονο-
μιών του Νότου, ακόμη και αν ο 
αριθμός των τουριστών αυξηθεί 
σύμφωνα με τις ιστορικές τά-
σεις. Για παράδειγμα, το Παγκό-
σμιο Συμβούλιο Τουρισμού και 
Ταξιδίων εκτίμησε ότι ο τουρι-
σμός, άμεσα και έμμεσα, αντι-
προσώπευε περίπου το 14% της 
ισπανικής οικονομίας το 2023. 
Με βάση αυτό και υποθέτοντας 
ότι ο αριθμός των τουριστών αυ-
ξάνεται σύμφωνα με τον μέσο 
όρο του 2015-2019 (3,3% ετη-
σίως), ο τουρισμός μπορεί να 
προσθέσει περίπου 0,5% ετησί-
ως στην ισπανική οικονομία. Ο 
τουρισμός θα ενισχύσει το ΑΕΠ 
στην Ελλάδα και την Πορτογα-
λία ακόμη περισσότερο, καθώς 
αντιπροσωπεύει ακόμη μεγα-
λύτερο ποσοστό αυτών των οι-
κονομιών. Συνολικά, η Capital 
Economics αναμένει ότι η Ισπα-
νία, η Πορτογαλία και η Ελλάδα 
θα ξεπεράσουν σημαντικά τη 
Γαλλία και τη Γερμανία τα επό-
μενα χρόνια όσον αφορά την 
αύξηση του ΑΕΠ.

Σε επίπεδα άνω των 200 ευρώ 
διαμορφώθηκε τον Ιούνιο η 
μέση τιμή δωματίων στα ξε-
νοδοχεία της Αθήνας. Πρόκει-
ται για αύξηση της τάξεως του 
33% από τα επίπεδα των 150 
ευρώ στα οποία βρισκόταν τον 
ίδιο μήνα του 2022 και αύξη-
ση 17,7% από τον περυσινό 
Ιούνιο. Η ισχυρή ζήτηση από 
το εξωτερικό για ταξίδια στην 
Αθήνα, η οποία έχει πλέον ανα-
δειχθεί σε αυτοτελή προορισμό 
διεθνούς εμβέλειας και δεν εί-
ναι μόνο ενδιάμεσος σταθμός 
προς τα νησιά, στηρίζει τις αυ-
ξήσεις των τιμών αλλά και τις 
αυξημένες πληρότητες. Και αυ-
τό παρά τον ανταγωνισμό που 
δέχεται ο ξενοδοχειακός κλά-
δος από τα καταλύματα που 
διατίθενται με βραχυχρόνιες 
μισθώσεις. Η μέση τιμή δω-
ματίου (ADR) τον Ιούνιο φέτος 
ήταν 206,44 ευρώ (αύξηση κα-
τά 17,7% έναντι του περυσινού 
Ιουνίου) και η μέση πληρότητα 
των ξενοδοχείων τον ίδιο μή-
να διαμορφώθηκε στο 91,7%, 
οριακά χαμηλότερη από τον 
αντίστοιχο μήνα της περυσι-
νής χρονιάς.

Περαιτέρω αυξήσεις των τι-
μών των δωματίων των ξενο-
δοχείων στην Αθήνα και στην 
Αττική εν γένει εκτιμάται ότι 
έχουν καταγραφεί τον Ιού-
λιο, και ενδεχομένως και των 
πληροτήτων. Η εκτίμηση αυτή 
υποστηρίζεται και από τα στοι-
χεία της επιβατικής κίνησης 
στον ∆ιεθνή Αερολιμένα Αθη-
νών τον προηγούμενο μήνα. 

Ανήλθε σε 3,61 εκατ., αυξημέ-
νη κατά 9,3% σε σύγκριση με 
τα επίπεδα του Ιουλίου 2023. 
Αναλυτικά, τόσο η εγχώρια όσο 

και η διεθνής επιβατική κίνη-
ση ξεπέρασαν κατά 5,9% και 
10,8% τα αντίστοιχα περυσι-
νά μεγέθη. Σημειώνεται, βέ-
βαια, πως ένας πολύ μεγάλος 
αριθμός των επιβατών αυτών 
αλλάζει αεροπλάνο για να κα-
τευθυνθεί στον τελικό προορι-
σμό του στην Ελλάδα.

Σε κάθε περίπτωση, συνο-
λικά κατά τους πρώτους επτά 
μήνες του έτους, η κίνηση του 
αεροδρομίου έφθασε σε 17,62 
εκατ. επιβάτες, σημειώνοντας 
άνοδο της τάξεως του 14,6% 
σε σχέση με το αντίστοιχο πε-
ρυσινό διάστημα. Η επιβατι-

κή κίνηση τόσο του εσωτερι-
κού όσο και του εξωτερικού 
παρουσίασαν αύξηση της τά-
ξεως του 8,0% και του 17,6% 
αντιστοίχως.

Οι ιδιαίτερα θετικές αυτές 
επιδόσεις του αεροδρομίου της 
Αθήνας αντανακλούν ήδη και 
στις επιδόσεις των ξενοδοχείων 
της πρωτεύουσας. Η μέση πλη-
ρότητα πρώτου εξαμήνου του 
2024 στα ξενοδοχεία της Αθή-
νας διαμορφώθηκε στο 75,5% 
έναντι 72,9% το αντίστοιχο δι-
άστημα του 2023. Την καλύτε-
ρη μέση πληρότητα σε επίπεδο 
6μήνου εμφανίζουν τα ξενοδο-
χεία 3* (83%), ακολουθούν τα 
4* (75,2%) και τα 5* (69,6%). Η 
εικόνα αυτή, της χαμηλής σχε-
τικά μέσης πληρότητας με βάση 
τις καλές αφίξεις στον προορι-
σμό, αποδίδεται από την Ενωση 
Ξενοδόχων Αθηνών - Αττικής 
και Αργοσαρωνικού (ΕΞΑΑΑ), η 
οποία συγκέντρωσε και τα πα-
ραπάνω στοιχεία, στην αύξηση 
των διαθέσιμων μη ξενοδοχεια-
κών κλινών στη δυναμικότητα 
της Αθήνας, καθώς με βάση τα 
στοιχεία τόσο του ΞΕΕ όσο και 
του ΙΝΣΕΤΕ για το 2023, στον 
κεντρικό τομέα της Αθήνας εί-
χαμε 34.953 κλίνες ξενοδοχεί-
ων όλων των κατηγοριών και 
52.500 κλίνες κατά μέσον όρο 
στα καταλύματα βραχυχρόνιας 
μίσθωσης.

Η μέση τιμή δωματίου (ADR) 
6μήνου 2024 έφτασε τα 143,03 
ευρώ (αύξηση κατά 10,7% ένα-
ντι του 6μήνου 2023) και το 
μέσο έσοδο ανά διαθέσιμο δω-
μάτιο (RevPar) 6μήνου 2024 τα 
107,96 ευρώ έναντι 94,28 ευρώ.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Η Capital Economics 
αναμένει ότι
ο τουρισμός
θα συνεχίσει
να αναπτύσσεται 
ταχύτερα και τα 
επόμενα χρόνια.

Ενισχύθηκαν τον 
Ιούνιο κατά 17,7% σε 
σύγκριση με τον ίδιο 
μήνα του 2023 –
Σε ανοδική τροχιά
η επιβατική κίνηση 
στο «Ελ. Βενιζέλος».

«Ατμομηχανή» για τις οικονομίες
του ευρωπαϊκού Νότου ο τουρισμός

Μεγάλες αυξήσεις τιμών στα ξενοδοχεία Αττικής 

Η μεγέθυνση του κλάδου ενισχύει το ΑΕΠ Ελλάδας, Ισπανίας, Πορτογαλίας

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Η κλιματική αλλαγή και η μειωμένη ανοχή στον τουρισμό μεταξύ των τοπικών πληθυσμών θα μπορούσαν να 
εμποδίσουν την ανάπτυξη του κλάδου, επισημαίνει στην έκθεσή της η DBRS.
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Καθαρά κέρδη ύψους 2,3 δισ. ευ-
ρώ εμφάνισαν οι τέσσερις συ-
στημικές τράπεζες το α΄ εξάμηνο 
του έτους, αυξημένα κατά 25% 
σε ετήσια βάση, δηλαδή σε σύ-
γκριση με το αντίστοιχο περυσι-
νό εξάμηνο. Η άνοδος της κερδο-
φορίας, σύμφωνα με την DBRS, 
αποδίδεται στα αυξημένα οργα-
νικά έσοδα, στη συγκράτηση του 
κόστους και στις χαμηλότερες 
προσβλέψεις για επισφαλή δά-
νεια, οδηγώντας στην αναβάθμι-
ση των στόχων για κερδοφορία 
για το σύνολο του έτους και στη 
βελτίωση της απόδοσης ιδίων κε-
φαλαίων στο επίπεδο του 14%.

Τα κεφαλαιακά αποθέματα 
έχουν ενισχυθεί περαιτέρω το 
πρώτο εξάμηνο του 2024 παρά 
την επανέναρξη των διανομών 
μερισμάτων και τη σημαντική 
ανάκαμψη των νέων όγκων δα-
νείων. Ωστόσο, η ποιότητα του 
κεφαλαίου παραμένει αδύναμη, 
επισημαίνει η DBRS, καθώς ο ανα-
βαλλόμενος φόρος εξακολουθεί να 
αντιπροσωπεύει το 50% των κεφα-
λαίων των ελληνικών τραπεζών, 
καταγράφοντας πάντως μείωση 
σε σύγκριση με το 56%, που ήταν 
στα τέλη του 2023.

Συγκεκριμένα, τα συνολικά 
έσοδα το α΄ εξάμηνο του έτους 
αυξήθηκαν κατά 9% σε ετήσια 
βάση, υποστηριζόμενα από τα κα-
θαρά έσοδα από τόκους που αυ-
ξήθηκαν κατά 10% και τις προμή-
θειες που αυξήθηκαν κατά 14%, 
οδηγώντας σε άνοδο κατά 11% 
των οργανικών εσόδων σε ετή-
σια βάση. Σύμφωνα με την DBRS, 
τα καθαρά έσοδα από τόκους και 
το καθαρό επιτοκιακό περιθώριο 
αποδείχθηκαν ανθεκτικότερα σε 
σχέση με τις αρχικές προσδοκί-
ες, αντανακλώντας τη βραδύτε-
ρη μείωση των επιτοκίων, το κα-
λύτερο μείγμα καταθέσεων, με 
τις προθεσμιακές καταθέσεις να 
έχουν σταθεροποιηθεί στο 26% 
και τον ενισχυμένο ρυθμό πιστω-
τικής αύξησης. Οι καθαρές προ-
μήθειες υποστηρίχθηκαν από τις 
νέες δανειοδοτήσεις, τις αυξημέ-
νες τραπεζικές συναλλαγές και 
τη θετική δυναμική στις επεν-
δυτικές και τραπεζοασφαλιστι-
κές δραστηριότητες. Ωστόσο, η 
συμβολή των καθαρών εσόδων 
από προμήθειες στα συνολικά 
έσοδα των τραπεζών παρέμεινε 
στο μέτριο 18%.

Στην άνοδο των λειτουργικών 
εσόδων συνέβαλε και η συγκρά-
τηση του λειτουργικού κόστους 

σε επίπεδο μόλις +2% σε ετήσια 
βάση παρά τις πληθωριστικές πι-
έσεις, τις υψηλότερες επενδύσεις 
για ψηφιοποίηση και τις αυξήσεις 
στους μισθούς του προσωπικού. 
Ετσι, ο λόγος κόστους προς έσοδα 
βελτιώθηκε περαιτέρω στο 32% 
το α΄ εξάμηνο του 2024, από 34% 
το α΄ εξάμηνο του 2023 ως αποτέ-
λεσμα των σοβαρών προσπαθει-
ών για τον έλεγχο του κόστους τα 
τελευταία χρόνια και της θετικής 
δυναμικής των εσόδων. 

Οπως αναφέρει η DBRS, η μεί-
ωση των δανείων προς τα νοικο-

κυριά στην Ελλάδα διαμορφώθη-
κε στο 1% έναντι αύξησης 0,3% 
στην Ευρωζώνη και παρά το γε-
γονός ότι οι επιδόσεις της χώρας 
μας σε αυτό τον τομέα είναι χει-
ρότερες από αυτές στην Ευρω-
ζώνη, το πρόγραμμα «Σπίτι μου» 
οδήγησε σε άνοδο της νέας πα-
ραγωγής στεγαστικών δανείων. 
Στον αντίποδα, το χαρτοφυλάκιο 
των επιχειρηματικών δανείων 
αυξήθηκε κατά 9,5% σε ετήσια 
βάση έναντι αύξησης μόλις 0,7% 
που καταγράφηκε στην Ευρωζώ-
νη, εξέλιξη που επιβεβαιώνει την 
ανάκαμψη της ελληνικής οικονο-
μίας και την άνοδο των επενδύ-
σεων, ενώ μέρος αυτής της αύξη-
σης αποδίδεται στα δάνεια του 
Ταμείου Ανάκαμψης, μια τάση 
που αναμένεται να συνεχιστεί.

Καλύτερες προοπτικές
για τις 4 τράπεζες 
«βλέπει» η DBRS

Το πρώτο εξάμηνο, 
τα κέρδη τους είναι 
αυξημένα κατά 25% 
σε ετήσια βάση.

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Η DBRS επισημαίνει ότι η ποιότητα 
του κεφαλαίου των τεσσάρων συ-
στημικών τραπεζών παραμένει αδύ-
ναμη, καθώς ο αναβαλλόμενος φό-
ρος εξακολουθεί να αντιπροσωπεύει 
το 50% των κεφαλαίων τους.

Περιορισμένες στον αριθμό, αλλά 
με προοπτικές αύξησης φαίνε-
ται πως είναι μέχρι στιγμής οι 
εκτός ωραρίου εξατομικευμένες 
επισκέψεις στην Ακρόπολη, τις 
οποίες εφαρμόζει το υπουργείο 
Πολιτισμού από τα τέλη Ιουνίου 
με αντίτιμο 5.000 ευρώ. 

Σύμφωνα με πληροφορίες από 
τον Οργανισμό ∆ιαχείρισης και 
Ανάπτυξης Πολιτιστικών Πόρων 
(Ο∆ΑΠ), οι πριβέ ξεναγήσεις που 
έχουν πραγματοποιηθεί έως τώ-
ρα είναι επτά, με το κοινό που 
τις επιλέγει να προέρχεται από 
ευρωπαϊκές χώρες και να αποτε-
λείται τόσο από παρέες έως πέντε 
ατόμων, όσο και από οικογένειες 
ή ζευγάρια, αλλά και –σε μία πε-
ρίπτωση– από έναν μεμονωμένο 
επισκέπτη. Οι ίδιες πληροφορίες 
αναφέρουν ότι η ιδιωτική επίσκε-
ψη στην Ακρόπολη εφαρμόζεται 
με ιδιαίτερη προσοχή από τις αρ-
μόδιες υπηρεσίες. Ο Ο∆ΑΠ ανάρ-
τησε χθες στην ιστοσελίδα του 
πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέ-
ροντος για τη διαφημιστική προ-
βολή –μεταξύ άλλων– της υπηρε-
σίας The Acropolis Experience, 
όπως είναι η επίσημη ονομασία 
των εξατομικευμένων επισκέψε-
ων. Η καμπάνια θα έχει διάρκεια 
δύο μηνών και θα πραγματοποιη-
θεί σε δημοφιλή τουριστικά site. 

Οσον αφορά την επισκεψιμότη-
τα της Ακρόπολης, αυτή φαίνε-
ται πως κυμαίνεται στα περυσινά 
επίπεδα, μεταξύ 16.000 και 18.000 
ατόμων ημερησίως. Τις υπηρεσίες 
έκδοσης και ακύρωσης ηλεκτρο-
νικών εισιτηρίων, καθώς και την 
υποδοχή των επισκεπτών μέχρι 
και την είσοδό τους στο μνημείο, 
έχει αναλάβει ως γνωστόν ιδιώ-
της ανάδοχος, γεγονός που έχει 
προκαλέσει αντιδράσεις σε σω-
ματεία εργαζομένων στο ΥΠΠΟ, 
ορισμένα από τα οποία προγραμ-
ματίζουν κινητοποιήσεις στην 
Ακρόπολη στις 11 Αυγούστου.

ΝΙΚΟΛΑΣ ΖΩΗΣ

Διαφημιστική καμπάνια για 

VIP επισκέψεις στην Ακρόπολη
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Σε περυσινά, υψηλά επίπεδα είναι η 
επισκεψιμότητα στην Ακρόπολη.
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“You're my spicy Margarita, babe”
JASON DERULO FT MICHAEL BUBLE

Αναπτύσσεται με ρυθμούς άνω 
του 7% αφήνοντας πίσω της 
την Κίνα που αγωνίζεται να 
επιτύχει ανάπτυξη 5%. Ο πλη-
θυσμός της υπερέβη τον πλη-
θυσμό της Κίνας και πληθώρα 
οικονομολόγων θεωρούν βέ-
βαιο πως θα υποκαταστήσει 
σύντομα την Κίνα ως δεύτερη 
οικονομία στον κόσμο αλλά και 
ως μοχλός ανάπτυξης της πα-
γκόσμιας οικονομίας. Οπως το-
νίζει σχετικό δημοσίευμα των 
Financial Times, η Ινδία υπό 
τον Ναρέντρα Μόντι επιδιώ-
κει να υπερβεί την Κίνα, αλλά 
με τους δικούς της όρους και 
προπαντός χωρίς να εξαρτάται 
ιδιαιτέρως από τον πανίσχυρο 
γείτονά της, που έως τώρα εί-
ναι ο σημαντικότερος εμπορι-
κός της εταίρος και τροφοδοτεί 
τις βιομηχανίες της. Και αυτό 
ίσως της στοιχίσει ακριβά κα-
θώς η εξάρτησή της από την 
κινεζική οικονομία παραμένει 
σημαντική.

Εξαιτίας αφενός των συνο-
ριακών διαφορών της με την 
Κίνα στα Ιμαλάια και αφετέρου 
της εκστρατείας του Ναρέντρα 
Μόντι για μια αυτάρκη ινδική 
οικονομία, η Ινδία έχει επιβά-
λει σκληρότατους περιορισμούς 
στις κινεζικές επενδύσεις. Από 
το 2020 όσες επιχειρήσεις έχουν 
Κινέζους μετόχους και ενδιαφέ-
ρονται να επενδύσουν στην Ιν-
δία πρέπει να υποβάλουν αίτηση 
στο Νέο ∆ελχί που σπανίως την 
εγκρίνει. Ανάμεσα στις αιτήσεις 
που απέρριψε η κυβέρνηση Μό-
ντι ήταν και της κινεζικής αυ-
τοκινητοβιομηχανίας BYD, που 
κυριαρχεί στις αγορές ανά τον 

κόσμο. Παράλληλα, η κυβέρνη-
ση έχει θέσει εκτός νόμου τις 
κινεζικές εφαρμογές και έχει 
επιβάλει σκληρότατη φορολο-
γία στις κινεζικές βιομηχανίες 
κινητών τηλεφώνων. Μέλη της 
κυβέρνησης Μόντι περηφανεύ-
ονται ότι η Ινδία ήταν η πρώτη 
χώρα στον κόσμο που απαγό-
ρευσε το TikTok. Και επίσης η 
Ινδία δεν χορηγεί βίζα σε Κινέ-
ζους, ενώ στη χώρα επικρατεί η 
πεποίθηση πως η πρόσβαση του 
Πεκίνου στις αγορές της, στις 
επιχειρήσεις και στην τεχνο-
λογία της εγκυμονεί κινδύνους 
για την εθνική της ασφάλεια.

Την ίδια στιγμή, όμως, πολ-
λοί επικρίνουν αυτή τη στάση 
της κυβέρνησης και προειδο-
ποιούν πως η σκληρή γραμμή 
που τηρεί έναντι της Κίνας και 
του κινεζικού κεφαλαίου μπορεί 

να της στερήσει τα κεφάλαια, 
τα εξαρτήματα, την τεχνογνω-
σία και την τεχνολογία, που της 
χρειάζονται για να επιτύχει τον 
στόχο της και να αναδειχθεί σε 
δύναμη στον κατασκευαστικό 
κλάδο. Η ινδική αυτοκινητοβιο-
μηχανία Mahindra χρησιμοποιεί 
στα ηλεκτροκίνητα οχήματά της 
μπαταρίες της κινεζικής BYD, 
ενώ κινεζικά εξαρτήματα και 
προϊόντα κυριαρχούν σε άλλους 
βιομηχανικούς κλάδους από τα 
φωτοβολταϊκά μέχρι τα συστατι-
κά των φαρμάκων. Η πανδημία 
έφερε στην επιφάνεια την εξάρ-
τηση της Ινδίας από την Κίνα, 
από την οποία εισάγει το 70% 
των φαρμάκων και των πρώ-
των υλών για την παρασκευή 
τους όπως, για παράδειγμα, η 
παρακεταμόλη. Μέσα στο τελευ-
ταίο έτος, οι εισαγωγές της Ινδί-

ας από την Κίνα εκτοξεύθηκαν 
στο ρεκόρ των 101,7 δισ. δολ., 
σημειώνοντας αύξηση 66% σε 
σύγκριση με την αντίστοιχη πε-
ρίοδο πριν από επτά χρόνια. Εν 
ολίγοις, η ένταση στα σύνορα με 
την Κίνα και τα σκληρά μέτρα 
κατά των κινεζικών επενδύσε-
ων έρχονται σε σύγκρουση με 
τα αμιγώς οικονομικά συμφέ-
ροντα της Ινδίας και των επι-
χειρήσεών της.

Οι δύο μεγαλύτεροι όμιλοι 
της Ινδίας, οι Adani Group 
και Tata Sons, ασκούν πιέσεις 
στην κυβέρνηση να χορηγή-
σει βίζα σε Κινέζους τεχνίτες 
που χρειάζονται για την εγκα-
τάσταση μηχανών ή για τον 
σχεδιασμό μονάδων. Μιλώντας 
στους FT, στέλεχος βιομηχα-
νίας που προτίμησε την ανω-
νυμία υπογράμμισε πως «δεν 
είχαμε ποτέ αυτή την τεχνο-
γνωσία και επομένως πρέπει 
να την εισάγουμε». Στους κόλ-
πους της κυβέρνησης, άλλωστε, 
είναι σε εξέλιξη διαμάχη για 
τους περιορισμούς στις κινεζι-
κές επενδύσεις και για το κατά 
πόσον μπορούν να αποτελούν 
θέσφατο για μια χώρα που φι-
λοδοξεί να οικοδομήσει έναν 
πανίσχυρο κατασκευαστικό 
κλάδο και να ανταγωνιστεί τις 
άλλες ασιατικές βιομηχανικές 
χώρες. Και η τελευταία ετήσια 
έκθεση της κυβέρνησης που 
δόθηκε στη δημοσιότητα τον 
περασμένο μήνα, αναγνωρίζει 
πως η Ινδία είναι αναγκασμένη 
να εξαρτάται σε κάποιο βαθμό 
από τις εφοδιαστικές αλυσίδες 
της Κίνας προκειμένου να επι-
τύχει τους στόχους της.

Η ινδική κυβέρνηση σπανίως εγκρίνει νέες επενδύσεις κινεζικών εται-
ρειών, έχει θέσει εκτός νόμου τις κινεζικές εφαρμογές -ήταν η πρώτη χώ-
ρα στον κόσμο που απαγόρευσε το TikTok-, έχει επιβάλει σκληρότατη φο-
ρολογία στις βιομηχανίες κινητών τηλεφώνων της Κίνας, ενώ παράλληλα 
δεν χορηγεί βίζα σε Κινέζους.

Σκληρούς περιορισμούς σε κινεζικές
επενδύσεις έχει επιβάλει η Ινδία
Ο στόχος της για αυτάρκεια ίσως της στοιχίσει ακριβά σε κεφάλαια, τεχνολογία 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Αν οι όμιλοι παγκοσμίου βεληνεκούς 
πρόκειται να προσθέσουν ακόμα 
έναν άγνωστο Χ στον κατάλογο με 
τους παράγοντες αστάθειας, που 
συνεχώς διογκώνεται, αυτός είναι 
το Μπανγκλαντές. Οι διαδηλώσεις 
μπορεί τώρα να κόπασαν, αφότου 
η πρωθυπουργός Σεΐχ Χασίνα Γου-
αζέντ παραιτήθηκε, εγκαταλείπο-
ντας τη χώρα της Νοτιοανατολικής 
Ασίας, όπου ζουν 170 εκατομμύρια 
άνθρωποι. Πάντως, η έκτακτη απο-
μάκρυνσή της τη ∆ευτέρα μετά 15 
χρόνια διακυβέρνησης, αφήνει τις 
πολυεθνικές εταιρείες, ιδίως εκεί-
νες της βιομηχανίας ένδυσης, με 
πολλά εκκρεμή ερωτήματα. Οι δε 
μέτοχοι των παγκοσμίων ομίλων 
ταχείας μόδας, όπως είναι ο σου-
ηδικός της Η&Μ, εξέφρασαν τον 
προβληματισμό τους ειδικά για τις 
πολιτικές εξελίξεις. Το Μπανγκλα-
ντές φιλοξενεί περίπου 1.000 εργο-
στάσια κλωστοϋφαντουργίας, όντας 
η τρίτη μεγαλύτερη χώρα διεθνώς 
στις εξαγωγές ενδυμάτων. Ωστόσο, 
η μετοχή της Η&Μ, αυτή του Levi 
Strauss και της Inditex, μητρικής 
της Zara, τη ∆ευτέρα εμφάνισαν 
μία πτώση μόλις 1%, ακόμη και εν 
μέσω ενός ευρύτερου και μαζικό-
τερου κύματος πώλησης μετοχών 
σε όλον τον κόσμο, με το οποίο το 
Μπανγκλαντές δεν είχε κάποια σχέ-
ση. Εν τω μεταξύ, η λειτουργία των 
εργοστασίων είχε ήδη διακοπεί μετά 
τη βίαιη καταστολή φοιτητικών δια-
δηλώσεων, που οργανώνονταν επί 
μία εβδομάδα με αφορμή τις ποσο-
στώσεις θέσεων εργασίας και προ-
κάλεσαν τον θάνατο εκατοντάδων 
ανθρώπων. Οι επενδυτές ελπίζουν 
επίσης ότι η υψηλή εξάρτηση του 
Μπανγκλαντές από την κλωστοϋφα-
ντουργία παρέχει κίνητρα για να δι-

ασφαλιστεί ότι τυχόν παρακωλύσεις 
στην παραγωγή είναι προσωρινές 
και μόνον. Σύμφωνα με εκτιμήσεις 
του ∆ΝΤ, τα έτοιμα ενδύματα θα 
αντιπροσωπεύουν το 90% των ετή-
σιων εξαγωγών της χώρας, ύψους 
55 δισ. δολαρίων το 2024. Τα αρχι-
κά σημάδια του τι θα ακολουθήσει 
φαίνονται ενθαρρυντικά για τους ξέ-
νους επενδυτές. Ο στρατός δεσμεύ-
εται ότι θα υπάρξει προσωρινή κυ-
βέρνηση και ορισμένοι διαδηλωτές 
ζητούν να αναλάβει ο βραβευμένος 
με το Νομπέλ Ειρήνης Μοχάμεντ 
Γιούνους ως επικεφαλής σύμβουλός 
της.  Ωστόσο, αργά ή γρήγορα, θα 
πρέπει να προκηρυχθούν εκλογές, 
ενώ οι προηγηθείσες απόπειρες του 
Μοχάμεντ Γιούνους να αναμειχθεί 
με την πολιτική δεν τελεσφόρησαν, 
δημιουργώντας μεγάλη αβεβαιότητα 
αναφορικά με τις μακροπρόθεσμες 
προοπτικές. Η Σεΐχ Χασίνα Γουαζέντ 
μετέτρεψε το Μπανγκλαντές σε μία 
από τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες 
οικονομίες στον κόσμο, αλλά το κόμ-
μα της Σύνδεσμος Αουάμι ασκούσε 
την εξουσία σε συνθήκες μιας ολο-
ένα και περισσότερο μονόπλευρης 
δημοκρατίας. Σήμερα το Εθνικιστι-
κό Κόμμα της αντιπολίτευσης του 
Μπανγκλαντές μποϊκοτάρει τις εκλο-
γές. Αν και η Ουάσιγκτον επέκρινε 
τη διακυβέρνηση της Χασίνα Γουα-
ζέντ, θεωρείτο ευρέως ότι ασκούσε 
την εξουσία με σταθερότητα έναντι 
των ριζοσπαστών ισλαμιστών, ενώ 
είχε ισχυρό σύμμαχο τη γειτονική 
Ινδία.  Οι παγκοσμίου βεληνεκούς 
όμιλοι αντιμετωπίζουν έναν ολοέ-
να αυξανόμενο αριθμό προβλημά-
των της εφοδιαστικής αλυσίδας σε 
όλο τον κόσμο. Το Μπανγκλαντές 
αποτελεί έναν νέο άγνωστο Χ, που 
δεν παύει να προξενεί αβεβαιότητα.

Η κρίση στο Μπανγκλαντές
και οι πολυεθνικές εταιρείες

Της ΟΥΝΑ ΓΚΑΛΑΝΙ / REUTERS BREAKINGVIEWS
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Ενας από τους κερδισμένους 
της παγκόσμιας αναταραχής 
στις αγορές ήταν το ευρώ, το 
οποίο θεωρήθηκε ασφαλές 
επενδυτικό καταφύγιο. Τη 
∆ευτέρα μάλιστα, όσο βυθίζο-
νταν τα περιουσιακά στοιχεία 
σε Ασία, Ηνωμένες Πολιτείες 
και Ευρώπη, η ισοτιμία του ευ-
ρώ με το αμερικανικό δολάριο 
εκτινάχθηκε στο 1,1, το υψηλό-
τερο επίπεδο από τον Ιανουά-
ριο, προτού υποχωρήσει κοντά 
στο 1,09 την επόμενη μέρα.

Σε κάθε περίπτωση, οι κινή-
σεις αυτές αντανακλούν ένα 
κοινό αίσθημα που επικρατεί 
στις αγορές: όταν οι επενδυ-
τές θέλουν να αποφύγουν τον 
κίνδυνο στρέφονται στο ευρώ, 
ενώ όταν υπάρχει διάθεση για 
ρίσκο, το ευρώ πέφτει.

Το ευρώ, βέβαια, θεωρείτο 
ανέκαθεν ασφαλές επενδυτικό 
καταφύγιο λόγω της υψηλής 
ρευστότητας και της θέσης του 
ως αποθεματικού, αλλά και χά-
ρη στο μέγεθος της οικονομίας 
της Ευρωζώνης και στις στα-
θερές πολιτικές της Ευρωπαϊ-
κή Κεντρική Τράπεζα Αυτό το 
καθεστώς, όμως, δοκιμάστηκε 
έντονα από τον πόλεμο στην 
Ουκρανία, τις χαμηλές αναπτυ-
ξιακές προοπτικές του μπλοκ 
και την πρόσφατη πολιτική 
αναστάτωση. Κι όμως, τελικά 
οι εξελίξεις στις παγκόσμιες 
αγορές απέδειξαν ξανά ότι το 
ευρωπαϊκό νόμισμα συνεχίζει 
να είναι ασφαλές καταφύγιο.

Τώρα, παρότι οι διεθνείς 
αγορές δείχνουν να ανακά-
μπτουν από τη βουτιά της ∆ευ-
τέρας, αναλυτές, οικονομολό-
γοι και παράγοντες της αγοράς 
συμφωνούν ότι η αστάθεια θα 
επιμείνει. Eτσι, πιθανολογείται 
ότι το ευρώ θα έχει περαιτέρω 

στηρίγματα. Η πρόσφατη βου-
τιά αποδόθηκε στην απόφαση 
της κεντρικής τράπεζας της Ια-
πωνίας να ανεβάσει τα επιτό-
κια την περασμένη εβδομάδα, 
για μόλις δεύτερη φορά μετά το 

2007, με αποτέλεσμα να ανέ-
βει απότομα το ιαπωνικό γιεν 
και να χαλάσει το carry trade.

Παράλληλα, υπήρξαν ενδεί-
ξεις περί διαφαινόμενης ύφεσης 
της αμερικανικής οικονομίας, 
οι οποίες χάλασαν το αφήγημα 
περί ομαλής προσγείωσης που 
είχαν χτίσει οι επενδυτές. Σε 
κάθε περίπτωση, όσο αυτοί οι 
δομικοί παράγοντες της αστά-
θειας στις αγορές συνεχίζουν 
να υπάρχουν, είναι πιθανό το 
δολάριο να εξακολουθήσει να 
δέχεται πίεση και το ευρώ να 
συνεχίσει να ανεβαίνει, όπως 
και άλλα νομίσματα που επη-
ρεάζονται λιγότερο από τις δι-
εθνείς τάσεις, όπως το αυστρα-

λιανό δολάριο και το δολάριο 
της Νέας Ζηλανδίας.

Η κατεύθυνση του ευρώ, 
όμως, θα καθοριστεί και από 
την πορεία που θα ακολουθή-
σει η ΕΚΤ. Ο πληθωρισμός στην 
Ευρωζώνη επιταχύνθηκε αιφνι-
διαστικά στο 2,6% τον Ιούλιο, 
από 2,5% τον αμέσως προηγού-
μενο μήνα, επηρεάζοντας και τις 
προσδοκίες για δεύτερη μείωση 
των επιτοκίων δανεισμού από 
την ΕΚΤ στη συνεδρίαση του Σε-
πτεμβρίου. Επίσης, όσο οι επεν-
δυτές αναζητούν μεγαλύτερη 
σταθερότητα εν μέσω «καταιγί-
δας» στις διεθνείς αγορές, η Ευ-
ρωζώνη μπορεί να προσελκύσει 
μεγαλύτερες ροές κεφαλαίου.

Επιχειρώντας να κατευνάσει τις 
διαμαρτυρίες γύρω από την 
εκτόξευση των τιμών των ακι-
νήτων, αλλά προφανώς και να 
αυξήσει τα φορολογικά έσοδά 
της, η Ιταλία διπλασιάζει εφε-
ξής τον ενιαίο ετήσιο φόρο που 
επιβάλλει σε όσους πλούσιους 
ξένους εγκαθίστανται στη χώ-
ρα και φέρουν μαζί τους μεγά-
λα ποσά. Εφεξής ο ενιαίος φό-
ρος για τους πλούσιους ξένους 
θα ανέρχεται σε 200.000 ευρώ, 
ενώ έως τώρα ήταν 100.000 και 
ήταν εξαιρετικά φιλικός προς 
τους βαθύπλουτους που επέλε-
γαν την Ιταλία για φορολογική 
έδρα τους. Οπως επισημαίνει, 
όμως, σχετικό δημοσίευμα των 
Financial Times, το φορολογικό 
αυτό κίνητρο ήταν εξαιρετικά 
απεχθές στους Ιταλούς και ει-
δικότερα στους κατοίκους του 
Μιλάνου, επειδή προσείλκυσε 
πολλούς βαθύπλουτους ξένους 
στην πόλη, οι οποίοι άρχισαν 
να αγοράζουν και να νοικιά-
ζουν ακίνητα με αποτέλεσμα να 
εκτοξευθούν τόσο οι τιμές των 
ακινήτων όσο και τα ενοίκια. 
Τα τελευταία πέντε χρόνια, οι 
τιμές των ακινήτων στο Μιλά-
νο αυξήθηκαν κατά 43%, μέσα 
στην τελευταία διετία τα ενοί-
κια κατά 20%, και γενικότερα 
τα τελευταία χρόνια αυξήθη-
κε δραματικά το κόστος ζωής 
σε βαθμό ενίοτε απαγορευτικό 
για τους κατοίκους της πόλης.

Σχολιάζοντας την απόφα-
ση της κυβέρνησης Μελόνι, ο 
υπουργός Οικονομίας, Τζαν-
κάρλο Τζορτζέτι, υποστήριξε 
ότι ακόμη και στο νέο επίπε-
δο, ο «ενιαίος φόρος των δι-
σεκατομμυριούχων» παραμέ-
νει σε επίπεδα ελκυστικά για 
τους πλούσιους ξένους. Αργό-

τερα διευκρίνισε ότι ο διπλα-
σιασμός του φόρου θα ισχύσει 
μόνο για όσους πλούσιους έρ-
χονται εφεξής στην Ιταλία και 
την επιλέγουν ως φορολογι-
κή τους έδρα και όχι για όσους 
έχουν ήδη εγκατασταθεί στη 
χώρα όταν ίσχυε το παλαιό κα-
θεστώς. Υπογράμμισε, επίσης, 
πως ο διπλασιασμός του επί-
μαχου φόρου αποβλέπει στο 
να αποτρέψει ένα νέο φορο-

λογικό ανταγωνισμό «προς τα 
κάτω», έναν ανταγωνισμό με-
ταξύ χωρών που θα μειώνουν 
τους φόρους στους πλούσιους 
ξένους για να τους προσελκύ-
σουν. Οπως χαρακτηριστικά 
τόνισε ο κ. Τζορτζέτι, «αν αρχί-
σει τέτοιος ανταγωνισμός, χώ-
ρες όπως η Ιταλία, που έχουν 
περιορισμένα δημοσιονομικά 
περιθώρια, είναι καταδικασμέ-
νες να ζημιωθούν». Από την 
πλευρά της, η πρωθυπουργός 
Τζόρτζια Μελόνι υπεραμύνθη-
κε της απόφασης, υποστηρί-
ζοντας πως η κυβέρνηση «θε-
ώρησε σωστό να διπλασιάσει 
τον φόρο στους πλούσιους ξέ-
νους επειδή θέλησε να αμβλύ-
νει ένα μέτρο που είχε θεωρη-
θεί υπερβολικά γενναιόδωρο».

Αναμφίβολα, πάντως, ο δι-
πλασιασμός του επίμαχου φό-
ρου θα τονώσει τα φορολογικά 
έσοδα της Ιταλίας, που εμφα-
νίζει δημοσιονομικό έλλειμμα 
ύψους 7,4% του ΑΕΠ της. Η γει-
τονική χώρα έχει αναδειχθεί σε 
ιδιαιτέρως δημοφιλή προορι-
σμό για τους βαθύπλουτους από 
διάφορες χώρες χάρη ακριβώς 
στο γενναιόδωρο φορολογικό 
καθεστώς της και στις ευνοϊ-
κές φορολογικές ρυθμίσεις που 
τους προσφέρει από το 2016. Η 
τακτική της αυτή εντάσσεται, 
μεταξύ άλλων, και στην προ-
σπάθειά της να αντιστρέψει 
την «αιμορραγία εγκεφάλων», 
τη φυγή νέων υψηλής κατάρτι-
σης από τη χώρα. Ιδιαιτέρως με-
τά το Brexit η πολιτική αυτή της 

Ιταλίας προσείλκυσε πολλούς 
Ευρωπαίους που είχαν έδρα στη 
Βρετανία ή και Ιταλούς που επέ-
στρεψαν έπειτα από τουλάχι-
στον εννέα χρόνια απουσίας. 
Μέχρι στιγμής, έχει λειτουργή-
σει ως ισχυρό κίνητρο και έχει 
προσελκύσει στη χώρα τουλά-
χιστον 2.730 πολυεθνικές, που 
επέλεξαν την Ιταλία ως φορολο-
γική έδρα τους. Ο διπλασιασμός 
του φόρου αναμένεται να μειώ-
σει την εισροή πλούσιων ξένων 
στην χώρα όπως προβλέπει ο 
Τιμ Στόβολντ, στέλεχος της εται-
ρείας λογιστών Moore Kingston 
Smith, που ωστόσο θεωρεί δε-
δομένο ότι και το νέο ύψος του 
φόρου θα είναι ελκυστικό για 
όσους έχουν περιουσιακά στοι-
χεία αξίας 9 εκατ. δολ. και άνω. 

Την περασμένη ∆ευτέρα, όσο βυθίζονταν τα περιουσιακά στοιχεία σε Ασία, ΗΠΑ και Ευρώπη, η ισοτιμία του ευρώ 
με το αμερικανικό δολάριο εκτινάχθηκε στο 1,1, το υψηλότερο επίπεδο από τον Ιανουάριο.
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Στόχος, να αυξήσει 
τα φορολογικά 
έσοδά της, 
αλλά και να κατευ-
νάσει διαμαρτυρίες 
γύρω από την εκτό-
ξευση τιμών 
στα ακίνητα.

Νευρικότητα επικρατεί στην ευ-
ρωπαϊκή αγορά φυσικού αερίου 
στον απόηχο της αιφνιδιαστικής 
επίθεσης που εξαπέλυσε η Ου-
κρανία σε ρωσική περιοχή κο-
ντά σε μεγάλο κόμβο μεταφοράς 
ενέργειας, φέρνοντας την τιμή 
αναφοράς στο υψηλότερο επί-
πεδο από την αρχή του έτους.

Οσο η διεθνής αγορά παρα-
κολουθεί στενά τις εξελίξεις 
στη ρωσική περιοχή Κουρσκ, 
τα προθεσμιακά συμβόλαια ενός 
μήνα στο χρηματιστήριο του 
Αμστερνταμ, που αποτελούν 
ορόσημο για την ευρωπαϊκή 
αγορά, ενισχύθηκαν τουλάχι-
στον 2,6%, φτάνοντας έως και 
στα 39,49 ευρώ ανά μεγαβατώ-
ρα, το υψηλότερο επίπεδο από 
τον ∆εκέμβριο του 2023. Λιγότε-
ρο από ένα εικοσιτετράωρο με-
τά την ουκρανική επίθεση στα 
ρωσικά εδάφη, η τιμή έχει υπο-
χωρήσει πιο κοντά στα 38,30 
ευρώ, εξακολουθώντας όμως να 
κινείται σε υψηλά επίπεδα σε 
σύγκριση με τη φετινή πορεία.

Ο σταθμός της πόλης Σούτζα 
που βρίσκεται κοντά στα σύνο-
ρα των δύο χωρών είναι μέρος 
του τελευταίου αγωγού φυσι-
κού αερίου από τη Ρωσία προς 
την Ευρώπη μέσω της Ουκρα-
νίας. Μολονότι η Ευρώπη έχει 
κάνει μεγάλες προσπάθειες από 
το 2022 να απεξαρτηθεί από το 
ρωσικό φυσικό αέριο, υπάρχουν 
οικονομίες που εξακολουθούν 
να βασίζονται σε αυτό.

Η ρωσική Gazprom ανακοί-
νωσε πως από τον σταθμό της 
Σούτζα αναμένεται να περάσει 
φυσικό αέριο 37,3 εκατ. κυβικών 
μέτρων την Πέμπτη, ελαφρώς 
χαμηλότερο από τα επίπεδα των 
42 εκατ. που καταγράφονται 
τους τελευταίους μήνες. Σύμφω-
να με πηγές που επικαλείται το 

Bloomberg, η πτώση αυτή απο-
δίδεται στη χαμηλότερη ζήτηση 
από πελάτες.

Μετά το 2024 είναι πιθανό 
να σταματήσουν οι ροές ρωσι-
κού φυσικού αερίου μέσω Ου-
κρανίας, καθώς λήγει η σχετική 
συμφωνία μεταξύ των δύο χω-
ρών. Ωστόσο, εάν οι ροές στα-
ματήσουν νωρίτερα και αιφνι-
διαστικά, ορισμένες ευρωπαϊκές 
χώρες, όπως η Σλοβακία και η 
Αυστρία, οι οποίες εξακολου-
θούν να βασίζονται στις ρωσι-
κές προμήθειες, είναι πιθανό να 
δουν αύξηση στις τιμές φυσικού 
αερίου, επιβαρύνοντας νοικοκυ-
ριά και επιχειρήσεις. Βέβαια, η 

ευρωπαϊκή αγορά φυσικού αε-
ρίου παρουσίαζε ήδη αστάθεια 
πριν από τις εξελίξεις στα ρω-
σικά εδάφη, καθώς τα κύματα 
καύσωνα που έπληξαν περιοχές 
της Ασίας και της Ευρώπης οδή-
γησαν σε αύξηση της ζήτησης 
και ενέτειναν τον ανταγωνισμό 
στις τιμές. Επίσης, ορισμένοι με-
γάλοι παραγωγοί αντιμετώπισαν 
προβλήματα στις υποδομές τους 
λόγω συντηρήσεων ή ακραίων 
καιρικών φαινομένων.

Σε κάθε περίπτωση, τα προ-
θεσμιακά αναφοράς της Ευρώ-
πης έχουν ανέβει κατά περίπου 
40% από την αρχή του Απριλίου.

Ανοδος της τιμής
φυσικού αερίου μετά
την ουκρανική επίθεση

Το ευρώ, στους κερδισμένους
από την αναταραχή στις αγορές

Η Ιταλία διπλασίασε
τον ετήσιο φόρο
σε πλούσιους ξένους

Το ευρωπαϊκό νόμισμα συνεχίζει να είναι ασφαλές καταφύγιο για επενδυτές

Τα προθεσμιακά 
συμβόλαια ενός μήνα 
στο χρηματιστήριο 
του Αμστερνταμ 
έφτασαν στο υψηλό-
τερο επίπεδο από τον 
Δεκέμβριο του 2023.

Το Μιλάνο έχει προσελκύσει τα τελευταία χρόνια πολλούς βαθύπλουτους 
ξένους, οι οποίοι άρχισαν να αγοράζουν και να νοικιάζουν ακίνητα, με απο-
τέλεσμα να εκτοξευθούν τόσο οι τιμές των ακινήτων όσο και τα ενοίκια. 

Οσο οι δομικοί 
παράγοντες της αστά-
θειας συνεχίζουν 
να υπάρχουν, είναι 
πιθανό το δολάριο 
να εξακολουθήσει 
να δέχεται πίεση.

Περισσότερα από 100 ηχηρά ονό-
ματα της Σίλικον Βάλεϊ στηρί-
ζουν την υποψηφιότητα της Κά-
μαλα Χάρις για τον Λευκό Οίκο, 
με τον επιχειρηματικό κόσμο να 
διχάζεται ανάμεσα στην αντι-
πρόεδρο του Μπάιντεν και τον 
τέως πρόεδρο των ΗΠΑ, Ντό-
ναλντ Τραμπ. Μια ομάδα δισε-
κατομμυριούχων επενδυτών, 
μεταξύ των οποίων ο τηλεο-
πτικός παρουσιαστής και ιδιο-
κτήτης των Ντάλας Μάβερικς 
του NBA, Μαρκ Κιούμπαν, και 
ο Ριντ Χάστινγκς, συνιδρυτής 
του LinkedIn, δημιούργησαν 
τον ιστότοπο vcsforkamala.org 
για να στηρίξουν την πρώτη γυ-
ναίκα με καταγωγή από την Ιν-
δία και την Τζαμάικα που βά-
ζει πλώρη για το ύπατο αξίωμα 
της Αμερικής. Ο επενδυτής Κρις 
Σάκα της Lowercase Capital, η 
Κέιτι Στάντον της Moxxie, η 
Ιβα Χο της Fika Ventures και 
η Ρεμπέκα Κέιντεν της Union 
Square Ventures δεσμεύτηκαν 
επίσης δημόσια να ψηφίσουν 
την Κάμαλα Χάρις στις εκλογές 
της 5ης Νοεμβρίου και να τη 
στηρίξουν οικονομικά. «Είμαστε 
επενδυτές επιχειρηματικών κε-
φαλαίων, ιδρυτές και ηγέτες τε-
χνολογίας που δεσμεύονται να 
ψηφίσουν τη Χάρις στις εκλογές 
του 2024. ∆ραστηριοποιούμαστε 
αναζητώντας, επενδύοντας και 
υποστηρίζοντας επιχειρηματίες 
που χτίζουν το μέλλον. Είμαστε 
υπέρ των επιχειρήσεων, υπέρ 
του αμερικανικού ονείρου, υπέρ 
της επιχειρηματικότητας και 
της τεχνολογικής προόδου», το-
νίζουν. ∆εν αναφέρουν ονομα-
στικά τον υποψήφιο των Ρεπου-
μπλικανών, Ντόναλντ Τραμπ, 
ή τον υποψήφιο αντιπρόεδρό 
του, Τζέι Ντι Βανς, εκφράζουν 
ωστόσο ανησυχία για τις αυ-
ταρχικές παρορμήσεις του τέ-

ως προέδρου των ΗΠΑ και του 
γερουσιαστή του Οχάιο σε θέ-
ματα όπως η μετανάστευση, η 
εγκληματικότητα και τα δικαιώ-
ματα αναπαραγωγής, όπως και 
για το τι θα μπορούσε να ση-
μαίνει μια δεύτερη προεδρία 
Τραμπ για τη θέση των ΗΠΑ 
στον κόσμο.«Πιστεύουμε στη 
δημοκρατία ως τη ραχοκοκαλιά 
του έθνους. Πιστεύουμε επίσης 
ότι οι ισχυροί, αξιόπιστοι θεσμοί 
είναι χαρακτηριστικό, όχι σφάλ-
μα, και ότι ο κλάδος μας –και κά-
θε άλλος κλάδος– θα κατέρρεε 
χωρίς αυτούς». Εχουν περάσει 
δέκα και πλέον μέρες από τότε 
που ο Τζο Μπάιντεν αποχώρησε 
από την εκστρατεία επανεκλο-
γής του με φόντο την καταστρο-
φική του εμφάνιση στο ντιμπέ-
ιτ ενάντια στον Τραμπ και τις 
ισχυρές πιέσεις που δέχτηκε να 
παραιτηθεί λόγω ηλικίας. Εκτοτε 
η 59χρονη Χάρις έχει δώσει νέα 
πνοή στην προεδρική κούρσα, 
συγκεντρώνοντας περισσότερα 
από 200 εκατ. δολάρια, μεταξύ 
άλλων από χορηγίες διασήμων, 
όπως οι ηθοποιοί Τζεφ Μπρίτζες 
και Μαρκ Χάμιλ.

Την ίδια ώρα ο υποψήφιος των 
Ρεπουμπλικανών, Ντόναλντ 
Τραμπ, έχει επίσης λάβει το πρά-
σινο φως από υψηλού προφίλ 
επιχειρηματίες, όπως ο δισεκα-
τομμυριούχος διευθύνων σύμ-
βουλος της Tesla Ελον Μασκ και 
ο επιχειρηματίας και επενδυτής 
Ντέιβιντ Σακς, πρώην διευθύ-
νων σύμβουλος της PayPal και 
στενός φίλος του Μασκ. Ο Βανς, 
το «δεξί χέρι» πλέον του Τραμπ, 
υπήρξε στέλεχος των εταιρειών 
Big Tech, καθώς εργάστηκε στο 
παρελθόν για τον συνιδρυτή των 
PayPal και μεγαλοεπενδυτή του 
Facebook Πίτερ Τιλ, κορυφαίο 
χορηγό των Ρεπουμπλικανών.

REUTERS, GUARDIAN

Η Κάμαλα Χάρις κερδίζει
τη στήριξη επενδυτών
της Σίλικον Βάλεϊ



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 11 Αυγούστου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

«Πόλεμο» στις διαδικτυακές 
πλατφόρμες ηλεκτρονικού 
εμπορίου κηρύσσει με τη σει-
ρά της και η Τουρκία, σε μια 
προσπάθεια να αναχαιτίσει τη 
διείσδυση των κινεζικών sites 
λιανικών πωλήσεων που επε-
κτείνονται επιθετικά στο έδα-
φός της. Με τα νέα μέτρα που 
ανακοίνωσε η Αγκυρα μειώνει 
το όριο διαδικτυακών αγορών 
από το εξωτερικό από 150 σε 
30 ευρώ, ενώ αυξάνει τους δα-
σμούς στα αγαθά αξίας μέχρι 
30 ευρώ, τα οποία αποστέλλο-
νται ταχυδρομικά ή με εταιρεί-
ες μεταφορών, διπλασιάζοντας 
στο 60% τους φόρους σε εμπο-
ρεύματα από χώρες εκτός Ε.Ε. 

Σύμφωνα με το διάταγμα 
που δημοσιεύτηκε στην Εφη-
μερίδα της Κυβερνήσεως, οι 
δασμοί για τα αγαθά που προ-
έρχονται από την Ε.Ε. αυξάνο-
νται στο 30% από το 18%, ενώ 
οι ίδιοι συντελεστές θα ισχύ-
ουν για φάρμακα με αξία μι-
κρότερη των 1.500 ευρώ. 

Το νέο αυστηρό ρυθμιστικό 
πλαίσιο ορίζει ότι πρέπει να πα-
ρακολουθούνται όλες οι τελω-
νειακές διαδικασίες για εμπο-
ρεύματα αξίας μεταξύ 30 και 
1.500 ευρώ, τα οποία δεν είναι 
εμπορικής ποσότητας ή χαρα-
κτήρα, ενώ τα είδη που έχουν 
αγοράσει οι καταναλωτές δεν 
θα πρέπει να υπερβαίνουν τα 
30 κιλά. ∆ιαφορετικά, θα τους 
επιβάλλεται πρόσθετος τελω-
νειακός φόρος ύψους 48%.

Tα νέα μέτρα της κυβέρνη-
σης Ερντογάν αναμένεται να 
επηρεάσουν ιδιαίτερα τις μι-
κρές παραγγελίες που κάνουν 
οι καταναλωτές κυρίως μέσα 
από κινεζικές πλατφόρμες ηλε-
κτρονικού εμπορίου, όπως οι 
Temu, AliExpress και Shein. 
Ο υπουργός Εμπορίου Ομέρ 
Μπολάτ είχε προαναγγείλει, 
άλλωστε, πρόσφατα τους επι-
κείμενους κανονισμούς, στοχο-
ποιώντας πλατφόρμες του εξω-
τερικού όπως η κινεζική Temu.

Ο κολοσσός, που εδρεύει 

στη Βοστώνη της Μασαχου-
σέτης και λειτουργεί από την 
κινεζική εταιρεία ηλεκτρονι-
κού εμπορίου PDD Holdings, 
έχει γίνει ιδιαίτερα δημοφιλής 
παγκοσμίως. 

Μία από τις ταχύτερα ανα-
πτυσσόμενες εφαρμογές ει-
σήλθε στην Τουρκία πρόσφα-
τα, ενώ είναι παρούσα στην 
Ε.Ε. από πέρυσι. Το τουρκικό 
υπουργείο Εμπορίου δεσμεύ-
τηκε να προστατεύσει τους 
καταναλωτές και τις εγχώρι-

ες επιχειρήσεις και σύμφωνα 
με ορισμένους αναλυτές θέλει 
να εμποδίσει την αυξανόμενη 
εισαγωγή φθηνών καταναλω-
τικών αγαθών ιδίως από την 
Κίνα, με την οποία η Τουρκία 
έχει υψηλό όγκο διμερών εμπο-
ρικών συναλλαγών.

Την ίδια στιγμή, και οι ευ-
ρωπαϊκές οργανώσεις για την 
προστασία των καταναλωτών 
έχουν κατηγορήσει την Temu 
για «χειριστικές» τεχνικές, με 
στόχο να κάνει τους χρήστες 
να ξοδεύουν περισσότερα, 
αφού είναι γνωστό ότι προσφέ-
ρει ένα ευρύ φάσμα προϊόντων 
σε εξαιρετικά προσιτές τιμές. 

Η νέα ρύθμιση για το ηλε-
κτρονικό εμπόριο, που θα τε-
θεί σε ισχύ στην Τουρκία στις 
21 Αυγούστου, έχει προκαλέ-
σει έντονες αντιδράσεις στους 
καταναλωτές, που επικρίνουν 
την κυβέρνηση Ερντογάν στα 

μέσα κοινωνικής δικτύωσης. 
«Η κυβέρνηση παρενέβη για να 
ελέγξει και το Temu. Είμαστε 
σε καλό δρόμο για να γίνουμε 
Βόρεια Κορέα», «τα προϊόντα 
που κατασκευάζονται στην 
Τουρκία είναι φθηνότερα στο 
εξωτερικό. 

Ωστόσο, όταν οι Τούρκοι πο-
λίτες προσπαθούν να αγορά-
σουν φθηνότερα αγαθά από 
το εξωτερικό, πληρώνουν φό-
ρους». «Το κράτος συμμετέχει 
πλέον σε κάθε πτυχή της ζωής 
μας – στα όνειρά μας, στα σπί-
τια μας και στα ψώνια μας...». 
«Ενώ οι άνθρωποι προσπαθούν 
να βρουν φθηνότερους τρό-
πους για να καλύψουν τις ανά-
γκες τους κατά τη διάρκεια της 
κρίσης, η κυβέρνηση συνεχίζει 
να τους βάζει εμπόδια. Γιατί τό-
ση εχθρότητα προς το κοινό;» 
είναι μερικά από τα σχόλια των 
Τούρκων πολιτών.

Αντιμέτωπο με την παρατετα-
μένη απροθυμία των Κινέζων 
για κατανάλωση, εξόδους και 
γενικώς δαπάνες κι ενώ η κι-
νεζική οικονομία διανύει το 
πέμπτο συναπτό τρίμηνο επι-
βράδυνσης, το Πεκίνο επιχει-
ρεί να ενθαρρύνει τις κατα-
ναλωτικές δαπάνες με σχέδιο 
δράσης και πρωτοβουλίες σε 
20 τομείς. Πρόκειται για μια 
σειρά δράσεων που εμφανώς 
στοχεύουν στην ποιοτική ανα-
βάθμιση όλων των τομέων της 
οικονομίας, αλλά, όπως επιση-
μαίνουν οικονομικοί αναλυτές, 
δεν περιλαμβάνει οικονομικά 
κίνητρα. Ζητούμενο είναι να 
ενισχυθεί η εγχώρια ζήτηση 
στην Κίνα που ακόμη φαίνεται 
να μην έχει ανακάμψει πλήρως 
από την ύφεση της πανδημίας, 
καθώς η πτώση των καταναλω-
τικών δαπανών εξουδετερώνει 
τα οφέλη από την ενίσχυση 
των εξαγωγών.

Ανάμεσα στα μέτρα που 
σχεδιάζει να προωθήσει είναι 
η βελτίωση της ποιότητας των 
υπηρεσιών σε εστιατόρια και 
ξενοδοχεία για να ενθαρρύνει 
τους Κινέζους να τρώνε συχνό-
τερα έξω. Ενθαρρύνει μάλι-
στα τα εστιατόρια να αναπτύ-
ξουν καινούργιες σπεσιαλιτέ 
για να προσελκύσουν κόσμο. 
Παράλληλα, το Πεκίνο σχε-
διάζει να προωθήσει βελτιώ-
σεις στις υπηρεσίες φροντίδας 
παιδιών και ηλικιωμένων, να 
ανακαινίσει τα ιδρύματα φρο-
ντίδας αλλά και να κατασκευ-
άσει νέες εγκαταστάσεις για 
υπηρεσίες φροντίδας. Θα εν-
θαρρύνει έτσι τις επιχειρήσεις 
που παρέχουν υπηρεσίες ανα-

βάθμισης ακινήτων ώστε να 
συνεργαστούν με τα ιδρύματα 
φροντίδας ηλικιωμένων ή παι-
διών, όπως και τις υπηρεσίες 

κέτερινγκ. Ομοίως σχεδιάζει 
να προωθήσει τις υπηρεσίες 
υγείας στα δυτικά πρότυπα με 
προληπτικές εξετάσεις υγείας 
και συμβουλευτική, με βελτίω-
ση των υπηρεσιών ασφάλισης 
αλλά και τη στήριξη των κινε-
ζικών φαρμακοβιομηχανιών. 

Προβλέπει, επίσης, αντί-
στοιχες δράσεις στον τομέα 
της ψυχαγωγίας και του πολι-
τισμού με σκοπό την αναβάθ-

μιση της ποιότητας της ψυχα-
γωγίας και των εκδηλώσεων 
πολιτιστικού περιεχομένου και 
ειδικότερα των ταινιών, των 
online προγραμμάτων και των 
εκπομπών ραδιοφώνου και τη-
λεόρασης, ενώ θα ενθαρρύνει 
την ανάπτυξη νέων μορφών 
σύνθετων media. 

Θέτει επίσης καινοτόμους 
στόχους για τον τουρισμό, 
όπως η ανάπτυξη της νυχτε-
ρινής διασκέδασης για τους 
τουρίστες, οι διακοπές εμπει-
ρίας, η κρουαζιέρα με θαλαμη-
γό, αλλά και η βελτίωση των 
μέσων μεταφοράς με τρένα 
και δρομολόγια που ταιριάζουν 
στις μεγαλύτερες ηλικίες.

Εντάσσει στα σχέδιά του 
επίσης τον τομέα της παιδείας, 
στοχεύοντας σε αναβάθμιση 
της εκπαίδευσης και των υπη-
ρεσιών της και στην ίδρυση 
όλο και περισσότερων σχολεί-
ων και σχολών που θα προσφέ-
ρουν παιδεία υψηλής ποιότη-
τας. Από το σχέδιο δράσης δεν 
θα μπορούσαν να λείπουν οι 
ψηφιακές τεχνολογίες, γι’ αυτό 
και το Πεκίνο σκοπεύει να προ-
ωθήσει τη χρήση τεχνολογιών 
με στόχο την ανάπτυξη «έξυ-
πνων περιοχών επιχειρήσε-
ων», «έξυπνων πολυκατοικιών 
και καταστημάτων» αλλά και 
νέων μεθόδων κατανάλωσης, 
όπως τα καταστήματα λιανικής 
χωρίς προσωπικό όπου ο πελά-
της θα αναλαμβάνει πλήρως 
πρωτοβουλία. Και βέβαια, το 
σχέδιο δράσης περιλαμβάνει 
την πράσινη τεχνολογία, τη 
βελτίωση των υπηρεσιών χα-
μηλού άνθρακα, καθώς και των 
συστημάτων πιστοποίησης.

Οι δασμοί για διαδικτυακές αγορές αγαθών από χώρες εκτός Ε.Ε. διπλασιάζονται στο 60%, ενώ για τα εμπο-
ρεύματα που προέρχονται από την Ε.Ε. αυξάνονται σε 30% από 18%. Στόχος, σύμφωνα με το τουρκικό υπουρ-
γείο Εμπορίου, να προστατευθούν οι καταναλωτές και οι εγχώριες επιχειρήσεις.

EP
A

Πρωτοβουλίες σε 20 
τομείς από το Πεκίνο 
λόγω επιβράδυνσης 
της ανάπτυξης.

Το δίπολο της αμερικανικής Eli 
Lilly και της δανικής Novo Nord-
isk πρόκειται να σπάσουν τα νέα 
φάρμακα κατά της παχυσαρκίας 
από ανταγωνιστικές εταιρείες, 
τα οποία αν και δεν έχουν ακό-
μη κυκλοφορήσει στην αγορά, 
απειλούν ήδη την κεφαλαιοποί-
ηση των δύο εταιρειών.

Οι δύο φαρμακευτικές είναι 
παγκόσμιοι κυρίαρχοι στην αγο-
ρά των φαρμάκων απώλειας βά-
ρους, καθώς προς το παρόν είναι 
και οι μοναδικές που τα παρα-
σκευάζουν, απολαμβάνοντας 
παράλληλα τον επενδυτικό εν-
θουσιασμό που έχει έμπρακτο 
αποτύπωμα στη χρηματιστηρι-
ακή τους αξία. Πρόκειται όμως 
για μια τόσο δημοφιλή και κερ-
δοφόρο αγορά, ώστε μέσα σε 
έναν χρόνο έχει προσελκύσει 
τεράστιο ενδιαφέρον από αντα-
γωνιστικές εταιρείες, οι οποίες 
πλέον κάνουν σοβαρή πρόοδο 
στην ανάπτυξη των δικών τους 
φαρμάκων. 

Την περασμένη εβδομάδα, η 
Viking Therapeutics ανακοίνωσε 
τα τελευταία αποτελέσματα του 
φαρμάκου κατά της παχυσαρκί-
ας, ενός ενέσιμου στα τελευταία 
στάδια της έρευνας. Ανέφερε 
μάλιστα ότι αναπτύσσει και ένα 
φάρμακο που χορηγείται από 
το στόμα, το οποίο βρίσκεται 
σε μεσαίο στάδιο έρευνας. Με-
τά την παρουσίαση, η μετοχή 
της εκτινάχθηκε κατά 39% σε 
μία μόλις ημέρα, φέρνοντας τα 
κέρδη της στο 235% από την 
αρχή του 2024.

Αντίστοιχα, η Roche, η οποία 
επίσης είχε ανακοινώσει ότι ανα-
πτύσσει φάρμακο κατά της πα-
χυσαρκίας που χορηγείται από 
το στόμα, δήλωσε την περασμέ-
νη εβδομάδα πως θα το λανσάρει 
νωρίτερα από το προσδοκώμε-
νο, καθώς η πιλοτική έρευνα εί-
χε πολλά υποσχόμενα αποτελέ-
σματα. Οι μετοχές της εταιρείας 
σημειώνουν άνοδο 13% φέτος, 
η οποία αποδίδεται σε τεράστιο 
βαθμό στην πρόοδο στον συγκε-
κριμένο τομέα.

«Ο διαβήτης και η παχυσαρκία 

συνεχίζουν να κυριαρχούν στον 
κλάδο της υγείας. Η Goldman 
Sachs εκτιμά πως η αγορά θα 
αναπτυχθεί από 14 δισ. δολάρια 
το 2024 σε τουλάχιστον 130 δισ. 
δολάρια μέχρι το 2030. Είναι ευ-
νόητο ότι πολλές φαρμακευτικές 
εταιρείες κάνουν έρευνα σε αυτό 
τον τομέα», υπογράμμισε στην 
El Pais o Σεμπάστιαν Χόφμπεκ, 
αναλυτής στην DJE Kapital.

Ο Παγκόσμιος Οργανισμός 
Υγείας χαρακτηρίζει την παχυ-
σαρκία παγκόσμια κρίση, αφού 
ένας στους οκτώ ανθρώπους 
στον κόσμο ήταν παχύσαρκος 
το 2022. Εν μέσω αύξησης της 
νόσου, η Novo Nordisk και η Eli 
Lilly ήταν οι πρώτες εταιρείες 
που ανέπτυξαν και διοχέτευσαν 
στην αγορά προϊόντα που βο-
ηθούν στην αντιμετώπιση της 

παχυσαρκίας, με αποτέλεσμα 
οι κεφαλαιοποιήσεις τους να 
διογκωθούν κατά εκατομμύρια 
δολάρια. Αφότου, όμως, αναδύ-
θηκαν και άλλοι πιθανοί αντα-
γωνιστές, οι μετοχές τους υπο-
χωρούν.

Η δανική Novo Nordisk που-
λάει το Ozempic και το Wegovy. 
Τα δύο φάρμακα κατά της παχυ-
σαρκίας κατέστησαν την εται-
ρεία την πολυτιμότερη της Ευ-
ρώπης, με κεφαλαιοποίηση άνω 
των 570 δισ. δολαρίων. Από την 
αρχή του έτους, η μετοχή έχει 
μεν ανέβει 64%, όμως τον τε-
λευταίο μήνα έχει υποχωρήσει 
11%. Η αμερικανική Eli Lilly κα-
τασκευάζει το Mounjarro και το 
Zepbound. Η μετοχή της έχει 
ανέβει κατά 32% από την αρχή 
του έτους, αλλά τον τελευταίο 
μήνα έχασε 14% λόγω του ανα-
δυόμενου ανταγωνισμού.

Αυξάνεται ο ανταγωνισμός
στα φάρμακα για
την απώλεια βάρους 

Πόλεμο στις online αγορές
από το εξωτερικό κήρυξε η Τουρκία

Σχέδιο για τόνωση της κατανάλωσης στην Κίνα

Περιορισμοί και υψηλοί δασμοί στο διαδικτυακό εμπόριο από πλατφόρμες

Ανάμεσα στα μέτρα που σχεδιάζει να προωθήσει η Κίνα είναι η βελτίωση 
της ποιότητας των υπηρεσιών σε εστιατόρια και ξενοδοχεία, ενώ θέτει νέους 
στόχους για τον τουρισμό, όπως η ανάπτυξη της νυχτερινής διασκέδασης, 
οι διακοπές εμπειρίας και η κρουαζιέρα με θαλαμηγό.

A
.P

.

Σύμφωνα με τα νέα 
μέτρα, μειώνεται 
το όριο διαδικτυακών 
αγορών από το εξω-
τερικό από 150 
σε 30 ευρώ.

Νέες εταιρείες 
εισέρχονται 
στην αγορά, απειλείται 
το δίπολο Eli Lilly 
και Nordisk.
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Φθηνότερα νοικιάζονται φέτος οι
πολυτελείς βίλες στη Μύκονο, κα-
θώς η αυξημένη προσφορά και η
μείωση των επισκεπτών σε σχέση
με το περυσινό καλοκαίρι, ασκούν
πιέσεις στις τιμές. 

Στον αντίποδα, οι τιμές πώλη-
σης εξοχικών κατοικιών συνεχίζουν
να κινούνται ανοδικά, χάρις στη
σταθερά υψηλή ζήτηση, τόσο από
Ελληνες, όσο και από ξένους αγο-
ραστές. Σύμφωνα με τον κ. Ιωάννη
Ρεβύθη, επίτιμο πρόεδρος του Συλ-
λόγου Κτηματομεσιτών Αττικής,

«φέτος, λόγω της μείωσης των επι-
σκεπτών, οι τιμές στις ενοικιαζό-
μενες βίλες είναι χαμηλότερες κατά
20%-30% και σίγουρα δεν θα αγ-
γίξουν τις πληρότητες των δύο
προηγούμενων ετών. Οι λόγοι είναι
η πληθώρα τέτοιων κατοικιών
στην αγορά και η μείωση του ει-
σοδήματος των επισκεπτών λόγω
της παγκόσμιας οικονομικής κρί-
σης». Με βάση τα σχετικά στοιχεία,
η ενοικίαση των κατοικιών αυτών
τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο
ξεκινάει από ποσά της τάξεως των
800 ευρώ/ημέρα για ένα σπίτι τριών
υπνοδωματίων με πισίνα και μπο-
ρεί να φτάσει έως τις 3.000
ευρώ/ημέρα, ανάλογα με την το-
ποθεσία και τις προδιαγραφές του
ακινήτου. Ωστόσο υπάρχουν και
περιπτώσεις υπερπολυτελών κα-
τοικιών, όπου το σχετικό κόστος
ενοικίασης φτάνει σε δυσθεώρητα
ύψη, ακόμα και στις 15.000

ευρώ/ημέρα, με δεδομένο άλλωστε
ότι τέτοια ακίνητα απευθύνονται
σε ένα εντελώς διαφορετικό κοινό,
πολυεκατομμυριούχων και δισε-
κατομμυριούχων. «Ασφαλώς, θα
πρέπει να σημειωθεί ότι στις τιμές
αυτές περιλαμβάνονται μια σειρά
από παροχές, όπως δωρεάν ιδιω-
τική μετακίνηση όλη την ημέρα,
προσωπική ασφάλεια, οικιακός
βοηθός, μάγειρας και επιστάτης
για τυχόν επισκευές στον εξοπλι-
σμό της βίλας», σημειώνει ο κ. Ρε-
βύθης. Ακόμα κι έτσι βέβαια, όπως
σημειώνει, φέτος οι τιμές κατα-
γράφουν διόρθωση σε σχέση με
τα προηγούμενα χρόνια.

Οπως αναφέρει ο κ. Ρεβύθης,
«μέχρι σήμερα υπάρχει μια μείωση
της τάξεως του 10%-15% στην επι-
σκεψιμότητα από Ευρωπαίους και
Αμερικανούς και ο λόγος είναι η
αύξηση των οικογενειακών εξόδων,
η αύξηση του κόστους των αερο-

πορικών εισιτηρίων και των ναύ-
λων, ενώ αρνητικά επιδρά και η
οικονομική κατάσταση σε πολλές
χώρες, λόγω των πολεμικών συρ-
ράξεων στην Κεντρική Ευρώπη
και τη Μέση Ανατολή. Μάλιστα,
η μείωση αυτή δεν είναι εμφανής
μόνο στη Μύκονο, αλλά και σε όλα
τα τουριστικά θέρετρα ανά τον
κόσμο, ιδίως όμως στη γαλλική
και την ιταλική Ριβιέρα». Παρ’ όλα
αυτά, σύμφωνα με τον ίδιο, «η προ-
σέλευση των διάσημων και επώ-
νυμων επισκεπτών στη Μύκονο
τη φετινή καλοκαιρινή περίοδο
είναι αξιοσημείωτη και ιδιαίτερα
ενθαρρυντική, καθώς μόνο την
προηγούμενη εβδομάδα καταγρά-
φηκαν 150 αφίξεις ιδιωτικών τζετ
και 1.000 από τις αρχές του έτους».

Παράλληλα, η εικόνα στις αγο-
ραπωλησίες κατοικιών είναι πολύ
θετικότερη, καθώς η ζήτηση πα-
ραμένει υψηλή και φέτος, και οι

τιμές συνεχίζουν να διαμορφώ-
νονται σε υψηλό επίπεδο. Σε αυτό
έχει συμβάλει και η αναστολή οι-
κοδομικών αδειών και αναθεωρή-
σεων τον τελευταίο χρόνο, λόγω
του νέου χωροταξικού σχεδίου για
τον τουρισμό. Στο πλαίσιο αυτό,
με βάση τα στοιχεία του κ. Ρεβύθη,
οι τιμές πώλησης για κατοικίες
από 150 τ.μ. έως 300 τ.μ. κυμαί-
νονται κατά μέσον όρο στις 5.000
ευρώ/τ.μ., ενώ οι βίλες υψηλών
προδιαγραφών, που βρίσκονται
είτε κοντά στη θάλασσα είτε προ-
σφέρουν ανεμπόδιστη θέα στη
θάλασσα, ξεπερνούν τις 10.000
ευρώ/τ.μ. Σημειωτέον ότι το κόστος
κατασκευής έχει σχεδόν διπλα-
σιαστεί την τελευταία διετία, εξέ-
λιξη που έχει συμβάλει στη δια-
τήρηση των τιμών πώλησης σε
υψηλό επίπεδο, μιας και το σημείο
αναφοράς παραμένουν οι νεόδ-
μητες κατασκευές.
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Οι τιμές πώλησης των
εξοχικών συνεχίζουν
να αυξάνονται και κυ-
μαίνονται κατά μέσον
όρο στις 5.000
ευρώ/τ.μ.

Μειώθηκαν οι τιμές ενοικίασης
πολυτελών κατοικιών στη Μύκονο
Πτώση κατά 20%-30% λόγω μείωσης επισκεπτών και μεγάλης προσφοράς

Η ενοικίαση κατοικιών στη Μύκονο φέτος το καλοκαίρι ξεκινάει από ποσά της τάξεως των 800 ευρώ/ημέρα για
ένα σπίτι τριών υπνοδωματίων με πισίνα και μπορεί να φτάσει έως τις 3.000 ευρώ/ημέρα, ανάλογα με την τοπο-
θεσία και τις προδιαγραφές του ακινήτου. Ωστόσο υπάρχουν και περιπτώσεις υπερπολυτελών κατοικιών, όπου το
σχετικό κόστος ενοικίασης φτάνει σε δυσθεώρητα ύψη, ακόμα και τις 15.000 ευρώ/ημέρα.

Σε εξέλιξη πρόγραμμα
έργων μέσω ΣΔΙΤ ύψους
άνω των 5 δισ. ευρώ
Πρόοδος έχει αρχίσει να σημει-
ώνεται έπειτα από πολύμηνες (ή
ακόμα και πολυετείς) καθυστε-
ρήσεις στο πρόγραμμα έργων μέ-
σω ΣΔΙΤ, ύψους άνω των 5 δισ.
ευρώ. Σε αρκετούς διαγωνισμούς,
είτε έχει προκύψει ανάδοχος και
αναμένεται η υπογραφή της σύμ-
βασης, είτε έχει προγραμματιστεί
η υποβολή δεσμευτικών προσφο-
ρών, ενώ άλλοι πάλι έχουν εισέλ-
θει στη δεύτερη φάση του αντα-
γωνιστικού διαλόγου.

Πρόσφατα, το σχήμα ΤΕΡΝΑ
Ενεργειακή - ΤΙΤΑΝ υπέβαλε δε-
σμευτική προσφορά για το έργο
των 200 εκατ. ευρώ, που αφορά
την κατασκευή της δεύτερης μο-
νάδας διαχείρισης απορριμμάτων
της Θεσσαλονίκης. 

Το συγκεκριμένο έργο θα κα-
λύψει τις ανάγκες 10 δήμων της
Περιφέρειας Θεσσαλονίκης κι
έχει χωροθετηθεί σε έκταση 150-
200 στρεμμάτων, κοντά στον ΧΥ-
ΤΑ Μαυρορράχης.

Τον προσεχή Σεπτέμβριο ανα-
μένεται να υποβληθούν δεσμευ-
τικές οικονομικές προσφορές,
έπειτα από σχεδόν τέσσερα χρό-
νια(!) και για την κατασκευή φοι-
τητικών εστιών για λογαριασμό
του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου
Θράκης. Το έργο των 107 εκατ.
ευρώ διεκδικούν ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ,
Αβαξ, Intrakat, Ακτωρ Παραχω-
ρήσεις και η κοινοπραξία της
ΑΤΕΣΕ με τον όμιλο Metlen (Μυ-
τιληναίος).

Επίσης, τον Σεπτέμβριο είναι
προγραμματισμένη η υποβολή
δεσμευτικών προσφορών και για
τρία έργα ΣΔΙΤ ύδρευσης/άρδευ-
σης. Πρόκειται για το έργο που
αφορά το αρδευτικό δίκτυο Υπέ-
ρειας νομού Λάρισας - Ορφανών
νομού Καρδίτσας, ύψους 107 εκατ.
ευρώ, εκείνο για το αρδευτικό
σύστημα του Αλμωπαίου Πέλλας,
ύψους 98,5 εκατ. ευρώ, κι ένα
ακόμα ύψους 169 εκατ. ευρώ, που
αφορά τη μεταφορά και διανομή
νερού από τον ποταμό Νέστο
στην πεδιάδα της Ξάνθης για αρ-
δευτικούς σκοπούς. 

Τα έργα αυτά διεκδικούνται
από τη ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, την κοινο-
πραξία Metlen - Μεσόγειος, την
κοινοπραξία Ακτωρ Παραχωρή-
σεις - Intrakat και την κοινοπραξία
των εταιρειών Αβαξ - Θαλής - Γκο-
λιόπουλος.

Στο στάδιο του ανταγωνιστι-
κού διαλόγου έχουν εισέλθει όμως
και δύο μεγάλα οδικά έργα ύψους
700 εκατ. ευρώ στη Βόρεια Ελ-
λάδα. Το μεγαλύτερο από τα δύο
αφορά τη σύνδεση Θεσσαλονίκης
- Εδεσσας, ύψους 445 εκατ. ευρώ,
το οποίο διεκδικούν οι ΓΕΚ ΤΕΡ-
ΝΑ, Αβαξ και η κοινοπραξία

Ακτωρ Παραχωρήσεις - Μetlen
(Μυτιληναίος). Το έτερο έργο, για
το οποίο επίσης έχει ξεκινήσει η
φάση του ανταγωνιστικού δια-
λόγου είναι το Δράμα - Αμφίπολη,
προϋπολογισμού 248,54 εκατ. ευ-
ρώ, που αναμένεται να αναβαθ-
μίσει τη σύνδεση με την Εγνατία
Οδό. Το φυσικό αντικείμενο αφο-
ρά τα τμήματα Παλαιοκώμη -
Μαυρολεύκη και Μαυρολεύκη -
Δράμα, συνολικού μήκους περί
τα 43 χλμ.

Επίσης, στη φάση του αντα-
γωνιστικού διαλόγου βρίσκεται
και το ΣΔΙΤ των Δικαστικών Με-
γάρων της Κρήτης, ύψους 70 εκατ.
ευρώ, που αφορά την ανέγερση
νέου μεγάρου στο Ηράκλειο, επι-
φάνειας 24.550 τ.μ., και την ανα-
κατασκευή του Δικαστικού Με-
γάρου Ρεθύμνου. Το έργο διεκ-
δικούν οι Ακτωρ Παραχωρήσεις,
ΑΒΑΞ, ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ, Intrakat και
το σχήμα Μυτιληναίος - ΑΤΕΣΕ.

ΝIΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣAΝΟΓΛΟΥ
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Σε ποιους διαγωνι-
σμούς έχει προκύψει
ανάδοχος και ποιοι εί-
ναι στο στάδιο υποβο-
λής δεσμευτικών προ-
σφορών.

Οι προηγούμενοι μήνες ήταν γενικά
καλοί πρωτίστως για τη Λευκωσία
και δευτερευόντως για τη Λάρνακα.
Οι υπόλοιπες επαρχίες βίωναν μια
γενική μείωση επενδυτικού εν-
διαφέροντος με τη Λεμεσό να ήταν
η πιο πληγωμένη παρόλο που συγ-
κέντρωνε αξιοσημείωτα κεφάλαια
σε επενδύσεις. Ο Ιούλιος όπως θα
δούμε πιο κάτω έβαλε ένα φρένο

στην αρνητική πορεία και αναμέ-
νουμε να δούμε αν αυτό θα σημα-
τοδοτήσει μια νέα περίοδο ανόδου
ή αν αποτέλεσε μια αναλαμπή
λόγω άλλων εξωγενών παραγόν-
των.

Πάμε να δούμε τι συνέβη λοιπόν
τον περασμένο μήνα. Τον Ιούλιο
του 2024 σημειώθηκαν συνολικά
1.856 πωλήσεις (μεταβιβάσεις) ακι-
νήτων, γεγονός που τον κατατάσ-
σει στην πρώτη θέση του πρώτου

επταμήνου του τρέχοντος έτους.
Τον Ιούλιο του 2023 είχαν σημει-
ωθεί συνολικά 1.588 πωλήσεις (με-
ταβιβάσεις) ακινήτων γεγονός που
τον κατέταξε τότε σαν τον τρίτο
καλύτερο μήνα της αντίστοιχης
περιόδου του 2023 σε αριθμό πω-
λήσεων. Άρα η αγορά φέτος εντός
αυτής της περιόδου (του Ιουλίου)
μεγεθύνθηκε κατά 16,9% σε σχέση
με την αντίστοιχη περσινή. Σε επί-
πεδο πωλητηρίων εγγράφων (μελ-
λοντικές μεταβιβάσεις ακινήτων
που έγιναν), η Παγκύπρια εικόνα
για τον Ιούλιο είναι επίσης θετική
αφού κατέγραψε αύξηση κατά
22%: κατατέθηκαν συνολικά 1.657
πωλητήρια έγγραφα φέτος τον
Ιούλιο σε αντίθεση με 1.362 πω-
λητήρια έγγραφα τον ίδιο μήνα
πέρυσι.

Η συνολική αξία συναλλαγών
τον Ιούλιο φέτος κυμάνθηκε πέριξ
των €427 εκατ. Συγκρινόμενη με
τον Ιούλιο του 2023 όπου η συνο-
λική αξία ήταν πέριξ των
€388,1εκατ., βλέπουμε μια σημαν-
τική αύξηση φέτος της τάξης του
10%. Πώς κατανέμεται αυτή η συ-
νολική απόδοση του μήνα μεταξύ
των επαρχιών; Συμπεριφέρθηκαν
όλες οι επαρχίες κατά αντίστοιχο
τρόπο

Η Λευκωσία κατέγραψε 485 πω-
λήσεις φέτος και 417 πωλήσεις
πέρσι (αύξηση 16,3%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών αυξήθηκε κατά
19% εφόσον φέτος επενδύθηκαν
πέριξ των €87,2 εκατ. ενώ πέρυσι
πέριξ των €73,3 εκατ. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Ιουλίου
26,1% επί του αριθμού πωλήσεων

και μερίδιο 20,4% επί της αξίας
συναλλαγών. Επιπλέον η Λευκωσία
κατέγραψε και 310 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 19% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούλιο του
2023. Παρόλο που η Λευκωσία κα-
τετάγη τέταρτη σε σειρά επαρχία
τον Ιούλιο, εξακολουθεί να είναι
πρώτη σε κατάταξη σε νέα πωλη-
τήρια έγγραφα κατά την επταμηνία
(24% συνολική αύξηση).

Η Λεμεσός κατέγραψε 553 πω-
λήσεις φέτος και 486 πωλήσεις

πέρσι (αύξηση 13,8%). Ο συνολικός
όγκος συναλλαγών ήταν πέριξ των
€170 εκατ. φέτος και πέριξ των
€153,8 εκατ. πέρυσι, σημειώνοντας
αύξηση 10,5%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Ιουλίου 29,8%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 39,8% επί της αξίας συναλ-
λαγών. Επιπλέον η Λεμεσός κατέ-
γραψε και 552 πωλητήρια έγγραφα
που είναι κατά 29% αυξημένα σε
σχέση με τον Ιούλιο του 2023. Πα-
ρόλο που η Λεμεσός στην επτα-

μηνία εξακολουθεί να είναι ελα-
φρώς αρνητική σε νέα πωλητήρια
έγγραφα σε σχέση με την αντί-
στοιχη περίοδο του 2023 (με -5%),
εντούτοις κρίνεται ως πολύ θετική
αυτή η μηνιαία ανάκαμψη της Λε-
μεσού επειδή μπήκε ένα έστω προ-
σωρινό φρένο στην πτωτική πο-
ρεία πολλών μηνών.

Η Λάρνακα κατέγραψε 346 πω-
λήσεις φέτος σε αντίθεση με 334
πωλήσεις πέρσι (αύξηση 3,6%). Ο
συνολικός όγκος συναλλαγών ήταν
πέριξ των €51,4 εκατ. φέτος και
πέριξ των €52,5 εκατ. πέρσι ση-
μειώνοντας ελαφριά συρρίκνωση
της τάξης του 2%. Είχε μερίδιο
στη συνολική αγορά του Ιουλίου
18,6% επί του αριθμού πωλήσεων
και μερίδιο 12% επί της αξίας συ-
ναλλαγών. Επιπλέον η Λάρνακα
κατέγραψε και 418 πωλητήρια έγ-
γραφα που είναι κατά 28% αυξη-
μένα σε σχέση με τον Ιούλιο του
2023. Η Λάρνακα φαίνεται να κρα-
τιέται σε καλές επιδόσεις παρά
την αντίθετη αίσθηση που εξέ-
φραζαν διάφοροι παράγοντες του
τομέα. Η επταμηνία σε νέα πωλη-
τήρια έγγραφα για την Λάρνακα
είναι κατά 12% αυξημένη σε σχέση
με την αντίστοιχη περίοδο του
2023.

Η Πάφος κατέγραψε 386 πω-
λήσεις φέτος και 274 πωλήσεις
πέρσι σημειώνοντας αύξηση
40,9%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €102,2 εκατ.
φέτος και πέριξ των €64,2 εκατ.
πέρυσι σημειώνοντας αύξηση
59,2%. Είχε μερίδιο στη συνολική
αγορά του Ιουλίου 20,8% επί του

αριθμού πωλήσεων και μερίδιο
23,9% επί της αξίας συναλλαγών.
Η Πάφος κατέγραψε και 296 πω-
λητήρια έγγραφα που είναι κατά
3% αυξημένα σε σχέση με τον Ιού-
λιο του 2023. Για την Πάφο ο Ιού-
λιος ήταν ο καλύτερος μήνας σε
ολοκληρωμένες συναλλαγές και
ο δεύτερος καλύτερος σε νέα πω-
λητήρια έγγραφα. Η επταμηνία
σε πωλητήρια έγγραφα είναι συρ-
ρικνωμένη κατά 14%.

Η Αμμόχωστος κατέγραψε 86
πωλήσεις φέτος και 77 πωλήσεις
πέρυσι σημειώνοντας αύξηση
11,7%. Ο συνολικός όγκος συναλ-
λαγών ήταν πέριξ των €16,2 εκατ.
φέτος και πέριξ των €44,4 εκατ.
πέρυσι σημειώνοντας δραστική
μείωση 63,5%. Είχε μερίδιο στη
συνολική αγορά του Ιουλίου 4,6%
επί του αριθμού πωλήσεων και με-
ρίδιο 3,8% επί της αξίας συναλλα-
γών. Η Αμμόχωστος κατέγραψε
και 83 πωλητήρια έγγραφα που
είναι κατά 36% αυξημένα σε σχέση
με τον Ιούλιο του 2023. Η Αμμό-
χωστος φαίνεται να επανέρχεται
σε πιο νορμάλ ρυθμούς μετά την
καλή χρονιά που κατέγραψε πέ-
ρυσι.

Γενικά ο Ιούλιος ήταν καλός
μήνας για την κτηματαγορά. Είναι
νωρίς να κριθεί αν αποτελεί σημείο
ανάκαμψης για τη Λεμεσό αλλά
καταγράφεται η αξιοσημείωτη αλ-
λαγή πλεύσης.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.

Οι Κτηματικές Επιδόσεις του Ιουλίου

Τον Ιούλιο του 2024 σημειώθηκαν συνολικά 1.856 πωλήσεις (μεταβιβάσεις)
ακινήτων, γεγονός που τον κατατάσσει στην πρώτη θέση του πρώτου επτα-
μήνου του τρέχοντος έτους.

<<<<<<

Η συνολική αξία συναλ-
λαγών τον Ιούλιο φέτος
κυμάνθηκε πέριξ των
€427 εκατ. Συγκρινόμε-
νη με τον Ιούλιο του
2023 όπου η συνολική
αξία ήταν πέριξ των
€388,1εκατ., βλέπουμε
μια σημαντική αύξηση
φέτος της τάξης του
10%.



Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Πέρασαν πενήντα χρόνια, απ’ όταν 
η πόλη του Ευαγόρα, η Αμμόχω-
στος ή τα Βαρώσια έμειναν βου-
βά. Πενήντα χρόνια που η πόλη 
που κάποτε έσφυζε από ζωή μπή-
κε στη ζώνη της «ανυπαρξίας»… 
αν μπορεί να χρησιμοποιηθεί αυ-
τή η λέξη. Πενήντα χρόνια δέσμια 
του τουρκικού στρατού, και εδώ 
και μερικά χρόνια επιδεικνύε-
ται εν είδει πολεμικού λαφύρου 
μέρος της από το κατοχικό κα-
θεστώς. Σε αυτή την πόλη όμως 
βρίσκονται ακόμα σημάδια που 
μαρτυρούν το παρελθόν της, τα 
μνημεία της είναι αδιάψευστοι 
μάρτυρες του χθες της. Πολλά 
από αυτά, αν όχι τα περισσότερα, 
απροσπέλαστα, άγνωστα στους 

μη Βαρωσιώτες. Μνημεία, που, 
αν μπορούσαν να μελετηθούν επί 
τόπου, θα βοηθούσαν να αποκω-
δικοποιηθεί πολλά κομμάτια της 
ιστορίας της πόλης. 

Αυτές ήταν οι σκέψεις μου, 
όταν ο βυζαντινολόγος Ανδρέας 
Φούλιας μού έδωσε ένα αντίτυ-
πο του βιβλίου που συνέγραψε με 
τον επίσης βυζαντινολόγο Χρι-
στόδουλο Χατζηχριστοδούλου, 
«Τα θρησκευτικά μνημεία της 
νέας πόλης της Αμμοχώστου», 
έκδοση της Ιεράς Μητρόπολης 
Κωνσταντίας και Αμμοχώστου 
– Πολιτιστική Ακαδημία «Άγι-
ος Επιφάνιος». Στις 477 σελίδες 
του βιβλίου ο αναγνώστης μπο-
ρεί να μάθει για όλα τα θρησκευ-
τικά μνημεία της πόλης, όλων 
των θρησκειών και των δογμά-
των. Πρόκειται περί άθλου, μιας 
και η πρόσβαση στα περισσότε-
ρα ήταν αδύνατη, οπότε για την 
τεκμηρίωσή τους, εκτός από την 
υπάρχουσα, ελλιπής πολλές φο-
ρές βιβλιογραφία, επιστρατεύτη-
καν και Αμμοχωστιανοί/ές που τα 
έζησαν, φωτογραφίες από εκδρο-
μές, από πανηγύρια, από γάμους, 
από ποικίλες άλλες δραστηριότη-
τες μπήκαν κάτω από τον μεγεθυ-
ντικό φακό των συγγραφέων για 
να ταυτοποιηθούν εικόνες, αγιο-
γραφίες, πρόσωπα, επιγραφές… 

Ρώτησα τον δρα Ανδρέα Φού-

λια, αφότου καταβυθίστηκα στις 
σελίδες του βιβλίου, τι τους ώθη-
σε να αναλάβουν ένα τέτοιο έργο, 
έχοντας παρατηρήσει πως κατά 
τη γνώμη μου συνδυάζει νομίζω 
τον επιστημονικό λόγο, με το συ-
ναίσθημα: «Αυτό που μας ώθη-
σε να αναλάβουμε τη συγγραφή 
του βιβλίου αυτού είναι πρώτα η 
πολύχρονη ενασχόλησή μας με 
τη βυζαντινή και μεταβυζαντινή 
τέχνη και η συνεχής επαφή με 
μνημεία της περιοχής. Νιώσαμε 
ότι ήταν χρέος μας να γράψουμε, 
μαζί με τα άλλα, και ένα βιβλίο για 
την πόλη που μας γέννησε. Μαζί 
με αυτό ήταν και η αντίδρασή μας 
στη λήθη, επειδή βλέπαμε τους 

παλαιότερους να φεύγουν και να 
παίρνουν μαζί τους αναμνήσεις, 
παραδόσεις, ιστορίες παλιές. Αυ-
τό νιώθαμε ότι ήταν καταστροφι-
κό, επειδή αν έχεις ένα μνημείο 
και δεν έχεις την ιστορία του, η 
οποία συνυφάνθηκε για αιώνες με 
ιστορίες ανθρώπινες αλλά και με 
παραδόσεις μακραίωνες που φω-
τίζουν την ταυτότητά μας, τότε 
έχεις χάσει ένα μεγάλο μέρος του 
μνημείου. Συνεπώς εμείς είμαστε 
οι τελευταίοι που ζήσαμε την πό-
λη και γνωρίσαμε τα μνημεία, 
όταν ήταν ελεύθερα και ζωντανά.  

Από την άλλη αυτό που επίσης 
μας ώθησε στη συγγραφή του βι-
βλίου ήταν η απογοήτευση για 

την απουσία λύσης στο κυπριακό 
πρόβλημα αλλά και από την εκ-
μετάλλευση από διάφορους της 
παρούσας άκρως επικίνδυνης κα-
τάστασης για την επιβίωση του 
Ελληνισμού στο νησί». Σχετικά 
με την παρατήρησή μου για τον 
συνδυασμό του επιστημονικού 
λόγου, με το συναίσθημα, ο Αν-
δρέας Φούλιας μού εξηγεί: «Το 
βιβλίο γράφτηκε με επιστημο-
νική δεοντολογία και μεθοδολο-
γία. Προσπαθήσαμε και νομίζω 
πετύχαμε με τον συνάδελφο δρα 
Χριστόδουλο Χατζηχριστοδού-
λου να μην παραδώσουμε ένα 
βιβλίο μελό. Ορισμένα ψήγματα 
συναισθηματισμού υπάρχουν μό-
νο στο εισαγωγικό μας σημείωμα, 
το οποίο σε όλα τα βιβλία είναι 
το τμήμα εκείνο όπου μπορείς 
να εκφραστείς με πιο προσωπι-
κό τόνο. Όλο το υπόλοιπο βιβλίο 
είναι γραμμένο με αυστηρά επι-

στημονικό τρόπο ώστε να έχει 
βάθος χρόνου και αντοχή, ώστε 
να αποτελεί σημείο αναφοράς 
για τους μελλοντικούς μελετη-
τές και εραστές της πόλης μας, 
η οποία δυστυχώς παραδόθηκε 
στον εισβολέα προδομένη από 
αυτούς που είχαν ορκιστεί να την 
προστατεύουν». Έχοντας διατρέ-
ξει το βιβλίο δεν μπορώ παρά να 
συμφωνήσω πως θα μείνει ως ση-
μείο αναφοράς σε όσους/ες θελή-
σουν από εδώ και πέρα να μελε-
τήσουν αυτά τα μνημεία, αλλά 
και να διαβάσουν την κοινωνία 
της Αμμοχώστου τα τελευταία 
εκατό χρόνια.

Ο δρ Φούλιας δεν παραλεί-
πει να ευχαριστήσει, σε αυτό το 
σημείο της κουβέντας μας την 
Ιερά Μητρόπολη Αμμοχώστου 
και Κωνσταντίας και την Πολι-
τιστική Ακαδημία Άγιος Επιφά-
νιος για την ανάληψη της έκδο-
σης. «Ευχαριστούμε επίσης τη 
Γενική Γραμματεία Θρησκευμά-
των του Υπουργείου Παιδείας και 
Θρησκευμάτων και Αθλητισμού 
της Ελληνικής ∆ημοκρατίας για 
τη συνδρομή τους στην έκδοση. 
Όλως ιδιαιτέρως ευχαριστούμε 
τον πανιερώτατο μητροπολίτη 
Κωνσταντίας και Αμμοχώστου 
κ. Βασίλειο».  

• Συνέχεια στη σελ. 3

«Το βιβλίο είναι γραμμέ-
νο με αυστηρά επιστη-
μονικό τρόπο ώστε να 
έχει βάθος χρόνου και 
αντοχή, ώστε να αποτε-
λεί σημείο αναφοράς
για τους μελλοντικούς 
μελετητές και εραστές 
της πόλης μας».

Στις 477 σελίδες
του βιβλίου ο αναγνώ-
στης μπορεί να μάθει 
για όλα τα θρησκευτι-
κά μνημεία της πόλης, 
όλων των θρησκειών και 
των δογμάτων.
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Συγγραφικός άθλος για
τους ναούς των Βαρωσίων

«Τα θρησκευτικά μνημεία της νέας πόλης της Αμμοχώστου» 

των Ανδρέα Φούλια και Χριστόδουλου Χατζηχριστοδούλου

Θυρίδα συγκέντρωσης χρημάτων 
για την ανέγερση του νέου ναού του 
Αγίου Νικολάου, που επρόκειτο να 
ανεγερθεί.

Το προσκυνητάρι της Παναγίας, 
όπως είναι σήμερα στο εσωτερικό 
του ναού της Αγίας Ζώνης.

Το περίτεχνο 
καμπαναριό της 

εκκλησίας της Αγίας 
Ζώνης, που βρίσκεται 
στην ομώνυμη συνοικία 

των Βαρωσίων.

Όψη του ναού του Αγίου Νικολάου, όπως είναι σήμερα.
Ο ναός της Αγίας Τριάδας σχεδιάστηκε από τον νεαρό τότε και διεθνούς φή-
μης σήμερα Αμερικανοκύπριο αρχιτέκτονα και καθηγητή Theo David.Η Αγία Πρόθεση του ναού του Αγίου Νικολάου, όπως είναι σήμερα.
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Ηρωες του καλοκαιριού, influencers της καρδιάς μας

Η 
μεγάλη οθόνη που στήνεται κάθε 
χρόνο το καλοκαίρι στο καφενείο 
του χωριού φέτος δεν παίζει μόνο 

ποδόσφαιρο. Συχνά οι θαμώνες ζητούν 
«να το γυρίσουμε στους Ολυμπιακούς» 
ειδικά αν αγωνίζονται Ελληνες. Την 
προηγούμενη Τρίτη το βράδυ ήταν 
«η μεγάλη στιγμή». Περίπου πενήντα 
άτομα κοίταζαν μέσα σε απόλυτη σιω-
πή τον flying Milto να προσπαθεί να 
ξεπεράσει τον εαυτό του. «Λες να τον 
ματιάσαμε και να μην τα καταφέρει;», 
ψιθύριζαν. Πήρε το χρυσό και ας μην 
κατάφερε να σπάσει το ρεκόρ του. Οι 
παρευρισκόμενοι ξέσπασαν σε ζητω-
κραυγές και τσούγκρισαν με θόρυβο 
τις μπίρες τους ενθουσιασμένοι. Οι 
συζητήσεις άναψαν αλλά παρά τον 
θόρυβο, ο θρίαμβος ήταν παρών για 
πολλή ώρα ακόμα στο καφενείο. Ασε 
που όλο και κάποιος καινούργιος που 
δεν πρόλαβε, έφτανε στο σημείο, μά-
θαινε τα μαντάτα και έριχνε λάδι στη 
φωτιά της χαράς. ∆ίπλα τα παιδιά είχαν 
φτιάξει κιόλας ένα πρόχειρο σκάμμα 
και αγωνίζονταν να πηδήξουν μακριά, 
όσο πιο μακριά γίνεται. 

Μίλτος Τεντόγλου, Εμμανουήλ Κα-
ραλής, Λευτέρης Πετρούνιας, Θοδωρής 
Τσελίδης, Απόστολος Χρήστου, εθνική 
ομάδα πόλο, εθνική μπάσκετ. Μέσα 
στην αποπνικτική ζέστη του φετινού 
καλοκαιριού, ανάμεσα στα μπάνια και 

την ατελείωτη βαριεστημάρα, χιλιά-
δες παιδιά σήκωσαν τα μάτια από τα 
ηλεκτρονικά τους παιχνίδια και είδαν 
τους Ελληνες αθλητές να αγωνιούν, 
μοιράστηκαν με έναν τρόπο τα γέλια 

και τα δάκρυά τους, τις αγκαλιές και τη 
συντροφικότητά τους. Τα βίντεο από 
το Ολυμπιακό Χωριό με τα χάρτινα 
κρεβάτια και τα λιγοστά έπιπλα ξεχεί-
λιζαν χαρά και ζωντάνια, ζωή φτιαγ-

μένη από αληθινά πολύτιμα υλικά. Οι 
ήρωες του φετινού καλοκαιριού δεν 
είναι αξιοζήλευτοι για το ακριβό τους 
αυτοκίνητο ή το τεράστιο σπίτι τους 
και τις χλιδάτες διακοπές τους. Είναι 
σπουδαίοι γιατί προσπάθησαν πολύ, 
πάλεψαν με δυσκολίες και αναποδιές 
και επέμειναν. ∆εν πουλάνε απλώς μα-
ταιοδοξία και στερεότυπες συμβουλές 
ζωής. Aκτινοβολούν ζωντάνια και αι-
σιοδοξία, δεν παριστάνουν κάτι, είναι 
με όλη τους την ψυχή. 

Είναι οι influencer που χρειαζόμα-
στε, αλλά κυρίως αυτοί που χρειάζο-
νται τα παιδιά μας.

Είναι σίγουρο πως από Σεπτέμβρη 
πολλά παιδιά θα αναζητήσουν τον 
μικρό Τεντόγλου που κρύβουν μέσα 
τους σε διάφορους αθλητικούς συλ-
λόγους. Ελάχιστοι από αυτούς θα γί-
νουν πρωταθλητές. Ολοι τους θα χρει-
αστεί να αναμετρηθούν με τον εαυτό 
τους και αν καταφέρουν να κρατήσουν 
τον αθλητισμό στην καθημερινότητά 
τους, μεγαλώνοντας το κέρδος θα εί-
ναι τεράστιο. 

ΥΓ.: Οι Ολυμπιακοί Αγώνες είναι μια διορ-
γάνωση-επιχείρηση δισεκατομμυρίων και 
είναι άδικο οι πρωταγωνιστές πάνω στους 
οποίους στήνεται η φιέστα να αποκομίζουν 
ελάχιστα σχετικά υλικά οφέλη, αλλά αυτό 
είναι μια άλλη συζήτηση.

Με χαρακτικά έργα Κυπρίων 
καλλιτεχνών και με το εμβλη-
ματικό «Κύπρος 74» του Α. 
Τάσσου, άνοιξε στο Μουσείο 
Χαρακτικής Χαμπή στα Πλα-
τανίσκια η έκθεση «Κύπρος 
1974», σε επιμέλεια Hélène 
Reeb. Η έκθεση χωρίζεται στις 
ενότητες: Ι. Παραδοσιακή αλ-
λά και διαταραγμένη Κύπρος, 
ΙΙ. Πραξικόπημα, ΙΙΙ. Εισβολή – 
Εκτελέσεις, IV. Η μοιρασμένη 
και ρημαγμένη Κύπρος – Πρό-
σφυγες και αγνοούμενοι – Ελ-
πίδες. Εκτίθενται ξυλογραφί-

ες, λινογραφίες, μεταξοτυπίες, 
κολλάζ, όφσετ, δεκατεσσάρων 
καλλιτεχνών: Α. Τάσσου, Τη-
λέμαχου Κάνθου, Στας Παρά-
σχου, Χαμπή, Κώστα Αβερκί-
ου, Στέλιου Στυλιανού, Άντη 
Χατζηαδάμου, Παναγιώτη 
Λάρκου, Φρίξου Παπαντωνί-
ου, Χαράλαμπου Κρασιά, Κώ-
στα Οικονόμου, Λευτέρη Οι-
κονόμου, Λευτέρη Ολύμπιου, 
Πάρη Μεταξά. Η έκθεση θα 
παραμείνει ανοικτή μέχρι τον 
Φεβρουάριο του 2025. Επί-
σης, στο Μουσείο Χαρακτικής 

Χαμπή στα Πλατανίσκια, είναι 
ανοικτές και οι εκθέσεις «Έλ-
ληνες και Κύπριοι χαράκτες 

στη Γαλλία, 1920 – 2000» και 
«Χαμπής εικονογράφος». Πλα-
τανίσκια, Λεμεσός.

ΕΚΘΕΣΗ

«Κύπρος 1974»

Το ξενοδοχείο Almyra σε συνεργα-
σία με την isnotgallery, φιλοξενεί την 
ομαδική έκθεση σύγχρονης τέχνης 
«Μεταμόρφωσις | Metamorphosis», 
σε επιμέλεια Άντρου Ευσταθίου, από 
τις 27 Ιουλίου μέχρι και τις 2 Σεπτεμ-
βρίου 2024, με στόχο την έμπρακτη 
και διαχρονική στήριξη της καλλι-
τεχνικής κοινότητας της Κύπρου. Η 
νέα ομαδική έκθεση της Isnotgallery 
Contemporary με τίτλο «Μεταμόρ-
φωσις | Metamorphosis» αφουγκρά-
ζεται και συνομιλεί με τους χώρους 
του εμβληματικού ξενοδοχείου 

Almyra Hotel στην Πάφο. Η έκθεση 
στοχεύει στον επαναπροσδιορισμό 
της σχέσης της σύγχρονης τέχνης 
με ένα εμβληματικό αρχιτεκτόνημα 
όπως είναι το ξενοδοχείο Almyra. Οι 
όγκοι, οι σκιές, τα φωτεινά παράθυ-
ρα και άλλα δομικά στοιχεία συνο-
μιλούν αρμονικά με μια σειρά νέων 
σχεδίων, γλυπτών, εικαστικών πα-
ρεμβάσεων και σύγχρονων δειγμά-
των τέχνης, παιχνιδίζοντας το ένα με 
το άλλο. Συμμετέχουν οι καλλιτέ-
χνες: Barnabe, Cacao Rocks, Θεανώ 
Γιαννέζη, Άντρος Ευσταθίου, Σταύ-

ρος Κίκας, Γιώργος Λάππας, Μαριέλ-
λα Μπιλίτσα, Χαρούλα Νικολαΐδου, 
Χριστίνα Παπαϊωάννου, Αντρέας 
Σκουφάρης, Κωνσταντίνος Στεφά-
νου, Πανίκος Τεμπριώτης, Αντώνης 
Τζιαρρίδης, Έλενα Τσιγαρίδου, Σοφία 
Φωτιάδου. Ξενοδοχείο Almyra, λεω-

φόρος Ποσειδώνος 12, Πάφος. 

ΕΚΘΕΣΗ

«Μεταμόρφωσις» στο ξενοδοχείο Almyra
ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Έκθεση γκραβουρών
και φωτογραφιών
Έκθεση γκραβουρών και φωτογραφιών με θέμα 
«Αποβάθρα πριν και μετά» παρουσιάζει το Ιστορικό 
Αρχείο του ∆ήμου Λάρνακας. Η έκθεση παρουσιάζε-
ται στον 1ο όροφο του κτηρίου της πρώην Οθωμανι-
κής Τράπεζας όπου και βρίσκεται το Ιστορικό Αρχείο 
του ∆ήμου Λάρνακας. Το περιεχόμενο της έκθεσης 
αποτελεί μέρος της συλλογής του Ιστορικού Αρχεί-
ου και χρονολογούνται από το 1850 μέχρι το 1927 
και παρουσιάζει το παραλιακό μέτωπο της Λάρνακας 
πριν και μετά την κατασκευή της Αποβάθρας. Ιστορι-
κό Αρχείο ∆ήμου Λάρνακας, Λάρνακα. Μέχρι 27 Σε-

πτεμβρίου, ωράριο λειτουργίας Δευτέρα- Παρασκευή 

8:00 π.μ. 2:00 μ.μ.

ΠΤΥΧΕΣ
Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Τα μικρά σπίτια που σώζονται ανάμεσα στην 
Καλλιρρόης και τη Συγγρού, από το Φιξ ώς 
το Ζάππειο, μοιάζουν με κουκλόσπιτα, ρα-
γισμένα και ερειπωμένα τα περισσότερα. 
Ανάμεσα σε συνεργεία, πολυκατοικίες της 
σειράς και χέρσα οικόπεδα από κατεδαφί-
σεις, μας θυμίζουν τα πρώτα χρόνια αυτής 
της παλιάς γειτονιάς κάτω από τη Γαργα-
ρέττα και απέναντι στον Νέο Κόσμο. Eίχα 
λοξοδρομήσει, καθώς ανηφόριζα με τα πό-
δια τη Συγγρού. ∆εν είναι ο πιο ρομαντικός 
περίπατος. Τουλάχιστον εκ πρώτης όψεως, 
κυρίως λόγω του θορύβου και της απουσίας 
δέντρων. Αλλά όσο περπατούσα στη Λεμπέ-
ση, στην Κορυζή, στην Ιωσήφ των Ρωγών, 
στη Νέγρη και στη Νέζερ, όλα εκεί γύρω, 
έμπαινα όλο και πιο βαθιά στο πνεύμα αυ-
τής της παλιάς γειτονιάς, που στις αρχές 
του 20ού αιώνα είχε κατοικίες. Πιο κάτω 
ήταν η κοίτη του Ιλισσού. Θυμάμαι πάντα 
την αφήγηση του παλαιού Αθηναίου, Ιω-
άννη Κανδύλη. Μαθητής δημοτικού, γύρω 
στο 1908-1910, έφευγε από το πατρικό του, 
Πετμεζά και Καλλιρρόης, με την αδελφού-
λα του, χέρι-χέρι, και πήγαιναν στο σχολείο 
τους, το ιστορικό δημοτικό του Καμπάνη 
στην οδό Αδριανού. Το σκέφτομαι πάντα 
για να κατανοήσω το βάθος αυτής της γει-
τονιάς που δεν υμνήθηκε όσο άλλες.

Βεβαίως, αν περπατήσει κανείς θα πα-
ρατηρήσει ότι ακόμη και σήμερα μπορεί 
να γίνει ορατή και κατανοητή η κοινωνική 
στρωματογραφία στην κλίμακα των αστών, 
από τη μεσαία ώς τη πιο χαμηλή βαθμίδα. 
Σώζεται, βαμμένο ζωηρά με κόκκινο χρώ-
μα, ένα διώροφο αρχοντικό, χτισμένο πι-
θανώς γύρω στο 1910-12, στη γωνία των 
οδών Θ. Νέγρη και Κορυζή.

Και από εκείνο το σημείο, μπορεί να δει 
κανείς την απέναντι γωνία, στην οδό Νά-
κου, το επίμηκες ισόγειο νεοκλασικό σπίτι, 
βαμμένο σε ένα θερμό μπλε χρώμα. Χρω-
ματικός καταιονισμός σε ένα τρίστρατο. 

Απέναντι ακριβώς, στην οδό Κορυζή 9, 
υπάρχει μια ωραία εξώθυρα σε ένα κάποτε 
ισόγειο σπίτι που δέχτηκε όροφο. Το κίτρινο 
σπίτι στην άλλη πλευρά του δρόμου είναι η 
έδρα των εκδόσεων Κάτοπτρο, και όλα μαζί 
γεννούν μια απροσδόκητα πυκνή αστική 
ατμόσφαιρα. Γωνία Κορυζή και Βούρβαχη 
υπάρχει μια κομψή, μικρή μεσοπολεμική 
πολυκατοικία, δημιουργία του αρχιτέκτονα 
Ισαάκ Σαπόρτα. Το αστικό βάθος της γει-
τονιάς αποκαλύπτεται σιγά-σιγά. Είχα βγει 
πάλι στη Συγγρού, αλλά έστριψα δεξιά στη 
Λεμπέση. Αυτή η διαδρομή οδηγεί σε μια 
βαθιά αστική εμπειρία καθώς στη γωνία με 
την οδό Ιωσήφ των Ρωγών διασώζεται μια 
συστάδα παλαιών σπιτιών που μας δείχνουν 
ακριβώς την όψη που είχε η γειτονιά ώς τον 
πόλεμο. Είναι μια θέα σαν ξεκομμένη από 
ένα νοερό άλμπουμ αναμνήσεων. Κολλη-
μένα τα μικρά σπίτια μεταξύ τους, διώροφα 
και μονώροφα, κεραμοσκεπή, δένουν σε 
έναν ιστό πυκνό και τόσο χαρακτηριστικό 
της παλιάς αθηναϊκής γειτονιάς.

Υπάρχει και εδώ ποικιλία. Το κεντρικό 
διώροφο σπίτι είναι αποκατεστημένο και 
ξεχωρίζει ως μία τουριστική μονάδα με ιδι-
αίτερη κομψότητα. Είναι ένα τυπικό μεσο-
αστικό σπίτι του 1900-1910, από αυτά που 
χαρακτήριζαν όλες τις παλιές συνοικίες της 
Αθήνας. Υψώνεται ανάμεσα στα δύο μονώ-
ροφα που το περιστοιχίζουν και το γωνιακό 
με την Ιωσήφ των Ρωγών στέκει σαν κου-
φάρι. Εχει όμως αρμονικές αναλογίες, είναι 
γνήσιο νεοκλασικό της αυθεντικής μικρής 
Αθήνας και αν περπατήσετε λίγο προς το 
πλάι θα δείτε ότι στη γωνία πρέπει να ήταν 
μαγαζί ή αποθήκη και πιο κάτω κατοικία. 
Ενα μεταγενέστερο πράσινο χρώμα στον 
σοβά δίνει μια πατίνα όχι δυσάρεστη.

Στον ίδιο δρόμο, Ιωσήφ των Ρωγών, αξί-
ζει να δείτε ένα άλλο μικρό σπίτι που δι-
ασώζεται εκεί κοντά. Στέκει ερειπωμένο. 
Μου τράβηξε την προσοχή το όμορφο και 
τόσο θελκτικό σχήμα της δίρριχτης στέγης 
του και σκέφτηκα με πόση ένταση έχου-
με εξαφανίσει από την Αθήνα τη θέα της 
κεραμοσκεπής. Είναι θαυμάσιο, αρμονι-
κό, με τρία παράθυρα, και όμορφη πλαϊ-
νή είσοδο από την αυλή. Αν δείτε σε ποια 
κατάσταση είναι, θα νιώσετε πιο βαθιά τη 
σύγχρονη πόλη.

Εικόνες του χθες 
κάτω από

τη Συγγρού
Το Ίδρυμα Μουσείου Κώστα Αργυρού, με 
τη θεσμική χορηγία του Υφυπουργείου Πο-
λιτισμού, παρουσιάζει στους εκθεσιακούς 
χώρους του Μουσείου Κώστα Αργυρού, 
στον Μαζωτό, την έκθεση «Κάσιαλος: από 
το Φως στη Σκιά». Η έκθεση πραγματοποι-
είται με αφορμή την επέτειο των 50 χρό-
νων από την τουρκική εισβολή στην Κύπρο 
και αναδεικνύει την παρακαταθήκη του να-
ΐφ ζωγράφου Μιχαήλ Κάσιαλου. Η έκθεση 
συγκεντρώνει μια επιλογή εμβληματικών 
έργων του Κάσιαλου, τα οποία ανήκουν 
στην Κρατική Συλλογή Κυπριακής Τέχνης 

και σε άλλα μουσεία, ιδρύματα και φορείς, 
καθώς επίσης σε ιδιώτες συλλέκτες, που 
τα παραχώρησαν ευγενώς για την περίστα-
ση. Η έκθεση έχει ως στόχο να επιστήσει 
την προσοχή μας σε αυτή την τραγική στιγ-
μή της ιστορίας μας, κατά την οποία η ζωή 
ενός ανθρώπου και το έργο ενός εξαιρετι-
κού καλλιτέχνη σταματούν απότομα, δίνο-
ντας τη θέση τους στο κενό. Ώρες λειτουρ-
γίας έκθεσης: Τετάρτη – Κυριακή 10:00 
– 17:00. Κώστα Αργυρού 7, 7577, Μαζωτός 
Λάρνακα. ∆ιάρκεια έως τις 31 ∆εκεμβρίου. 
Πληροφορίες 24433335.

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Σταύρος 
Ξαρχάκος, 
Ρεμπέτικο»

Η Τράπεζα Κύπρου στο πλαί-
σιο των εορτασμών για τα 125 
χρόνια της παρουσιάζει τη 
συναυλία «Σταύρος Ξαρχά-
κος, Ρεμπέτικο, 40 χρόνια 
μετά». Ο Σταύρος Ξαρχάκος, 
μαζί με 20 ακόμα μουσικούς, 
τραγουδιστές και ψάλτες, θα 
μας μεταφέρει τη συγκίνη-
ση, τον διονυσιασμό, το φως, 
αλλά και τα γοητευτικά σκοτά-
δια των ορχηστρικών και των 
τραγουδιών του εμβληματι-
κού αυτού έργου που φέτος 
έκλεισε σαράντα χρόνια από 
τότε που ρίζωσε στις καρδιές 
μας. Όλοι μαζί παίζουν, τρα-
γουδούν, συνθέτουν μια σύγ-
χρονη ρεμπέτικη κομπανία, 
δημιουργείται η συνθήκη του 
ρεμπέτικου πάλκου του σήμε-
ρα, με τη σύγχρονη μουσική 
ματιά του Σταύρου Ξαρχάκου 
πάνω στο ιστορικό πλέον αυ-
τό έργο του και μας αποκαλύ-
πτουν, πώς σαράντα χρόνια 
μετά, το έργο αυτό συνεχίζει 
να εξελίσσεται, να πρωτοπο-
ρεί και να εκφράζει τα μύχια 
της ανθρώπινης ψυχής. Συ-
ναυλίες Τετάρτη 11 Σεπτεμβρί-
ου, Αμφιθέατρο Μακαρίου Γ΄ 
(Σχολή Τυφλών) – Λευκωσία 
και Πέμπτη 12 Σεπτεμβρίου, 
∆ημοτικό Κηποθέατρο Μάριος 
Τόκας - Λεμεσός. Ώρα έναρξης 

συναυλιών 8:30 μ.μ. Εισιτήρια 

από την ticketmaster.cy και τα 

ACS COURIER.

ΕΚΘΕΣΗ

«Κάσιαλος: από το Φως στη Σκιά» 

ΘΕΑΤΡΟ ΣΚΙΩΝ

Ο μικρός πρίγκιπας
Το αριστουργηματικό έργο «Ο μικρός 
πρίγκιπας» του Αντουάν ντε Σαιντ Εξυ-
περύ παρουσιάζεται από το Θέατρο 
Βιταμίνα με τον Γιώργο Ευαγόρου, στο 
πλαίσιο του προγράμματος Πολιτιστικής 
Αποκέντρωσης 2024. Παραστάσεις: 13 
Αυγούστου, Ανώγυρα, 14 Αυγούστου, 
Μελίνη, 16 Κάτω ∆ρυ, ώρα έναρξης 
παραστάσεων 8:00 μ.μ. Στο πρόγραμ-
μα Πολιτιστικής Αποκέντρωσης 2024 
εντάσσονται και οι παραστάσεις Θεά-
τρου Σκιών «Κρυμμένος Θησαυρός» με 
τον Βασίλη Παφίτη και τον Izel Seylani. 
Παραστάσεις 14 Αυγούστου Τεμπριά, 
προαύλιο του Κοινοτικού Συμβουλίου 
και 16 Αυγούστου, Άγιος ∆ημήτριος Μα-
ραθάσας. Ώρα έναρξης 8:30 μ.μ.

Χιλιάδες παιδιά σήκωσαν τα μάτια από τα ηλεκτρονικά και είδαν τους Ελληνες αθλητές 
να αγωνιούν, μοιράστηκαν τα γέλια και τα δάκρυά τους.
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• Συνέχεια από τη σελ. 1

Πώς αναπτύσσεται η ναοδομία 
στην Αμμόχωστο τον 20ό αιώ-
να; Αφομοιώνει νέες αρχιτεκτο-
νικές τάσεις, παραμένει συντη-
ρητική; Ρωτάω τον δρα Ανδρέα 
Φούλια, έχοντας κατά νου μου τις 
εκκλησίες της νέας Αγίας Τριά-
δας και εκείνη του Αγίου Νικο-
λάου…: «Αυτό που συνάγεται 
μέσα από την έρευνα είναι ότι 
λίγο μετά τα μέσα του 19ου αιώ-
να στη νέα πόλη συντελείται μια 
μεγάλη αλλαγή.

Οι προϋπάρχοντες ναοί ανα-
κατασκευάζονται και μεγεθύνο-
νται με βάση την επικρατούσα 
αρχιτεκτονική τάση της εποχής 
που ήταν ο μονόχωρος σταυρο-
θολιακός ρυθμός. Αγία Ζώνη, 
Άγιος Νικόλαος, Σταυρός, Άγιος 
Μέμνων, Άγιος Λουκάς ανακα-
τασκευάζονται σε αυτό που βλέ-
πουμε σήμερα. Κατά τον 20ό αι-
ώνα αρχίζουν να κτίζονται ναοί 
με τον νεο-βυζαντινό ρυθμό και 
μάλιστα να έχουμε στην Αμμό-
χωστο το ωραιότερο κατά την 
άποψή μου παράδειγμα τον ναό 
του Αγίου Ιωάννη του Προδρό-
μου σχεδιασμένο από τον Γεώρ-
γιο Νομικό, σπουδαίο Αθηναίο 
ναοδόμο και αρχιτέκτονα. ∆ίδυ-
μος ναός είναι η Παναγία η Παλ-
λουριώτισσα στη Λευκωσία έργο 
του ιδίου. Από την άλλη ντόπιοι 
αρχιτέκτονες όπως ο Μιχαλάκης 
Κόκκινος και ο Πιερής Παπακώ-
στας δίνουν τα δικά τους ωραία 
δείγματα νεοβυζαντινών ναών 
όπως η Χρυσοσπηλιώτισσα και 
η Αγία Αικατερίνη.

Να σημειώσουμε εδώ και την 
ανέγερση του νέου ναού της Αγί-
ας Τριάδας από τον νεαρό τό-
τε και διεθνούς φήμης σήμερα 
Αμερικανοκύπριο αρχιτέκτονα 
και καθηγητή Theo David (Θεο-
χάρης ∆αυίδ). Ο ναός αυτός πα-
ραμένει μέχρι σήμερα ίσως ο πιο 
μοντέρνος ναός της Κύπρου με 
βυζαντινές αναμνήσεις από τον 
τρίκογχο βυζαντινό τύπο. 

Κατεδάφιση των παλιών
Η ανάπτυξη της πόλης τις τε-

λευταίες δεκαετίες πριν από τον 
πόλεμο επηρέασε το εκκλησια-
στικό μνημειακό απόθεμά της, 
είναι η επόμενή μου ερώτηση 
στον Ανδρέα Φούλια: «Ένα δυ-
σάρεστο στοιχείο που χαρακτη-
ρίζει τον 20ό αιώνα και ειδικά το 
δεύτερο μισό και τα χρόνια της 
∆ημοκρατίας πριν από το 1974 
είναι η απόφαση για κατεδάφιση 
παλαιών ναών για να κτιστούν 
στη θέση τους νέα κτήρια, χωρίς 
μάλιστα να ληφθεί καμία τεκμη-
ρίωση φωτογραφική ή σχεδια-
στική. Η ραγδαία τουριστική 
ανάπτυξη στην Αμμόχωστο 
είχε ως πρώτο θύμα της τις 
παλιές και ταπεινές εκκλησίες 
της πόλης, όπως το μοναστή-
ρι του Αγίου Λουκά, το μονα-
στήρι του Αγίου Ιωάννη της 
Κουράθας, τον ναό της Αγίας 
Τριάδας και τον αγγλικανικό 
ναό του Αγίου Μάρκου. ∆υ-
στυχώς το ίδιο συνέβη και 

σε άλλες πόλεις της Κύπρου όπως 
λ.χ. στη Λεμεσό με την Παναγία 
την Καθολική, την Αγία Τριάδα, 
το μοναστήρι του Αγίου Γεωργί-
ου της Χαβούζας κ.ά. 

Βρίσκομαι στην περίεργη θέ-
ση να υποβάλω στον δρα Ανδρέα 
Φούλια την ερώτηση, θεωρώντας 
την πρώτα εγώ ίσως περιττή για 
τις επιπτώσεις από την κα-
τάληψη μέρους της πόλης 
από τα τουρκικά στρατεύ-
ματα... και την εγκατάλειψη 
μεγάλου μέρους της συνε-
πεία του πολέμου...: «Με-
τά το 1974 μεγάλο τμήμα 
της πόλης περιήλθε στην 
άμεση εποπτεία και έλεγ-
χο του στρατού κατοχής. 
Όπως βλέπετε και στο βι-
βλίο και την αδιάψευστη 
φωτογραφική τεκμηρίω-
ση από όλους τους ναούς, 
έχουν αφαιρεθεί οι εικόνες 
και τα ιερά σκεύη, ενώ η 
επίπλωση παραμένει ως 

είχε, εκτός από τον Άγιο Μέ-
μνονα. Για τους ναούς που 

βρίσκονται εκτός της πε-
ρίκλειστης πόλης η κα-
τάσταση διατήρησής 
τους είναι πολύ κακή. 
Μόνο η Χρυσοσπηλι-
ώτισσα παραμένει σε 
καλή κατάσταση λό-
γω του ότι μετατρά-
πηκε σε μουσουλμα-
νικό τέμενος αμέσως 
μετά το 1974. Όλες οι 
άλλες καταρρέουν. Ευ-
τυχώς έχει ληφθεί ήδη 
η σημαντική απόφα-
ση από τη ∆ικοινοτική 
Τεχνική Επιτροπή για 
την Πολιτιστι-

κή Κληρονομιά για αναστήλω-
ση και αποκατάσταση των δύο 
σπουδαιότερων ναών της πόλης 
του Αγίου Γεωργίου του Φαρά-
γκου (11ος-12ος αιώνας) και της 
Αγίας Παρασκευής (16ος αιώνας). 
Θα πρέπει βέβαια στην προσπά-
θεια αυτή της ∆ικοινοτικής Επι-
τροπής όλοι οι επίσημοι φορείς 
της κατεχόμενης πόλης και οι 
Αμμοχωστιανοί να συνδράμουν 
αποφασιστικά επειδή το κόστος 
θα είναι πολύ μεγάλο.

Αρχίσαμε από το μηδέν 
Οι δυσκολίες της συγγραφής 

του βιβλίου νομίζω είναι δεδο-
μένες… οι δύο συγγραφείς τις 
προσπέρασαν, όμως…, από προ-

σωπικό πείσμα και επιστημονικό 
γινάτι, ρωτώ τον Ανδρέα Φούλια, 
γνωρίζοντας την έγνοια του για 
την ιστορία του τόπου αυτού και 
των μνημείων του, αγωνίες που 
μοιράζεται και με τον Χριστόδου-
λο Χατζηχριστοδούλου: «Όσο 
περνάει ο χρόνος για μας τους 
πρόσφυγες, ο πόνος για την απώ-
λεια της Αμμοχώστου και όλης 
της κατεχόμενης Κύπρου αντί 
να μειώνεται μεγαλώνει. Αυτό 
φυσικά οφείλεται ότι πλέον έχει 
χαθεί η ελπίδα. Η απογοήτευση 
από τη μη λύση του προβλήμα-
τος, αλλά και η αλλαγή στην όψη 
των κατεχομένων είναι κάτι που 
μας πληγώνει μέρα με τη μέρα. 
Έχω την εντύπωση ότι η ελληνο-
κυπριακή κοινωνία και το πολιτι-
κό και οικονομικό μας σύστημα 
ακόμη δεν έχουν αντιληφθεί τον 
κίνδυνο που επικρέμαται. Κατά 
τη διάρκεια της συγγραφής του 
βιβλίου που κράτησε πάνω από 
12 χρόνια χάσαμε δικούς μας αν-
θρώπους, χάσαμε φίλους και γνω-
στούς που συνεργαστήκαμε για 
το βιβλίο. Εμείς κάθε φορά που 
το ανοίγαμε για να δουλέψουμε 
νέες πληροφορίες και στοιχεία 
πονούσαμε και αναστατωνόμα-
σταν. Ομολογώ ότι η έκδοση και 
κυκλοφορία του βιβλίου ήταν μια 
ανακούφιση». 

Θελήσατε, παρατηρώ, να τα 
καταγράψετε ως μία παρακατα-

θήκη, φοβούμενοι τι θα φέρει το 
μέλλον για την πόλη…: «Αναμ-
φίβολα. Το μέλλον της πόλης εί-
ναι κατά την άποψή μου προδι-
αγεγραμμένο και δυσοίωνο. Ας 
είμαστε ειλικρινείς πλέον: την 
Αμμόχωστο δεν την ήθελε πίσω 
το πολιτικό και οικονομικό μας 
κατεστημένο.

Το πρόσκαιρο κέρδος από την 
κατάληψη της πλέον τουριστι-
κής και πλούσιας πόλης/λιμάνι 
της Κύπρου έκανε πολλούς να 
σκεφτούν με οικονομικούς όρους 
και όχι με ιστορικούς και μακρο-
ϊστορικούς. Ας μείνω μέχρι εδώ» 
και συνεχίζει λέγοντάς μου πως 
πριν από το 1974 δεν γράφτηκε 
σχεδόν τίποτα για τα μνημεία της 
νέας πόλης. «Όλοι γράφανε για 
τη μεσαιωνική πόλη και τα γοτ-
θικά της μνημεία. Άρα αρχίσα-
με από το μηδέν. Το σημαντικό 
στοιχείο είναι ότι συμπεριλάβα-
με όλα τα μνημεία ανεξαρτήτως 
θρησκείας ή ομολογίας και τα 
είδαμε κυρίως με τον φακό τον 
αρχαιολογικό. Συνεπώς προσπα-
θήσαμε να ανασυστήσουμε την 
ιστορία των μνημείων μέσα από 
διάφορα αρχεία που μας δόθη-
καν, όπως αυτό του Αθανάσιου 
Παπαγεωργίου πρώην διευθυ-
ντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων, 
της Βυζαντινολόγου Χρυσάνθης 
Μπαλτογιάννη, του φωτογραφι-
κού αρχείου του συμπολίτη μας 
Πάνου Λοΐζου κ.ά.».

Ποιο θα προσδιόριζε ως το δι-
κό του προσωπικό μνημείο… η 
τελευταία ερώτησή μου, στον 
Ανδρέα Φούλια: «Το προσωπικό 
μου μνημείο είναι το κοιμητή-
ριο του Σταυρού, όπου εκεί έζη-
σα τη συγκλονιστικότερη μέρα 
της ζωής μου. Εκεί παρευρέθη-
κα στην κηδεία τριών έντιμων 
και ηρωικών Ελλήνων αξιωματι-
κών που τίμησαν τη στολή τους 
και τους όρκους τους, υπερασπι-
ζόμενοι την πόλη αλλά και την 
τιμή όλου του Ελληνισμού: του 
Εμμανουήλ Χατζηδάκη από τα 
Χανιά, του Ανδρέα Μουζάκη από 
το Γερακάρι Ζακύνθου και του 
Ευάγγελου Κατσάνου από τον 
Άσσο Καρδίτσας. Στην αναμο-
νή για την άφιξη του τιμητικού 
αγήματος, έβλεπα έναν πατέρα 
να κλαίει γοερά, γονατιστός πά-
νω στον φρεσκοσκαμμένο τάφο 
του γιου του. Αυτές οι σκηνές και 
αυτή η μέρα του Ιούλη ήταν για 
μένα κάτι που μέχρι σήμερα με 
σημαδεύει και με πονά». 

Η έκδοση του βιβλίου ήταν μια ανακούφιση
 «Όλοι γράφανε για τη μεσαιωνική πόλη και τα γοτθικά της μνημεία. Άρα αρχίσαμε από το μηδέν» λέει ο δρ Ανδρέας Φούλιας

Έχει ληφθεί ήδη η ση-
μαντική απόφαση από 
τη Δικοινοτική Τεχνική 
Επιτροπή για την Πολι-
τιστική Κληρονομιά για 
αναστήλωση και αποκα-
τάσταση των δύο σπου-
δαιότερων ναών της πό-
λης του Αγίου Γεωργίου 
του Φαράγκου και της 
Αγίας Παρασκευής.

Η ραγδαία τουρι-
στική ανάπτυξη στην 
Αμμόχωστο είχε ως 
πρώτο θύμα της τις πα-
λιές και ταπεινές
εκκλησίες της πόλης.

Συνέχιση της λατρείας
Υπάρχει κάτι που ξεχωρίζει τα θρησκευτικά μνη-
μεία της Αμμοχώστου από τις άλλες πόλεις; Ο δρ 
Ανδρέας Φούλιας μού λέει πως οι περισσότερες 
εκκλησίες της νέας πόλης της Αμμοχώστου έφε-
ραν κειμήλια από τη μεσαιωνική πόλη, από την 
οποία οι Έλληνες κάτοικοί της εκδιώχθηκαν με-
τά το 1571 και την οθωμανική κατάκτηση. Αγία 
Ζώνη, Σταυρός, Άγιος Νικόλαος ήταν ναοί που 

υπήρχαν στη μεσαιωνική πόλη και μεταφέρθηκαν 
ονόματα και κειμήλια στη νέα πόλη δηλαδή τα 

Βαρώσια. Παρατηρείται μάλιστα συνέχιση της λα-
τρείας σε σπηλαιώδεις ναούς όπως η Χρυσοσπηλι-

ώτισσα και η Αγία Αικατερίνη.

Η εμβληματική είσοδος του ναού του Τιμίου Σταυρού, 
απροσπέλαστος σήμερα.

Η εικόνα της Βαπτίσεως του 16ου αιώνα, από τη Χρυσο-
σπηλιώτισσα. 

Ο ναός των Μαρωνιτών της Ιεράς Καρδίας του Χριστού 
όπως είναι σήμερα.

Το εσωτερικό του ναού του Αγίου Νικολάου, όπως εί-
ναι σήμερα. 

Ντόπιοι αρχιτέκτονες όπως ο Μιχαλάκης Κόκκινος και ο Πιερής Παπακώστας δίνουν τα δικά τους ωραία δείγματα νεοβυζαντινών ναών όπως 
η Χρυσοσπηλιώτισσα (φωτογραφία) και η Αγία Αικατερίνη.

Ο ναός της Αγίας 
Ζώνης, ο οποίος 
ανακατασκευάστη-
κε τον 20ό αιώνα.
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Η σκηνή στην περίφημη ταινία 
του Παντελή Βούλγαρη «Ολα εί-
ναι δρόμος» έχει μείνει κλασική: 
O Γιώργος Αρμένης, στον ρόλο 
ενός χωρισμένου μεγαλεμπόρου, 
αγοράζει το επαρχιακό σκυλάδικο 
«Βιετνάμ», έχει ήδη σπάσει εκατο-
ντάδες πιάτα, τώρα θέλει να σπά-
σει και το μαγαζί. Ξημερώματα, 
χορεύει το τελευταίο του ζεϊμπέ-
κικο και πριν ανατείλει ο ήλιος, 
προστάζει τον οδηγό του εκσκα-
φέα: «Ηλία, ρίχ’ το!». ∆ύο ημέρες 
κράτησε άυπνο ο σκηνοθέτης τον 
καταξιωμένο πρωταγωνιστή για 
να πετύχει τη λήψη.

Το «Ηλία, ρίχ’ το» ρίζωσε, γιατί 
αποκαλύπτει αλήθειες δεκαετιών. 
Το λαϊκό ξέδομα και ξόδεμα ήταν 
τόσο ισχυρό στον συλλογικό μας 
βίο, που η κινηματογραφική του 
απεικόνιση έχει ενταχθεί πλέον 
στη μαζική κουλτούρα. Αποκα-
λυπτική ήταν και η ταινία «Αυ-
τή η νύχτα μένει» του Νίκου Πα-
ναγιωτόπουλου, που βασίστηκε 
στο ομώνυμο βιβλίο του Θάνου 
Αλεξανδρή (εκδ. Κάκτος) το οποίο 
εστιάζει στα σκυλάδικα της βό-
ρειας Ελλάδας και στις ξέφρενες 
νύχτες της δεκαετίας του ’80, με 
τους μπράβους, την κονσομασιόν, 
όπως και το βιβλίο του Κώστα Γα-
νωτή «Περιμένοντας τον Λάκη 
Ρα» (εκδ. του Εικοστού Πρώτου). 
Ο γνωστός τραγουδοποιός το 2009 
έγραψε γλαφυρά για όλα όσα έζη-
σε πριν βρει τον δρόμο της ποίη-
σης και έναν πιο μοναχικό δρόμο 
στο τραγούδι: «Μεγαλοϋποσχέσεις 
στα λεζαντιάρικα τα μπροστινά 
τραπέζια, γραβάτες εμπριμέ, γυ-
ναίκες σαν παγώνια, βλέμματα 
εκστατικά μεταξύ 3 και 5 το πρωί, 
γύρω από τη γαλάζια αλκοολούχα 
φλόγα που λαίμαργα καταβρόχθιζε 
τραπεζομάντιλα, πουκάμισα, σα-
κάκια, γραβάτες, καμία φορά και 
αυτά τα παντελόνια. Ενώ στα πί-
σω, κυρίως στις γωνιές, ακροβο-
λισμένοι μπανιστές, μάγκες που 
κάναν μούσα. Φουμάρισμα αργό 
με επιτόπιες περιστροφές σωστές, 
χωρίς κορώνες και φωνές, πότες 
του καημού, ντερβίσια και αλάνια 
του νυχτόβιου συρμού που ανάμε-
σά τους διακρίνονταν από καιρού 
εις καιρόν, μέσα στο μισοσκόταδο, 
και περιγράμματα σαλών, αγίων».

Τα ελληνικά ’80s
Τη δεκαετία του ’80, η επαρ-

χία φούσκωνε σαν παγώνι στα 
κέντρα που ξεφύτρωναν και «κα-
τάπιναν» άπληστα οικονομίες και 
σοδειές από καπνά και σιτάρια, 
όμως και η Αθήνα ζούσε το δικό 
της ξόδεμα. Τα ρεμπετάδικα και 
οι κομπανίες ευημερούσαν ακό-
μη από τη Μεταπολίτευση, όχι 
μόνο στα πειραιώτικα στέκια και 
στο Μοσχάτο, αλλά και στο κοσμι-
κό Κολωνάκι. Πρώτα φαγητό στο 
Minuit της Σκουφά και έπειτα ο 
«Κουασιμόδος» στην Τσακάλωφ. 
Ετριζε η ξύλινη σκάλα στο ανέ-
βασμα από τους ξενύχτηδες που 
ανακάλυπταν την «Οπισθοδρομι-
κή κομπανία», τον Μπάμπη Γκολέ 
ή τον Μπάμπη Τσέρτο.

Στο συνοικιακό Γαλάτσι, η ανε-
μελιά απενοχοποιήθηκε στην 
«Ομορφη νύχτα» με τη Γλυκερία. 
Το ίδιο και στις γειτονικές «Ντα-
λίκες», όπου γινόταν «λαϊκό προ-
σκύνημα» όπως έχει πει ο Χρή-
στος Νικολόπουλος. Ο δίσκος του 
«Παίξε Χρήστο επειγόντως» σε 
στίχους του Μανώλη Ρασούλη, με 
τους Ελένη Βιτάλη, ∆ημήτρη Κο-
ντογιάννη, Πασχάλη Τερζή, έτρε-
χε από στόμα σε στόμα, ειδικά το 
«Με τα φώτα νυσταγμένα» με τη 
στιβαρή ερμηνεία του Γιώργου 
Σαρρή. Οι περίφημες «Νταλίκες», 
δηλαδή, το τραγούδι που μπήκε 
τελευταία στιγμή στον δίσκο του 
1982. Στο ομώνυμο υπόγειο στο 
Γαλάτσι χρειαζόταν μέσον για ένα 
τραπέζι.

Είναι η δεκαετία του Χρ. Νικο-
λόπουλου. Ο,τι γράφει γίνεται επι-
τυχία και γεμίζει μαγαζιά. Ο «Σα-
λονικιός», σε στίχους του Λευτέρη 
Παπαδόπουλου, έγινε το αγαπημέ-
νο ζεϊμπέκικο των κυβερνητικών 
στελεχών του ΠΑΣΟΚ που διαλα-
λούσαν την προτίμηση στο ξενύ-
χτι και στον χορό: «Οι μπαγλα-
μάδες ν’ αρχίσουν τσιφτετέλια/ 
ν’ ανάψουνε τα τέλια, ολοταχώς/ 
Και τα μπουζούκια να κάψουν το 
πατάρι/ χορεύει και γουστάρει, ο 
Σαλονικιός».

Στη γειτονιά της Αχαρνών, οι 
φοιτητές σχημάτιζαν ουρές για 
τα «Παιδιά από την Πάτρα» και 
«άφηναν κάβα» για το επόμενο 
βράδυ το ουίσκι που περίσσεψε. 

Ο Μάκης Χριστοδουλόπουλος έχει 
δικό του κοινό στις «Αμπάρες», ο 
Μανώλης Αγγελόπουλος ακόμη 
περισσότερους μετά τη συναυ-
λία του ’83 στον Λυκαβηττό και ο 
Λευτέρης Πανταζής, ο δαιμόνιος 
«λουστράκος», μεταμορφώνεται 
σε επιδέξιο επιχειρηματία του εαυ-
τού του. Υποδέχεται στην είσοδο 
των κέντρων όπου εμφανίζεται ο 
ίδιος το κοινό, χαρίζει μπρελόκ με 
το όνομά του, κυκλοφορεί ΛΕ ΠΑ 
κολόνια («καλύτερος ήταν ο Αλέν 
Ντελόν στη Γαλλία;» – όπως εί-
πε ο ίδιος), παίρνει ποσοστά από 
την γκαρνταρόμπα και τα λουλού-
δια. Το μέινστριμ του ελληνικού 
τραγουδιού τον απαξιώνει, όμως 
δυτικά και βόρεια προάστια μια 
χαρά τα βρίσκουν στα μαγαζιά 
όπου τραγουδά, ας δηλώνουν –
κυρίως οι δεύτεροι– ότι πάνε να 
κάνουν χάζι.

Λαός και Κολωνάκι συνυπάρ-
χουν από τα κέντρα της παραλια-
κής («Νεράιδα», «Φαντασία», «∆ει-
λινά») και της λεωφόρου Συγγρού 
μέχρι το «Λίντο» στη Ζωοδόχου 
Πηγής, το «Μωρό» στη Λ. Αλεξάν-
δρας, το παρακμιακό «Can Can» 
στον Κηφισό. Υποβάλλουν τα σέβη 
τους στη Ρίτα Σακελλαρίου όπου 
και αν τραγουδά, ποτίζοντας με 
ουίσκι κύκλους στην πίστα πριν 
βάλουν φωτιά. Μπροστάρηδες 
στη Ρίτα υπουργοί όπως ο Ευάγ-
γελος Γιαννόπουλος αλλά και ο 
ίδιος ο Ανδρέας Παπανδρέου, ο 
οποίος θέλει να του τραγουδά το 
«Αυτός ο άνθρωπος αυτός» και, 
ακόμη καλύτερα, το «Γεννήθηκες 
για την καταστροφή». Αλλά από 
τον «πρίγκιπα» Τόλη ζητούσε τον 
«Ανεπανάληπτο».

Η Πλάκα σημείο αναφοράς 
μέχρι τότε, μετασχηματίζεται με 
ταχύτητα. Ο Γιώργος Νταλάρας 
στρέφεται πρώτος στις συναυλίες 
στον «Ορφέα» και στο «Περοκέ», 
η Χάρις Αλεξίου σε χώρους με ιδι-
αίτερη φυσιογνωμία. Η Ομόνοια 
έχει τον δικό της ήχο στην πλα-
τεία Βάθη. Χώρους στους οποί-
ους συνωστίζονται νοσταλγοί της 
επαρχίας με κλαρίνα, βιολιά, κι-
θάρες και λαούτα, χαρτούρα και 
οικογενειακές παραγγελιές στον 
«Ελατο», στα «Αγρίμια», με τους 
Φιλιώ Πυργάκη, Αλέκο Κτιστάκη, 
Γιώργο Κόρρο, Βασίλη Σαλέα, το 
σόι των Σουκαίων κ.ά.

Ο Γιώργος Μαρίνος σταθμεύει 
κάθε σεζόν στη «Μέδουσα» σε ένα 
είδος θεάματος όπου είναι πρω-
ταγωνιστής, και ένα νεανικότερο 
ακροατήριο στο «Αχ Μαρία», στο 
«Κύτταρο», στο «Ροντέο», στο «Κα-
φεθέατρο». Αργότερα, τα σκήπτρα 
πήρε το «Μετρό» στου Γκύζη: Τζί-
μης Πανούσης, Χάρης και Πάνος 
Κατσιμίχας, Παύλος Σιδηρόπουλος 
ήταν ανάμεσα στους πολλούς που 
πέρασαν από εκεί.

∆ύο τετραετίες ΠΑΣΟΚ, η νύ-
χτα κορδώνεται στις βάτες και στις 
χαίτες, ξεδιψά με αλκοόλ, φωτο-
γραφίζεται και τα κέντρα πληθαί-
ναν. Ο ήχος αλλάζει, τα προγράμ-
ματα μπολιάζονται με τραγούδια 
περασμένων δεκαετιών μαζί και 
απαξιωμένα της β΄ κατηγορίας 

των μαγαζιών της εθνικής οδού 
και της Θηβών, ενώ η λαμέ παρα-
λία αναζητεί θέση στην αλλαγή, 
ίσως για να αποτινάξει αναμνήσεις 
από τα βράδια που διασκέδαζε 
και πολλές χουντικές συντροφιές.

Μεταξύ των κλαμπ, δύο μεσου-
ρανούσαν: στο Μαρούσι ο Μά-
κης Σαλιάρης είχε την «Αυτοκί-
νηση», ενώ στη Βουλιαγμένη ο 
Τάσος και ο Σπύρος Μελετόπου-
λος έφτιαξαν το «Eργοστάσιο», 
στα πρότυπα του Studio 54. Εκεί 
συνωστίζονταν εκδότες, πολιτικοί, 
κοσμικοί, ηθοποιοί – πρώτοι απ’ 
όλους η Αλίκη Βουγιουκλάκη με 
τον Βλάση Μπονάτσο. Τα πάρτι 
που δεν πλησίαζες αν δεν ήσουν 
σελέμπριτι ήταν φημισμένα, στην 
είσοδο ο Αρης ∆αβαράκης, όνομα 
πρώτο στα περιοδικά, αυτός έκα-
νε μόδα το in και out στον «Ταχυ-
δρόμο». Χορεύτριες παντού, κέφι, 
καμώματα όπως αυτό της Σοφίας 
Αλιμπέρτη στην είσοδο του κλαμπ 
επάνω σε άλογο (αλλά Μπιάνκα 
Τζάγκερ έτσι δεν γίνεσαι).

Η ταξική ανισότητα ανήκει στο 
παρελθόν. Η μεσαία τάξη άλλαξε 
νούμερο και πίστα. Εχει το δικό 
πρώτο τραπέζι στα κέντρα, συμ-
μετείχε στο ξόδεμα λουλουδιών 
που φτάνουν με φορτηγά τα βρά-
δια από τα νεκροταφεία, επιδει-
κνύεται σοσιαλιστικά και, κυρίως, 
χορεύει παρά ακούει. Ο Ευάγγε-
λος Γιαννόπουλος, από τα πρω-
τοπαλίκαρα του ΠΑΣΟΚ, δηλώνει: 
«Εφόσον τα κέντρα διασκεδάσε-
ως παράγουν μουσική, η μουσική 
παράγει πολιτισμό, δεν μπορείς 
να τα λες σκυλάδικα». Τα βάφτι-
σε, λοιπόν, «πολιτιστικά κέντρα 
για τον λαό».

«Γιατί τα πεντοχίλιαρα δεν εί-
ναι πετσετάκια» του Γιάννη Κα-
ραλή τραγουδούσε η Γλυκερία, 
«Βάρα μου το ντέφι» η κουμπάρα 
της Ελένη Βιτάλη και «Ανοίχτε τα 
τρελάδικα/ να βγει ο κόσμος έξω», 
ενώ ο Τάκης Μουσαφίρης δίνει 
στον κόσμο τον «Ταξιτζή». Ο,τι 
πρέπει για λεζάντες στις πίστες.

Είναι όμως μια άλλη γενιά που 
έχει κάνει ήδη την εμφάνισή της 
στο ελληνικό τραγούδι. Η μόδα με 
τις κομπανίες έχει καταλαγιάσει, 
η παραλία συντηρεί το δικό της 

φτιασίδωμα, η επαρχία τη χαρτού-
ρα ξοδεύοντας κοινοτικές επιδο-
τήσεις και ο δίσκος «Κυκλοφορώ 
και οπλοφορώ» το 1985 των Λίνας 
Νικολακοπούλου, Σταμάτη Κραου-
νάκη, Αλκ. Πρωτοψάλτη φέρνει 
τα πάνω κάτω και στη διασκέδα-
ση. Νέος στίχος, νέος ήχος. Την 
ίδια εποχή, το κοινό υποδέχεται 
τα «Ζεστά ποτά» των Χάρη και 
Πάνου Κατσιμίχα και το «Ρίσκο» 
των «Φατμέ».

Λίγο μετά η «Λεωφόρος» Α΄ και 
Β΄ των Ανδρέα Βουτσινά, Λίνας 
Νικολακοπούλου, Σταμάτη Κρα-
ουνάκη, Μανώλη Παντελιδάκη, 
Αλκ. Πρωτοψάλτη επαναπροσδι-
ορίζει το γλέντι με στοιχεία από 
το θέατρο και τον κινηματογρά-

φο. Στη λεωφόρο Βουλιαγμένης, 
η Ελευθερία Αρβανιτάκη με τη 
«Νύχτα κατεβαίνει» ανεβάζει τις 
καθημερινές τον κόσμο στα τρα-
πέζια. Αρχές δεκαετίας του ’90, 
η ∆ήμητρα Γαλάνη στο ιστορικό 
«Χάραμα», δίπλα στο Σκοπευτήριο 
της Καισαριανής, προτείνει κάτι 
διαφορετικό.

Η πρόταση του Χατζιδάκι
Μεγάλη τομή υπήρξε ο «Σείρι-

ος» του Μάνου Χατζιδάκι το 1987 
στην Πλάκα. Μια σειρά παραστά-
σεων στο «Ζουμ» καθήλωσε το 
κοινό και μεταμόρφωσε στη σκη-
νή ακόμη και τα πρώτα ονόματα 
του τραγουδιού. ∆ύο χρόνια αργό-
τερα, το 1989, ο ∆ιονύσης Σαββό-
πουλος ξυρίζει μούσι, κόβει γένια 
και μακριά μαλλιά και παρουσιά-
ζει «Το κούρεμα», το οποίο μιλάει 
για την αποτυχία της Αριστεράς, 

τους «Κωλοέλληνες», την πλαστή 
επαναστατικότητα κ.ά. «Μην πε-
ριμένετε αστειάκια και σάτιρες/ 
γνωστοί μου ξένοι/ για τις κλοπές 
του Κοσκωτά/ για του αρχηγού την 
ερωμένη». Μας έδειξε στον καθρέ-
φτη: «τσιφτετέλληνες!». Ηταν προ-
φητικός και το πλήρωσε.

«Τραγούδησε το “Κωλοέλλη-
νες’’ και θύμωσαν οι ραγιάδες και 
αδειάσανε το μέρος που λειτουρ-
γούσε. [...] Αν ήμασταν σε άλλη 
χώρα, οι πολίτες της χώρας θα συ-
στήνανε σε κάθε ξένο επισκέπτη 
να σπεύσει να δει και να ακούσει 
τον Σαββόπουλο στο “Ζουμ”. Εγώ 
πήγα και θα ξαναπάω. Ακούγοντάς 
τον ένιωσα συγκίνηση και ποιό-
τητα», τον υποστήριξε ο Μάνος 
Χατζιδάκις.

«Λοιπόν ας έρθουν του Κουτσό-
γιωργα οι δασύτριχοι πολίτες/ και 
οι γνωστοί ιθαγενείς της “Αυρια-
νής” οι τρωγλοδύτες/ καλώς να έρ-
θουν και οι φριχτοί μικρομεσαίοι 
να ξεσαλώσουν/ χωρίς αυτούς τα 
μαγαζιά ούτε το φως δε θα πλη-
ρώσουν/» τραγούδησε εύστοχα ο 
Σαββόπουλος για το όραμα κονό-
μας και ευζωίας.

Ομως, όλα έτρεχαν ανεξέλε-
γκτα. Μεγάλο κομμάτι της κοι-
νωνίας επικροτεί τα σλόγκαν του 
Πανταζή, του Αντύπα και του νέ-
ου μιμητή, Γιάννη Βασιλείου, ο 
οποίος ξετρυπώνει από παρακ-
μιακά μαγαζιά καλώντας «Μπες 
στο καμπριολέ/ πάμε για κάνα κα-
φέ». Λες και δεν δούλευε κανείς το 
πρωί, μια απέραντη πίστα έμοιαζε 
η Αθήνα με τη συμπαράσταση των 
περιοδικών λάιφ-στάιλ, της ιδιω-
τικής τηλεόρασης, πολλών κανα-
λαρχών. ∆εκαετία του ’90 πια, δεν 
ιδρώνει τα αυτί μας από το σκάν-
δαλο Κοσκωτά και τους πολιτικούς 
που ενεπλάκησαν σε αυτό, ούτε 
η κοινωνία μοιάζει πραγματικά 
αναστατωμένη.

Τα πούλμαν ξεφορτώνουν ενι-
σχύσεις για τους χορούς μεσοβδό-
μαδα. Οι πελάτες έρχονται από 
την επαρχία ακόμη και από τα 
Βαλκάνια και το Ισραήλ. Τα γύ-
ψινα πιάτα συνεχίζουν να σπάνε, 
παρότι απαγορευμένα, και να σχη-
ματίζουν λόφους με τα μαραμένα 
γαρίφαλα, τα λούτρινα αρκουδά-
κια –σε κάποιες πίστες της Συγ-
γρού– και τις ξεθυμασμένες σα-
μπάνιες. Το τηλεοπτικό «Ζήτω το 
ελληνικό τραγούδι» του ∆ιονύση 
Σαββόπουλου, που καθήλωσε το 
κοινό το 1986-87, έμοιαζε πολύ 
μακριά από τη νέα τάξη για την 
οποία μερίδιο ευθύνης είχε και η 
«πόζα» εκπροσώπων του έντεχνου 
τραγουδιού, που υποτίμησαν την 
αγριάδα που ρίζωνε δίπλα τους. 
Το πρώην όραμα για μια καλύτε-
ρη κοινωνία έγινε ατομικό βόλε-
μα, απληστία και βουλιμική επί-
δειξη. Ο στίχος υποτάχθηκε στην 
καψούρα, η μουσική σε αγοραία 
γκρίνια και το τραγούδι σιγά σι-
γά άρχισε να γδύνεται όλο και 
περισσότερο στο πέρασμα των 
δεκαετιών.

Οι μουσικές σκηνές έγιναν με-
γαλύτερες, οι πίστες αρένες, αρκε-
τοί τραγουδιστές όπως ο Αντώνης 
Ρέμος ειδικεύτηκαν στην κολα-
κεία του πελάτη των πρώτων τρα-
πεζιών «θα τα πούμε στη Μύκο-
νο», και το καινούργιο κοινό ήταν 
ακόμη πιο εξοικειωμένο με συ-
μπεριφορές ριάλιτι. Ποθούσε να 
γίνει είδηση, να δειχτεί. Στην πί-
στα πέταγαν μαζί με τα λουλούδια 
πια καρέκλες, τραπέζια, σαμπα-
νιέρες, μαξιλάρες από τους κα-
ναπέδες που έμπαιναν στις πριβέ 
θέσεις των κέντρων. «Ευχαριστώ 
για όλα», έλεγε για τις ρίψεις, ο Π. 
Παντελίδης. Τι να έκανε;

Ούτε η οικονομική κρίση ούτε 
τα lockdowns της πανδημίας ανέ-
κοψαν τις συμπεριφορές. Σύντομα 
τα «μωρά» ξαναβγήκαν μπροστά. 
Τώρα υψώνουν επιδεικτικά τον 
δείκτη του χεριού τους, βγάζουν 
σέλφι, «ανεβάζουν» με το κινη-
τό τους «τη ζημιά» και, πάνω απ’ 
όλα δηλώνουν ότι ήταν και αυτοί 
εκεί. Αν στην ανείπωτη χαρά τους 
αναποδογυρίσουν και το τραπέζι, 
λεφτά αφορολόγητα υπάρχουν.

«Ν’ ανάψουνε τα τέλια, ολοταχώς»
Χαρτογράφηση της νυχτερινής διασκέδασης – Από το αλόγιστο ξέδομα, στην επίδειξη νεοπλουτισμού σε κλαμπ και πίστες

Η επαρχία φούσκωνε 
σαν παγώνι στα κέντρα 
που ξεφύτρωναν 
και «κατάπιναν» 
άπληστα οικονομίες 
και σοδειές από καπνά 
και σιτάρια, όμως 
και η Αθήνα ζούσε 
το δικό της ξόδεμα.

Δύο κλαμπ μεσουρανού-
σαν: στο Μαρούσι 
η «Αυτοκίνηση» 
και στη Βουλιαγμένη 
το «Eργοστάσιο», 
στα πρότυπα του Studio 
54. Εκεί συνωστίζονταν 
εκδότες, πολιτικοί, 
κοσμικοί, ηθοποιοί.

Της ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ
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Από τη δεκαετία του ’80 κι έπειτα, στην επαρχία αλλά και στα αστικά κέντρα τα μπουζούκια ήταν ο κυρίαρχος τρόπος διασκέδασης.

ΤΕΧΝΕΣ 
ΣΤΗ ΜΕΤΑΠΟΛΙΤΕΥΣΗ



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 11 Αυγούστου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

ΑΛΜΠΑ ΝΤΕ ΣΕΣΠΕΝΤΕΣ
Απαγορευμένο τετράδιο
μτφρ.: Σταύρος Παπασταύρου 
εκδ. Πατάκη, 2023, σελ. 346

 
Της ΖΩΗΣ ΚΑΡΑΜΗΤΡΟΥ

Τρισευτυχισμένη. Στην ερώτηση 
της κόρης της, που με ωμή ειλι-
κρίνεια, σχεδόν σκληρότητα, τη 
ρωτά πώς νιώθει με τη ζωή που 
ζει, απαντά «τρισευτυχισμένη», 
όχι απλά και μόνο ευτυχισμένη, 
όπως οι πολλοί. Η κόρη της που 
την αμφισβητεί, χαράσσει άλλο 
δρόμο στη ζωή της, απαρνιέται 
όσα νομίζει ότι της έμαθε, δεν τη 
σέβεται πια, αυθαδιάζει και δεν 
φοβάται, επιλέγει την ανεξαρτη-
σία, δείχνει δύναμη και αποφασι-
στικότητα αναλαμβάνοντας και 
τις συνέπειες, η αγαπημένη της 
Μιρέλλα είναι ερωτευμένη, έχει 
σχέση με κάποιον που κατά τη 
γνώμη της μάνας της είναι απαγο-
ρευμένος καρπός. Κύματα αγάπης 
και μίσους για το παιδί της, απέ-
χθεια και απόρριψη, έλλειψη κα-
τανόησης, σκληρές κουβέντες και 
μια υπόνοια ζήλιας, τόσο επώδυνη 
που ίσως όντως υπάρχει. 

Στον αντίποδα ο γιος της Ρικάρ-
ντο, αδύναμος, θυμωμένος, πελα-
γωμένος σε επιλογές που δεν είναι 
δικές του, αντιγράφει τη ζωή των 
γονιών του, δεν μπορεί με τίποτα 
να σταθεί στα πόδια του, που εί-
ναι ξύλινα, δεν αντέχουν το βάρος 
συνειδητών αποφάσεων και επιλο-
γών. Κι ενώ ονειρεύεται μια άνετη, 
πλούσια, ήρεμη ζωή, εγκλωβίζεται 
σε γεγονότα που τον υπερβαίνουν 
και κουρνιάζει στο πατρικό σπίτι, 
ανήμπορος να αναλάβει τη ζωή 

του. Ο Μικέλε, ο άνδρας της, με 
τον οποίο είναι μαζί πάνω από εί-
κοσι χρόνια, είναι παραδομένος 
στην καθημερινότητα της ζωής 
του, στο αδιατάρακτο των συνη-
θειών του, στη δουλειά του στην 
τράπεζα και τις μικρές απολαύσεις 
του, να διαβάζει εφημερίδα ακού-
γοντας αγαπημένες μουσικές. Μέ-
χρι που θα μπει μέσα του η ανάγκη 
να δημιουργήσει, να καταξιωθεί, 
να πλουτίσει, να γίνει διάσημος. Ή 
μήπως απλά και μόνον να αρέσει 

στην παιδική της φίλη την Κλά-
ρα, που ζει μια τελείως αντίθετη 
από τη δική τους ζωή, χωρισμένη, 
ανεξάρτητη, κοινωνική, εξωστρε-
φής, ευκατάστατη;

Ιταλία, στη δεκαετία του ’50, 
εποχή μετά τον πόλεμο. Η Βαλέ-
ρια Κοσάτι είναι σαράντα τριών 
ετών, σύζυγος, μητέρα, κόρη, ερ-
γαζόμενη, που ζει την προδιαγε-
γραμμένη ζωή της με υπομονή, 
αρχές, αμετακίνητη στα πιστεύω 
της, ανεπηρέαστη από τον κόσμο 

γύρω της που αλλάζει και δεν την 
παρασέρνει μαζί του.

Το μυστικό
Μια Κυριακή πρωί όμως, πη-

γαίνοντας στο καπνοπωλείο, το 
οποίο δεν επιτρέπεται να διαθέ-
τει τίποτα άλλο από καπνό εκείνη 
τη μέρα, θα αγοράσει επιμένο-
ντας, κρυφά κι ενοχικά, ένα τε-
τράδιο. ∆εν θα μπορεί να εξηγή-
σει ούτε στον ίδιο της τον εαυτό 
γιατί έκρυψε κάτω από το παλτό 

της αυτό το τετράδιο, που γεμί-
ζοντάς το με τις σκέψεις της θα 
τη μεταμορφώσει. Οπως κρυφά 
το αγόρασε, έτσι κρυφά θα το 
φυλάξει και στο σπίτι. Ανάμε-
σα σε ασπρόρουχα, στο καλάθι 
με τα πανιά του καθαρίσματος, 
στην κλειδωμένη βαλιτσούλα με 
τα ενθύμια, αλαφιασμένη θα το 
κρύβει, έχοντας τον νου της να 
μην τη δουν, να μην την ανα-
καλύψουν να γράφει, να γράφει 
όσα δεν μπορεί να πει. Είναι που 

η εικόνα που έχει δημιουργήσει 
και συντηρεί δεν συμβαδίζει με 
τίποτα με τις σκέψεις που αυ-
τό το τετράδιο τη βάζει να αρα-
διάζει. Γιατί η Βαλέρια ξαφνικά, 
μπροστά στις άδειες σελίδες, μα-
θαίνει να σκέφτεται. Να μη θε-
ωρεί τίποτα δεδομένο, να αμφι-
σβητεί και να αναρωτιέται, να 
αμφιβάλει και να ανακαλύπτει 
τον εαυτό της ξανά, στην πιο 
αυθεντική του υπόσταση, που 
μοιραία περιλαμβάνει έκπληξη, 
ενοχή, αποδοχή. 

Η Βαλέρια τις νύχτες, μένο-
ντας ξάγρυπνη για χάρη των λέ-
ξεων και εξαιτίας τους, τρομαγ-
μένη θα ανακαλύψει ότι ίσως δεν 
είναι όλα όπως τόσο στέρεα τα 
έχει τοποθετήσει, θα διαπιστώ-
σει μικρές ρωγμές στο οικοδό-
μημα της ζωής της, τόσο πολλές 
μικρές ρωγμές, όμως, που θα το 
κάνουν να τρίζει, να καταρρέει 
από όσα νιώθει και σκέφτεται. 
Τίποτα δεν θα είναι δεδομένο 
πια από τη στιγμή που το μυα-
λό της θα αποφασίσει να κρίνει 
και να μην αποδέχεται απλά, να 
βλέπει και την άλλη πλευρά των 
ανθρώπων, των καταστάσεων, 
των γεγονότων. Η αμφιβολία θα 
την ξαναγεννήσει, ίσως γιατί και 
ο έρωτας για κάποιον άλλον δεν 
είναι μακρινός, εξωπραγματικός, 
αδύνατος, αλλά υπάρχει. 

Είναι ένα βιβλίο εσωτερικής 
αναμέτρησης, αναθεώρησης, ελ-
πίδας, που προκαλεί εντατικά τη 
σκέψη, τόσο ζωντανό στην απλό-
τητά του, τόσο σκληρό στην ειλι-
κρίνειά του, τόσο τρυφερό στην 
αγνότητά του, τόσο απελευθερωτι-
κό χάρη στη δύναμη του μυαλού. 

Μια γυναίκα γράφει τη ζωή της
Οι σημειώσεις στο τετράδιό της αποκαλύπτουν έναν άλλον εαυτό, αλλά και πολλές μικρές ρωγμές σε όσα έχει χτίσει

Η ηρωίδα μπροστά 
στις άδειες σελίδες 
μαθαίνει να σκέφτεται. 
Να μη θεωρεί 
τίποτα δεδομένο, 
να αμφισβητεί 
και να αναρωτιέται.

Τη δεκαετία του ’50 στην Ιταλία και σε ολόκληρο τον πλανήτη ένας νέος κόσμος αναδύεται και μαζί μ’ αυτόν και μια 
νέα ζωή για την ηρωίδα. Ενα βιβλίο εσωτερικής αναμέτρησης, αναθεώρησης, ελπίδας, που προκαλεί εντατικά τη σκέψη.
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ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τζέιμς 
Μπόλντουιν,
επίκαιρος

και διαχρονικός

Τα αμέτρητα στοιχειά του κάστρου του Γκλάμις #1

Η επέτειος των 100 ετών από τη 
γέννηση του Αμερικανού συγ-
γραφέα Τζέιμς Μπόλντουιν (1924-
1987) προκαλεί πλήθος εκδη-
λώσεων, κυρίως στις ΗΠΑ, και 
επανεκδόσεις των βιβλίων του 
σε όλον τον κόσμο. 

Ο Μπόλντουιν πάντα διαβα-
ζόταν από όλες τις γενιές που 
συναντήθηκαν με το πολύπτυχο 
και βαθιά αληθινό και ανθρώπι-
νο έργο του, αλλά τα τελευταία 
χρόνια, μια νέα ματιά πάνω στον 
κόσμο του φέρνει νέο κοινό. Στα 
βιβλία του Μπόλντουιν βρίσκει 
ο αναγνώστης όλα εκείνα τα θέ-

ματα που σήμερα είναι πρωτεύ-
οντα, ενώ στη δεκαετία του ’60 
ήταν ρηξικέλευθα. Θέματα που 
θίγουν ζητήματα φυλετικών δι-
ακρίσεων, σεξουαλικής ταυτό-
τητας, αυτοπροσδιορισμού. Ο 
Μπόλντουιν ήταν με τον τρόπο 
του κοινωνικός ακτιβιστής, έφερε 
στο προσκήνιο, ως μαύρος, ομο-
φυλόφιλος άνδρας, πλήθος ζητη-
μάτων ατομικής απελευθέρωσης 
και κοινωνικού ριζοσπαστισμού. 

Αλλά το πρωτεύον ήταν και 
παραμένει ότι ο Τζέιμις Μπόλ-
ντουιν είναι ένας συγγραφέας 
μεγάλης πνοής. 

Τα βιβλία του έγιναν κλασικά, 
πύλες στην κατανόηση της Αμε-
ρικής του 20ού αιώνα. 

Το βιβλίο του, π.χ., «Αλλη χώ-
ρα» (στα ελληνικά από τις εκ-
δόσεις Πατάκη, σε μετάφραση 
Κωστή Αρβανίτη) είναι ένα ανά-
πτυγμα και τομή ταυτόχρονα της 
αμερικανικής κοινωνίας στις αρ-
χές του ’60. Γράφτηκε στην Κων-
σταντινούπολη. Βαθιά ήταν η 
επιρροή αυτής της μαγικής πό-
λης στον Μπόλντουιν. Εκεί είχε 
περάσει αρκετά χρόνια και είχε 
γνωρίσει την τουρκική κοινω-
νία. Η Κωνσταντινούπολη και 

το Παρίσι ήταν οι δύο μητροπό-
λεις της Ευρώπης που τον είχαν 
επηρεάσει. 

Ο Μπόλντουιν είναι το θέμα 
δύο πυκνών εκθέσεων στη Νέα 
Υόρκη, στη ∆ημόσια Βιβλιοθή-
κη αλλά και στη Βιβλιοθήκη της 
135ης Οδού, γνωστής πλέον ως 
Κέντρου Schomburg. Ο Τζέιμς 
Μπόλντουιν ήταν συχνός θαμώ-
νας. Πόσο σημαντική είναι η σχέ-
ση συγγραφέων, βιβλίων, κοινού 
και βιβλιοθηκών... κάτι που στην 
Ελλάδα συχνά αγνοούμε. Οι βι-
βλιοθήκες είναι οργανικοί κρί-
κοι σε κάθε λογοτεχνική επέτειο 

και στην περίπτωση της επετεί-
ου των 100 χρόνων του Τζέιμς 
Μπόλντουιν, η Βιβλιοθήκη της 
Νέας Υόρκης προσφέρει 4.000 
αντίτυπα βιβλίων του σε βιβλιο-
θήκες της πόλης για να τα βρει 
το κοινό. Αυτό σημαίνει πολιτι-
κή ενίσχυσης της ανάγνωσης. 

Ο Τζέιμς Μπόλντουιν γνώρι-
σε τεράστια απήχηση με το έρ-
γο του από τα τέλη της δεκαετίας 
του ’50 έως τα μέσα της δεκαετί-
ας του ’70. Ηταν η χρυσή εποχή 
του. Σταδιακά, όλο το έργο του 
επανεκτιμάται και διαβάζεται σε 
πολλές γλώσσες. 

Κάποια καλοκαίρια, ο κύριος Γκρι 
τραβάει για τον βορρά. Φέτος βρέ-
θηκε στην αγαπημένη του Σκωτία 
και μια συγκεκριμένη τοποθεσία, 
στην οποία ήθελε από πολύ καιρό 
να δει από κοντά: το κάστρο του 
Γκλάμις, στο Στράθμορ. 

Είναι το κάστρο όπου ο Μεγά-
λος Βάρδος έβαλε τον Μακμπέθ να 
παρακαλεί τα άστρα να σβήσουν 
για να μη φανερωθούν οι σκοτει-
νοί, μύχιοι πόθοι του. Είναι επίσης 
το κάστρο όπου μεγάλωσε η μητέ-
ρα της βασίλισσας Ελισάβετ· εκεί 
γεννήθηκε η πριγκίπισσα Μαργα-
ρίτα και εκεί είχε περάσει κάμπο-
σα καλοκαίρια η ίδια η Ελισάβετ.

Το Γκλάμις θεωρείται το πλέον 
στοιχειωμένο κτίσμα σε ολόκλη-
ρο τον πλανήτη. Και όμως, είναι 
το απόλυτο τουριστικό θέλγητρο, 
στους κήπους του οποίου τους 
καλοκαιρινούς μήνες διοργανώ-
νονται συναυλίες τζαζ. Είναι δυ-

νατόν, ένα κάστρο που βρίσκεται 
στην καρδιά της περιοχής του Αν-
γκους που βγάζει τις καλύτερες 
μπριζόλες; 

Ο κύριος Γκρι είχε διαβάσει ότι 
με το που έμπαινες στο κάστρο 
αισθανόσουν κάτι δυσάρεστο, 
πνιγηρό, αλλά αυτός δεν ένιωσε 
τίποτα τέτοιο, πέρα από μια κά-
ποια υγρασία αιώνων και παρά 
τις αυστηρές, άδειες πανοπλίες 
ιπποτών και τα βλοσυρά πρόσω-

πα στα παμπάλαια πορτρέτα. Χά-
ζεψε τις χαρούμενες φωτογραφίες 
των σύγχρονων απογόνων των 
ιδιοκτητών του κάστρου και όλη 
αυτή την έκταση που απλώνεται 
ολόγυρα, αναλογιζόμενος ωστόσο 
τα φονικά που είχαν διαπραχθεί 
εκεί μέσα, αρχής γενομένης με τη 
σφαγή του βασιλιά της Σκωτίας, 
του Μάλκολμ Β΄, το μακρινό 1034.

Το αίμα του βασιλιά εκδικήθηκε 
πολύ γρήγορα τους σφαγείς του: 
προσπάθησαν να διασχίσουν μετά 
τον φόνο ένα παγωμένο λοχ, όπως 
ονομάζουν τις λίμνες στα κελτικά, 
ο πάγος άνοιξε κάτω από τα πόδια 
τους και πνίγηκαν ή πάγωσαν με 
συνοπτικές διαδικασίες.

Εκατόν πενήντα χρόνια αργό-
τερα, η Τζάνετ Ντάγκλας ή λαίδη 
του Γκλάμις, σύζυγος του 6ου κό-
μη του Στράθμορ, κάηκε στην πυ-
ρά με την κατηγορία της μαγείας. 
Κατ’ άλλους, την έκαψαν επειδή 

κατηγορήθηκε ότι δηλητηρίασε 
τον σύζυγό της ή απλώς επειδή ο 
Ιάκωβος Ε΄, ο τότε βασιλιάς της 
Σκωτίας, ήθελε να τη σκοτώσει. Το 
φάσμα της λαίδης Γκλάμις, γνω-
στό ως «Η γκρι κυρία», έχει, λένε, 
θεαθεί να διασχίζει έως σήμερα 
τους διαδρόμους του κάστρου...

Ομως, την πραγματικά κακή 
φήμη του το Γκλάμις την οφεί-
λει στον 3ο κόμη του Στράθμορ, 
που έφερε το ιρλανδέζικο όνομα 
Πάτρικ. Λένε πως υπήρξε μέθυ-
σος και τζογαδόρος, λάγνος και 
αχόρταγος. Λένε επίσης ότι ήταν 
πατέρας ενός παραμορφωμένου, 
ανάπηρου αγοριού που παρέμει-
νε κλειδωμένο σε κάποιο από τα 
δεκάδες μυστικά δωμάτια του κά-
στρου. Θα μπορούσε ένα τέτοιο 
μοναχικό, παραμορφωμένο, όλο 
παράπονο παιδί να μείνει χωρίς 
το φάντασμά του; Η συνέχεια την 
ερχόμενη Κυριακή...

ΓΚΟΥΝΤΑ
Το μέλλον μιας πόλης
Η ολλανδική πόλη Γκούντα παρά-
γει το 60% της εθνικής τυροκομίας. 
Πρόσφατο άρθρο στους «Νιου 
Γιορκ Τάιμς» αναφέρεται στην αύ-
ξηση της στάθμης της θάλασσας, 
που απειλεί να βυθίσει τμήματα 
της πόλης τις επόμενες δεκαετίες. 
Αν θέλουμε να συνεχίσουμε 
να έχουμε μια ζωή όπως τώρα 
σε 50 ή 100 χρόνια, πρέπει να δρά-
σουμε τώρα, τονίζουν οι ειδικοί. 
Το κέντρο της πόλης βυθίζεται 3 με 6 
χιλιοστά τον χρόνο και τα προάστια 
1 με 2 εκατοστά. 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Περιμένοντας τον Γκοντό
Η σύμπραξη του Κιάνου Ριβς με τον 
Αλεξ Γουίντερ στο Μπρόντγουεϊ εί-
ναι ένα θέμα που προκαλεί μεγάλο 
ενδιαφέρον στους θεατρόφιλους. 
Πρόκειται για ένα νέο ανέβασμα του 
έργου του Σάμιουελ Μπέκετ «Περι-
μένοντας τον Γκοντό», που ανέβη-
κε για πρώτη φορά το 1953 (αρχικά 
στα γαλλικά) και στο Μπρόντγουεϊ το 
1956. Τη σκηνοθεσία της παράστα-
σης, που προγραμματίζεται για το 
φθινόπωρο του 2025, θα υπογράψει 
ο Τζέιμι Λόιντ, ο οποίος δίνει πάντα 
έμφαση στην ψυχολογική ένταση. 

ΤΟΚΙΟ
Πράσινες προσόψεις
Η ένταξη φυτών σε στέγες και προ-
σόψεις είναι ένα ολοένα και πιο συ-
χνό φαινόμενο σε νέα κτίρια ή σε 
αναπλάσεις παλαιών παντού στον 
κόσμο. Ενα θέμα που απαντά εν μέ-
ρει στην ανησυχία για τη βιωσιμότη-
τα των αστικών κέντρων και το οποίο 
απαιτεί ιδιαίτερο σχεδιασμό και συ-
στηματική και εγγυημένη φροντίδα. 
Στη φωτογραφία μας, τα κεντρικά 
γραφεία της Pasona στο Τόκιο, κτίριο 
ηλικίας 50 ετών, που ανακατασκευά-
στηκε με κάθετους κήπους από τους 
Kono Designs. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Νέα παρουσίαση
Τον Μάιο του 2025 θα αποκαλυφθεί 
η επανέκθεση στη Νάσιοναλ Γκάλερι 
του Λονδίνου. Προβλέπεται να είναι 
θεαματική, καθώς η κεντρική είσοδος 
στην Πινακοθήκη θα είναι πλέον από 
την πτέρυγα Sainsbury. Οπως γράφει 
η εφημερίδα The Art Newspaper, ο 
επανασχεδιασμός θα είναι ο πιο ολι-
κός που έχει επιχειρήσει ποτέ μου-
σείο: νέος σχεδιασμός φωτισμού, 
νέες διαδρομές για το κοινό, νέα 
μουσειολογική αντίληψη. «Τα κρεμά-
με όλα από την αρχή», λέει η Κριστίν 
Ράντινγκ, διευθύντρια των συλλογών. 

ΕΚΔΟΣΕΙΣ
Ρομπέρ Ντουανό
Ο μεγάλος Γάλλος φωτογράφος Ρο-
μπέρ Ντουανό (Robert Doisneau, 
1912-1994) έμεινε στην Ιστορία για 
τον τρόπο με τον οποίον αποτύπω-
σε τη ζωή στον δρόμο και τη γαλλική 
ατμόσφαιρα στον 20ό αιώνα. Οι εκδό-
σεις Taschen κυκλοφορούν ένα νέο 
λεύκωμα (Robert Doisneau. Paris) το 
οποίο οργάνωσε ο επί χρόνια φίλος 
του Ντουανό, Ζαν Κλοντ Γκοτράν. Εί-
χε απεριόριστη πρόσβαση στο αρχείο 
του φωτογράφου, το οποίο αποτελεί-
ται από χιλιάδες λήψεις. Η έκδοση, 
σε τρεις γλώσσες, κοστίζει 50 ευρώ.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Το κάστρο του Γκλάμις στη Σκωτία. Είναι το απόλυτο τουριστικό θέρετρο, 
παρότι θεωρείται από τα πλέον στοιχειωμένα μέρη στον κόσμο...

Τέσσερις χιλιάδες βιβλία του Τζέιμς Μπόλντουιν προσφέρει στο κοινό η ∆ημόσια Βιβλιοθήκη της Νέας Υόρκης.
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Προσπάθησαν να δια-
σχίσουν μετά τον φόνο 
ένα παγωμένο λοχ, όπως 
ονομάζουν τις λίμνες 
στα κελτικά. Ο πάγος, 
όμως, άνοιξε κάτω 
από τα πόδια τους...
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Ιστορίες από τα παιδιά του Α΄ Δημ. Σχολείου Έγκωμης (Ε΄ 1)
Ψηφιακή έκδοση
Read Library

Η Read Library, στο πλαίσιο της εταιρικής κοινωνικής της ευθύνης, 
για δεύτερη συνεχή χρονιά πραγματοποίησε επισκέψεις σε βιβλι-
οθήκες και σχολεία, προσφέροντας δωρεάν δράσεις δημιουργικής 
γραφής και ανάγνωσης. Βασικός σκοπός των δράσεων αυτών είναι η 
καλλιέργεια της φιλαναγνωσίας και του λογοτεχνικού γραμματισμού 
σε μαθητές κάθε ηλικίας, σε γονείς, γενικότερα σε ενήλικες και σε 
άτομα τρίτης ηλικίας αλλά και σε εμποδιζόμενες ομάδες. Μέσω αυτών 
των δράσεων, παράλληλα προσφέρεται η γνώση 
ή η ενημέρωση για το ψηφιακό βιβλίο. ∆ίνεται έμ-
φαση στον ρόλο της βιβλιοθήκης όσον αφορά την 
ανάπτυξη δεξιοτήτων ανάγνωσης και έρευνας. Η 
υλοποίηση προγραμμάτων που αναπτύσσουν τη δη-
μιουργική έκφραση και την εξωστρέφεια σε μια βι-
βλιοθήκη η οποία είναι πάντα ανοιχτή και φιλόξενη 
με άμεση και εύκολη πρόσβαση, αφενός προάγει 
την καλή ψυχική υγεία και αφετέρου, ενδυναμώ-
νει αναγνώστες για να μπορούν να επιλέγουν, να 
εκφράζουν άποψη, να έχουν φωνή, να είναι ικανοί 
ώστε να διαμορφώνουν οι ίδιοι τη γνώμη και την 
κρίση τους. Οι δράσεις της Read Library έχουν παι-
γνιώδη και διασκεδαστική μορφή. Είναι ευέλικτες 
και ευπροσάρμοστες σε κάθε επίπεδο ή ιδιαιτερό-
τητα μπορεί να έχει η ομάδα που απευθύνεται κάθε φορά. Κατά τη 
διεξαγωγή των δραστηριοτήτων, χρησιμοποιήσαμε διάφορες τεχνικές 
δημιουργικής γραφής για να ενεργοποιήσουμε την έμπνευση και την 
έκφραση των παιδιών.  Βρείτε δωρεάν το ψηφιακό βιβλίο των παι-
διών του A΄∆ημοτικού Σχολείου Έγκωμης (Ε΄ 1) στην εφαρμογή Read 
Library.

Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-Library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Η ανάπτυξη των σιδηροδρόμων, 
κυρίως από το 1840 και μετά, ση-
ματοδοτεί και την εμφάνιση του 
μαζικού τουρισμού. Πατέρας του 
είδους, ο Βρετανός Τόμας Κουκ. 
Εμπνεόμενος από το ταχύτατα 
αναπτυσσόμενο σιδηροδρομι-
κό δίκτυο, συνάπτει συμφωνία 
με την εταιρεία σιδηροδρόμων 
Midland Counties και αρχίζει να 
αγοράζει συγκεκριμένο αλλά με-
γάλο αριθμό εισιτηρίων σε χα-
μηλότερη τιμή από αυτήν που 
μπορούσε να βρει κάποιος εάν 
ήθελε να ταξιδέψει μόνος του.

Η πρώτη εφαρμογή αυτής της 
πρακτικής γίνεται στις 5 Ιουλίου 
του 1841 για τη μεταφορά μιας 
ομάδας υποστηρικτών του κι-
νήματος των αντιαλκοολιστών 
(temperance – υπεύθυνων και για 
την ποτοαπαγόρευση στις ΗΠΑ) 
στο Λάφμπορο, έντεκα μίλια από 
το Λέστερ, την πόλη όπου είχε 
γεννηθεί και δραστηριοποιείτο 
ο Κουκ. Κόστος για τον επιβά-
τη: ένα σελίνι για εισιτήριο μετ’ 
επιστροφής. Λίγο αργότερα θα 
πρόσθετε στις προσφορές δια-
μονή και ημιδιατροφή. Τα γρα-
νάζια της μηχανής του μαζικού 
τουρισμού είχαν μπει σε κίνηση. 
Η αύρα της ιερότητας που τύλι-
ξε τις μέρες διακοπών για όλες 
τις κοινωνικές τάξεις θα έρθει 
πολύ αργότερα και παρόλο που 
για τις περισσότερες εθνικότη-
τες η ιστορική βάση είναι κοινή, 
οι συνήθειες και οι προτιμήσεις 
απέκτησαν με τον καιρό εθνικά 
χαρακτηριστικά.

Αυτή η «ιερότητα», τα τελευ-
ταία περίπου σαράντα χρόνια, 
στη συνείδηση των Ελλήνων έχει 
μία ονομασία: Κυκλάδες. Τα νη-
σιά του συμπλέγματος ταυτίστη-
καν για τους περισσότερους baby 
boomers αλλά και Gen X με την 
έννοια των διακοπών. Ακόμα και 
για όσους εκ των αστικών κέ-
ντρων οι διακοπές σημαίνουν 
επιστροφή στον γενέθλιο τόπο, 
η απάντηση στην κλασική ερώ-
τηση «Εσείς πού θα πάτε φέτος 
διακοπές» περιλαμβάνει, εκτός 
από το όνομα του χωριού ή τον 
προορισμό κάποιου οικογενει-
ακού εξοχικού, και την «ιερή» 
αναφορά: «Και καμιά βδομάδα 
σ’ ένα νησάκι».

Τα «νησάκια» όμως δεν είναι 
αυτό που ήταν. Η νομοτελειακή 
εξέλιξη έφερε, όπως σε πολλά ζη-

τήματα, και εδώ αλλαγές. Η σχετι-
κή με την ανθρώπινη ικανότητα 
αντίληψη του χρόνου θεώρησε 
ότι αυτό έγινε «εν μια νυκτί», κα-
ταπατώντας ταυτοχρόνως το δι-
καίωμα των Ελλήνων στην απο-
κλειστικότητα της γνώσης για 
την πιο ωραία παραλία στην Ιο, 
το ηλιοβασίλεμα στην Οία και το 
λιμανάκι στη Νάουσα της Πάρου.

Η «βαριά βιομηχανία»
Με την αναμφισβήτητη πα-

ραδοχή ότι ο τουρισμός είναι η 
«βαριά βιομηχανία» της χώρας, 
οι προσπάθειες πολλών ετών εκ 
μέρους του υπουργείου Τουρι-
σμού και του ΕΟΤ αποφέρουν 
τα τελευταία χρόνια πολύτιμα 
έσοδα, ενώ χαρίζουν στα ΜΜΕ 
εικόνες με στίφη τουριστών να 
φωτογραφίζουν το ηλιοβασίλεμα 
στη Σαντορίνη και να στοιβάζο-
νται στο λιμανάκι της Νάουσας, 
ενώ «ακούγονται ταυτόχρονα 

οι μουσικές τεσσάρων μπαρ», 
όπως έγραψε σε ανάρτηση η συ-
νάδελφος Κ.Λ. Βεβαίως η μουσική 
ηχορρύπανση δεν αποτυπώνεται 
στις φωτογραφίες.

Τα πολλά δημοσιεύματα που 
τονίζουν το θέμα «υπερτουρι-
σμός και φέρουσα ικανότητα 
των νησιών» ενισχύουν ένα εί-
δος οικειοθελούς αποκλεισμού 
από τόπους που καθόρισαν νε-
ανικές μνήμες διακοπών, όταν 
η εμπειρία δεν είχε μεταφερθεί 
στη φωτογραφική αποτύπωση 
για το Instagram: «Ε, όχι! Στη 
Νάουσα δεν πας το καλοκαίρι!» 
μου έλεγε ένας φίλος, δικός μου 
και πρώην της Νάουσας.

Τα επίσης υπερβολικά πολλά 
δημοσιεύματα για «κρυφές» πα-
ραλίες και με τίτλους όπως «πώς 
θα ζήσετε τις διακοπές του ’50» 
–πέραν του παράλογου «και κρυ-
φό και δημοσιευμένο»– αναμα-
σούν και ενισχύουν μια νοσταλ-
γία, μάλλον βαρετή, για χαμένους 
παραδείσους. Μια νοσταλγικό-
τητα με υψηλό συναισθηματι-
κό φορτίο, αλλά με ελλειμματική 
σχέση προς την πραγματικότη-
τα. Μήπως έχουμε μπερδευτεί; 
Η χώρα διαθέτει ακόμα άπειρους 
τόπους διακοπών που προσφέρο-
νται για να δημιουργήσουμε και-
νούργιες αναμνήσεις και εμπει-
ρίες. Υπάρχουν ακτές και νησιά 

που μπορούν να εξυπηρετήσουν 
τόσο την επιθυμία για ηρεμία όσο 
και τις ινσταγκραμικές αναφο-
ρές. Ακόμα και νησιά κυκλαδίτικα 
όπου μπορείς να κάνεις διακοπές 
χωρίς τα στίφη των αλλοφύλων 
και –σημαντικό– χωρίς το αίσθη-
μα του παρία που, σε πολλούς, 
δημιουργούν οι υπερπολυτελείς 
ξενοδοχειακές μονάδες, οι απα-
γορευτικές για την οικονομική 
δυνατότητα του μέσου Ελληνα.

Τα σωστά δημοσιεύματα για 
τον υπερτουρισμό και τη φέρου-
σα ικανότητα αφορούν το παρόν 
πέντε-έξι νησιών που όλοι ξέρου-
με, αλλά και την επιθυμία επίσης 
να συνεισφέρουν έτσι ώστε να δι-
ασφαλιστεί στο μέλλον μια κατά 
το δυνατόν «υγιής» τουριστική 
ανάπτυξη, η βιωσιμότητα και η 
καθημερινότητα των ντόπιων, 
που θα πρέπει κι αυτοί να αναλά-
βουν τις ευθύνες τους, τόσο για 
το υπαρκτό παρόν όσο και για 
το επιθυμητό μέλλον. Την ίδια 
επιθυμία υπηρετούν και οι δει-
λές –ακόμα– αναφορές οι οποίες 
επισημαίνουν ότι δεν μπορούμε 
για πάντα να στηριζόμαστε ως 
εθνική οικονομία στον αντιπα-
ραγωγικό τομέα του τουρισμού.

Τα έσοδα από τον τουρισμό 
αυξήθηκαν από 9,5 δισ. ευρώ το 
2010 στα 20,5 δισ. το 2023 και 
αναμένεται αύξηση 10% για το 
2024. Αλλά, όπως σημειώνουν 
σε άρθρο τους στην «Κ» με τίτ-
λο «Από τον τουρισμό στην οικο-
νομία της καινοτομίας» οι ∆ημή-
τρης Βαγιανός, Κώστας Μεγήρ 
και Χριστόφορος Πισσαρίδης: 
«Η Ελλάδα είχε το 2023 τη δεύ-
τερη χαμηλότερη παραγωγικό-
τητα της εργασίας μεταξύ των 
27 χωρών της Ε.Ε., μόλις πάνω 
από τη Βουλγαρία».

Τελειώνοντας και παραφρά-
ζοντας: ∆ιακοπές υπάρχουν. 
Κι αν θέλουμε οπωσδήποτε να 
ζούμε ξανά και ξανά το «τότε», 
υπάρχει πάντοτε η λύση δίπλα 
στους απίθανα εξειδικευμένους 
στόχους του τουρισμού –κατα-
δυτικός, θρησκευτικός, αστρι-
κός, οινικός κ.λπ.– να προστεθεί 
ο αναμνηστικός τουρισμός με 
ωράριο: «Σήμερα η Νάουσα της 
Πάρου φιλοξενεί 6-8 μ.μ. τους 
babyboomers για μια αναβίωση 
των διακοπών του ’80 και των 
αρχών του ’90. Απαγορεύονται 
οι αναρτήσεις στο Instagram».

Αφοσιωμένη στο χρονογράφη-
μα από το 1989. «4 Τροχοί», «Τα-
χυδρόμος», «Εικόνες», protagon.
gr ως ιδρυτικό μέλος. Τηλεοπτικό 
εγχείρημα η «Κεραία». Συγγραφή 
βιβλίων, «Δεν πέθανα εγκαίρως», 
η βιογραφία του Κώστα Τσόκλη, 
«Το παλτό μου, μαμά», «Κάποτε θα 
γράψω ένα βιβλίο» (εκδ. Διόπτρα). 
Μητέρα τριών παιδιών και γιαγιά 
τεσσάρων εγγονιών.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
«Να τα χαίρεστε», Ελεονόρα Σουρ-
λάγκα, και «Ελαττωματικό αγόρι», 
Σαμ Αλμπατρος.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Λατρεύω τη διαδικασία να ανθούν 
μέσα σου πολλά στοιχεία που επε-
ξεργάζεσαι ξανά και ξανά για μέρες. 
Και έτσι νιώθεις ότι ένα βιβλίο είναι 
ενδιαφέρον.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
∆εν έτυχε να διαβάσω κάποιο. Αλλά 
διαβάζω πάντα, σαν να είναι η πρώ-
τη φορά, τη Μήδεια του Ευριπίδη.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
∆εν υπάρχουν ιδανικές αναγνωστι-
κές συνθήκες. Τα βιβλία μάς εντοπί-
ζουν στις πιο περίεργες συνθήκες.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Oχι, βέβαια. Για όλα υπήρχε λόγος 

και κυρίως υπήρχε μια Ρέα ενός 
«κάποτε».
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Να μου γυρίζει το μυαλό σε άλλη 
κατεύθυνση. Να μου γαργαλάει σκέ-
ψεις. Να μου κουρδίζει συγχρόνως 
πολλά συναισθήματα. Και να ψα-
χουλεύω πίσω από τις λέξεις και το 
θέμα, τον ίδιο τον συγγραφέα. Τόσο 
ενδιαφέρον το «κρυφτό» της συγ-
γραφής. Και ακόμα περισσότερο, οι 
αόρατες κλωστές που ενώνουν τον 
συγγραφέα με τον αναγνώστη του.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
∆εν δίνω ραντεβού με βιβλία. Με 
βρίσκουν εκεί που δεν τα περιμένω.
 
Ποιες είναι οι διαφορές ανάμεσα 
στο «Κάποτε θα γράψω ένα βιβλίο» 
του 2013 και της φετινής του επα-
νέκδοσης; 
Η μόνη διαφορά είναι το εξώφυλ-
λο, σχεδιασμένο από τον ταλαντούχο 
Γιάννη Τοκαλατσίδη. ∆εν θέλησα να 
αλλάξω ούτε λέξη. Ηθελα να «με» 
διαβάσω όπως το είχα γράψει ως το 
πρώτο μου βιβλίο, εκπληρώνοντας 
την υπόσχεση ενός «Κάποτε». Και 
με συγκινεί ότι ενώ είμαι άνθρωπος 
τού «εδώ και τώρα» και η γραφή μου 
είναι πάντα εν θερμώ στο χρονο-
γράφημα, ενστικτωδώς θέλησα, την 
πληγή μιας κομβικής απώλειας, να 
περιμένει. Να μην είναι αιμορραγού-
σα. Ετσι θαρρώ πως έχει μπέσα ο 
πόνος κάθε πληγής.
 
Τι αποκομίσατε σε προσωπικό επί-
πεδο γράφοντας αυτή την αυτο-
βιογραφική εξομολόγηση;
Με έμαθα. Εμαθα και τη μαμά μου. 
Εμαθα την οικογένειά μου. Γνωρι-
στήκαμε βαθύτερα. Και δεν έχουμε 
συναισθηματικά χρέη. Συνέδεσα κά-
θε τι δικό «μας» με τη μικροϊστορία 
του τόπου μας. Η μικροϊστορία είναι 
πιο αποκαλυπτική από τη μεγάλη 
ιστορία. Οι λεπτομέρειες ξεμπρο-
στιάζουν τις πιο μεγάλες αλήθειες. 
Και είδα ότι ήμαστε πολύ περισσό-
τεροι από μια οικογένεια. Ημαστε 
μια μεγάλη οικογένεια – χώρα 
ολόκληρη. Μια γενιά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ
Ελσίνκι
εκδ. Πατάκη, σελ. 240

 
Ενας Ελληνας συγγραφέας ταξι-
δεύει το 2018 στο Ελσίνκι για να 
επισκεφθεί μια κουρδική οικο-
γένεια. Κυρίως θέλει να δει τον 
Αβίρ, με τον οποίο είχε σχέση 
για τρία χρόνια στην Αθήνα. Ο 
Αβίρ είχε καταλήξει στην Αθήνα 
στις αρχές του 2000, αποτολμώ-
ντας το δύσκολο ταξίδι από το 
Ιράκ στην Τουρκία και από εκεί 
με καΐκι στις απέναντι όχθες. Ο 
αφηγητής αναπολώντας τον δε-
σμό τους, συλλογίζεται τις ατέρ-
μονες περιπλανήσεις του Αβίρ με 
τα διαρκώς πονεμένα πέλματα, 
που διέσχιζαν σύνορα και γεω-
γραφικές συντεταγμένες, μπλεγ-
μένα σε μια ρευστή, καλειδοσκο-
πική γη, θαμπή όπως η πατρίδα 
του η Καλάρ, κατακίτρινη από τις 
αμμοθίνες. Ο Αντώνης μοιάζει να 
στοχάζεται την ανεστιότητα του 
Αβίρ πίσω από την οθόνη του 
υπολογιστή, όπου συνομιλούσαν 
τα βράδια. Παρά την αμφίπλευ-
ρη αγάπη, η απόσταση ανάμεσά 
τους παραμένει αδιάνυτη. Κανέ-
να διαβατήριο δεν θα μπορούσε 
να την άρει.

Αυτή την πικρή απόσταση 
χαρτογραφεί με λεπταισθησία 
και διακριτικότητα ο Θεόδωρος 

Γρηγοριάδης, ταξιδεύοντας πίσω 
στον χρόνο, σταθμεύοντας ενίο-
τε σε σημαδιακά τοπόσημα, δολι-
χοδρομώντας ανάμεσα σε φράγ-
ματα και φραγμούς. Οταν ο Αβίρ 
έφυγε από την Αθήνα, ο Αντώ-
νης οδηγούσε μέχρι τον Αγιο ∆η-
μήτριο, κοντά στο νεκροταφείο, 
την παλιά γειτο-
νιά του φίλου του. 
Χαμόσπιτα, ερή-
μωση, μετανά-
στες. Ομως, μια 
βαθύτερη, ενδο-
στρεφής ερημιά 
είναι εκείνη που 
τον τραυματίζει 
καθώς ατενίζει το 
ρημαγμένο τοπίο. 
«Ματαίως στον 
δρόμο προσπα-
θούσα να εντοπί-
σω μια σκιά, μια 
φιγούρα να περ-
πατάει άσκοπα. Κάποια μέρη τε-
λειώνουν μαζί με τους ίσκιους 
τους κι απομένουν κάτι καντη-
λάκια μισοσβησμένα, πεθαμένες 
πυγολαμπίδες στον μέσα χώρο 
του νεκροταφείου».

Ο Αντώνης αφηγείται σε πρώ-
το πρόσωπο, σχηματίζοντας μέ-
σα από μνήμες και θραύσματα 
από διηγήσεις του φίλου του, μια 
εικόνα της περιφερόμενης ύπαρ-
ξης του Αβίρ. Προσπαθεί να κατα-

λάβει, να κατανοήσει και συνάμα 
να κατακτήσει, την ξενότητα του 
Αβίρ. Οσο ο τελευταίος αγωνίζε-
ται να γίνει αποδεκτός από το 
φινλανδικό σύστημα, ο Αντώνης 
παραμένει σε μια χώρα που αλλά-
ζει ραγδαία. Το αγλαές 2004 είναι 
ήδη μακριά, η οικονομική κρίση 

κομματιάζει τα 
κοινωνικά συμβό-
λαια, μετατρέπο-
ντας την Αθήνα 
σε «μια απέραντη 
δυστοπία». Οντας 
σε συναισθημα-
τική, κοινωνική 
και οικονομική 
ανασφάλεια, ο 
Αντώνης νιώθει 
πως έρχεται εγγύ-
τερα στην ανεστι-
ότητα του Αβίρ, ο 
οποίος στο Ελσίν-
κι βρίσκεται τόσο 

σε άσυλο όσο και σε αιχμαλωσία. 
«Πιο βόρεια δε βρέθηκε ποτέ, κά-
ποτε νόμιζε ότι το Ιράκ ήταν το 
απώτερο σημείο της γης».

Ωστόσο δεν παύει να έχει επί-
γνωση της μεταξύ τους απόστα-
σης. Αυτή η επίγνωση εντείνεται 
όταν ο Αντώνης συνειδητοποιεί 
ότι ενίοτε σκέφτεται τον Αβίρ σε 
ένα μυθοπλαστικό πλαίσιο, σαν 
έναν μυθοπλαστικό χαρακτήρα 
σε ένα προσφυγικό δράμα. Στην 

επικαιρότητα το προσφυγικό ζή-
τημα έπαιρνε τραγικές διαστά-
σεις. Ομως, για εκείνον οι πρό-
σφυγες δεν ήταν ζήτημα, ήταν 
το πρόσωπο του Αβίρ, πολύ συ-
γκεκριμένο, πολύ απτό. Βέβαια, 
το αίσθημα της εγκατάλειψης 
προσφερόταν «για λίγο μελό». 
Η συγγραφική του έξη τον πα-
ρωθούσε να βιώνει τη θλίψη του 
κάπως δραματουργικά. Υπήρ-
χε αυτοσαρκασμός, αλλά υπήρ-
χε και λύπη. «Κράτησα ωστόσο 
το μελοδραματικό στοιχείο της 
ιστορίας, που λες και την έχτι-
ζα βήμα βήμα. Πώς να ακούσω 
τραγούδι ελληνικό που τον θύ-
μιζε; Ξεσπούσα σε λυγμούς μέ-
σα στο σπίτι».

Ο Γρηγοριάδης είναι δεινός 
στις βραδυφλεγείς αφηγήσεις. 
Εμπιστεύεται σε υπαινιγμούς τις 
υποδόριες εντάσεις. Η αυτοσυ-
γκράτηση υποδεικνύει τη φόρ-
τιση. Ακόμα και μια λεπτότατη 
χειρονομία, μια μόλις λέξη, μπο-
ρεί να τρεμίζει από πάθος. Η γρα-
φή τού Γρηγοριάδη διακρίνεται 
από ευγένεια, σαν να μη θέλει να 
αποστραγγίξει τα γεγονότα από 
την απώτερη, εν πολλοίς απόκρυ-
φη και απαραβίαστη, σημασία 
τους. Οι περίτεχνες αποσιωπή-
σεις γίνονται θύλακες βαρύτι-
μων αισθημάτων και μονάκρι-
βων λόγων.

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Απατρις αγάπη

Διακοπές υπάρχουν...

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Μια νοσταλγικότητα με 
υψηλό συναισθηματικό 
φορτίο, αλλά με ελλειμ-
ματική σχέση προς την 
πραγματικότητα. Μή-
πως έχουμε μπερδευτεί;

Ο οικισμός Κάστρο της Σίφνου από ψηλά. Η «ιερότητα» των διακοπών, τα 
τελευταία χρόνια, στη συνείδηση των Ελλήνων έχει μία ονομασία: Κυκλάδες.
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«Αν κερδίσει ο Τραμπ, όχι μόνο οι 
ΗΠΑ θα βρεθούν μπροστά σε τε-
ράστια προβλήματα, αλλά και ο 
κόσμος στο σύνολό του». Με αυτή 
τη φράση ο καθηγητής διεθνών 
σχέσεων στο Πανεπιστήμιο της 
Τζόρτζια, Κας Μούντε, κρούει τον 
κώδωνα του κινδύνου ότι η επα-
νεκλογή του Τραμπ μπορεί να δι-
αταράξει τις δημοκρατικές ισορ-
ροπίες στο εσωτερικό των ΗΠΑ 
και να οδηγήσει σε φαινόμενα 
«εκδίκησης». 

Με τη ∆εξιά και την Ακροδε-
ξιά να ενισχύονται στην Ευρώπη 
και την πόλωση να κλιμακώνεται 
στις ΗΠΑ λίγους μήνες πριν από 
τις εκλογές του Νοεμβρίου, η «Κ» 
συνομίλησε με τον διακεκριμένο 
ακαδημαϊκό Κας Μούντε, συγ-
γραφέα του βιβλίου «Η Ακροδε-
ξιά σήμερα» (εκδ. Επίκεντρο). Σε 
μια ενδελεχή συζήτηση ο καθη-
γητής Μούντε επισημαίνει πως η 
άνοδος του λαϊκισμού και του εξ-
τρεμισμού στην Ευρώπη και στις 
ΗΠΑ δεν είναι καινούργιο φαινό-
μενο, αλλά επανεμφανίζεται κάθε 
φορά που δημιουργείται πόλωση 
στο εσωτερικό των δημοκρατιών.    

 
– Καθηγητά Μούντε, ξεκινώντας 
από τη βάση, πώς θα αξιολογού-
σατε την τρέχουσα κατάσταση 
της δημοκρατίας στις ΗΠΑ και 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση;

– Αυτό που βλέπουμε και στις 
δύο περιπτώσεις είναι ότι το κέ-
ντρο διατηρείται σε ομοσπονδια-
κό επίπεδο και υπάρχουν κάποια 
σοβαρά προβλήματα σε ορισμένα 
από τα περιφερειακά ή τα υποε-
θνικά επίπεδα. Στην περίπτωση 
της Ευρωπαϊκής Ενωσης μιλάμε 
πρώτα και κύρια για την Ουγγα-
ρία, ένα σύστημα που σίγουρα 
δεν είναι πια φιλελεύθερη δημο-
κρατία και πιθανότατα δεν θα εί-
ναι δημοκρατία μόλις δοκιμαστεί 
πραγματικά.

Τώρα, για να είμαστε σαφείς, 
ανελεύθερα και αντιδημοκρα-
τικά στοιχεία υπήρχαν και στο 
παρελθόν εντός της Ε.Ε. Είχαμε 
πάντα μαζική διαφθορά σε ορι-
σμένες χώρες. Είχαμε βέβαια και 
είδη ανελεύθερων καθεστώτων 
σε σχέση με τα δικαιώματα της 
LGBTQI κοινότητας ή και σε σχέ-
ση με την ισότητα των φύλων, 
αλλά αυτό έχει γίνει πραγματικά 
ο πυρήνας του συστήματος για 
πρώτη φορά στην Ουγγαρία. Αντί-
στοιχα, και η Πολωνία δοκίμασε 
το ίδιο μοντέλο ανελευθερίας, 
ενώ και στην Ιταλία βλέπετε ότι 
το FdI (Αδέλφια της Ιταλίας) προ-
σπαθεί να καταλάβει το κράτος. 
Ετσι, ναι μεν δεν είναι το τέλος 

της δημοκρατίας, αλλά την ίδια 
στιγμή η δημοκρατία έχει βρεθεί 
και σε καλύτερες στιγμές. 

Φυσικά το ίδιο συμβαίνει και 
στις ΗΠΑ, όπου επίσης δεν είναι 
η πρώτη φορά που έχουμε φιλε-
λεύθερη δημοκρατία σε ομοσπον-
διακό επίπεδο, ενώ, αντίθετα, σε 
πολιτειακό επίπεδο βλέπουμε όλο 
και περισσότερες ανελεύθερες 
δημοκρατικές μορφές και, σε κά-
ποιον βαθμό, αντιδημοκρατικές 
μορφές σε πολιτείες όπως η Φλό-
ριντα ή το Τέξας. Αλλά και πάλι, 
αυτό δεν είναι καινούργιο φαι-
νόμενο. 

 
– Σήμερα ο λαϊκισμός και ο εξ-
τρεμισμός εντοπίζονται στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης, 
όπως το Χ και το TikTok. Κατά 
τη γνώμη σας, πώς η εξάπλωση 
της πόλωσης μέσω των ψηφια-
κών μέσων αναδιαμορφώνει ή 
διεγείρει αυτές τις ιδέες;

– Τα πιο πρόσφατα κύματα λα-
ϊκισμού και ακροδεξιάς πολιτικής, 
τα οποία ξεκίνησαν κατά κάποιον 
τρόπο τη δεκαετία του 1980 και 
στη συνέχεια ακόμη περισσότερο 
το 2000, προϋπήρχαν των μέσων 
κοινωνικής δικτύωσης. Και έτσι 
τα μέσα κοινωνικής δικτύωσης 
δεν τα δημιούργησαν. Είναι στην 
καλύτερη περίπτωση καταλύτης, 
αλλά δεν πρέπει να υπερβάλλου-
με σχετικά με την επίδρασή τους. 
Οι περισσότεροι άνθρωποι δεν 
παίρνουν τις βασικές τους πλη-
ροφορίες από τα μέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης. Εξαίρεση, ίσως, 
αποτελεί η νεότερη γενιά, αλλά 
και πάλι οι θεωρίες συνωμοσίας 
δεν είναι καινούργιες. 

Το μεγαλύτερο μέρος των Ηνω-
μένων Πολιτειών είχε εμπλακεί 
έντονα στην προσπάθεια να 
ανακαλύψει ποιος σκότωσε τον 
JFK τη δεκαετία του 1960. Χώ-
ρες όπως η Ελλάδα έχουν μακρά 
ιστορία θεωριών συνωμοσίας, πο-
λύ πριν από το Twitter (πλέον Χ) 
ή το Instagram. Αυτό που κάνουν 
το Instagram και το Χ, είναι να 
μπορείς να επικοινωνείς με μια 
κοινότητα πολύ πιο εύκολα. Ετσι, 
αν ήσουν ακροδεξιός στη δεκαε-
τία του 1980 και ήθελες να συνα-
ντηθείς με άλλους ακροδεξιούς, 
έπρεπε να πας σε ένα μέρος που 
ήταν είτε τρομακτικό είτε απλώς 
απαράδεκτο – και προφανώς δεν 
ήθελες να σε δουν εκεί. Αντιθέ-
τως, σήμερα πας ανώνυμα στο ∆ι-
αδίκτυο και μπορείτε να μιλήσετε 
μεταξύ σας. Και έτσι αισθάνεσαι 
ότι είσαι μέρος χιλιάδων ανθρώ-
πων, ακόμη κι αν αυτοί είναι δι-
ασκορπισμένοι στα επτά δισεκα-
τομμύρια συνολικού πληθυσμού. 

∆εύτερον, πλέον είναι πιο εύ-

κολο να είσαι σε μια «φούσκα». 
Οι μελέτες δείχνουν ότι, ναι, τα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης χει-
ροτερεύουν τα πράγματα, αλλά 
όχι με την έννοια ότι υπάρχουν 
άνθρωποι που είναι φυσιολογικοί 
ή κεντρώοι και όταν μπαίνουν στο 
∆ιαδίκτυο γίνονται τρελοί θεωρη-
τικοί συνωμοσιών. Οχι, είναι μάλ-
λον άνθρωποι που είναι ήδη δυ-
στυχισμένοι, που έχουν κάποιου 
είδους θεωρίες συνωμοσίας στο 
μυαλό τους, οι οποίες είναι άμορ-
φες. Οπότε, η ιδέα του «ναρκωτι-
κού της πύλης» για τα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης είναι λίγο ίδια με 
το ότι δεν εθίζονται στην ηρωίνη 
όλοι όσοι χρησιμοποιούν μαρι-
χουάνα. Οι περισσότεροι εθισμέ-
νοι στην ηρωίνη έχουν καπνίσει 
μαριχουάνα. 

 
– Την επομένη της καταδίκης 
του για την υπόθεση «Στόρμι 
Ντάνιελς», ο Τραμπ συγκέντρω-
σε 34,8 εκατ. δολάρια από υπο-
στηρικτές του. Οι καταδίκες του 
προεδρικού υποψηφίου φαίνε-
ται να κινητοποιούν τη βάση 
του. Πιστεύετε ότι η συσπεί-
ρωση του ακραίου Ρεπουμπλι-
κανικού θυλάκου θα οδηγήσει 
στη διασπορά των μετριοπαθών 
Ρεπουμπλικανών ψηφοφόρων;

– ∆εν είμαι σίγουρος αν υπάρ-
χουν ακόμη μετριοπαθείς Ρεπου-
μπλικανοί ψηφοφόροι, με την έν-
νοια ότι υπάρχουν μη πολωμένοι 
ψηφοφόροι. Στην πολιτική επι-
στήμη υπάρχει ένα μέρος της πό-
λωσης που ονομάζεται «συναι-
σθηματική πόλωση» (η τάση να 
βλέπουμε όσους έχουν αντίθετη 
άποψη ως κακοήθεις και υποχθό-
νιους). Κι αυτό που βλέπουμε εί-
ναι ότι εξακολουθούμε να έχουμε 
ένα υποσύνολο Ρεπουμπλικανών 
που κατέχουν, για χάρη της επι-
χειρηματολογίας, μετριοπαθείς 
δεξιές θέσεις. Αλλά παρ’ όλα αυ-
τά πιστεύουν ότι οι ∆ημοκρατικοί 
είναι ο «Αντίχριστος» και ότι θα 
καταστρέψουν όλα όσα θεωρούν 
ιερά και όσια. Κι έτσι βλέπετε να 
συμβαίνει το ίδιο και στην πλευρά 
των ∆ημοκρατικών, η οποία ήταν 
πολύ λιγότερο πολωμένη, αλλά 
λόγω του Τραμπ και της ανάλη-
ψης από αυτόν του Ρεπουμπλικα-
νικού κόμματος, βλέπετε ότι δεν 
γίνονται απαραίτητα πολύ πιο ρι-
ζοσπαστικοί κοινωνικοοικονομι-
κά ή κοινωνικοπολιτισμικά, αλλά 
πιστεύουν ότι το Ρεπουμπλικανι-
κό κόμμα θα καταστρέψει τη δη-
μοκρατία.

 
– Ο Τραμπ φαίνεται να προηγεί-
ται στις δημοσκοπήσεις. Προ-
βλέπετε πιθανή επιστροφή του; 
Εάν ναι, τι θα σημαίνει αυτή η 

αλλαγή για τις Ηνωμένες Πολι-
τείες; Εάν όχι, μπορεί η σημε-
ρινή διχόνοια να οδηγήσει σε 
εμφύλιες διαμάχες στο εσωτε-
ρικό των Ηνωμένων Πολιτειών;

– Νομίζω ότι μόνο ένας ανό-
ητος θα υποστήριζε ότι ο Τραμπ 
δεν θα μπορούσε να επιστρέψει. 
Ο λόγος είναι ότι οι ΗΠΑ έχουν 
ένα απίστευτα περίπλοκο και βα-
θιά αντιδημοκρατικό εκλογικό 
σύστημα, στο οποίο αποφασίζει 
το εκλεκτορικό κολέγιο και όπως 
είδαμε το 2020 και σε ορισμένες 
περιπτώσεις το 2016, τα περιθώ-
ρια με τα οποία κρίνονται αυτές οι 
εκλογές σε επίπεδο πολιτείας εί-
ναι τόσο μικρά, που αυτή τη στιγ-
μή δεν μπορείτε να προβλέψετε 
ποιος θα κερδίσει. 

Αν αυτός είναι ο Τραμπ, όχι 
μόνο οι ΗΠΑ θα βρεθούν μπρο-
στά σε τεράστια προβλήματα, αλ-
λά και ο κόσμος στο σύνολό του. 
Αυτό που θα συμβεί στις ΗΠΑ εί-
ναι μια πλήρης και απόλυτη εκ-
δίκηση. Ο Τραμπ καθοδηγείται 
πλήρως από την εκδίκηση. Είναι 
πολύ ανοιχτός και το δηλώνει ότι 
ουσιαστικά θα πολιτικοποιήσει 
όλο το κράτος για τον αγώνα του. 
Εχει ήδη πει ότι θα κυνηγήσει το 
υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ότι 
θα κυνηγήσει οτιδήποτε θεωρεί 
ότι είναι «αφυπνισμένο (woke)», 
δηλαδή τα πανεπιστήμια και άλ-
λα και δεν πρόκειται να σεβαστεί 
κανενός είδους όρια στην εξουσία 
του, όπως δεν έκανε ποτέ.

 
– Στο βιβλίο σας «ΣΥΡΙΖΑ: η δι-
άψευση της λαϊκιστικής υπό-
σχεσης» (εκδ. Επίκεντρο), πε-
ριγράφετε τον ΣΥΡΙΖΑ ως ένα 
παλιό ελληνικό φαινόμενο αρι-
στερού λαϊκισμού. Με τον Στέ-
φανο Κασσελάκη νέο ηγέτη 
του κόμματος, ο ΣΥΡΙΖΑ κινεί-
ται προς μια ευρύτερη φιλοευ-
ρωπαϊκή στάση, με εδραιωμέ-
νο αντιπολιτευτικό ρόλο στο 
ελληνικό κομματικό σύστημα. 
Πώς εξηγείτε τη μετάβαση από 
τον λαϊκισμό στον πραγματισμό;

– Νομίζω ότι αυτό το είδος 
της μετάβασης συνέβη πρώτα 
στον Τσίπρα, ίσως περισσότερο 
όταν βρισκόταν στις Βρυξέλλες 
παρά στην Αθήνα. Αλλά ο Τσί-
πρας στις Βρυξέλλες ήταν κατά 
κάποιον τρόπο περισσότερο σο-
σιαλδημοκράτης παρά αριστερός 
λαϊκιστής. Και νομίζω ότι αυτό, 
φυσικά, έχει ιστορικό προηγού-
μενο στο ΠΑΣΟΚ, το οποίο ήταν 
επίσης ένα κόμμα που σε γενικές 
γραμμές λειτουργούσε ως ένα συ-
νηθισμένο σοσιαλδημοκρατικό 
κόμμα στην Ευρώπη, αλλά είχε 
έντονα λαϊκιστικά και πελατειακά 
στοιχεία στην πατρίδα του. Τώρα 

οι πελατειακές σχέσεις έχουν γί-
νει πιο δύσκολες. 

Νομίζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προσπά-
θησε να καλύψει αυτό το κενό, σε 
γενικές γραμμές, απλά να αντικα-
ταστήσει και να γίνει το νέο ΠΑ-
ΣΟΚ. Και ο μεγάλος κίνδυνος της 
τρέχουσας στρατηγικής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι ότι χάνει το είδος της 
μοναδικής του ταυτότητας, δη-
λαδή ενός πιο λαϊκιστικού, ριζο-
σπαστικού κόμματος, και γίνεται 
περισσότερο σαν τον συνασπισμό 
του ΠΑΣΟΚ και ανταγωνίζονται 
για παρόμοιους ψηφοφόρους. Θα 
πρέπει να αναφέρω ότι η εκκαθά-
ριση που έκανε ο Τσίπρας από το 
ριζοσπαστικό τμήμα της Αριστε-
ράς στο κόμμα του ήταν μια ρι-
ψοκίνδυνη στρατηγική, διότι το 
ΠΑΣΟΚ, με τη νέα και πολύ αλ-
λαγμένη μορφή του, επέστρεψε 
και αποτελεί άμεσο ανταγωνιστή.

 
– Καθηγητά Μούντε, συνοψίζο-
ντας, είναι οι ηγέτες υπεύθυνοι 
για τη δομική και κοινωνική δι-
αίρεση που καλλιεργείται τόσο 
στις Ηνωμένες Πολιτείες όσο και 
στην Ευρωπαϊκή Ενωση; Και επί-
σης, ποιες μεθόδους και μέσα θα 
θεωρούσατε απαραίτητα για την 
καταπολέμηση του λαϊκισμού;

– Η Ακροδεξιά και τα περισσό-
τερα λαϊκιστικά κινήματα προέ-
κυψαν από τη διαμαρτυρία και 
τη δυσαρέσκεια των ανθρώπων 
για το πώς αντιλαμβάνονται τον 
κόσμο. Και έτσι, το κυρίαρχο πο-
λιτικό ρεύμα είναι υπεύθυνο για 
την κατάσταση που έχει προκύ-
ψει, είτε δημιουργώντας αυτή 
την ανεπιθύμητη κατάσταση εί-
τε αποτυγχάνοντας να εξηγήσει 
σε αυτούς τους ψηφοφόρους ότι 
η πραγματικότητα είναι καλύτε-
ρη από ό,τι νομίζουν. Οπότε ναι, 
φέρουν ευθύνη. 

Νομίζω ότι αυτό που επίσης 
δεν έχει βοηθήσει είναι αυτό το 
είδος του αντιλαϊκισμού, το οποίο 
είδατε απέναντι στον Τραμπ μετά 
το Brexit, αλλά και απέναντι στον 
ΣΥΡΙΖΑ. Ηταν ένα είδος «λαϊκι-
σμού 180 μοιρών», όπου η ελίτ 
παρουσιάζεται ως οι «ενάρετοι» 
και ο λαός ως οι «ηλίθιοι». Και το 
πρόβλημα με τον αντιλαϊκισμό 
είναι ότι εξακολουθεί να βλέπει 
δύο ομοιογενείς ομάδες, ενώ στην 
πραγματικότητα η φιλελεύθερη 
δημοκρατία βασίζεται στον πλου-
ραλισμό, δηλαδή διάφορες ομά-
δες με διαφορετικά συμφέροντα. 
Οπότε, η αντιπολιτική, είτε είναι 
αντιλαϊκιστική πολιτική είτε όχι, 
είναι πάντα προβληματική για-
τί δεν προτείνει μια εναλλακτι-
κή λύση. Και νομίζω ότι αυτό που 
πρέπει να κάνουμε είναι να γίνει 
η πολιτική ξανά πιο ιδεολογική. 

Ο Τραμπ είναι πρόβλημα για τον κόσμο
Ο Κας Μούντε μιλάει στην «Κ» για τον λαϊκισμό, την Ακροδεξιά και τον ρόλο των μέσων κοινωνικής δικτύωσης

Στην Ε.Ε. η Ουγγαρία 
δεν είναι πια φιλελεύ-
θερη δημοκρατία. 
Και η Πολωνία δοκίμασε 
το ίδιο μοντέλο, ενώ 
και στην Ιταλία το FdI 
προσπαθεί να 
καταλάβει το κράτος.

Ο ΣΥΡΙΖΑ προσπάθησε 
να γίνει το νέο ΠΑΣΟΚ. 
Και ο μεγάλος κίνδυνος 
της τρέχουσας στρατηγι-
κής του είναι ότι χάνει 
το είδος της μοναδικής 
του ταυτότητας, δηλαδή 
ενός πιο λαϊκιστικού, 
ριζοσπαστικού κόμματος.

Καπέλα περιμένουν τους υποστηρικτές του Ντόναλντ Τραμπ, στο Ντιτρόιτ. Σύμφωνα με τον Κας Μούντε, το μεγαλύτερο κίνητρο για τον τέως και υποψήφιο πρόεδρο των ΗΠΑ είναι η δίψα του για εκδίκηση. 
«Είναι πολύ ανοιχτός και το δηλώνει ότι ουσιαστικά θα πολιτικοποιήσει όλο το κράτος για τον αγώνα του», λέει χαρακτηριστικά.

«Μόνο ένας ανόητος θα υποστήριζε 
ότι ο Τραμπ δεν θα μπορούσε να επι-
στρέψει», λέει ο Κας Μούντε, δια-
κεκριμένος ακαδημαϊκός και συγ-
γραφέας του βιβλίου «Η Ακροδεξιά 
σήμερα» (εκδ. Επίκεντρο).

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 11 Αυγούστου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   9

DENNIS LEHANE
Χαριστική βολή
μτφρ.: Αναστασία Δεληγιάννη
εκδ. Μίνωας, 2024, σελ. 456

 

Γεννημένος το 1966 στο Ντόρτσε-
στερ, μια γειτονιά που είχε την 
ατυχία να βρίσκεται ανάμεσα 
στην πάμφτωχη «λευκή» συνοι-
κία της νότιας Βοστώνης και στο 
ακόμη πιο παραμελημένο «μαύ-
ρο» Ρόξμπερι, πέμπτο παιδί μιας 
οικογένειας Ιρλανδών μετανα-
στών που τα ’φερναν δύσκολα 
πέρα, ο Ντένις Λεχέιν μεγάλωσε 
στους δρόμους της Βοστώνης –
μιας πόλης «που παρέπαιε στο 
χείλος του εμφυλίου πολέμου», 
σύμφωνα με τον ίδιο– όπως τα πε-
ρισσότερα παιδιά της γενιάς του, 
σε μια βίαιη ατμόσφαιρα ανέχει-
ας, φυλετικού μίσους και διεφθαρ-
μένων πολιτικών και συνδικάτων. 
Αναγκασμένος να κάνει από έφη-
βος μια σειρά από δουλειές του 
ποδαριού, κατάφερε να σπουδά-
σει δημιουργική γραφή ενώ τα 
βράδια δούλευε σαν παρκαδόρος. 
Eγραψε το πρώτο του αστυνομικό 
στα 29 του, μέσα σε τρεις εβδο-
μάδες, και για ένα διάστημα στη 
συνέχεια θα είχε μια σταθερή πα-
ραγωγή με σχεδόν ένα βιβλίο τον 
χρόνο. Η επιτυχία, η φήμη και τα 
χρήματα ήρθαν απότομα στη ζωή 
του. Αλλά η Βοστώνη δεν έφυγε 
από μέσα του.

Η «Χαριστική βολή» είναι το 
τελευταίο του μυθιστόρημα. Κυ-
κλοφόρησε πέρυσι, και προ δύο 
μηνών εκδόθηκε στα ελληνικά. 
Eνα μαύρο βιβλίο, στεγνό, αλλά 

ταυτόχρονα γεμάτο συναίσθημα, 
πικρό και απαισιόδοξο, ρεαλιστι-
κό και γεμάτο μνήμες από μια πό-
λη και μια εποχή που δεν γίνεται 
να ξεχαστούν. Ενα θρίλερ που μι-
λάει για τη σκοτεινή καρδιά του 
αμερικανικού ρατσισμού, και ο 
καλύτερος Λεχέιν που διαβάσαμε 
εδώ και χρόνια. Η κεντρική ηρω-
ίδα του, η Μέρι Πατ, μια σκληρή 
γυναίκα που όπως κάθε άλλη στη 
συνοικία με τις εργατικές πολυ-
κατοικίες είναι καταβεβλημένη 
και βουτηγμένη στις προκαταλή-
ψεις και σε μια απάθεια που σε 

πνίγει, είναι τόσο απεγνωσμένη 
και τόσο αληθινή, που σχεδόν 
την ακούς να σφίγγει από απελ-
πισία τις γροθιές της δίπλα σου. 
Ο πρώτος της άνδρας πέθανε, ο 
δεύτερος την παράτησε, ο γιος 
της γύρισε από το Βιετνάμ μόνο 
και μόνο για να μπλέξει με την 
ηρωίνη και να βρει φρικτό θάνα-
το – και τώρα η δεκαεπτάχρονη 
κόρη της εξαφανίζεται. Η Μέρι 
Πατ θα κάνει τα πάντα για να τη 
βρει. Ακόμη και αν αυτό σημαί-
νει πως πρέπει να τα βάλει με την 
ιρλανδική μαφία. Eνα ώριμο, αγ-

χωτικό μυθιστόρημα γεμάτο βία, 
πάθος, συγκίνηση, και με μια δι-
αρκή ανάγκη για λύτρωση, όπου 
οι «καλοί» και οι «κακοί» συχνά 
είναι οι ίδιοι άνθρωποι. Σπουδαίο 
βιβλίο. Μάλιστα, στην πλατφόρ-
μα Goodreads δεν παίρνει απλώς 
ένα θριαμβευτικό 4,30, αλλά οι 
βαθμολογήσεις με 5 αστέρια εί-
ναι περισσότερες από αυτές με 4. 
Κάτι εξαιρετικά σπάνιο.

Μας είπε για το βιβλίο η με-
ταφράστριά του, Αναστασία ∆ε-
ληγιάννη: «Βοστώνη, Αύγουστος 
του 1974. Καύσωνας, φυλετικές 

διακρίσεις, οικονομική κρίση, το-
πική μαφία, κοινωνική εξαθλίω-
ση. Η Μέρι Πατ είναι αντιμέτωπη 
με όλα αυτά, όταν μια νύχτα η 
κόρη της εξαφανίζεται. Την ίδια 
νύχτα που στην καρδιά της ιρ-
λανδικής παροικίας δολοφονεί-
ται ένας νεαρός μαύρος. Ο μόνος 
που θέλει να βοηθήσει είναι ένας 
αστυνομικός, πρώην βετεράνος 
του Βιετνάμ και πρώην χρήστης. 
Με φόντο τις πραγματικές ανα-
ταραχές του Αυγούστου του 1974 
στη Βοστώνη, και μέσα στον σφι-
χτό χρόνο τεσσάρων ημερών, ο 

Λεχέιν ξετυλίγει την πολυπλοκό-
τητα των χαρακτήρων του φτά-
νοντας στον πυρήνα της προσω-
πικότητάς τους, που εντέλει είναι 
η ανθρωπιά, απαλλαγμένη από 
τα βαρίδια της καταγωγής, της 
ανατροφής, της κοινωνικής θέ-
σης, των επιβεβλημένων πεποι-
θήσεων. Η Μέρι Πατ, ο Μπόμπι, 
ο Κεν Φεν, η Ντρίμι, είναι όλοι 
τους φτωχοδιάβολοι που, παρότι 
ξέρουν ότι παίζουν με σημαδε-
μένη τράπουλα, προσπαθούν με 
γενναιότητα να πάνε εκεί όπου 
δεν τους επιτρέπει το κοινωνικό 
τους περιβάλλον».

Τα μυθιστορήματα
Ο Λεχέιν, με φλέβα Ελμορ Λέο-

ναρντ, Τζέιμς Ελρόι, Ντάσιελ Χά-
μετ, Πατρίσια Χάισμιθ και Τζιμ 
Τόμσον μαζί, ανάμεσα σε άλλους, 
κυκλοφόρησε έξι μυθιστορήματα 
με τους ιδιωτικούς ντετέκτιβ Κένζι 
και Τζενάρο (το έκτο κυκλοφορεί 
στα ελληνικά: «Ενα μίλι δρόμος 
στο σεληνόφωτο», μτφρ. Θωμάς 
Σκάσσης, Κέδρος, 2011), τρία με 
πρωταγωνιστή τον Τζο Κόγκλιν 
(τα δύο πρώτα κυκλοφορούν στα 
ελληνικά: «Εκείνη τη μέρα», μτφρ. 
Φίλιππος Χρυσόπουλος, εκδ. Κέ-
δρος 2014, και «Ο νόμος της νύ-
χτας», μτφρ. Τιτίνα Σπερελάκη, 
εκδ. Πατάκη 2017), μια συλλο-
γή διηγημάτων, και πέντε stand-
alone μυθιστορήματα. Από αυτά, 
είχαν κυκλοφορήσει στα ελληνι-
κά το θρυλικό «Σκοτεινό ποτάμι» 
(μτφρ. Αλέξανδρος Καλοφωλιάς, 
εκδ. Bell, 2003) και το «Νησί των 
καταραμένων» (μτφρ. Καίτη Οικο-
νόμου, εκδ. Bell, 2009). Η «Χαρι-
στική βολή» είναι εφάμιλλή τους.

Αναζητώντας τη λύτρωση στη Βοστώνη
Μια απελπισμένη μητέρα περιπλανάται στους δρόμους μιας πόλης όπου κυριαρχούν η κρίση, η μαφία και η εξαθλίωση

Ενα θρίλερ που μιλάει 
για τη σκοτεινή καρδιά 
του αμερικανικού ρατσι-
σμού – o καλύτερος 
Ντένις Λεχέιν που δια-
βάσαμε εδώ και χρόνια.

Με φόντο τις πραγματικές αναταραχές του Αυγούστου του 1974 στη Βοστώνη, ο Λεχέιν ξετυλίγει την πολυπλοκότητα 
των χαρακτήρων του φτάνοντας στον πυρήνα της προσωπικότητάς τους, που εντέλει είναι η ανθρωπιά, απαλλαγμένη 
από τα βαρίδια της καταγωγής, της ανατροφής, της κοινωνικής θέσης, των επιβεβλημένων πεποιθήσεων.

Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΑΔΗ 
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Ο διάδοχος ���
ΘΡΙΛΕΡ (2023), 112΄
Σκηνοθεσία: Ξαβιέ Λεγκράν
Ερμηνείες: Μαρκ-Αντρέ Γκροντέν, 
Ιβς Ζακ

Ο σκηνοθέτης του πολύ αξιόλο-
γου «Μετά τον χωρισμό», Ξαβιέ 
Λεγκράν, επιστρέφει με ένα ψυ-
χολογικό θρίλερ, το οποίο εξε-
ρευνά το διαχρονικό ζήτημα της 
σχέσης πατέρα - γιου, αλλά και 
των κρυμμένων μυστικών που 
μπορούν να φέρουν τα πάνω 
κάτω στις ζωές των ανθρώπων.

Ο σαραντάρης Ελιάς έχει μό-
λις γίνει ο νέος καλλιτεχνικός δι-
ευθυντής ενός διάσημου γαλλι-
κού οίκου υψηλής ραπτικής, όταν 
μαθαίνει ότι ο πατέρας του, από 
χρόνια αποξενωμένος μαζί του, 
έχει βρεθεί νεκρός από καρδια-
κή προσβολή. Με μια αυθόρμη-
τη απόφαση, αφήνει στη μέση 
τις δουλειές του, προκειμένου 
να ταξιδέψει στο Κεμπέκ για να 
παρευρεθεί στην κηδεία και να 
τακτοποιήσει τα κληρονομικά 
του. Εκεί ωστόσο θα ανακαλύψει 
μια τρομακτική αλήθεια, που θα 
τον φέρει στα όρια του πανικού.

Ανατροπή
Ο Λεγκράν παραπλανά σχε-

δόν τον θεατή ξεκινώντας από 
την αφετηρία ενός ψυχολογικού 
δράματος, το οποίο όμως εξελίσ-
σεται σε κανονικό θρίλερ με έντο-
νο σασπένς και ανατροπές στο 
δεύτερο μέρος του. 

Αυτό το τελευταίο είναι, βέ-
βαια, που κάνει το φιλμ του να 
ξεχωρίζει από άλλα του είδους· 
ο νέος άνδρας μοιάζει αρχικά να 
έχει αφήσει πίσω την τραυματική 
σχέση με τον πατέρα του –να τον 
έχει διαγράψει οριστικά– ωστό-
σο, μόλις φτάνει και αρχίζει να 
εξερευνά τον κόσμο του εκλιπό-

ντος, ο «πάγος» μέσα του ξεκινάει 
να λιώνει. Κάπου εκεί, όμως, το 
σενάριο παίρνει μια βίαιη στρο-
φή και ο θεατής βρίσκεται πα-
ραζαλισμένος να αναρωτιέται τι 
ακριβώς συνέβη, μόνο και μόνο 
για να δεχτεί σύντομα άλλο ένα 
«χτύπημα», που μοιάζει βγαλμέ-
νο από τους μοιραίους κώδικες 
της αρχαίας τραγωδίας. «Οι άν-
δρες μπορούν να γίνουν οι χει-
ρότεροι εχθροί του εαυτού τους. 

Κι ας είναι λιγότερο ορατό αυτό 
σήμερα και πιο δύσκολο να το πα-
ραδεχτούμε. Η πατριαρχία όμως 
συνθλίβει και τους άνδρες: τους 
γιους και τους αδερφούς», παρα-
τηρεί ο ίδιος ο Ξαβιέ Λεγκράν, 
εστιάζοντας στην ανδρική βία.

Αξίζει να σημειωθεί, πάντως, 
ότι ένα άλλο βασικό θέμα εδώ εί-
ναι αυτό της «κληρονομιάς», όχι 
με τη στενή έννοια των υλικών 
αγαθών, για τα οποία άλλωστε 
και ο πρωταγωνιστής δείχνει να 
αδιαφορεί, αλλά με εκείνη του 
οικογενειακού ιστορικού: πλην 
της αδύναμης καρδιάς του πα-
τέρα του, ο Ελιάς κληρονομεί 
επίσης ένα παρελθόν, στο οποίο 
εκείνος δεν είχε πρακτικά κα-
μία φυσική παρουσία κι όμως 
οι συνέπειές του τελικά μοιάζει 
να βαρύνουν το ίδιο. 

Τζο Ρόγκαν: Κάψε 
τις γέφυρες
ΚΩΜΩΔΙΑ (2024), 67΄
Ερμηνεία: Τζο Ρόγκαν
 
Ο αυτοσχεδιαστικός κωμικός και 
δημιουργός του πιο επιτυχημέ-
νου podcast στον κόσμο («The 
Joe Rogan Experience»), Τζο 
Ρόγκαν, επιστρέφει έπειτα από 
χρόνια με ένα σπέσιαλ κωμι-
κό επεισόδιο που κυκλοφόρη-
σε πρόσφατα στην πλατφόρμα 
του Netflix. Εχοντας μπροστά 
του το φιλόξενο για εκείνον κοι-
νό του Σαν Αντόνιο, στο Τέξας, ο 
διαβόητος για τις συντηρητικές 
απόψεις του Ρόγκαν ξεσπαθώ-
νει ενάντια στην αποκαλούμενη 
woke ατζέντα. Εμβόλια για την 
COVID-19, κίνημα MeToo, γηγε-
νείς της Αμερικής, μέχρι και η θε-
ωρία της εξέλιξης μπαίνουν στο 
στόχαστρο και πυροβολούνται, 
με τρόπο αρκετά έξυπνο είναι 
η αλήθεια από τον αναμφίβολα 
χαρισματικό κωμικό. 

Γενικώς εδώ, είτε συμφωνεί εί-
τε διαφωνεί κανείς με όσα λέγο-
νται –πολλά είναι απολύτως εξω-
φρενικά, έως και εξοργιστικά–, 

έχει μεγάλο ενδιαφέρον να ακού-
σει «την άλλη πλευρά», η οποία 
άλλωστε έχει και τεράστια απή-
χηση στην πιο ισχυρή χώρα του 
πλανήτη. «Μπορώ να καταλάβω 
γιατί οι νέοι άνθρωποι θέλουν να 
είναι woke. Ας δοκιμάσουμε τον 
κομμουνισμό...» λέει ο Ρόγκαν, 
μπερδεύοντας θεωρίες συνωμο-
σίας και εποχές, ενώ ταυτόχρονα 
δεν αρθρώνει ούτε μία λέξη για 
τους πολέμους σε Ουκρανία και 
Γάζα· αντιθέτως δείχνει μάλλον 
θαυμαστής της Κίνας. Από την 
άλλη, κάποια από τα σχόλιά του 
είναι εύστοχα ή απλώς ξεκαρδι-
στικά, υπενθυμίζοντας ότι η ελευ-
θερία λόγου είναι πολύτιμη ακό-
μα κι όταν ακούγονται... τέρατα. 

 
Το μερίδιο 
των αγγέλων ���½
ΚΟΜΕΝΤΙ (2012), 101΄
Σκηνοθεσία: Κεν Λόουτς
Ερμηνείες: Πολ Μπράνιγκαν, 
Τζον Χένσο 

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια από τις πιο διασκεδα-
στικές και ταυτόχρονα εύστοχες 

ταινίες του μεγάλου Κεν Λόουτς. 
Ο νεαρός Ρόνι από τη Γλασκώβη 
αποφυλακίζεται και εκτίει ποινή 
κοινωνικής εργασίας για διάφο-
ρες μικροπαρανομίες. Ο νεογέν-
νητος γιος του τον ωθεί να μπει 
στον «ίσιο» δρόμο, ωστόσο η πε-
ριθωριοποίηση και η ανεργία δεν 
τον βοηθούν. Τη λύση τελικά θα 
δώσει η χαρισματική του όσφρη-
ση, η οποία θα του συστήσει τον 
μαγικό κόσμο του ουίσκι, χαρί-
ζοντάς του την ευκαιρία για μια 
καινούργια αρχή. 

Ο Λόουτς, μαζί με τον μόνιμο 
σεναριογράφο του, Πολ Λάβερτι, 
αφηγούνται με ανάλαφρο τρόπο 
μια ιστορία για την «πίσω αυλή» 
της βρετανικής κοινωνίας, εκεί-
νους (τους πολλούς) που συχνά 
έχουν ελάχιστες ευκαιρίες κόντρα 
στις ανισότητες. Φυσικά παντρεύ-
ουν ιδανικά την αφήγησή τους με 
απολαυστικούς μύθους και ανέκ-
δοτα γύρω από το διάσημο σκω-
τσέζικο απόσταγμα, το οποίο εδώ 
αποκτά σχεδόν φιλοσοφικές δι-
αστάσεις. Στο τέλος της ημέρας, 
ακόμα και οι πιο προνομιούχοι 
πρέπει να καταβάλουν το «μερί-
διο των αγγέλων».

Ενα έξυπνα διαμορφωμένο πρό-
γραμμα, πολύ καλά εκτελεσμέ-
νο: στις 14 Μαΐου στην αίθου-
σα «Χρήστος ∆. Λαμπράκης» η 
Εθνική Συμφωνική Ορχήστρα 
της ΕΡΤ υπό τον Μιχάλη Οικο-
νόμου παρουσίασε το Κοντσέρ-
το για βιολί του Μπραμς, τις 
«Παραλλαγές αίνιγμα» του Ελ-
γκαρ και τη σύνθεση «Ερείπια» 
της συνθέτριας και αρχιμουσι-
κού Ντάντιας Βάσιουτεκ (γενν. 
1972), ουκρανικής καταγωγής, 
γεννημένης στο Στρασβούργο.

Σολίστ στο έργο του Μπραμς 
ήταν ο Σίμος Παπάνας, που έδω-
σε μία από τις πιο επιτυχημένες 
ερμηνείες του. Οχι μόνο επει-
δή διέθετε όλες τις αρετές (τε-
χνικής και ποιότητας ήχου) για 
την απόδοση του έργου, αλλά 
κυρίως επειδή ανέδειξε τη συ-
ναισθηματική δύναμη της μου-
σικής υπηρετώντας, παράλληλα, 
την αισθητική της. Μέσα από 
τον πλούσιο ήχο του πρόβαλε 
την έντονη φόρτιση των πλα-
τιών μελωδικών φράσεων του 
Κοντσέρτου. 

Με το μέρος του είχε την 
ορχήστρα, η οποία συμμετεί-
χε ενεργά και ισότιμα στην ερ-
μηνεία. Η ταχύτητα που επέλε-
ξε ο Οικονόμου επέτρεπε στον 
ακροατή να απολαμβάνει τη 

μουσική, ενώ ειδικά στο πρώ-
το μέρος ο αρχιμουσικός έμοια-
ζε γενικότερα να συγκρατεί την 
ορχήστρα. Ετσι, έδωσε την ευ-
καιρία στον Παπάνα να εστι-
άσει σε συγκεκριμένα λυρικά 
εδάφια, για τα οποία ο βιολονί-
στας εύρισκε έναν ήχο ιδιαίτε-
ρα εύθραυστο και εκφραστικό. 
Ηταν μία λεπτομερής προσέγγι-
ση, συνηθισμένη στην μπαρόκ 
μουσική, η οποία αξιοποιήθηκε 

με επιτυχία στο έργο αυτό του 
Μπραμς. Ιδιαίτερα ευπρόσδε-
κτη ήταν η εξαιρετική τονική 
ασφάλεια του Παπάνα. Οχι μό-
νον επειδή προσέθετε λάμψη 
στο δεξιοτεχνικό τρίτο μέρος 
του Κοντσέρτου όπου και η ορ-
χήστρα υπήρξε ταιριαστά θυ-
ελλώδης, αλλά κυρίως επειδή 
σε αρκετά λυρικά σημεία του 
έργου ο ήχος του βιολιού είναι 
εκτεθειμένος και συνεπώς είναι 
σημαντικό να διαθέτει ακρίβεια. 

Ο προφανής, από τα παραπά-
νω, άριστος έλεγχος πάνω στα 
εκφραστικά του μέσα, επέτρε-
πε στον βιολονίστα τον συνεχή 

διάλογο ανάμεσα σε έντονες και 
σε χαμηλόφωνες ενότητες, γεγο-
νός που προσέθετε ενδιαφέρον 
στην ερμηνεία. Το έργο «Ερεί-

πια» της Βάσιουτεκ ηχογραφή-
θηκε το 2017 από την Ορχήστρα 
του Παρισιού με αφορμή την έκ-
θεση «Ερειπωμένες πόλεις» που 

παρουσιάστηκε στο μουσείο του 
Λούβρου (2013). Η τονική αυτή 
σύνθεση αποπνέει τη μελαγχο-
λία του τίτλου, όπως και μια νο-
σταλγία για ό,τι χάθηκε, καθώς 
η μουσική δομείται σταδιακά 
μέσα από τον εμπλουτισμό του 
βασικού της θέματος και στη συ-
νέχεια πάλι αποδομείται.

Η βραδιά έκλεισε με τις «Πα-
ραλλαγές αίνιγμα πάνω σε ένα 
πρωτότυπο θέμα» του Ελγκαρ. 
Η απόδοση στο Κοντσέρτο του 
Μπραμς είχε προϊδεάσει για τον 
τύπο της ερμηνείας που θα ακο-
λουθούσε σε αυτό το έργο και 
η ορχήστρα, πράγματι, κράτη-
σε τις υποσχέσεις. Τα χάλκινα, 
κρίσιμα στο έργο αυτό, έπαιξαν 
σημαντικό ρόλο στην επιτυχία, 
ωστόσο ήταν τα έγχορδα και η 
καθοδήγησή τους από τον Οι-
κονόμου εκείνα που έκριναν το 
αποτέλεσμα. 

Παρά τον ισχνό ήχο που χα-
ρακτήρισε ορισμένες σολιστικές 
συνεισφορές (βιόλα, τσέλο), ως 
σύνολο συνεισέφεραν τον σα-
ρωτικά πλούσιο ήχο που ανα-
ζητούν οι περισσότερες από τις 
παραλλαγές, όπως βεβαίως η πε-
ρίφημη ένατη, χωρίς αυτό να 
αποκλείει την ευελιξία που έχει 
ανάγκη η δεύτερη παραλλαγή 
ή το πάθος για την τελευταία.

Ο Τζο Ρόγκαν, δημιουργός του 
πιο επιτυχημένου podcast στον 
κόσμο, επιστρέφει με μια κωμική 
παράσταση.

Αιρετική κωμωδία και διασκεδαστικός Κεν Λόουτς

Εκφραστικός Παπάνας στο Κοντσέρτο για βιολί του Μπραμς

Δύσκολη
πατρική
κληρονομιά
Ο Ξαβιέ Λεγκράν διερευνά

τη σχέση πατέρα - γιου

Παρά τις αδυναμίες 
μεμονωμένων μουσικών, 
ο Οικονόμου αξιοποιεί 
εντυπωσιακά καλά 
την ορχήστρα του.

Το φιλμ ξεκινάει 
από την αφετηρία 
ενός ψυχολογικού 
δράματος, το οποίο 
όμως εξελίσσεται 
σε κανονικό θρίλερ, 
με έντονο σασπένς 
και ανατροπές 
στο δεύτερο μέρος του.

Ο Ιβς Ζακ και ο Μαρκ-Αντρέ Γκροντέν, στον ρόλο πατέρα και γιου αντίστοιχα, στο ψυχολογικό θρίλερ «Ο διάδοχος».

Στις «Παραλλαγές αίνιγμα» του Ελγκαρ ο Μιχάλης Οικονόμου οδήγησε την Εθνική Συμφωνική Ορχήστρα της ΕΡΤ 
σε μια ερμηνεία που ανέδειξε τις διαφορετικές όψεις της μουσικής.

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ
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Ο Πολ Μπράνιγκαν πρωταγω-
νιστεί στην ταινία του Κεν Λόουτς 
«Το μερίδιο των αγγέλων».
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Της ΤΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΙΑΔΗ

«Τι θα γινόταν αν οι γυναίκες κυ-
βερνούσαν τον κόσμο;», «Θα 
έμοιαζαν τα κτίρια με μήτρες;», 
«Θα ήταν ο Θεός γυναίκα;», «Θα 
υπήρχε βία;». Αυτά ήταν μερικά 
από τα ερωτήματα που είχαν τα 
μπάνερ της καλλιτέχνιδος Τζού-
ντι Σικάγο για την ανοιξιάτικη 
συλλογή υψηλής ραπτικής του 
οίκου Dior το 2020. Πρόκειται για 
μια πελώρια εγκατάσταση στους 
κήπους του Μουσείου Ροντέν 
του Παρισιού, με ταπισερί έργων 
της Σικάγο, φτιαγμένα από τις 
150 σπουδάστριες του Chanakya 
School of Craft στη Βομβάη, να 
συνομιλούν με τα ρούχα υψηλής 
ραπτικής του οίκου.

Γνωστή για τη φεμινιστική 
της τέχνη και για την ενεργή 
στάση της σε σχέση με τα δι-
καιώματα των γυναικών, όσο 
και με οικολογικά ζητήματα, η 
85χρονη καλλιτέχνις, συγγρα-
φέας, δασκάλα, φεμινίστρια και 
ανθρωπίστρια, συνεχίζει να αγω-
νίζεται για έναν δίκαιο και ισό-
τιμο κόσμο.

Γεννημένη το 1939 ως Τζού-
ντιθ Σίλβια Κοέν σε μια φιλε-
λεύθερη εβραϊκή οικογένεια, σε 
ηλικία πέντε ετών στάλθηκε στο 
Ινστιτούτο Τέχνης του Σικάγου 
για να παρακολουθήσει μαθήμα-
τα. Το 1970 εμπνευσμένη από το 
κίνημα απελευθέρωσης των γυ-
ναικών, αποφάσισε να αλλάξει 
το επώνυμό της σε κάτι που να 
μη συνδέεται με έναν άνδρα λό-
γω γάμου ή κληρονομιάς και υι-
οθέτησε το επώνυμο Σικάγο από 
τη γενέτειρά της. Την ίδια χρονιά 
ίδρυσε το πρώτο Πρόγραμμα Φε-
μινιστικής Τέχνης στο California 
State University, Fresno, στην 
Καλιφόρνια και έθεσε τα θεμέ-
λια για τη φεμινιστική τέχνη της.

Η πρώτη ατομική μουσειακή 
έκθεση της Σικάγο στο Λονδίνο, 
που φιλοξενείται αυτό ν τον και-
ρό  στη Serpentine Gallery, συ-
γκεντρώνει έργα από έξι δεκαε-
τίες και εστιάζει σε σημαντικές 
στιγμές της καριέρας της. Ο τίτ-
λος της έκθεσης προέρχεται από 
ένα αδημοσίευτο χειρόγραφο της 
καλλιτέχνιδος που γράφτηκε στις 
αρχές της δεκαετίας του 1970 
κατά τη δημιουργία του εμβλη-
ματικού της έργου, «Το ∆είπνο».

Οργανωμένη θεματικά γύρω 
από τα κεφάλαια του χειρογρά-
φου, η έκθεση επικεντρώνεται 
στο σχέδιο –ένα μέσο που η Σικά-
γο εξερευνά για πάνω από έξι δε-
καετίες– και συγκεντρώνει αρχει-
ακά έργα τέχνης που δεν έχουν 
παρουσιαστεί ξανά, με αναφορές 
σε θέματα γέννησης και δημιουρ-
γίας, τοξικής αρρενωπότητας, 
εξουσίας και μια μακροχρόνια 
ανησυχία για την περιβαλλοντική 
δικαιοσύνη. Ανάμεσά τους πρώ-

ιμα αφηρημένα και μινιμαλιστι-
κά έργα της δεκαετίας του 1960 
και του 1970 με τις χαρακτηρι-
στικές της αφηρημένες, ψυχε-
δελικές μορφές λουλουδιών και 
πεταλούδων.

Μια αίθουσα αφιερωμένη 
στο «∆είπνο» παρουσιάζει σπά-
νια σχέδια, πρώιμες χρωματικές 
μελέτες των ταπισερί που είναι 
αναρτημένες στους τοίχους του 

διαδρόμου που οδηγεί στο έργο 
και σκίτσα που αποκαλύπτουν 
τη διαδικασία δημιουργίας. Το 
έργο, που είναι εγκατεστημένο 
στο μουσείο του Μπρούκλιν, της 
πήρε πέντε χρόνια για να το δη-
μιουργήσει (1974-1979), κόστι-
σε περίπου 250.000 δολάρια και 
το είδαν περισσότεροι από ένα 
εκατομμύριο άνθρωποι σε έξι 
χώρες και τρεις ηπείρους. Πρό-

κειται για ένα συμπόσιο σε ένα 
ισόπλευρο τριγωνικό τραπέζι –η 
κάθε πλευρά έχει μήκος 14,63 
μέτρων– στρωμένο με 39 πορ-
σελάνινα σερβίτσια σε σχήμα 
πεταλούδας ως σύμβολο αιδοί-
ου, που εξυμνεί σημαντικές μυ-
θολογικές ή ιστορικές γυναίκες 
– όπως η Θεά της Γονιμότητας, 
η Σαπφώ, η Μπουντίκα, η Αυτο-
κράτειρα Θεοδώρα, η Αρτεμισία 
Τζεντιλέσκι, η Βιρτζίνια Γουλφ 
και η Τζόρτζια Ο’Κιφ.

Τα κεντημένα τραπεζομάντι-
λα είναι ραμμένα με το στυλ και 
την τεχνική της εποχής της κά-
θε γυναίκας, ενώ 999 ονόματα 
γυναικών είναι χαραγμένα στο 
δάπεδο. Σε ένα βίντεο, η καλλι-
τέχνις ξεναγεί τους επισκέπτες 
στο «∆είπνο» και εξηγεί πώς δη-
μιούργησε αυτή τη μνημειακή 
εγκατάσταση με τη συνδρομή 
σχεδόν 400 γυναικών στη χύτευ-
ση, τη ραπτική, το κέντημα και 
τη ζωγραφική πορσελάνης. Ενα 
βίντεο από συνεντεύξεις με γυ-
ναίκες που συμμετείχαν, αποτε-
λεί εξαιρετικό τεκμήριο αυτής 
της φιλοσοφίας σύμπραξης και 
αλληλεγγύης. Σε αντιπαράθεση 
είναι ένα άλλο βίντεο που δεί-
χνει την αγανάκτηση του Ρεπου-
μπλικανού γερουσιαστή Ρόμπερτ 
Ντόρναν καθώς καταγγέλλει το 

«∆είπνο» στη Βουλή των Αντι-
προσώπων των ΗΠΑ ως «τρισδιά-
στατη κεραμική πορνογραφία».

Προκλητική
Η ρητορική μίσους που ανα-

πτύχθηκε εναντίον της κατά τη 
διάρκεια της συχνά ταραχώδους, 
προκλητικής και ενίοτε αμφιλεγό-
μενης καριέρας της, διακρίνεται 
και σε μια σειρά έργων που μι-
λούν για άνδρες συλλέκτες, εμπό-
ρους, γκαλερίστες και κριτικούς 
και τους προσβλητικούς τρόπους 
τους, με τη μορφή αφηγήσεων 
γραμμένων κάτω από έναν ακτι-
νοβόλο κύκλο λεπτών πετάλων, 
σε απόχρωση ουράνιου τόξου, 
που ξεφλουδίζουν. Λίγο πιο πέρα 
μια σειρά από σπασμένα κομμά-
τια πορσελάνης μέσα σε κουτιά 
με σατέν επένδυση, απεικονίζουν 
μια μορφή σαν πεταλούδα που 
επιχειρεί να πετάξει, εκφράζο-
ντας τις αγωνίες της με εξαιρε-
τική ποιητική ευαισθησία.

Παράλληλα με τεχνικές που 
πολιτισμικά έχουν συνδεθεί με 
τη γυναικεία ταυτότητα, όπως η 
υφαντουργία και η χειροτεχνία, 
η Σικάγο εξερεύνησε και τον αν-
δροκρατούμενο τομέα της πυρο-
τεχνίας από το 1968 έως το 1974. 
Μια μεγάλη εγκατάσταση παρου-
σιάζει συναρπαστικές φωτογρα-

φίες και φιλμ από περφόρμανς 
με πυροτεχνήματα που χρησι-
μοποίησε για να δημιουργήσει 
«ατμόσφαιρες» με αναλαμπές και 
σύννεφα χρωματιστού καπνού σε 
εξωτερικούς χώρους. Σε μια άλλη 
σειρά από περφόρμανς, γυμνά, 
γυναικεία σώματα χορεύουν και 
διαλογίζονται με αρχέγονο, τελε-
τουργικό τρόπο στην έρημο της 
Καλιφόρνιας. Αυτοί οι πειραμα-

τισμοί αποτέλεσαν για την ίδια 
μια χειρονομία απελευθέρωσης 
από τις κοινωνικές προσδοκίες.

Η Σικάγο αφιέρωσε τη ζωή της 
στην τέχνη ως μέσο για πνευμα-
τικό μετασχηματισμό και κοινω-
νική αλλαγή. Στόχος της είναι να 
υπερβεί την κυρίαρχη πατριαρχι-
κή αφήγηση και να ανατρέψει τη 
χρόνια υπο-εκπροσώπηση των 
γυναικών δημιουργών στον χώρο 

της τέχνης. Συχνά αντλεί έμπνευ-
ση από τη μυθολογία και χρησιμο-
ποιεί την εικονογραφία της θεάς, 
για να απεικονίσει τη γυναικεία 
δύναμη και να οραματιστεί εναλ-
λακτικές κοινωνικές δομές και 
ιστορικές αφηγήσεις γυναικών.

Από το 1980 έως το 1985, η 
καλλιτέχνις εργάστηκε πάνω στο 
«Birth Project». Εχοντας παρατη-
ρήσει την απουσία εικονογραφίας 
σχετικά με το θέμα της γέννησης 
στη δυτική τέχνη, σχεδίασε μια 
σειρά από εικόνες γέννησης, μη-
τρότητας και δημιουργίας για ερ-
γόχειρα, οι οποίες εκτελέστηκαν 
υπό την επίβλεψή της από 150 
ειδικευμένες κεντήστρες.

Ενα μεγάλης κλίμακας σχέ-
διο μιλάει για τον μύθο της δη-
μιουργίας. Φωτεινές ροζ, κίτρινες 
και μπλε σπείρες, καμπύλες και 
σεισμογραφικές γραμμές πάλλο-
νται σε όλη την έκταση του μαύ-
ρου χαρτιού, θυμίζοντας εικόνες 
ηλιακών συστημάτων, ποταμών 
ή νευρικών κυττάρων. Αυτές οι 
μορφές μεταλλάσσονται ρυθμικά 
και φτάνουν στο αποκορύφωμά 
τους, καθώς μια παραμορφωμέ-
νη γυναικεία φιγούρα μεταμορ-
φώνεται σε ορεινά εδάφη, ενώ 
στην άκρη δεξιά μια θεά απλώνει 
το χέρι της, αμφισβητώντας την 
κυρίαρχη εικονογραφική αφή-
γηση της ∆ημιουργίας του Αδάμ 
του Μιχαήλ Αγγελου.

Η Σικάγο ανατρέπει τυπικές 
απεικονίσεις του ανδρισμού όπως 
εκφράζεται στη δυτική τέχνη και 
προσφέρει μια κριτική φεμινιστι-
κή ματιά στην έμφυλη κατασκευή 
του. Τα ζωγραφικά σχέδια της 
σειράς «PowerPlay» απεικονίζουν 
άνδρες που μορφάζουν, βγάζουν 
τη γλώσσα τους και κατουρούν 
στη φύση. Η μακροχρόνια ενα-
σχόληση της καλλιτέχνιδος με 
θέματα εξουσίας και αδυναμίας 
δεν αφορά όμως μόνο τα δικαιώ-
ματα των γυναικών αλλά και των 
ζώων και της φύσης. Το 2020 μαζί 
με την καλλιτέχνιδα Swoon, συ-
νεργάστηκε με την Τζέιν Φόντα 
και την περιβαλλοντική της πρω-
τοβουλία, Fire Drill Friday, και ξε-
κίνησε το CreateArtforEarth, μια 
παγκόσμια εκστρατεία που απο-
σκοπεί στην επιτακτική ανάγκη 
ανάληψης δράσης κατά της κλι-
ματικής κρίσης μέσω της τέχνης. 
Γιατί μόνο μέσω μιας περιβαλλο-
ντικής δικαιοσύνης απαλλαγμέ-
νης από πατριαρχικά μοντέλα, 
θα μπορέσουμε να ανακτήσουμε 
την ισορροπία μεταξύ ανθρώπου 
και φύσης για την επιβίωσή μας.

 
Τζούντι Σικάγο: Revelations, 
Serpentine Gallery, Λονδίνο. 

Διάρκεια έως την 1η Σεπτεμβρίου 2024.
 
Η κ. Τίνα Σωτηριάδη είναι επιμελήτρια 
εκθέσεων και κριτικός τέχνης 
που ζει και εργάζεται στο Λονδίνο.

Οι «αποκαλύψεις» της Τζούντι Σικάγο
Η πρώτη ατομική μουσειακή έκθεση της Αμερικανίδας καλλιτέχνιδος στο Λονδίνο συγκεντρώνει έργα από έξι δεκαετίες

Είναι γνωστή για 
τη φεμινιστική της τέχνη 
και για την ενεργή 
στάση της σε σχέση 
με τα δικαιώματα 
των γυναικών, όσο και 
με οικολογικά ζητήματα.

Η ρητορική μίσους που 
αναπτύχθηκε εναντίον 
της, διακρίνεται και σε 
μια σειρά έργων που μι-
λούν για άνδρες συλλέ-
κτες, εμπόρους, γκαλε-
ρίστες και κριτικούς.

Αίθουσα της Serpentine Gallery, όπου φιλοξενείται η έκθεση της Τζούντι Σικάγο, με κάποια έργα που παρουσιάζονται για πρώτη φορά.

Από την έκθεση στη λονδρέζικη γκαλερί. Peeling Back (1974).Restling with the shadow for her life (1982).
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Τταβά της πόλης
Γλυκόξινο κοτόπουλο α λα κυπριακά

Μελιτζάνες στον φούρνο
με κρέμα γιαουρτιού

Καρυδόπιτα με άρωμα Κύπρου
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